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INTRODUCTION 

1. The report of the Expert on the Question of the Fate of Missing--and 
Disappeared Persons•in Chile (A/34/5S3/'Aàa.l) transmitted to the General Assembly 
i n accordance with" paragraph б (b) of Côiriaission on Human Rights resolution 11 (X}QC/) 
contained summaries of a number of-..cases ;,of.-missing persons i n Chile vîhich had 
been selected as I l l u s t r a t i v e of each .period during vrhi-ch, disap.pearances had 
.occurred (A/54/583/Adà.lj para. ¿¡8). ' Those s^rimariesi were ̂ asQd .on cace -reports í. 
•pfôpâred^y the Expert" drawing on a number of sources, such ass 

(a) oral testimony and written information from various individuals and 
organizations V i h i c h had been received by the Expert 5 

(b) information gathered by the Ad Hoc v/orking Group on Chile 3 and 

(c) information contained i n the publication -'Dónde Están'' prepared by the 
Vicaría de l a Solidaridad. 

These case reports, which could not be made available i n time for examination by 
the General Assembly at i t s t h i r t y - f o u r t h session, are contained i n the present 
document which i s submitted to the Commission on Human Rights i n connexion with 
the Expert's report to the General Assembly (A/34/58з/Add.l) vihich i s before the 
Commission under item 5 of i t s provisional agenda. In the alphabetical l i s t of 
case reports below, reference i s made bo the summary of each p a r t i c u l a r case i n 
the Expert's report to the General Assembly (A/34/583/Add.l). 

2. In each case report the information i s organised imder the following headings; 

I . Identity 

I I . The.Case . 

A. Arrest 
Date 
Description 
Persons making the arrest 
Witnesses 
Other persons arrested on the same occasion 
Written or other acknoviledgement of arrest 
Other related cases 

B. Detention (Place of, etc.) 
Description 
Written acknowledgement of detention 
Treatment 

C. Legal procedures (Amparo, criminal) and results 

D. Inquiries by national and/or international organizations 

. I I I . Position of the Government 

IV . Evalu.at ion 

V. Annex (Excerpts from the publication of the Vicaría de l a Solidaridad 
"Donde Están") 
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ALPHABETICAL: L I S T OP CASE EEPORTS 

líame Case report Present document Expert ' s Rep' 

No. page (A/34/58 3/Ad' 
Paragraphs 

ARAÏA САБЕЕМ, Santiago Edmundo (25) 1бО • 124-127 

AVALOS DAVIDSON, Alejandro Juan (18) 114 106 

BSAUSIEE AL01ÎS0, G-uil].Grno Roberto ( 8 ) 49 9 5 - 5 4 

BERRIOS CATALDO, Lincoyan Yalii ( 2 6 ) 163 12^-127 

САЕАБАиТЕЬ OLIVARES, Horacio Neftalí ( 9 ) 5 5 98-102 

CEPEDA r-3RINK0VIC, Horacio (27) 167 124-127 

CONTRERAS MALDJE, Carlos Humberto (22) 139 115-113 

CRUZ D I A Z , Lizandro Tucapel (28) 171, 124-127 

DTA^ LOPEZ, Vic t o r Manuel (23) 148 119-120 

DONATO AVE]^n)AÑO, Jaime P a t r i c i o (19) . 120 112-114 

DURAN GONZATEZ, Carlos 3:'atricio (29) 175 124-127 

ELGUETA PINTO, Martín ( 6) 31 88-89 

GARCIA RAMIREZ, Vicente Israel (38) 212 131-132 

GARCIA VEGA, Alfredo Gabriel (10) 75 98-102 

GUTIERREZ MARTINEZ, María Isabel (11) 80 98-102 

lEABRA CORDOVA, Pabián (12) 85 98-102 

la.EIN PIPPER, Jorge ( 1) 4 56 

LAZO SANTANDER, Luis Segundo (30) 178 124-127 

LORCA TOBAR, Carlos Enrique (17) 109 103-104 

m m z POUTAYS, Jorge Onofre (20) 124 112-114 

NAVARRO ALLENDE, Fernando Alfredo (31) • "181 124-127 

OLIVARES MORI, Fernando de l a Cruz ( 2) 9 59 

ORTIZ LETELIER, Juan Fernando (32) 185 124-127 

PEBEIRA PLAZA, Reinalda del -Carmen (33) 189 124-127 

PINTO ARROYO, Edras de las Mercedes (34) 198 124-127 

PIZARRO MOLINA, Waldo Ulises (35) 201 124-127 

PORTILLA PORTILLA, Armando (36) 205 124-127 

RIOS PACHECO, Sonia (13) 90 98-102 

RIOSECO ESPINOZA, Carlos Ramón (14) 95 98-102 

SITiBERÎ-îAN GUROVICH, David ( 7) 38 90-92 

TRONCOSO AGUIRRE,, Jorge Andrés (39) 219 133-135 
UGARTE R014AN, Marta L i d i a Ш 156 121-123 

URIBE TiUííBLEY, Bárbara ( 5) 23 86-87 

VAN JURICK ALTAlvIIRANO, Edwin ( 4) 19 86-87 

VAN SCHOmffiN VASEY, Bautista ( 3) 13 73-74 

VELIZ RA14IEEZ, Héctor (37) 209 124-127 

VILCH3S FIGUEROA, Abel Alfredo (15) 100 98-102 

VILLAR QUIJON, E l i a s Ricardo (16) 105 98-102 

ZAÎ-10RAN0 DONOSO, Mario (21) 128 112-114 
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Case Report No, 1 

I . IDENTITY 

1. Surnar.1.0̂ "̂ ^ Surnar^e^^^ F i r s t nanes 

KIBIN PIPPEE JORGE 1Ш 

2. Sexs M 

3. Date of b i r t h (or ag 29 Decenber 1945 

4. Nationality s Chilean 

5. Identify Card No.s 4.812.19Q Santiago 

6. Marital status; married 

7. Number of children: N/A 

8. Domicile: Eduardo Marqiiire 39б9, Santiago 

9. Profession: Physician (Psychiatrist) 

10. O f f i c i a l positions held (Governor, etc. ) : Adviser to the General Secretariat 
of the Government (personal physician of former President Allende) 

11. P o l i t i c a l a f f i l i a t i o n s : Communist Party 

12. References/Sources ( l i s t s , reports, etc.) 

(a) A/33/331, para. 409 and annex LI 

(b) Vicaría do l a Solidaridad, "Dónde Están", Caso No. 171 (Vol.3, p , ? 3 l ) 

I I . THE CASE 

A. i\IfflEST 

DATE TIME PLACE 

11 September 1973 ilftemoon Palacio de l a Moneda, Santiago 

At the tine of dàsappearance 
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DESCRIPTION 

M i l i t p r y personnel headed Ъу Generol Jovier Palacios arrested a group of 
Governnent advisors, c i v i l servants and security guards at tho of f i c e s of the 
President"of Chile (palacio do l a Moneda), anong then Mr. K l e i n . 

PERSONS M/iKING THE .^PtEST 

Ij?nQô Porcos/Carabinoros 

WITNESSES 

OTHER PERSONS /JffiESTED ON Б1Ш OCCASION 

/irsenio Poupin Dissol 
Enrique Huerta Corvolán 
Claudio Jiricno Grandi 

WRITTEN OR OTHER ACKNO¥LEIGEMEbIT_pP .IRREST 

Photograph published i n magazine "Оде Pasa" reported to show KLein i n 
custody of carabineros. 

OTHER RELATED CASES 

/j?scnio Poupin Dissol 
Enrique Huerto Corvolán 

В. DETEMTION (Place of, etc.) 

DESCRIPTION 

.After arrest at "La Moneda" Kle i n was taken with others arrested at tho sane 
tii:ie to Tacna Barracks, Regimiento Tacna. 

Date Place Witnesses 

(a) 11 September 1973 Regimiento Tacna iirsenio Poupin. Dissol 
Enrique Huerta Corvolán 
Claudio Jineno Grandi 

(b) Days following . Unknown 
11 September 1973 

WRITTEN ACKNOWLEDGEMENT CP DETENTION 

None 

TREATMENT 

N/A 
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С. LEGAL PROCEDURES (/шрого, c r i a i n o l ) and results 

TYPE COURT 

(a) Amparo Appeals of 
Sontiogo 

(c) M i l i t a r y 
l^osecutor 

NUMBER 

289-74 

(b) Crin. I s t Crininal 106-657 
Procs, Court of 

Santiago 

DATE - DATE/OUTCOME 

29/3/1974 28/12/1974 doniedi/ 

24/2/1975 29/9/1975 declared hinself 
inconpetent 

1.382-76 1/7/1976 14/9/1976 temporary 
suspension of 
investigation 

DESCRIPTION 

Writ of anpero denied but at the reconnendati-jn of the Suprono Court a 
Special Investigating Judge (Ministro en V i s i t a ) Mr. Zurita was appointed. 
(20/2/75) who declared himself without j u r i s d i c t i o n (29/9/75) since the'persons 
making the arrests were n i l i t o r y personnel and. sent tho case to a m i l i t a r y court 
which suspend.ed. temporarily the proceedings on I4/9/76. 

D. INQUIRIES BY NATIONAL IJTû OR INTERNATIONAL ORGANIZ/iTIONS 

Vicaría de l a Solidaridad. 

Ad. Hoc Working Group (А/ЗЗ/331). 

I I I . POSITION OF THE GOVERNMENT 

The Ministry of the Interior's report as provided to the Ad Hoc Working Group 
on Chile {A/33/331, Annex .4) shows that the o f f i c i a l f i l e s have been checked for 
infornation on Mr. Klein's i d e n t i t y and iDorsonal status, on any police reGord.s and. 
on whether he had l e f t the country. The French Embassy was consulted a n d stated 
that Mr. K l e i n had been the personal physician of former President Allend,e, 

IV. EVALUATION 

The evidence i n t h i s case r e l i a b l y attests to the arrest of Mr. K l e i n Pipper 
by m i l i t a r y or carabineros personnel. The Covornnent's investigation f a i l e d to 
determine the exact ari:^r unit responsible f o r tho arrest. I t i s rocorxiend.ed that tho 
investigation be reopened and i n p a r t i c u l a r , tho unit responsible for K l e i n Pipper's 
arrest be id.entified. as well as those responsible f o r the Tacna Barracks where 
KLein PiioxDor was held.. 

1/ Supreme Court orders the appointment of a Special Investigating Judge. 
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V. МШХ 

Excerpts fron Dónele Están?^ 

PACTS 

This person, an active nonber of the Comunist Party, vas arrested on 
11 Septenber :1973 at the Palacio Presidencial de La Moneda, his place of work, 
after nidd.ay and,, after the a e r i a l bonbardnent of the Palacio. M i l i t a r y personnel 
under the connand of General Javier palacios, wore ordered to arrest and renové fron 
there a group of. persons who includ.ed. Governnent advisers and o f f i c i a l s , personal 
physicians and. security guard.s of President Allend.e and sone nenbers of the 
General Investigation Bureau. 

His r e l a t i v e s were ad.vised that sane afternoon that K l e i n Pipper was anong 
those who had. been arrested, i n tho n i l i t a r y operation against La Moned.a. The 
infomation was given by one of the Presid.ent ' s personal physicians 5 the physicians 
were freed, a few nonents after t h e i r arrest, at the exit of the Governnent o f f i c e s , 
although the naj.ority of then were arrested again l a t e r and sent f o r èone tiiae to 
various places of detention. The report of the arrest was confirned l a t e r by other 
nenbers of the grouj) who were arrested, at the sane t i n e , including agents of the 
Investigation Bureau, who were freed a f t e r having passed, through and. spent tine i n 
various d.etention canps. 

The persons referred to above are witnesses to the fact that KLein Pipper and. 
other persons taken prisoner at La Moneda were taken to the Tacna barracks, Pron 
there he i s reported, to hove been taken by n i l i t a r y personnel, sone d.ays after 
11 Septenber 1973? to an unknown destination, along with a group of persons who were 
also transferred, including Arsenic Poupin D i s s e l , Governnent Deputy Secretary 
General of the Goverruuent, Enrique Huerto Corvalán, Quartermaster of the Palacio, 
Claudio Jineno Grend.i, Ad.viser to the Secretary-General of the Governnent of 
President Allend.e. 

At the prelininary investigation conducted by Investigating Judge Zurita 
(d.Gtails of which are given below), f u l l infomation concerning tho arrest of 
KLein Pipper by personnel of the Arned Forces was provided. 

In d.eclaring himself inconpotent and. r e f e r r i n g the case to the n i l i t a r y courts 
the judge, i n the pertinent order, based, his decision on the fact that r e s p o n s i b i l i t y 
for arrests of persons who subsequently disappeared, including the cases brought 
before b i n , lay with personnel of the Arned Forces, 

LEGAL ACTION 

On 29 ШтсЪ 1974? an application f o r anparo was subnitted to the Santiago Court 
of Appeal on behalf of I 3 I persons, including KLein Pipper, who had disappeared 
since 11 Septenber 1 9 7 3 a p p l i c a t i o n No. 209-74. 

1/ Publication of the Vicaría de l a Solidaridad of the iirchbishopric of 
Santiago, Chile, containing infomation on 477 cases of nissing persons. 
Case No. I 7 I , V o l . 3, p. 731. 
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The application wos rooectecl on 20 Decenber 19741 'this decision was confirned 
on 31 January 1975 by the Supreme Court which, at the sane t i n e , reconnonded the 
appointment of an Investigating Judge. The f u l l court, by a decision of 
19 February 1975» confirned the previous decision and, by o f f i c i a l connunication 
No. 00230 of 20 February 1975> ordered the appointnent of Mr. Zurita as Special 
Investigating Judge. 

On'24 February 1975j Judge Zurita began his investigation i n the F i r s t 
Dep)artnental Crininal Court of Santiago; the case was assigned the nunber 10б,б57» 

On 29 Septenber- 1975> Judge Zurita d.oclarod hiiaself incompetent, basing his 
decision on the fact that i n the various coses mder investigation nenbers of the 
Arned Forces (PACH, DINA, Carabineros) appeared to be involved as the persons 
making the arrests. 

The d.ossier having been sent to the M i l i t a r y Judge, the l a t t e r accepted 
conpetence on 1 July 1976 and assigned the nunber 1,382-76 to the' case. 

On 9 August 1976? the t r i a l judge of f i r s t instance appointed f o r the 
investigation declared the prelininary investigation closed and, on I4 Septenber 1976 
the case was temporarily suspended.. 
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Case Report No. 2 

I . IDEWTITY. 

1 . Surnone . Surnano^^'' F i r s t nanes 

OLIVARES , MORI FERNAEDO DE" LA CRUZ 

2 . . Sexî Й 

3 . B i r t h date or age-^; 2 2 July 1 9 4 6 - 2? years old 

4 . Nationality: Chilean 

5 . Identity Card No.г - 5 . 0 4 7 . 0 8 1 Santiago 

- 2 1 2 0 9 Son Miguel 

6 . Marital status; Single 

7 . Nunber of chilg.ren.s. N/A 

0 . Doniciles Ipirango 5 5 5 9 

9 . Professions Accountant 

1 0 . O f f i c i a l positions hold (G<.overnor, etc.) г Staff nonber since I 9 6 5 of tho 
Latin Jinerican Denographic Center of the United Nations (CEL/DE), 

1 1 . P o l i t i c a l a f f i l i a t i o n s s N/A 

1 2 . Refercnces/Sourcos ( l i s t s , ' r e p o r t s , e t c . ) : 

(a) A / C . 3 / 3 2 / 7 

(b) A / 3 3 / 3 3 1 , para. 4 1 0 , annex L I I 

(c) Nunber 5 6 of the Vicaría l i s t of 6 O O nissing persons. See Chapter I I 
above. 

I I . THE CASE 

A. ARREST 

DATE TIME PLi\CE 

5 October 1 9 7 3 1 0 . 3 0 a.n. Office of CEL/lDE i n Chile, 
3 4 Huelen Street, 
Frovid.encia, Santiago 

^ At the tine of disappearance 
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DESCRIPTIU1Î 

On 6 October 1973, Mr. Olivares Mori was arrested within united Nations 
prenises by Navy Lieutenant (Teniente 1 ° del Cuerpo de Infantería dp Шг±по) - • 
Jorge Osses Novoa, who stated he was acting, on the ord.crs of Major Vergara» 
Mr. Olivares Mori, followed by a fellow s t a f f nonber of the united Nations, 
Mr. Jorge Arévalo Martínez, was taken to the Ministry of Defense. The following 
day Mr. Arévalo returned, to the Ministry of Defense and. was inforned. that 
Mr. Olivares Mori had been transferred to the National Stadiun. However, on that 
sane day, Mr. Arévalo was inforned at tho National Stadiun that №. Olivares Msri 
was not on any of th e i r l i s t s of d.otainees. 

PERSONS MâKING THE ARREST 

Navy Lieutenant Jorge Osses Novoa 

WITNESSES 

Jorge Arévalo Martínez 

Camón Miro (Director of CELADE) plus 50 enployees of the L i t i n Ancrican 
Denographic Center of the United Nations (GELADE), 

OTHER PERSONS iUffiESTED ON SAME OCCASION 

None 

WRITTEN ACKNOWLEDGEMENT ^P ARREST 

National Executive Secretariat f o r Pï-isoners (SENDEl) acknowledged the 
arrest under Déciment No. 5550-300 of 9 January 1974. 

OTHER RELATED GASES 

None 

B. DETENTION 

DESCRIPTION 

Resportedly taken to the Notional Stadiun but at National Stadiun was 
inforned that Olivares was not on any l i s t s of detainees. 

Dates Places 

October 1974 National Stadiun 

WITNESSES 

N/A 

WRITTEN ACKNOWLEDGEMENT OP DETENTION 

None 
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TIÎEâïMENT.. 

ж/л 

С. LEGAL PRC(ЖРХШЕЗ (Aaparo, crininal) and, results 

TYPE COURT НиЮЕК DATE DATE OUTCOME 

(n) Anpsro , Aitipeals of 
Stgo 

375/74 19/4A974 З/5А974 denied 

(b) Conplaint 
Appeal 

Suprene Ct. 
of Stgo 

6 / 6 Д 9 7 4 1 1 / 7 Д 9 7 4 denied 

(o) Anparo Appeal Appeals of 
Stgo 

0 3 5 / 7 4 1/7/1974 2 0 Д 1 Д 9 7 4 denied. 

DESCRIPTION, 

The application for Anparo as well as the conplaint Appeal were a l l denied on 
the basis of the infornation provided by the Minister of Interior to the coiirts 
that. Mr. Fernando de la Cruz Olivarez Mori "has never been arrested by authorities 
of that Ministiy." 

D. ITOUIRIES BY NATIOHAL AND OR INTERMTIOML ORGAUIZTiTIONS 

International Red Cross 

United Nations (н/С.З/32/7) 

Vicaría d.e la Solidaridad. 

III. POSITION OF THE GOVERNMENT 

Detailed infornation was transnitted to the Governnent of Chile by the 
Ad Hoc Working Group ( 3 / 0 / 7 8 ) and on 4 Septenber 1970 the Governnent transnitted 
the following report to the Group: 

"With respect to the present case, which is of great concern to the 
United Notions, in addition to the infornation furnished to the Group d.uring its 
visit to Chile and to what nay be ascertained fron inquiries in Santiago, the 
following is subnitted; 

(a) The Working Group nust take into consideration the fact that the event 
concerned occurred in October 1973» nore specifically on the 5 t h of that nonth, 

(b) On the basis of the infornation supplied, the existence and whereabouts 
of the Marine Officer Jorge Gsses Novoa is being investigated and an attenpt is 
being nado to find out who the person naned Major Vergora is and, to which branch of 
the amed forces he belongs. 
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(c) unce these checks hove been carried out and i f the inquiries are 
successful, statements w i l l be taken fron the persons concerned regarding the 
alleged arrest of Fernando de l a Cruz Olivares Mori. 

(d) In addition, efforts a r e - b e i n g nade-to ascertain. why....such....statQnents were 
not taken previously or, i f they were, where the docunents containing then are to 
bo found. 

(e) F i n a l l y , an investigation i s being conducted into the infomation 
regarding the arrest of Fernando de l a Cruz said to have been furnished by the 
National Office of Detainees (Servicio Nacional de Detenidos - SENDET), 

(A/33/331, annex L I I ) . " 

IV. EVALUATION 

The evidence i n t h i s both witness and written Governnent acknowledgenent of 
arrest r e l i a b l y attest to the fact that Olivares Mori was arrested. Despite 
united. Nations intervention the Governnent failed, to investigate the case ad.equately, 
i n p a r t i c u l a r the arresting o f f i c e r and the person ordering the arrest were not 
located, or questioned, even though t h e i r id,entities were-known. The denial b y the 
Governnent of any record, of arrest does not weigh heavily against the statement o f 
the-w-itnesse-S'-and-the-written aeknowled.genent of SENDET. The Governnent o f Chile 
has a special r e s p o n s i b i l i t y to the United Nations i n regard to this international 
c i v i l servant and, the United. Nations i t s e l f has a special r e s p o n s i b i l i t y (see the 
Bernad.otte case). The-investigation-shoifLd-be-reopened.--and i n particular- -
Lieutenant Jorge Osses Novoa and Major Vergara should bo questioned, the re g i s t r y 
books of the National Stad.iun exanined and the o f f i c e r s i n charge of the stadiun 
questioned. 

V. АЖЕХ 

No annex. 



Case Report ïïo. 3 

E/CN..4/13SI 
page 13 

I . IDENTITY -

S'urnamê ''"' 1. S-uxname ,(2) First names 

ViLTT-SCHOTJViElT VASEY BAUTISTA 

2. Sex; M 

3 . Birth date or agef/t 3 April 1943 

4. Nationality; British-Chileun 

5 . Identity Card No.t 265»?2Б-Concepción 

6. Marital status: Single 

7. Number of children; N/A 

8. Domicile; Bombero Salas 1445» App. 1007» Santiago 

9. Profession; Medical Doctor (Surgeon) 

10. Official positions held (Governor, etc.); N/A 

11. Political affiliations: Member of the Central Committee of the 
Revolutionary Left Movement "Movimiento de Izquierda Revolucionaria" (MIR) 

12. References/Sources (lists, reports, etc.); 

(a) E/CN.4/1I88, para. 104 

(b) A/82/227, ашаех ХХПП 

(c) Vicaría de la Solidaridad "Dónde Están" Case No. 270 (V.5, page 1095) 

(d) Testimony of witness No. 1 of 25 July 1979 before the Experts of the 
Commission of Human Rights. 

^ At the time of disappearance 
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I I THE CASE 

AEEEST 

DATE TBE PLACE 

13 December 1973 I/A Rectory of the CapucMnos 
Calle Catedi^l 2345 
Santiago 

DESGRIPTIOir 

Was arrested on 13 December 1973 in the Rectory of the Capuchinos Catholic 
Church together with four other persons, by individuals dressed in civilian 
clothes. Beginning on 11 September 1973 the Government through the media had 
requested information which would lead to his arrest and offered a reward. 

PERSONS ШаШ TEE ARREST 

WITHESSES 

Father Enrique \Ш±е arrested with van Schouvren and released eight days later. 

OTHER PERSOIIS ARRESTED ON SAI4E ' OCCASION 

, Patricio Munita Castillo, (dead) his body was returned a few days later to 
his family. 

Father Enrique 1/Jhite 

VffilTTEN OR OTHER ACKITOVŒED GEIMíT OF ARREST 

See below« 

OTHER'RELATED CASES 

Б DETEmON (PI ces of. etc.) 

DESCRIPTION 

Not available. 

N/A 

DATES PLACES 

(a) End of 1974 Naval Hospital Valparaiso 

(c) 

(à) 
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Place (a) Heportedly phctograpluid at охШ 1974, In l a m l Hospital Aliairaate 
Keff in.. ¥alpara-.iso. 

Place (b) 

Place-- (с)" 

Place (d) 

тШШ OR OTHER AG®a/ÏED(SMBîiT OP ЪЕТШтНОШ 

On 8 A-a^ust 1974 the Minister of the I n t e r i o r informée the Co-urt of Appeals, 
of Soatiago that Bautista van Schonwen Vasey ms being .helcL at the- disposal- of the 
office of the M i l i t a x y Prosecutor of Santiago (Д/32/227^ annex I X X I I I ) , An 
a r t i c l e i n the 2 1 Aijgvist 1974 e d i t i o n of ElJferoOTio stated "For the SDCond time 
i n two months the Court of Appeals denied the w r i t of amparo" euteaitteu by the ' 
defence attorney of the qx МШ leader Mr, Bautista van Schouwen, 
Ш, Bautista van Schowen i s being processed by the f i r s t Prosecutor of Santiago. 
This extremist was detained- on 13/12/75? shortly after the m i l i t a r y take over 
of 1 1 Septentber 1 9 7 3 ' l i s e n t l y , bautista van Schouwen ia-uMer arftsst i n a 
national prison". 

In an o f f i c i a l Goverment press eonferonce on 1? Febriîary 1975, four 
ex К Ш leaders who were under arrest at that time, stated Bautista von..Sehouwm 
vas i n exile a lío other d e t a i l s were given, (La Tercera de l a Hora 2 0 / $ / 7 4 ) . 
(See also III , below> Positien, of the Govemiaeatji 

Beports.indicate he was admitted to Haval Hospital at end 1974 f o r trealméîit 
of iixjuries caused by torturo aiîd was immobilised with a suspected broken Ъаск'аМ 
Aaïaagô to ttie spinal oord. 

C. IiEQAb ИКЮЕРШЕБ (Amparo, o r i a i n a l ) ,314 results 

GOTJRT 

(a) Ащраго Appeals of 
Stgo. 

(b) Апфаго " 

(о) Criminal 2nd Grim. 
Court of 

Stgo. 

ÏÏGMBSR 

147-74 

731-74 

BATE 3TTÎîOCf-E/ï)j\TE 

19/2/1974 derJed 4/6/74 

12/7/1974 denied 1.6/6/74 
and order to continue 
proceedings i n o r i m i m l 
court f o r possible murder. 

82 ,252-5 30/7/197.5 30/7/1975 teisporary 
suspension of investiga"cx£m 
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DESCEIPTIOÏÏ 

The writs of amparo were relected on the basis of the negative reports of the 
Courts received from the SEITOETï/ v/hich stated that his i s not in the l i s t of 
detainees. The Ministry of Interior also informed the Court that 
Mr. vaл Schouwen Vasey has never been arrested by order of that :Ministry. 
Finally, the Chief of Zone of the Military Hospital responded to the Court that 
he has never been admitted as a patient to their unit. 

D. INQUIRIES BY M T I O m IIID/OR IÎ mERIIATIOm QRGimiZATIQITS 

Vicaría de la Solidaridad 

III. POSITION OF THE GOVERNMENT 

The Minister of Interior on 8 August 1974 informed the Court charged with 
the criminal case for van Schouwen's disappearance that van Schouwen "is at' the 
disposal of the First Military Judge of Santiago" (Doc. No. 294/21-F-21) 
(A/32/227, annex XXnil). This statement was revised on 5 September 1974 by 
the Minister of Interior who stated "In submitting information about 
Mr. Bautista van Schouwen Vasey an involimtary error had been committed by 
this Ministry, Who i s under arrest in the state prison of Santiago is 
Mr. Roberto Fernando van Schouwen Vasey and not his brother Bautista," 

IV. EVALUATION 

Testimony of witnesses, newspaper reports and a written acknowledgement of 
arrest by the Government reliably attest to the fact of Bautista van Schouwen's 
arrest. The Government's correction of its statement of having arrested 
van Schouwen does not outweigh the other evidence. The investigation sho\ild 
be continued with the officers who arrested Father White and Patricio Munita Castillo 
questioned in particular. 

V. А1ШХ 

Excerpts from D6nde Están?^ 

PACTS 

This person, a member of the Central Committee of the î'^ovement of the 
Revolutionary Left (líER), was arrested by persons in plain clothes on 
13 December 1 9 7 3 , in the Rectory of the Capuchinos Church, at calle Catedral No. 2345» 
Santiago, together with other persons, one of whom, Patricio Munita Castillo, was 

*/ The National Executive Secretariat for Prisoners 

1/ Publication of the Vicaría de la Solidaridad of the Archbishopric 

Santiago, Chile, containing information on 477 cases of missing persons. 

Case No. 2 7 0 , volume 5, P- 1095. 
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handed over dead to h i s family, a t h i r d person, the,-priest Enrique White, who.was 
released eight days l a t e r , and a fourth person, whose i d e n t i t y i s unknown. 

He had' gone: to.:the Rectory an-search of.-lodging, since, as 'a p o l i t i c a l 
leader,-••ñsrwas.'hoing ufgontly; sought hy .the- security orgaaizationa. of J the ; 
new Government, immediately .after-11, Septomher 1973. ^. Щао,.'population'was even 
called upon, through the communications media, to provide information that would 
lead to the capture of prominent p o l i t i c a l leaders of tho previous Governnent, • 
including van Schouwen. In those requests - among which mention nay be made of 
that published i n tho newspaper E l I4orcurio on 28 Septenber 1973 - a reward of 
up to 500,ООО escudos was offered to anyone providing information leading to t h e i r 
capture and the telephone numbers to be used to provide the infornation were 
given. The telephone numbers were 6527I (extensions 622, 618, 27O and 524) 
and 85623. 

Following rejection of the application f o r anparo, case Ко, 731~74? which was 
lodged on his behalf (rejection based on the negative reports of the a u t h o r i t i e s ) , 
the newspaper E l Mercurio, i n i t s issue of 21 August 1974, reported: "For the 
second time i n the short period of two months, the Court of Appeal has rejected 
an application f o r anparo submitted to i t by the defence lawyer f o r the extremist, 
Bautista van Schouwen, former high o f f i c i a l of the banned Movement of the 
Revolutionary Left ( I I I R ) . . . " . 

"... f o r serious offences, the nature of which i s being nade s u f f i c i e n t l y 
clear i n the proceedings against Bautista van Schouwen that are taking place at 
the F i r s t M i l i t a r y Court of Santiago, t h i s extremist was arrested on 
30 December 1973, shortly a f t e r the n i l i t a r y revolt of 11 September 1973". 

"bautista van Schouwen i s at present being held i n one of Chile's places 
of detention". 

On 17 February 1975, four fomer senior o f f i c i a l s of I-ECR, who were then 
i n detention, gave a press conference i n the Diego Portales B i i i l d i n g , where they 
were presented by the Secretary-General of the Governnent. They reported that 
Bautista van Schouwen was i n e x i l e , but gave no further d e t a i l s . 
(La Tercera de l a Hora. 20 February 1975), 

However, a photograph of Bautista van Schouwen, showing hin l y i n g i n a bed 
i n the Admiral Neff Hospital, Valparaiso, and his c l i n i c a l report, were shown to 
international organizations by h i s r e l a t i v e s j the photograph had been taken at 
the end of 1974. 

LEGAL ACTICH 

On 19 February, an application f o r amparo was lodged with the F i r s t Court of 
Appeal of Santiago (Case No. 147-74) . 

The application was rejected on 4 June 1974, on the basis of negative reports 
made by SEKDET, the InvestigatiVon Bureau, the M n i s t r y of the I n t e r i o r , the 
M l i t a r y Hospital of Santiago and the Stato of Siege Area Commander. 
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On 12 J v l y 1974» a further application for amparo was suhmitted 
(Case No. 731-74)> i t wasrejected on 16 August 1974» on the hasis of the 
negative-report of the Minister of the Interior. 

Upon rejection of the first application for адграгр, pî -suiaed misadventure 
proceedings were instituted in the Second Departmental Criminal. Court of 
Santiago (Case No,-82,252-5). The proceedings did not yield any information 
as to the whereabouts of the person concerned, and they were therefore 
temporarily suspended on 30 July 1 9 7 5 . 
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,(1) 

Caso Report No. 4 

("List of 119^) 

,(2) 

I . 

1. Surname ̂ "̂ ^ Surname F i r s t names 

VAN JIIRICK ALTAfflRANO EDWIN 

2. Sûx: M 

3. B i r t h dato or a g e * / : 30 Novombor 1953 

4 . Nationality: British/Chilean 

5 . Identity Card No.: 6 .426. I58-4 Santiago 

6. Marital status: Married 

7. Number of children: Nono.. 

8 . Domicile: Cirujano Vidola 15O4 Nuñoa,- Santiago 

9. Profosaion: Salesman 

10. O f f i c i a l positions hold (Governor, et c . ) ; Student loader. Secondary 

School, "Manuel de Sala" 

11. P o l i t i c a l a f f i l i a t i o n s : MIR 

12. Roforences/Sources ( l i s t s , reports, e t c . ) : 

(a) A/10285, paras. 149-151 and annex XVII (Reported dead on the " l i s t 
of 119" Newspaper " 0 Novo Dia" of B r a z i l and Magazine "Loa" of 
Argentina.) 

(b) A/31/253, para. 240 

(c) A/32/227, para. 113, annex XIX and. XXXIII 

(d) Vicaría do l a Solidaridad "D6ndo Están" Caso No. 2б8 (v .5 pago IO8I) 

(о) Testimony of witness No. 1 of 25 July 1979 boforo the Expert on the 
fate and disappearance of missing persons i n Chile 

*/ At.the time of disappearance 
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I I . THE CASE 

A. AEEEST 

DATE TBE PLACE 

10 July 1974 Ипкпото Unlcnovm 

DESCRIPTION 

On tho street, i n d i r e c t i o n to h i s place of work. 

PERSONS шат THE ARREST 

DINA, Osvaldo Romo^ and Capitán Mgucl liachenco 

^TNESSES 

N/A 

OTHER PERSONS ARRESM) ON SAIE OCCASION 

Bárbara Urihc Tamblay (wife) 

Crictiáh Esteban van Jurik Altamirano (brother) 

IfJRITTEN OR OTHER ACKiroV/LEDGEI'IENT OP ARREST 

See Б'below 

OTHER RELATED CASES 

Bárbara Uribe Tamblay (wife) 

Б. DETENTION 

DESCRIPTION 

DATES PLACES 

(a) 12/19 July 1974 and 2 August 1974 38 Londres Street, Santiago 

(b) 20 J v l y . 1974 and 8 August 1974 Cuatro Alamos 

(c) .28 August 1974 V i l l a Grimaldi 

18 September 1974 House i n Domingo 
Cañas Street, Santiago 

1/ According to information provided by Colonel Contreras, tho Director of 
DINA, to tho Prcsiden-t of the Supreme Court, José I-Iarfa Eyzaguirre. Osvaldo Romo 
was employed by DINA but l e f t Chile i n November 1975. 
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WITNESSES 

Place,(a) C r i s t i a n Esteban>ал Jijxick Altainirano (brother) 
. ilntonid Osorio'.Olivaros ; 
- Tamara Valdés .Valenzuela 
Natacliá Valdés Valenzuela 

Place (b) Antonio ,Osprio. Olivares 

Place (c) C r i s t i a n Esteban van Jurick Altamirano 

Place,(d) 

IffilTTEN OR OTHER. АСК1ГО1'ЛЖ> СЕШМ OF DEITENTION 

See below C» 

TREATJyiEKT 

He was tortured together with h i s wife and brother. 

C. LEGAL PROCEDbHES (Amparo, criminal) and results 

TYPE COURT NUMBER DATE DATE OUTCOME 

(a) Amparb Appeal of Santiago 752/74 16/7/74 1/9/74 Denied 

(b) Criminal 8th Criminal Court 1.101.74 2/8/74 N/A Temp. Suspension 
Proc. of Santiago of Investigation 

(c) Amparo Appeal of Santiago 25/1O/74 N/A Denied 

DESCRIPTION 

The writs of amparo were a l l denied on the basis of the information provided 
by the Ministry of Int e r i o r to the Supreme Court that Ifr, van Jurick Altamirano 
"has never been detained by order coming from t h i s M n i s t r y " . The criminal 
proced-ures (Querella) f o r kidnapping were temporarily suspended, 

D. INQUIRIES BY .TATIONAL AND/OR INTERITAIIONAL ORGANIZATIOI^S 

B r i t i s h Embassy 
Vicaría de l a Solidaridad 
International Red Cross 
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III. POSITIOU OF THE ООУЕШДМТТ 

(a) On 18 August 1 9 7 4 the. Minister of-External Affairs informed in writing 
to the British Embassy "This'Ministry informs that Edwin-van Jurick and 
his wife Bárbara Uribe .... are under arrest pending investigation and that their 
health is perfectly normal. As to their place of detention, we have not been 
infoimed yet. (A/32/227, annex m i l l ) 

(b) A year later,, 25 July 1 9 7 5 , the same Ministry clarifies its statement: 
"We inform you, not without regret, that our previous Infornation is in error'?. 

(c) The Minister of Interior informed the Supreme Court on 20 March 1975 
that Edwin Francisco van Jurick Altafiiirano "has not been detained ,order,, coeàng 
from this Mnistry",. 

IV. EVALUATION 

See Case Report No. 5 Bárbara Uribe Tambley 

V. AITOEXES 

See Case Report No. 5 Bárbara Uribe Tambley, 
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Case Report No. 5 

("List of 119") 

I . IDENTITY 

1 . Surname ( l ) Sumaiae (2) F i r s t names 

Ш1ВЕ TAMBLEY BARBARA 

2 . Sex: P 

3 . B i r t h date or age : 20 years old 

4 . Nationality; Chilean 

5 . Identity Card No.: 6 . 3 6 4 , 2 7 7 - 0 Santiago 

6 . Marital status: Married 

7 . Number of children; None 

8 . Domicile: Cirujano Videla 1504> Nuiïoa, Santiago 

9 . Profession; Secretary 

1 0 . O f f i c i a l positions held (Governor, e t c ) : None 

1 1 . P o l i t i c a l a f f i l i a t i o n s : MIR 

12. References/Sources ( l i s t s , reports, e t c , ) : 

(a) A/10285, paras. 1 4 9 - 1 5 1 , .Annex XVII (Reported dead on the " l i s t of 1 1 9 " 
Newspaper " 0 Novo Día" of B r a z i l and Magazine "Lea" of Argentina) 

(b) A/31/253, para. 240 

(c) A/32/227 , para. 1 1 3 , annex XIX and XXXIII 

(d) Vicaría Ce l a Solidaridad "D6nde Están" Case No. 2б8 (v . 5 page IO8I) 

(e) Testimony of witness No. 1 of 25 July 1979 before the EDфert on the 
fate of missing persons i n Chile 

^ At the time of disappearance 
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I I . THE CASE 

A. AEffiEST 

DATE TIME PLACE 

10 July 1974 20 hs Cirujano Vidala I5O4 
ÍTufíoa, Santiag'o 

DESCRIPTION 

Arrest took place at her home. The person making the arrest i d e n t i f i e d 
himself as T i t i n who said that he was bringing news from her husband, 
Mr. Edwin van Jurick Altamirano. Bárbara followed him to the garden, where she 
was pushed by three more people to a pick-up that drove away immediately, 

PERSONS MAKING THE ARREST 

DINA - Osvaldo Romo and Miguel Machendo l / 

WIT№SSES 

Ruth Altamirano Hearnest 

OTHER PERSONS ARRESTED ON SAME OCCASION 

Edwin van Jurick Altamirano (husband) 

C r i s t i a n Esteban van Jurick Altamirano (brother-in-law) 

WRITTEN OR OTHER ACKNOWLEDGEMENT OP ARREST 

See below 

OTHER RELATED CASES 

B. DETENTION 

DESCRIPTION 

DATES' 

(a) 12/19 July 1974 - 2 Augist 1974 

(b) 20 July and 8 August I974 

PLACES 

39 Londres Street, • Santiago 

Cuatro Alamos 

1/ According to information provided by Colonel Contreras, the Director 
of DMA, to the President of the Supreme Court, José, Maria Eyzaguirre, 
Osvaldo Romo was employed by DINA but l e f t Chile in'November 1975. 
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(c) 28 August 1974 

(d) 18 September I974 

WITKESSES 

V i l l a Grimaldi 

House i n Domingo 
Cañas Street, Santiago 

Place (a) Antonio Osorio Olivares 

C r i s t i a n Esteban van Jurick Altamirano 

Tamara Valdéz Valenzuela - Ha-fcacha Valdéz Vûlenzuela 

Place (b) Antonio Osorio Olivares 

Place (c) C r i s t i a n Esteban van Jurick Altamirano 

Place (d) C r i s t i a n Esteban van J-urick Altamirano 

WRITTEN OR OTHER ACKTiOWHEDGEMENT OE DETENTION 

See I I I below 

LEGAL PROCEDURES (Amparo, .criminal) and results 

TYPE 

(a) Amparo 

•(b) Criminal 
Proc, 

(c) Amparo 

DESCRIPTION 

COURT 

Appeals of 
Santiago 

NUMBER 

754-74 

8th Criminal 1,101-74 
Court of 
Santiago 

DATE OUTCOME/DATE 

16/7/74 Denied on l / 9 / 7 4 

2/8/74 Temp. Susp. of 
Invest. 

Appeals of 
Santiago 

754-74 25/10/74 Denied 

The writs of amparo were a l l - denied on the basis of the information provided 
by the Ministry of Interior to the Suprer.e Court that Barbara Uribe Tambley 
"has not been detained by order coming from this M i n i s t r y " . The criminal 
procedures (Querella) f o r kidnapping were temporarily suspended. 

D. MQUIRIES- BY NATIONAL ANP/OR INTERNATIONAL ORGANIZATIONS 

Vicaría de l a Solidaridad 

International Red Cross 

I I I . POSITION OE THE GOVERNMENT 

(a) 18 August 1974 the Minist e r of External Affairs•informed i n w r i t i n g to 
the B r i t i s i a Embassy "This Ministry informs that ... Edwin van Jurick and his 



E/CT. 4/1381 

page 2б" 

•wife Bárbara Uribe .,, are mider arrest pending investigation and that the i r 
health i s perfectly normal. As to t h e i r place of detention, we have not been 
informed yet.» 

(b) A year l a t e r , 25 July 1 9 7 5 , the same Ministry c l a r i f i e s i t s statement: 
'¥e i n f o m you, not without regret, that our previous information i s i n error". 

(c) The Ministry of Int e r i o r informs the Supreme Court on 20 March 1975 that 
"Edwin Francisco van Jurick Altamirano and Bárbara Uribe Tambley "have not been 
detained by order coming from t h i s M i n i s t r y " . 

IV. EVALUATION 

The testimony of witness to the arrest and continued detention of 
Edwin van Jurick and Bárbara Tambley and the written acknowledgement of the 
Government, although the l a t t e r was retracted, r e l i a b l y attest to the arrest and 
detention of van Jurick and Uribe Tambley. Statements of the Ministry of the 
I n t e r i o r that they were not being detained under orders coming from that M i n i s t i y 
are not pertinent since ВША had independent powers of a r r e s t . The investigation 
should be reopened and, i n p a r t i c u l a r , the records of the places of detentions 
mentioned should be examined and the persons responsible f o r them at the time 
questioned. 

V. ANNEX 

Excerpts from D6nde Están? l / 

FACTS 

On 10 July 1 9 7 4 , Bárbara Uribe Tambley, an active member of MIR, was arrested 
at her home by o f f i c i a l s of the Directorate of National Intelligence (DINA). Her 
arrest i s linked with that of her husband, Edwin van Jurick Altamirano and that 
of her brother-in-law, C r i s t i a n van Jurick A, 

The circumstances of her arrest are given i n the sworn statement made before 
Demetrio Gutiérrez, Notary Public of Santiago, by Ruth Altamirano Hearnest, 
i d e n t i l y card No. 1 0 4 , 2 7 2 , of Nuñoa, her mother-in-law, on 15 A p r i l 1 9 7 5 . Tbis 
document states as follows: "On 10 J u l y , at 8 p.m., an individual who said his 
name was "TITIN". came to our house at Cirujano Videla No. I 5 O 4 , Nunoa. He rang 
the b e l l and asked f o r .Bárbara, saying that, he had brought some.thing„:.to.,.her from 
her husband. She ,invited him to come into the house. He refused...to come i n , 
saying that he was i n a hurry and that i t was a matter of only a few moments. The 
individual TITIN was accompanied by other ̂ persons in. plain, clothes.who were. . 
waiting i n a 3 0 4 van i n front of the house. Bárbara went out with him into the 
garden i n front of the house and was pushed into the van, which contained these 
unknown persons ... 

1/ Publioation of the Vicaría de l a Solidaridad of the Archbishopric of 
Santiago, Chile, containing'information.on 477 cases of missing persons. 
Case No. 2б8, Volme 5, p. 1081. 
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These statements were repeated i n the prestiaed aisadventore proceedings 
brought bj'Huth Mtamirano, before the' Eighth Departmental CriMnal' Court of 
Santiago on 2 August I 9 7 4 . In that submission she add'sî On the moming of 
11 J u l y , individuals arœed with sub-raaohine-guns came to the house of the parents 
of ЩГ daughter-in-law » Thej jumped отег the r a i l i n g and burst into the 'house at 
Elieoer Parada, No, IO33, where they seized щ son, C r i s t i a n van Jtirick Altaairaño, 
and took him m a y with theni» To th i s day %ю do not кпогб̂ ; where they are hbldlng 
him on 10 July of th i s year, щ- son, Edwin van Jurick Altainlrano l e f t our 
house at 9 on his way to w'orkj so f a r he has not retumed"*-

• ' ' Prtoof that Bárbara tíribe and the van- Jurick brothers had been arrested by 
иША agents and were, being a r b i t r a r i l y held by them was recel-ved by her 
•parents-in-law two days a f t e r her ar r e s t . 

The above-mentioned submission gtjes on to states "Oh 12 J u l y , early i n the 
morning, the group ííhich abducted the above-mentioned persons cajtne to зцу house 
m a t o l d us that they x^ere holding .my sons Cristian, ai'id Edwin and my 
daughter-iri-law Bárbara, and that they could not t e l l me where they were being 
held or i d e n t i f y themselves", 

"On 16 July J these persons brought îÈy son C r i s t i a n to the house «• F i ^ s i o a l l y , 
he was pale and emaciated as i f he .had been i l l - t r e a t e d during t h i s period", 

"Subsequently, these perso.ris kept coming to the house, -bringing щу son 
Cx'istián with them. The l a s t v i s i t took place on 29 Jxily of t h i s year, when 1щг 
son C r i s t i a n t o l d me that they were being held i n a house at CaJle Londres 38 i n 
this ciigr • - M 

I n a sworn 9t^ ..«ment dated 26 №ay 197., acGOffipany.ing the application f o r 
ajaparo (Case l o , 7.5274) lodged with the Santiago Court of Appeal, 
Mr, Francisco van Jurick Mohorioh, Identity Card No. 52584» Santiago, father-in-law 
of the person concerned, confisoed that security agents had made v i s i t s to hie .•. 
home. He states t.. . Ш 1 3 July 1 9 7 4 ? early i n the morning, a group of'fótir or 
f i v e persons, dressed-in c i v i l i a n clothes, who did not iden t i f y themselves, as 
thay shotild have done, but who said that they were "n!ilita,iy police*', came to щг 
home at Calle Cirujano ¥idela I5D4, Nuñoa. The person acting as leader of the 
group came into the l i v i n g room and -telked to me and wife, t e l l i n g us that our 
sons and dau^ter-in-Iarvi, Cristian, and Edwin van Jui'ick Altamirano and 
Bárbara Uribe Tambley were i n detention. Neither I nor щу wife -were aware of th i s 
f a c t " . • 

••He talked about the a c t i v i t i e s of the detainees, where they were l i v i n g and 
woï4:ing and, .in general, a l l the persona,! circujBs'fcances of our.sons and 
da'u^ter-in-laiw, with which they were perfectly w e l l acqixain-ted",. 

**They asked peimssion to search the house, and the f i v e persons seaxched i t . 
I g£t.ve Шт BVBvy f a c i l i t y , even switching on the l i g h t i n the gax-age aad basement, . 
They took away some textbooks and. handbooks.-«hicfa tbs.det&iaees bad.ïîsed w.ben they. 
метв at school". 
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"About three days later they returned to the house with one of the detainees, 
Щ son Cristian, whom they kept ON bringing back to the hotise for a period of about 
a week or 10 days. This son, Cristian, is at present in Ritoqae". 

Cristian Esteban v8Ji Jurick was held алсошшпхсаао by BINA for more than 
three months, without the coisspetent authority officially admitting that he was in 
detention. Recently, on 17 Januaiy 1975, b y official communication 
No. I252/22-F-I28, the Minister of the Interior informed the Santiago,,Court of 
Appeal, in the AMBARO proceedings referred to above, that 
Cristian Esteban van Jurick WAS being detained under Exempt Decree Bo. 654' íî e 
date of issue of the DECREE, was not given, but its number leads to the conclusion 
that i t was issued considerably later than the date of his arrest, which occurred 
on 10 July 1974. This brother-in-law of Bárbara Uribe Taffibley progressed to 
detention with visiting rights in the "Tres Alamos" detention camp aBd, after 
being trrnisferred to "Ritoque", was released in November 1976. 

So far AS Bárbara Uribe Tambley and her spouse are conceined, the Minister of 
the Interior has consistently denied that they are in detention, contradicting 
official information in i t i a l l y supplied by the Ministiy of Poi^igti Affairs. In 
official letter No. 13,947 OF 16 August I 9 7 4 from, that Ministry, in reply to an 
inquixy iuade the Sniîassy OF the United Kin^om conceining the person coneemed, 
her spouse and her brother-in-law, i t is stated that: "The Ministiy of Foreign 
Affairs presents its compliments to the Embassy OF Her Britannic Majesty and has 
the honour to refer to its Note No. I 8 / 2 , OF 7 August 1974i concerning 
MR. Cristian van Jurick, Mr. Edwin van Jurick and his wife, Bárbara Uribe, I N 
which It expresses the desire OF her parents and OF the ikabassy to be informed of 
her wheireabouts and state of health". 

"In this connexion, this Ministiy wishes to inform you that consultations.. 
with the competent Chilean authorities have shown that the above-mentiohed persons 
are in preventive detention pending investigation and that their state of health 
is perfectly normal. NO information has yet been given about their whereabouts." 
This-docvuoent was annexed to' sheet 22 OF the application for amparo 
(Case,N0/ 752-74) submitted to the Santiago Court of Appeals on behalf OF 
Barbara Uribe Tambley and the van. Jurick brothers. Nevertheless, one year later, 
on 25 Jtily 1975» by confidential letter HO. 394 f r o m the î4inister for Porei^ 
Affairs, sent to the Court, this high authority withdraws the official ñiformation, 
previously comsunicated, adding that: "... Unfortunately, this infoiraation was the 
result of A regrettable error, probably caused by the great number of requests- for 
jjiforsiation at that time by the va.rious embassies 

This correction by the Minister for Foreign Affairs and the replies -given by 
the Minister of the Interior to the таду requests of the Court dealing vith the 
application for axgparo ON behalf of Bárbara Uribe, which always stated that she 
'•has not been detained b y order of this Ministiy", are not consistent with the 
evidence submitted by her fajaily. According to the evidence set forth in this 
report of the facts, Mr, and Mrs. van Jurick Altamirano, parents-in-law OF 
Báúcbara Uribe know from personal experience that those responsible for the 
disappearanoe of táí©ir-4Íaû rfc9C!>-in--law.ала their son Edwin are ВША agents. 
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The name of one of those who arrested Bárbara Uribe and her husband 
Edwin van Jurick and who are responsible f o r i l l e g a l l y holding them i n detention 
was furnished to the Court of Appeal i n the amparo proceedings (Case No. 7 5 2 - 7 4 ) 

by Ruth Altamirano, when, on 1 July 1 9 7 5 , an appeal was lodged against the 
judgement of the Court. This appeal again refers to the need f o r the Court to 
communicate o f f i c i a l l y with DINA on the grounds that: "... this i s the 
organization that can inform the Court concerning the fate of the persons detained, 
because I know f o r a fact that they were arrested by DINA personnel directed by 
Osvaldo Romo, who was i n my house three or four times, bringing my son C r i s t i a n 
with him, and he himself told me that he ha.d arrested by son Edwin and my 
daughter-in-law Barbara". 

.It should be noted that a l e t t e r dated 5 July 1 9 7 ^ from the President of the 
Santiago Supreme Court, Mr. José María Eyzaguirre, to Mrs. Yolanda Pinto Elgueta -
mother of Martin Elgaeta Pinto, who was, l i k e Bárbara Uribe, arrested by DINA 
agents on 1 5 July 1 9 7 4 and who subsequently disappeared, states tex-tually: 
"... I can inform you that Colonel Manuel Contreras, Chief of the Directorate of 
National Intelligence, t o l d me i n the course of~-a-conversation that Mr. Osvaldo Romo 
worked u n t i l November 1 9 7 5 f o r the'organization which the.Colonel directed 

The family of Bárbara Uribe are not alone i n t e s t i f y i n g to the r e s p o n s i b i l i t y 
of ВША o f f i c i a l s i n her disappearance and the disappearance of her husband. 
Several persons who were arrested .during the same period by DBTA agents and who 
shared days of detention with Bárbara Uribe T. t e s t i f i e d , after t h e i r release, 
that she was s t i l l being held i n detention centres operated by the above-mentioned 
security organization. 

Mr. Antonio Osorio Olivareas, a food technicia,n, i d e n t i t y card No. 5 2 , 5 9 0 , 

Maipú, i n a sworn statement of 5 I4ay I976, attached to the application f o r amparo 
lodged on behalf of Maria Inés Alvarado Borgel and Martín Elgueta Pinto on 
1 7 June 1 9 7 6 , states that he was arrested by ВЛ̂ГА agents, together with a group of 
other persons, on I5 July 1 9 7 4 and adds "... I also wLsh to report the presence, 
as detainees, i n the house at Londres 38 and l a t e r at the Cuatro Alamos camp, of 
the following persons: C r i s t i a n van Jurick, Edwin van Jurick, 
Bárbara Uribe Tambley ...". 

Mrs. Tamara Valdés Valenzuela and Mrs. Natacha Valdés Valenzuela, both 
currently residing i n Mexico C i t y , i n a statement signed i n August 1 9 7 5 i n "that 
c i t y , report that they were arrested on 1 ? July 1 9 7 4 by DINA agents and brought 
the same day to a detention centre of that organization located at Londres 38, 
Santiago (Ch i l e ) . They state that the persons detained i n that place included: 
"... Edwin van Jurick Altamirano and his wife Bárbara Uribe Tambley .,.". 

V i o l a Rodorovich Gallo, a s'budent, ide n t i t y card No. 7 , 4 7 7 , 1 5 7 - 2 , Santiago, 
i n a sworn statement signed before a notary public on 4 September 1 9 7 5 states 
that: "on I6 June 1 9 7 4 she was arrested and transferred to the Tres Alamos 
detention camp on 2 4 June| that i n that place she was together with 
Natacha Valdés Valenzuela, Tamara Valdés Valenzuela, Scarlett Matrhieu Loguercio 
and L i l i a n Yáñez Ponce, who were also detained i n the camp. Those four persons 
to l d her that, while they were being held incommunicado i n the Tres Alamos 
incommunicado p a v i l i o n , they had been with Bárbara Uribe TaiEbley, who at that 
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time was siso detained i n that sector of the camp. She was told this by the 
above-mentioned persons early i n August 1 9 7 4 , when the four prisoners were i n 
detention with v i s i t i n g r i g h t s , as she also was. 

OTHER mPORMATION 

Attention i s drawn to the publication i n E l Mercurio of Santiago, on 
25 July 1 9 7 5 , of a news item, reproducing information which had appeared i n the 
B r a z i l i a n publication " 0 Dia" and. giving a l i s t of Chileans, included i n which 
was the name of Bárbara Uribe, alleged to have died i n clashes with the police 
of the town of Salta i n Argentina. This version, which bears no r e l a t i o n to the 
sit u a t i o n of Bárbara Uribe, who, according to the evidence set forth i n t h i s 
record of f a c t s , was arrested and held i n the power of DIÎIA, was not o f f i c i a l l y 
confirmed by the competent Chilean or foreign authorities consulted i n the matter. 

LEGAL ACTIOIT 

Collective application f o r amparo submitted on I 6 July 1974 on behalf of 
Edwin van Jurick Altamirano, Cristian van Jurick Altamirano and 
Bárbara Uribe Tambley. This submission was dealt with by the Santiago Court of 
Appeals (Case No. 7 5 2 - 7 4 ) and was rejected on 1 September 1975« 

Complaint of abduction submitted on behalf of the three above-mentioned 
persons to the Eighth Departmental Criminal Court of Santiago on 2 August 1974« 
This complaint was dealt with as Caise No. 1 , 1 0 1 - 7 4 and was temporarily suspended. 

Collective application f o r amparo on behalf of the three above-mentioned 
persons submitted to the Santiago Court of Appeals on 25 October 1 9 7 4 . Previously 
submitted to the same court.' 
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Case Report No, í 

("List of 119") 

I . 

1. (1) Surname 

PINTO 

(2) F i r s t names 

liâRTIN 

Surname 

ELGUETA 

2. Sex: M 

3. B i r t h date or age -' г 1 July 1953 

4 . Nationality: Chilean 

5. Identity Card No.s Unknown 

6. Marital status: Single 

7. Number of children: N / A 

8. Domicile: Portugal 28, Torre No. 4, App. IO3 

9 . Profession: Unknown 

10. O f f i c i a l positions held (Governor, etc. ) : None 

11. P o l i t i c a l a f f i l i a t i o n s : MIR 

12. References/Sources ( l i s t s , reports, etc . ) : 

(a) A/10285, paras. 149-151 and annex XVII (Reported dead on "tho l i s t of 
119", Newspaper "0 Novo Dia" of B r a z i l and Magazine "Lea" of Argentina) 

(b) A/31/253, para. 237-238 

(c) A/32/227, para. 109 

(d) Vicaría de l a Solidaridad "Dond- Están" Case No. 20 ( V . l , page 112) 

(e) E / C N . 4 / 1 2 2 1 , annex IX 

I I . THE CASE 

A. /iRREST 

TIffi 

19.30 

DATE 

15 July 1974 

PLACE 

Ave. /jitonio Vergas, Apt. 202 

At the time of disappearance 
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DESCRIPTION 

As he was walking into h i s friend's house. Pivo other people were arrested 
on the same occasion. 

PERSONS MAKING THE ARREST 

DINA - Osvaldo Ношо Mena 

WITNESSES 

Verónica del P i l a r Martínez Ahumada 

Antonio Osorio Olivares 

OTHER PERSONS ARRESTED ON SAME OCCASION 

Juan Chacon Olivares 

Verónica Martínez Ahumada 

Raúl Chacón Zenteno 

i'kitonio Osorio 

María Inés Avarado Borgel 

WRITTEN OR OTHER ACKNOWLEDGEMENT OP /JÎREST 

See helow 

OTHER RELATED CASES 

Juan Chacon Olivares 

María Inés Alvarado Borgel 

В. DETENTION 

DESCRIPTION 

DATES PLACES 

(a) 15 July/20 July 1974 38 Londres Street, Santiago 

(b) 14/15 /.ugust 1974 V i l l a GrinaldJL 

(c) 

(d) 

WITNESSES 

Place (a) Osorio Olivares - Erika Hennings Cepeda - María Ci-istina -
Olivares Castro 
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Place (Ъ) Inés Borgel González - Osvaldo Parcelo Olave -
Angeles Beatriz /ilvaroz Cárdenas 

Place (c) 

Place (d) 

WRITTEN xlCKNOWLEDGH^NT OP DETENTION 

M n i s t e r of I n t e r i o r l e t t e r to the mother of Mr. Elgnieta, Pinto da,ted 
16 Septenber 1974 ( A / 3 1 / 2 5 3 , para. 2 3 7 ) . 

TREATMENT 

In accordance with the testimony эР Mr. Osorio Olivares, Mr, Elgueta Pinto 
has boon severely tortured. 

C. LEGAL PROCEDURES (Anparo, criminal) and results 

ТГРЕ COURT NUMBER DATE ' DATE OUTCOME 

(a) /mparo 791 - 74 24 July 1974 Denied 

(b) .taparo 271 - 75 21 February 1975 12/6/75 Denied 

(c) Anparo 536 - 76 Denied 

(d) C r i n . Proc. 106 - 476 Tenp. Susp. of 
Invest. 

DESCRIPTION 

Doles for two of the responses for the writ of anpa.ro a,re not a,vailable i n 
the f i l e . They were a l l denied on the basis of tho infomation provided by the 
Minister of I n t e r i o r that Mr. Elgueta Pinto "has never been detained by order , 
coning from t h i s Ministry." A c r i n i n a l conplaint (Querella) has been subnitted 
accusing s p e c i f i c a l l y Mr. Osvaldo Romo (DINA agent) of kidno^pping, i l l e g a l arrest 
and possible nurder. The President of the Suprone Court, Mr. José María Eyzaguirre 
i n response to Mrs. Elgueta Pinto dated 5 Ji^ly 1976 expressed that " i n a. 
conversation with Сс1,зпе1 Manuel Contreras ( D I N A ) learned that lir. Osvaldo Rona was 
a DINA agent u n t i l November 1975- After such date he l e f t the coizntry". The 
crinina,l conplaint has been tenp.orarily suspended v/ith the following closing 
statenont ... " i t can be established iron the j u d i c i o J records tha,t a crine has 
boon connitted. Nevertheless, there i s no s u f f i c i e n t evidence t-;; prosecute a, 
sp e c i f i c persm as the author or accessory of the cri n e " . The case i s suspended 
u n t i l new evidence i s presented. 

D. INQUIRIES BY NATIONAL Í1ND/0R INTEimATIONAL ORG.\NIZATIONS 

Vicaría de l a Solidarido,d 

Internati'^'nal Red Cr:ss 

http://anpa.ro
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I I I . POSITION OF THE GQYERM'4ENT 

(a) The nother of Mr. Elgueta Pinto states that an o f f i c i a l of the SENDET 
infornod hor verbally on 26 July 1974 of his detention, 

(b) Letter fron Comander E.D. Nocora of tho Minister of Inter i o r to the 
nother of I4r. Elgueta Pinto dated I6/9/74 reads "I inforn you that the case of 
your sons Rainundj and Martin Elgueta Pinto w i l l be reviewed by the appropriate 
authorities - you v i H be n o t i f i e d i n due course". (л/31/25.3? • P^^ra. 237). 

IV. EVALUATION 

The testinony of witness to Elgueta Pinto's oxrest and containing detention 
and the xiritten adnission of detention fron tho Governnent r e l i a b l y attest to the 
fact that he was arrested a n à detained. I\xi investigation similar to that 
reconrAonded i n the van Jurick and Uribe Tanblcy c?.sos should bo undortalcen. 

V. 

Excerpts fron Dónde Están? l / 

FACTS 

This person, one of the leaders of the Piovolutionary Left Movenent (MIPO , 
was arrested on 15 July 1974 i n Apartment 202 at Avenida xVntonio Varas 24O i n 
Santiag'^, on a r r i v i n g to pay a v i s i t there, .just when the c,po,rtnent was being 
searched, by armed nen i n p l a i n clothes, wh-̂  id e n t i f i e d , themselves as DINA agents. 
The following persons wore also arrested: Juan Chacón Olivares,' now n i s s i n g , 
his wife, Veronica Martinez Ahui.iada, his father, Piaul Chacón Zenteno, a cousin, 
/jitonio Osorio, and a friend of Elgnieta Pinto, Maria Inés Alvarad ' i Borgel, who was 
arrested at 3 p.n. the sane day i n the sane apartment (she i s now n i s s i n g ) . 

A statement concerning the circunstancos of the arrest of Elg-ueta Pinto and 
of the other persons named was na.(xo i n tho Fourth Departnental Criminal Court by 
Veróráca-del-Pilar Martinez iihmiada (see card for M. Inés Alvarado Borgel). 

Another eye-witness of the arrest, A.--itonio Osori-.) 01ivo,res, made a sworn 
sta,tenent on 22 September 1976 before the Notary Public, Mr. Denitrio Gutiérrez, 
i n which he declared, i n t e r a l i a : 

The National Executive Secretariat for Prisoners. 

1/ Publication of the Vicaría de l a Solidaridad ' of tho iirchbishopric of 
Santiago, Chile, containing information on 477 cases of ni s s i n g persons. Case 
No. 20, v o l m i e 1, page 112.-
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"On 15 July 1974, at 1.ЗР p.r.1., I went tc v i s i t a narriоd. couple -
Juan Chacón Olivares an.d Veronica Ifertinez .lliui.iada - since I .30 p.m. 

Af t e r lunch, at about 2.30 p.n., Ver-nica l-íartínez and Maria Inés 
/jLvarado Borgel went out to shop i n Avenida Providencia, talcing with then the 
l i t t l e daufihter of the f-;rner, Coxiila Chacen, wh:: was then tw:) years o l d . 

Shortly after 3 o ' c l o c k verónica Martinas rctumou h;ne i n a highly 
agitated state, ' and told us that her onpaîion, l i a r l a Inés Alvarad.-, had been 
arrested i n Avenida Providencia, at tho с ,mor --f c a l l o lyon, at 3 p.n. 

After her a r r i v a l , I went dowa to ths grrond f l o o r several t i n e s , and 
savi a пгялЬсг :f pe-'^le whr̂  were obviously ncnbors of tho p ' l i c o or security 
forces - one of then produced his i d e n t i t y card - and who were seeking an-
Ovpartnent i n the building. 

At about 5,50 p.n,, there was a r i n g at tho door, I went to open i t 
and found about 10 people outside who stated thoy wero DINA agents, and pcinted 

• the i r revolvers at ne. They had Шг1а Inés Borgel with then, obviously under 
ar r e s t . She looked t e r r i f i e d , and hor upper l i p wo,s bleeding. 

¥hen she confirned tha,t i t was the apartment whore she had had lunch, 
she was taken away by sone of the agents, while tho others proceeded to search 
the prenises, keeping Veronica Martinez and no against the wall with our 
hands above our heads. 

After the agents had i d e n t i f i e d and questioned Veronica Martinez - whom 
they insulted - and ne, they followed the sane procedure with the other 
people whô  cane to the apartnent: at 7 p.m., Paul Chacon Zentenj; at 
7.30 p.m., Martin Elg"ueta Pinto, fron wh-on they took a packcago of clothing 
ho was carrying and -opened i t , and at about 8 p.n., Juoji Chacon Olivares. 

¥e were a l l transferred to a place of detention at Calle Londres 38, ' 
and were kept there, f o r f i v e days, s i t t i n g i n a roon i n which 75 people 
were being held. 

I can vouch for the follox/ing facts i n connexion with th'se f i v e days. 

"... that Martin Elgueta Pinto was being held i n custody there. 
During the five days t-:) which I r e f e r , he v/as taken o.way nore than, three 
tines a day for questioning. A l l tho tine I could, hoar h i s screans of pain, 
and on his return I heard h i n groaning. On tho t h i r d day I was there I had 
Ш1 opp;:rtunity to talk t i hin when we were given a. midday neal and he said t'^ 
nos "I have been badly tortured but I an a.11 r i g h t . H.jwever nuch they 
torture ne I s h a l l n j t say anything because I have nothing t'> t e l l then,"" 

OTHER INPOPMATICM 

In case No. 9 I , 675, a statement was nade by Inés Borgel González to the 
effect that she saw Martin Elgueta and î-Iaria Inés /Ivarado Borgel on 
25 July 1974 i n her hone when they were taken into custody by DINA o f f i c i a l s 
(see tho card for M, Inés Alvarado B - r g e l ) . 



E/CN.4/13S1 
pags 36 

sworn statonsnt was nacle by Maria C r i s t i n a Olivares Ca,stro, who was 
arrested on 22 July 1974 i n the h o n e of her","son, Juan Chacón (Apt. 202 at 
;=ntonio "Varas 240) , to^gether with his nother-in-law. B.-th wonen were transferred 
to Co,lle Londres 38, whore they renained for 24 houxs. The declarant states that 
wMle she was there she saw Martin Elg-aeta P i n t j and Maria Inés Alvarado Borgel, 
who were also being held- i n custody. 

A forner detainee, i\ii¿:-:oles Beatriz Alvoarez Cárdenas, states i n part of her 
a f f i d a v i t on sheet 65 of the f-íTo .-n caso W... 9 I , 675 ̂  I renenber that every 
day when I was i n the canp c e l l s I heard the rraards ta.lking o.bout Guatón Renato. 
This was tho p ; ; l i t i c a l a l i a s used by Martin Elfjuota Pint-.^. 

I heard then, mention hin -̂ n three or four da.ys". 

The declarant continues, on sheet 65 s "I would l i k e to add to ny statement 
that I saw Martin Elgueta i n the V i l l a GrinaltU Centre, and hoard the gua,rds 
refer t> h i n , using tho alia.s Guatón Róñate. 

In a.sworn, statement attested by Demetrio Gutiérrez, Notary Public, a former 
detainee, Osvaldo Barceló Olave, declared "On tho nioiit.of l A - l S August 1974, i n a 
place of d^etontion used by DINA, which I cann;t i d e n t i f y as ny eyes wore 
blindfolded when I arrived there -;n 12 August 197o-? 1 nysolf saw Martin Elgueta 
o^d heard his name menti-^nod. C";nsequently I an sure that he was tho son of ny 
friend Belarninc El{^eta, whoa I had known since he was a c h i l d . 

Morecver, ny da'oghter, Nelly P a t r i c i a Barceló, a physician i n the /irriarán 
Hospital, whc: i s now i n France, has often t o l d no that she was confronted with 
Martin Elg-ueta i n two of the DINA detenti.m centres whore she herself was held". 

A former detainee, Erika C e c i l i a Hennings Cepeda, i n a sworn statement made 
on 26 May 1975? and attested i n Paris by a notary public, that when she was i n the 
interrogation centre at Calle L;jndres З8 with her husband, /"Ifonso Cho.nfreau 
Oyo^rce, the l a t t e r was interroga,ted in. her pi-oscnce, and i n the course of this 
interrogation was to l d that Mr. Martin Elgueta, who was also referred to as 
"Renato", was being held i n the sane jjlacc. 

Her husband -.oas confronted with Mr. 'Martin Elgueta. 

The nother of Martin Elgueta, i n tho complaint of a,bduction which she lodged, 
d.escribed tho circunstancos of his arrest and subsequent noveaents, and i d e n t i f i e d 
one of hor son's captors as Osvaldo Rono Mena. I t shc<ul¿ be noted i n this 
connexion that the President '¡f the Suprene Court of Chi l e , Mr. José Î̂ Iaria 
Eyza^^uirre, informed Mrs. Y3landa Pinto on 5 July I976 that Colonel Manuel 
Contreras, the head of the Directorate cf Nati.:)nal Intelligence, had to l d h i n , i n 
the course of a conversation- that Mr. Osvaldo Pono had worked for .-the Directorate 
up to November 1975 and had subsequently l o f t C h i le. 

Tlie nane of Martin Elgueta was also on a l i s t of persons alleged to have died 
abroad which was published by the nagazine Lea of Buenos xlires. This.publication 
which appeared once only, gave a f a l s e . address and did not ncntion the nairie of i t s 
publisher. 
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An application fлг anparo was subnitted on behalf of Martín Elgueta on 
24 July 1974 (case N J . 791-74)• This application was rejected by tho 
Santiago Court of Appeal. 

A second a-pplication for anparo (case No. 271-75) wo,s subnitted to the 
Santiago Court of Appeal on 21 February 1975• This too was rejected, by a 
decision dated 12 June 1975• The applicant appealed against the decision, 
submitting with the appeal a sworn statcnent nade by Erika Hennings to the effect 
that she had. seen fertin Elgueta. Pinto i n the torture centre at Calle Londres 38' 
The Suprene Court upheld the decision appealed against. 

A t h i r d application for anparo (case No. 536-76) was also rejected by the 
Court of Лр1эеа1. 

Presuned. misadventure proceedings were i n s t i t u t e d on behalf of 
Martin Elgueta Pinto (case No. 106,476). 

A complaint of abduction was loi^ged i n the Fourth Pepartmental Crininal 
Court of Santiago, and joined to the conplaint lodged., i n the sane court for the 
abduction of Maria Inés Alvarado Borgel (No. 91,675). Tho case was dismissed on 
8 March 1976 as i t was found "while the facts of the case indicate that an offence 
has been connitted, the evidence i s i n s u f f i c i e n t to accuse s p e c i f i c persons of 
being the p r i n c i p a l s , acconplices or accessories". 
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IDENTITY 

,(1) 

Case Report No. 7 

(2) 
Згягпате̂"' Surname 

SILBERMAN GUROVICH 

Sex: M 

B i r t h date or age^s 35 (years old) 

F i r s t names 

DAVID 

Nationality: 

Identity Card No.:' 

Ma r i t a l , status; 

Number of children: 

Domicile: 

Profession: 

Chilean 

Unknovm 

Married 

two 

Calama 

C i v i l engineer 

O f f i c i a l positions held (Governor, etc. ) : General Manager of the 
Copper Company "Cobre Chuqul" ( u n t i l 11/9/73) 

P o l i t i c a l a f f i l i a t i o n s : Communist party 

Reforoncos/Soux-ces ( l i s t s , reports, etc . ) : 

(a) A/10285 paras. 140-143 

(b) Vicaría de l a Solidaridad "Dónde Están" Case No. 2б5 (V . 5 . page 1 0 6 l ) 

(c) E/CN.4/1221, annex IX 

THE CASE 

ARREST 

DATE 

4 October 1974 

TIME 

6.40 p.m. 

PLACE 

Calama 

_*/ At the time of disappearance 
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DESCEIPTION 

After his voluntary presentation to the M l i t a r y Commander of Calaña, he was 
charged with offences under the law of the security of the State and weapons 
control. Sentenced by the Tribunal of Calama to I3 years, he was transferred on 
30 September 1973 to Santiago prison to serve his sentence. 

On 4 October 1974 at about 6 . 4 O p.m. four men, throe of them wearing m i l i t a r y 
uniforns, entered the Santiago prison after having given the required password. 
One of those persons i n the past had been involved with bringing other prisoners 
to the prison. Army Lieutenant Alejandro Quinteros Ronero i d e n t i f i e d h i n s e l f 
with the required Professional I d e n t i f i c a t i o n Card ( T I P A NO. 245-03) and presented 
an order signed by Colonel Marcelo Rodriguez V, requiring Silbeman to be turned 
over to him. The order stated i t was to be confirmed at telephone nunber 516403* 
This was done and Silbeman was then turned over to Lieutenant Quinteros. 

PERSONS MAKING THE ARREST 

Arny Lieutenant Alejandro Quinteros Ronero 

WITNESSES' 

Prison warden 

Other prison o f f i c i a l s and guards 

OTHER PERSONS ARRESTE! ON S/iME OCCASION 

None 

WRITTEN ACKNOWLEDGEMENT OP ARREST 

N/A . • 

OTHER REL/TTED CASES 

Some 25 persons sentenced to prison terms i n the sane t r i a l as Silbeman were 
taken from the Calama j a i l and executed on I9 October 1973. 

B. DETENTION (Place, etc.) 

DESCRIPTION 

In a nunber of sworn statements fomer detainees state that they heard and/or 
saw Silbeman i n a nunber of interrogation centres under the authority of the DINA. 

DATES PLACES 

(a) 4 to 5 October '1974 House for Interrogation on 
José Doningo Cciias street between 
Infante street cÔ d Republic of 
I s r a e l street 
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(b) 5 to 12 or 15 Oct. 1974 Tres Manos (4 Alanos) 

(c) . .12 or 15 October 1974 José Domingo Cañas 

(cl) October 1974 Tres Alanos (4 Manos) 

WITNESSES 

Place (a) Rosalía Martínez Cereceda 

Place (b) 

Place (c) C e c i l i a Jarpu Zuniga 

Place (d) Rosalía Martínez Cereceda 

WRITTEN OR OTHER ACKNOWLEDGEMENT OP DETENTION 

Mrs. Silbeman states she was told by a Minister of Justice O f f i c i a l that 
Mr. Silbeman was i n the hands of a security service - not i d e n t i f i e d - but that 
after a few days he would be returned to the penitentiary. 

TREATMENT 

C. LEGAL PROCEDURES (Anparo, c r i n i n a l ) and results 

TYPE COURT NUMBER DATE DATE OUTCOME 

(a) /mparo Appeals, 1.294-74 14/lO/74 denied 
Santiago 

(b) Cr i n i n a l I8/II/74 28/10/76 temporary 
Proc. suspension of 

investigation 

(c) 

DESCRIPTION 

In r e l a t i o n to the writs of anparo, the Minister of the .Interior (I.I/II/74) 
stated that he had no other infomation about Silbeman except the conviction f o r 
he was i n the Santiago prison. The ministry of Defense (21/IO/74) responded 
s i m i l a r l y and SENDET (23/1/75) inforned that Silberr.;an hoxl not been detained at 
Tres Alanos. Second M i l i t a r y Judge indicated on 9/2/75 that he refused to v i s i t 
Cuatro Alanos to look f o r Silbeman .since the responsible authority stated 
Silbeman was not detained there. The M i l i t a r y Judge had called 
Engineer Valdivieso to t e s t i f y concerning a report to be presented to the Court 
supporting the DINA position that the MIR had taken Silbeman, Valdivieso said he 
would only t e s t i f y i f the Connander i n Chief of the Amy, imder Whose orders he 
worked, ordered then to do so. Following that, the Judge annulled tho order to 
t e s t i f y . 

*/ The National Executive Secretariat f o r Prisoners 
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A l l attempts to locate Mr. Silbeman through administrative as well as 
j u d i c i a l channels have been unsuccessful. On 3 0 October 1 9 7 4 ? lawyers- for 
Silbeman net with Suprene Court Justice José María Eyzaguirre__to. explain t h e i r '/ 
case. President Pinochet received l a t e r the lawyers who had gone to the 
Supreme Court to discuss the problem. President Pinochet repeated the explanation 
that Silbeman had absconded with money, and. that he had been a nonber of an 
extremist organization. The course has been tenporarily stopped 
(sobreseiniento temporal) on 3 0 July 1 9 7 5 on the grounds that the kidnapping of 
Mr. Silbeman has been established but not i t s author. 

D. INQUIRIES BY NATIONAL МШ/ОР n№EPNiM?IONAL ORGMIZ/ÍTIOHS 

Catholic groups - Vicaría de l a Solidaridad 

Jewish Organizations 

I I I . POSITION OF THE GOVERNMENT 

The Governnent reported that Quinteros, Rodriguez and other naned n i l i t a r y 
personnel did not belong to the amy and that the Unit thoy indicated they 
belonged to "Asesoría M i l i t a r a Tribunales de TienpD.J,fi Guerra" aлd the i d e n t i t y 
card TIFA 2 4 5 - 0 3 did not e x i s t . Police-'investigation- led to a telephone company 
enployee (Alejandro' Olivos) t e s t i f y i n g that he was ordered by 
Major Marcos Derpich Miranda who h i n s e l f stated that ho was assigned to the 
telephone conpany for especially confidential work and naintaincd direct contact 
with the security agencies, to nake a temporary connexion with telephone 5l6403« 
Major Derpich denied giving those orders. The DINA infomed that i t had found 
'the above mchtioned i d e n t i t y card and telephone equipment i n a house of the.MR 
and that Silbeman had been taken from prison by tho MIR which'-'wás tho enemy of 
the Communist Party. • The prison warden-stated that neither the photo nor the 
card i t s e l f was tha,t shown to h i n by Quinteros. Other prison personnel confimed 
that the photo on the card was not that of Quinteros. 

The explanations given- to the Catholic and Jewish groups that interceded on 
Silbeman's behalf ranged from statements that Silbcmon would return to prison 
to statements that he had possibly escaped abroad with money stolen from the 
State enterprise for which he worked. 

IV. EV/iLUATION 

Tho testinony of witness to the arrest ojid continuous detention of Silboman 
r e l i a b l y o.ttest to his arrest and detention by the DINA, The various responses 
of the Governnent concerning the lack of records of his carrcst Or tha't'he was not 
i n one of tho nany detention centres do not outweigh'other evidence e s p e c i a l l y , 
since a serious investigation into Silbeman's detention at i d e n t i f i e d places was 
not carried out. The investigation into this case should be continued along the 
l i n e s suggested i n the van Jurick and Uribe Tanbley cases. 
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y. ЫШЕК 

Excerpts fron Ponde Están? l / 

FACTS 

David Silbeman Gurovich, on active nenber of the Chileon Connmist Party, was 
General Manager of Cobre Chuquí up to 11 Septenber 1975» 

On 15 Septenber 1973» upon vol\mtarily surrendering to tho M i l i t a r y 
Connandant, Major Fernando-Бехесо Valenzuela^ he was arrested and t r i e d by a 
Wartixae M i l i t a r y Court at Calaña. 

On 28 Septenber 1973» the Court c<ïivicted hin and sentenced h i n to 10 years' 
inprisonncnt f o r offences under the State Security Act and to three years' 
inprisonnent under the Weapons Control Act, his sentence to be served i n Santiago 
i n accordance with a proclanation issued there. 

The account of the facts provides abundant and "irrefutable evidence. 

In an -application f o r anparo subnitted to the Santiago Court of Appeal on 
14 October 1974 (case No. 1 ,294-74) the wife of Da^id Silbeman Gurovich, 
Mariana V i c t o r i a Abarzúa Pojo, holder of Identity Card No. 35636,241 issued i n 
Santiago, states on sheet 1: 

"One ; 

My husband, David "Silbeman Gurovich, narried, c i v i l and i n d u s t r i a l engineer, 
was serving the sentence inposed on hi n on 18 Septenber 1978 by tho I-iilitary Court 
of Calaña, and was at the tine i n the Santiago Penitentiary, 

Two: 

On Saturday, 28 Septenber, I v i s i t e d h i n as usual. Ho was quite calri and 
nade no reference to the p o s s i b i l i t y of being novod olsowhcre. On ny next v i s i t , 
on 5 October, I was told that he had been taken away at 7 p,n. on 4 October by an 
amy o f f i c e r bearing an order fron the Ministry of Defence. I was not to l d 
whether i t was a tenporary transfer f o r a few days only or where he had been taken. 

1/ Publication of the Vicaría de la. Solidaridad, of the Archbishopric of 
Santiago, C h i l e , containing infomation on 477 cases of n i s s i n g persons. 
Caso No, 265, volune 5 , page IO6I. 
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Throe; 

As he hoxl Ъееп convicted and had already served a year of his sentence, i t i s 
surprising and unusual that ho should ha-ve been rcnoved fron the prison by an 
' a.rny o f f i c e r ' without any explanation - o-s this i s contrary to the rules for 
the serving of sentences".-

In the sane адрОуГО proceedings, the Mrector-Genoral of Prisons, i n 
r e s t r i c t e d connunication N 0 . 6 3 6 of 2 4 Novenber 1 9 7 4 , inforned the Court as follows: 

"On 4 October 1 9 7 4 ? at 6 . 4 0 p.n,, the prisoner David Silbornan Gurovich was 
handed over to Amy Lieutenant Alejandro Quinteros Ronero, who had i d e n t i f i e d 
h i n s e l f by noans. of his Amy i d e n t i f i c a t i o n card, and who took the prisoner away 
under a \'fritten'order fron Colonel I-Iarcelo Rodríg-aez U., Milita,ry Adviser, to the 
Wartine M l i t a r y Courts. The prisoner was renoved i n a/idiite Willys vehicle 
nanufactured i n Argentina, by Ika.-RenaiiLt, i n which, in^a-ddition to 
Lieutenant Quinteros, there were a.my personnel i n unifom and a.rnod with r i f l e s . 

On 1 7 October the natter was reported to the Ministry of J u s t i c e , tho 
intelligence seirvices having stated that they had no record of tho prisoner-. 

The proceedings i n s t i t u t e d by the Ministry of J u s t i c e , for which p r e - t r i a l -
hearings wore conducted by the Office of the Second M i l i t a r y Prosecutor of . 
Santiago, (case No. 1 , 0 5 3 - 7 4 ) provide abundant evidence. The facts recorded 
are as follows: 

1 . .On 4 October 1 9 7 4 , Amy Lieutenant Quinteros presented h i n s o l f at the 
Santiago Penitentiary with an o f f i c i a l connunicalion fron the 'Office of the 
M i l i t a r y Adviser to tho Wartine M i l i t a r y Courts', signed by a Colonel Ibañez, 
Head, of that O f f i c e , i n s t r u c t i n g the Governor to hand over Silbornan to 
Lieutenant Quinteros'on the grounds of his conxDlieity i n i n f i l t r a t i o n of the 
amed forces, assault on a branch of the Banco d.e Chile and ,trea.son. 
Confimation of the ordi.er was to be requested fron the Adviser, a. Mr, Leyton, 
or fron Connandant Rodrig-uez, at telephone nunber 5 1 6 4 0 3 , 

Lieutenant Quinteros gave the password on his a-rrival at tho Penitentiary 
(at 6 , 3 0 p..n,), and entered, together with .another o f f i c e r , while, two others 
renained outside. One of then had often taken prisoners to the Penitentiary 
and was therefore well-known to tho g-uards, 

After having obtained confimation of the order fron the telephone пшЛег 
given, the Governor handed Silbeman over, naking a report to thai effect which 
was signed by h i n and by Quinteros, who i d e n t i f i e d h i n s e l f by his Amy 
i d e n t i f i c a t i o n card ( T I P A ) No. 2 4 5 - O 3 . 

2 . I t was subsequently found that none of the nen i n question, nanely Ibañez, 
Rodrígu.ez, Quinteros and Leyton, were i n the Amy, that there was no such body as 
the 'Office of the M l i t a r y Adviser to the Wartine Milita.ry Courts' (page I79) 
and that TIPA No, 243-О3 did not e x i s t . 
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3 . The Telephone Conpany reported (sheet Зб) that nimber 5 1 6 4 0 З vas not i n use. 

4 . The abductors ha.d used an Ika-Renault anbulance van without a sticker or 
licence p l a t e , 'a vehicle of the kind used by DIITA' (nunerous tes t i n o n i e s ) . 
The chauffeгяr was the only c i v i l i a n . 

5 . Both DDTA (sheet I I 4 ) and the other security organizations denied any 
involvenent i n the a f f a i r . 

6 . The detective i n charge of the investigation ordered by the Office of the 
Prosecutor found, щэоп naking o f f i c i a l i nquiries i n the Chiloé prenises of the 
Telephone Conpany, that: 

(a) On 3 October 1974 the chief (Alejandro Olivos Olivos) went to the plant 
and, on the pretext of testi n g the l i n e s to I s l a de lïiaipo, asked to go into the 
lightening arrester unit (where a l l the telephone connexions are located) and did 
sone work with a 'curler' ('an enrulador'). He f l a t l y refused a l l offers of 
assistance fron the workers i n carrying out his t e s t , 

(b) He was working on the panel containing telephone l i n e s 5 1 6 4 O I to 5 1 6 4 4 9 » 

and narks were subsequently found on 5 1 6 4 0 3 . 

7. The Office of the Prosecutor issued a warrant for the axrest of Olivos, who 
wa.s arrested just when he was leaving the Telephone Conpany prenises with Cv case 
which he requested, should not be opened as he' said i t conta.ined confidential 
goveiranent papers. His request was granted. 

8. In his statement, Olivos declared that he had indeed gone to the Chiloé plant 
to carry out a confidential nisssion entrusted to hin by the conpany's Special 
Projects Supervisor, Major Marcos Derpich Miranda, that ho had pretended to be 
testin g the I s l a de Maipo l i n e s , that he had asked f o r the enrulador, 
that he had refused a l l assistance, that his n i s s i o n had been to 
open a tenporaiy line to Avenida Pedro Montt, and that, of the various 
telephones not i n service, he had connected up nunber 5164O3 ( s i c ) and that had 
not known the purj)ose of the special and confidential n i s s i o n en-^"'"isted to h i n . 
He was held i n custody inconnunicado. 

9 . The Office of the Prosecutor subpoenaed only ïîajor Derpich, who nade the 
following statenent: Ч was appointed to do special confidential work i n the 
Conpany; I an i n d a i l y contact with a l l the in t e l l i g e n c e services of every branch 
of the amed forces; when they appointed ne to t h i s post I asked for an absolutely 
trustworthy person to do the work involved. Mr. Olivos was reconnended to ne and 
showed h i n s e l f to be very l o y a l i n the past. After the statenents he has nade, 
however, I have l o s t a l l f a i t h i n h i n . I categorically deny halving given h i n the 
order he spoke of. I never gave hin any such-order, 

1 0 . A confronta,tion was arranged (sheet 1 1 1 ) i n which both of the ]parties involved 
refused to retract t h e i r statenents. The Prosecutor therefore took the unusual 
step of releasing both of then unconditionally, Olivos had been held i n custody 
fron 1 9 to 2 6 ïïovenber 1974- ' 
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1 1 . On page 1 3 4 , there i s a report fron БШЛ stating that i t had been definitively-
established 'that Silbernan, an active Connunist, had been taken fron the 
Penitentiary by ЖЕ, the "arch-eneny" of the Connunist Party, as the following 
facts proved* Л menber of MIR, Claudio Rodríguez (Lautaro), who died i n an a,rmed 
clash, was found to have papers on him which led to a search of the house occupied 
by another member of MIR, Alejandro de l a Barra. An amed forces i d e n t i t y card 
(TIPA) was found there bearing the nunber 2 4 5 - 0 3 and the name of ' 
Lieutenant Quinteros but the photo of Rodriguez (Lautaro). This demonstrates that 
i t was Lautaro, with a forged n i l i t a r y i d e n t i f i c a t i o n i n the name of Quinteros, 
who took Silbeman fron the Penitentiary. 

A Standard nicrotelephcne was also found which, according to the attached 
report by Vianel Valdivieso Cervantes, an engineering expert, could be connected to 
any telephone. This indicates that Rodriguez nade the connexion to confim the 
order for Silbernan's removal. 

DIM drew the Prosecutor's attention to the fact that, when the Governor was 
shown TIPA NO. 2 4 5 - 0 3 bearing the name Quinteros and the photograph of Rodriguez, 
he denied that the person who took Silbeman away was the sano as the person i n 
the photograph. DINA therefore recommended that a f u l l investigation should be 
nade of the Governor on the grounds of aiding and abetting extrenists. 

1 2 . This having been reported to the Prosecutor, ho subpconaod the Governor, who 
stated; 

"(a) The photograph i s not of the person Quinteros who took Silbeman 
away. The i d e n t i k i t p o r t r a i t of Quinteros i n thç records, which i s based 
on ny description, i s an exact likeness of h i n , and i t i s easy to see the 
difference between t h i s p o r t r a i t and the photograph on the TIPA; 

(b) The TIPA shown to ne i s blue i n colour and i s one of the old type of 
cards. The TIPA which Quinteros showed ne i n order to take Silbeman away 
was one of the new green cards; 

(c) The photograph on the TIPA shown to ne i s i n black and white; the 
photograph shown for Silbeman's renoval was i n colour, as they are now. 
In f a c t , this TIPA i s not the sane as the one shown to ne on 4 October 1 9 7 4 , 
nor i s i t a photograph of Quinteros, whom I would recognize at any time." 

1 3 . A l l the other prison o f f i c i a l s who had been subpoenaed and. had made staten.ents 
unhesitatingly agreed that the photograph of Rodrigoiez on the TIPA supplied by DINA 
was not that of the person who took Silbernan away. One of the guards added; 
"I asked the person who took Silbernan a,way for the password, and, as he gave i t 
corr e c t l y , I l e t hin cone i n " . 

1 4 . The engineer Valdivieso, upon being subpoenaed, stated that he would not attend 
the court unless he was ordered to" do' so by the Connander-in-Chief of the Amy 
under whose orders he was working. The Prosecutor thereupon issued the following 
instructions: "The subp>oena to Vianel Valdivieso i s hereby cancelled" (sheet 2 0 3 ) . 
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1 5 . In addition to_ the conclusive evidence of the agent by whose neans Silbeman 
was abducted, and the involvement of БШЛ agents, the.inclusion i n the records of 
the case of the a f f i d a v i t s made on oath before a competent authority^by fomer 
detainees who were with l a v i d Silbeman i n interrogation centres, indicate that he 
was abducted by ШЛА and subsequently disappeared. 

1 6 . In a sworn statement made before a competent authority i n P a r i s , Prance, on 
1 1 Pebiuary 1 9 7 6 , a former detainee who was released states; 

" I , C e c i l i a Jarpa ZiSñiga, bom on 4'March 1 9 4 4 at V i l l a r r i c a , C h i l e , holder 
of i d e n t i t y card No. 6 , 3 9 9 , 6 7 7 - 7 of Santiago, C h i l e , medical technician by 
profession, hereby state on oath: 

1 . I was arrested on 3 October I974 i n Santiago, Ch i l e , by the Directorate 
of National Intelligence (DINA) and was held u n t i l 2 1 October i n the 
interrogation centre located at the intersection of Calle José Domingo 
Cañas and Calle República de I s r a e l i n Santiago. On that date I was 
transferred to a unit f o r persons held incomunicado, known as 
'Guatro Maxios', where I renained u n t i l 4 November when I. was again taken 
to the house i n Calle José Domingo Cañas. On 8 Novenber I was returned 
to 'Cuatro Alamos' and remained there u n t i l 2 3 November, when I was 
moved to Tres Alanos Camp and allowed to receive v i s i t o r s . 

2 . Prom about 1 2 to 1 5 October, while I was at José Doningo Cañas, 
David Silbeman was put into the room i n which I was. I saw him, and I 
heard his name when the guard on duty took r o l l - c a l l . He had.been 
transferred, fron the Santiago Penitentiary where he was serving a sentence. 
He was -then put into a room next door. I knew he was there from the 
r o l l - c a l l taken by the guard on duty. Prom there he was sent with a 
group of people to Cuatro Alamos". 

1 7 » In addition to this statenent, the f i l e contains the testinony of another 
fomer detainee, Rosalia Martinez Cereceda, i n a sworn statenent nade i n the 
presenfOof Abraham Melamed, a lawyer, domiciled at Derej Yaffo 1 9 , Tel-Aviv, 
Republic of I s r a e l . This statement i s as follows; 

1 . The declarant was held by DINA personnel i n a house used by that agency 
i n Calle José Domingo Cañas, near the intersection with Calle República 
de I s r a e l . 

2 . David Silbeman was taken from the Penitentiary to that house, where I 
saw hin and talked to. him. 

3 . On 5 October 1 9 7 4 the declarant, Mr. Silbeman and a few others were 
taken to the m i t f o r persons held incommunicado i n Tres Alamos. 

4 . The admission of the declarant and of the others, including Silbeman', 
was recorded i n the regi s t e r of detainees. 

5 ' Silbeman was subsequently taken back to José Doningo Caña-s, where he 
was seen by the husband of the declarant. 
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6 . Silbernan then retimaed to Tres Alanos but then disappeared fron there. 

7. The other people who can t e s t i f y that Silbeman and the declarant were 
at Tres Alanos and/or José Domingo Cañas .are C e c i l i a Moyano Escalona, 
Martha Caballero and Juan Enrique Salinas. The three were arrested on 
3 October 1 9 7 4 ? the day before Silbeman was abducted. 

These docunented f a c t s , which are recorded i n the application f o r amparo 
and i n the case f i l e with the Office of the Second M i l i t a r y Prosecutor, c l e a r l y 
reveal the overwhelming and irr e f u t a b l e evidence of DHíA's r e s p o n s i b i l i t y for the 
abduction and disappearance of David Silberman Gurovich. 

LEGAD MB ADMINISTEATIVE ACTION 

1 . Following Silbeman's abduction from the Penitentiary, an application for 
anparo was lodged on his behalf with the Santiago Court of AppeoJ on 
1 4 October 1 9 7 4 ? as case No. 1 , 2 4 9 - 7 4 . 

On 1 1 Novenber 1 9 7 4 ? the Minister of the I n t e r i o r replied that the only 
knowledge the Ministry possessed was of Silbeman's sentence which he had been 
transferred to the Santiago Penitentiary to,serve. The Ministry was unable 
to provide any.further information. 

On 18 October 1 9 7 4 , the Minister of J u s t i c e , i n o f f i c i a l and confidential 
communication No. 3 0 9 , replied that he had placed the. facts before the 
Second M l i t a r y Court of Santiago, and had himself i n i t i a t e d c r i n i n a l proceedings 
under No. 1 , 0 5 3 - 7 4 . 

On 2 4 October 1 9 7 4 ? the Director-General of Prisons replied to the Court 
describing i n d e t a i l tbe circumstances i n which Silbernan had been renoved fron 
the Penitentiary and indicating why his renoval had been authorized. 

On 2 1 October 1 9 7 4 ? the Ministry of National Defence, i n o f f i c i a l r e s t r i c t e d 
connunication No. 3 ? 5 5 0 - 7 4 informed the Court that "no charge ho.s been l a i d before 
the M l i t a r y Courts, nor i s any information held i n the Ministry of National 
Defence". 

In view of the report fron the Ministry of J u s t i c e , the application for 
amparo was rejected on 2 7 Novenber 1 9 7 4 ? and i t was ordered that the records of 
the case should be sent to the Office of the Second M l i t a r y Prosecutor for 
inclusion i n the dossier. 

An Eippeal against t h i s decision having been lodged, the Suprene Court 
consulted the Office of the Second M l i t a r y Prosecutor and, anong other neasures 
which i t ordered, repeatedly sent o f f i c i a l requests f o r infomation to the 
Commandant of Cualro Alanos. 

On 9 February 1 9 7 5 ? the Office replied that i t had n o t i t s e l f nade o f f i c i a l 
i n q uiries i n Cuatro Alanos since i t had asked the authorities of that i n s t i t u t i o n 
for infomation and they had replied that Silbeman was n o t detained there. 
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On 23 January 1975» as the Cormandant of Cuatro Alanos had not answered any 
of the official conmtinications from the Court, the f u l l court decided to make 
official representations to the President of the Republic, and received a reply 
fron the Ministry of the Interior (on 28 January 1975) based on a report fron 
SENDET, which stated that Silberaan had never been detained in Tres Alanos. 

On 31 January 1975» the decision of the Court of Appeal was upheld "on the 
basis of the considerations set forth", and the application for anparo was 
definitively rejected. The Court ordered that the Office of the Second Mlitary 
Prosecutor of Santiago should be officially requested to expedite case No, 1,055-74 
with a l l possible diligence. The Prosecutor in charge of the caso was to report 
to the Court on its progress and on the measures he had ordered to be taken. 

2. On the basis of a complaint brought by the Ministry of Justice, crininal 
proceedings were instituted as case No. 1,053-74 in the Second Military Court 
of Santiago, 

In an order dated 23 August 1976, the Prosecutor requested dismissal of the 
case imder article 409 (2) of the Code of Penal Procedure, on the ground that the 
abduction of Silbeman had been established but that the abductors had not been 
identified. 

In a ruling of 20 October 1976, the military judge ordered a temporary stay 
of proceedings under article 409 (l) of the Code of Penal Procedure-on the ground 
that -the offence was not proven, as Silbeman could very well "have left 
voluntarily and, a l l the witnesses for the prosecution being persons'of the same 
political ideology as Silbeman, their testinony cannot be taken as evidence". 

On 28 October 1976, the stay of proceedings was approved. 

Many other steps were taken, but none of them had positive results. They 
incl\3ded the sending by Silbeman's wife of a personal letter to 
Manuel Contreras .Sepulveda, who then held the rank of Colonel in the Amy and 
was the supreme head of DINA. Her letter was never answered. 
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I . IDENTITY 

1 . Surnamê "''̂  Surname^^^ F i r s t names 

BEAUSIRE ALONSO GUILLERMO (WILLIAM) 

ROBERTO 

2. Sex; M 

3 . B i r t h date or a g e ^ i 2 6 years old 

4 . Nationality: B r i t i s h , Passport No, C729624. Chilean, Passport No. 26478 

5 . Identity Card No.: 5.208.5 0 6 Santiago 

6 . Marital status; Single 

7. Number of children: N/A 

8. Domicile: Los Gondes 9428, Santiago 

9 . Profession: Commercial Engineer 

10. O f f i c i a l positions held (Governor, etc.); N/A 

1 1 . P o l i t i c a l a f f i l i a t i o n s : Reported to have no p o l i t i c a l a f f i l i a t i o n s . However, 
Beausire's s i s t e r Mary Ann Beausire, i s the wife of MER leader 
Andrés Pascal Allende, a nephew of former President Allende 

1 2 . References/Sources ( l i s t s , reports, etc); 

(a) A/10285, paras. 1 4 4 - 1 4 7 - A / 3 2 / 2 2 7 , para. 1 0 7 , i\nnex XXIII, XXIV, XXV -
A / 3 3 / 3 3 1 , para. 3 9 4 and annex XLIII 

(b) Vicaría de l a Solidaridad "Dónde Están" Case No. 4OO (V. 7 , page I721) 

(c) Testimony of witness No. 1 of 2 5 July 1 9 7 9 before the Expert on missing 
persons i n Chile. 

I I . THE CASE 

A. ARREST 

DATE . TIME PLACE 

2 November 1 9 7 4 Buenos ii i r e s 

(Ezeiza) airport l / 

^ At the time of disappearance. 

1 / Certain early reports indicated h i s place of arrest as Montevideo or 
Buenos Aires, but subequent reports state Buenos Mres to be the place of a r r e s t . 
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DESCEIPTION 

On 2 Novenber 1974 at approxinately 15h50 Guillomo Beausire /ilonso l e f t 
Chile (Pudahuel) on L M Chile F l i g h t No. 145 to Santiago-Montevideo-Bùënos'Aires. 
Guillemo's f i n a l destination was the United Kingdon. He was arrested by 
Argentine police at the International Police Office at Buenos /ares airport 
(Ezeiza) on 2 Novenber. He was held i n Argentina for three days and then returned 
to Chile i n a Chilean M i l i t a r y / i i r c r a f t . Approxinately one hour after Beausire's 
f l i g h t l e f t Pudahuel his nother Inés iUonso Boudat and h i s s i s t e r 
Diana Beausire Alonso were arrested by DINA agents at thei r hone, which was 
searched. These arrests have been attributed by Mrs. Alonso a,nd by 
Guillemo Beausire, i n a reported conversation, to the search for. 
Andrés Pascal /illende. 

PERSONS Mi^ING THE ARREST 

Argentine police/Chilean agents (DINA) 

mTNESSES 

Felipe Du Monceau de Bergendal Pérez (Chilee.n Secretary to the Turkish Enbassy) 
declared that he saw Mr. Beausire for the la,st tine РЛ Ezeiza Airport, 
Buenos idr e s . 

Witnesses, see below, reported statenent by Guillemo Beausire during detention 
describing his a r r e s t . 

OTHER PERSONS /JffiESTED. ON SAME OCCASION 

Inés Alonso Boudat (nother) 

Diana Beausire Alonso ( s i s t e r ) 

\ffiITTEN ACKNOWLEDGEMENT OF iiRREST 

None 

OTHER RELATED CASES 

B. DETENTION (Places, etc.) 

DESCRIPTION 

Guillemo Beausire's nother (Inés /ilonso Boudat) and his s i s t e r (Diana Beausire) 
report hearing and seeing hin i n various places of detention beginning i n 
Novenber 1974.. Other witnesses ( f i v e ) also report having been detained with hin 
i n various places, the l a t e s t i n date being i n July 1975• /nother s i s t e r , 
Juana Francisca Beausire, reports receiving telephone c a l l s fron hin i n 
Decenber 1974. 

file:///ffiITTEN
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DATES PLACES . 

(a) 1 3 - 1 4 WovenDer 1 9 7 4 José Doningo Cañas (interrogation Centre) 

(ъ) 5 Decenber 1 9 7 4 Y i l l a Grinaldi 

(с) 9-28 Decenber 1 9 7 4 T i l l a Grinaldi 

(cl) Janua.ry 1 9 7 5 V i l l a Grinaldi 

(e) May to July 1 9 7 5 Discotheques Calle Macul and 
Punta-de Rieles (Santiago) 
House i n Macul sector (Santiago) 
Irán St. 3 0 3 7 

WITNESSES 

Place (a) - Inés Alonso Boudat 
- Arturo Holvi*[ue de l a Vega 

Place (b) - Diana Beausire Alonso 

- María Stella-Dabancens (dates not known) 

Place (с) - Mario Francisco Venegas Jara 

Place (d) - Hemann Schwenber 

Place (e) - Graciela Alvenez Rojas 

- Adriana Porguez Adriazola 

WITTEN ACKHOWEEDGEMENT OF DETENTION 

None 

TREATMENT 

According to the testinony of Mr* Venegas Jara, Guillemo Beausire was i n 
bed and could not take any food. Other persons reported that Beausire had said 
he was tortured. 

C. LEGAL PROCEDURES (Anparo, c r i n i n a l ) and results 

TYPE COURT NUMBER DATE DATE OUTCOME 

(a) Anparo' Appeal of Stgo 2 4 7 / 7 5 1 7 / 2 / 7 5 2 4 / 3 / 7 5 Denied 

(Ъ) Crini nal 
Proc. 

9 T H C r i n i n a l 1 3 . 7 7 6 - 2 

Court of Stgo 
1 7 / 2 / 7 5 2 4 / 3 / 7 5 Tenporary suspension 

of investigation 

(с) Anparo' Appeal of Stgo 2 9 / 3 / 7 9 9 / 4 / 7 9 Denied 

(d) Cri n i n a l 
Proc. 

(Querella) i n preparation 
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DESCEIPTION 

ТЬе writ of inparo of; 1 7 / 2 / 7 5 was rejected on 2 4 / 3 / 7 5 - based on negative 
r e p l i e s fron the M n i s t e r of I n t e r i o r , According to i t , Mir, Deausire Alonso 
"has never been detained by order coning fron this Ministry," In c r i n i n a l 
conplaint for fals e a r r e s t , the case was tenporarily suspended on 3 0 / 6 / 7 7 , 

The C o v r t of Appeals confimed such resolution on 2 1 January 1 9 7 8 . 

D, INQUIRIES Ш .NATIONAI AND/OR INTERNATIONAL ORGANIZATIONS 

Vicaría de l a Solidaridad 

International Red Cross 

The B r i t i s h Government infomed the Ad Hoc Working Group on Chile that i t 
has taken an interest i n the case and nade approaches to the Government of Chile 
since Beausire's disappearance i n Novenber 1 9 7 4 . BcJÉiusire had Ik-itish as well 
as Chilean n a t i o n a l i t y . Memoranda together with supporting evidence were handed to 
the Chilean Government by the B r i t i s h Government i n Jima 1 9 7 6 and S-eptember 1 9 7 7 . 
In l e t t e r s dated 1 February 1 9 7 7 and 1 4 July 1 9 7 8 , the B r i t i s h Governnent 
transmitted to the Ad Hoc Vfcrking Group on Chi l e , the infomation i t had sent to 
the Chilean Government and i t requested the Group to rjive attention to the case. 
The Group, on 3 August 1 9 7 8 , transmitted infomation i t had received on the case 
to the Government of Chile which responded on 4 September 1 9 7 8 . 

I I I . POSITION OF THE GOVERNMENT 

The Government of Chile infomed the B r i t i s h Govemi:ient that 
Me, Guillemo Beausire Alonso l e f t Chile on 2 November 1 9 7 4 and that no evidence 
exists that he returned, to Chile. A complete investigation carried out by 
Professor Miguel Schweitzer Speisky, then Minister of Ju s t i c e , concluded that 
Beausire l e f t Chile on 2 November 1 9 7 4 > entered Argentina on that date and that 
"there is-no r e l i a b l e or presumptive evidence that could confim that he returned 
to C h i l e " . The National Assistant Director for Inmigration of the Republic of 
Argentina, Juan Carlos Genovese, Infoms the Chilean Consulate i n Buenos A i r e s , 
Consul general Alvaro Droguett del F i e r r o , that "Guillerno Beausire Alonso entered 
i n t o our coxmtry on the date of 2 Novenber 1 9 7 4 , q u a l i f i e d as a t o u r i s t , 
transported by LAN Chile". With reference to the so-called evidence to the 
contrary, that Professor Schweitzer concluded_''that_th^^ 
i r r e f u t a b l e n e r i t of the details provided by the Chilean and Argentian a u t h o r i t i e s " . 
The investigation of Professor Schweitzer was-in the view of the Chilean 
authorities perfectly s u f f i c i e n t since i t cones to unequivocal conclusions and has 
been carried out by a person of the noral q u a l i t y , r e s p e c t a b i l i t y and honour of 
Professor Schweitzer,, 

With regard to the information transmitted by the Chilean Government to the 
Chilean Supreme Court, the President of the Supreme Court returned the document 
on б March 1 9 7 8 stating; 

"Considering that i n the attached documents tho disappearance of 
Guillemo Beausire Monso i s attributed to the former Directorate-of 
National Int e l l i g e n c e , DINA, a body dependent on the Executive Power, 
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алс1 not of the Courts of J u s t i c e , they are to be returned to the M n i s t r y 
of Foreign A f f a i r s i n order that, i f they consider i t appropriate, they 
should s o l i c i t the relevant information fron the pertinent administrative 
authority." 

The information subnitted to the Ad Hoc Working Group i s ref l e c t e d i n 
V 3 3 / 3 3 I , paras. 3 9 4 - 3 9 5 and Annex XLIÎI, I t does not d i f f e r substantially from 
that subnitted to the B r i t i s h Governnent. 

l Y . EVALtJATIQH 

The evidence on this case leads the Expert to the sane conclusion as the 
B r i t i s h Government. The investigation into t h i s case should be continued along 
the l i n e s suggested i n the van Jurick and Uribe Taabley cases, 

V. A3MEX 

Excerpts fron Dónde Están? l / 

FACTS 

The nother of Guillemo Beausire, Inés Alonso Boudat, stated before the 
Hinth Departnental Crininal Court of Santiago i n case No. 1 3 , 7 7 6 - 2 that s 
"«,. on 2 Novenber I9745.-my son went to B^aenos Aires on LAN-flight 1 4 5 . He 
planned to stay there for two days and then-fly on to Paris (Orly Airport) by 
LAN f l i g h t 1480 Before s t a r t i n g on the t r i p , ny son obtained a l l the necessary 
papei's, such as tax c e r t i f i c a t e s and the other docunents asked for i n such cases, 
anong others, by the International P o l i c e , through whose controls he passed, 
î'îy- son was planning to work i n Europe since he had the p o s s i b i l i t y of a job i n 
several places, including Switzerland and England, He intended to return to Chile 
two nonths l a t e r to take ne with h i n , as he did not want ne to work any more. 
The a i r c r a f t l e f t Pudahu.el at approximately 3 « 3 0 p.n. I saw ny son climb the 
steps and I saw the a i r c r a f t depart. 

I arrived hoire fron Pudahuel a f 4 » 3 0 p.n. There I was arrested, and the house 
was searched by DINA agents. I t was then I learnt fron. then that ny son had been 
taken fron the plane", i n Montevideo -or Buenos A i r e s , .In the conplaint which she 
lodged with the court, Mrs. Alonso stated that "the LAN a i r c r a f t used for 
f l i g h t 1 4 5 nust have stopped at Piontevideo before going on to Buenos Air e s " , While 
the plane was on .ле apron at Buenos Aire.- airport., Guillem.o Beausire was arrested 
"by agents of the Chilean Dixeotora^e oí ыаьхопа! I n t e l l i g e n c e " . Nevertheless, 
Felipe Du Monceau de Bergendal Pérez, Second Secretary of the Chilean Enbassy i n 
Turkey, who was also on LAN f l i g h t 145 stateci i n an o f f i c i a l communication that he 
had l a s t seen Mr, Beausire i n the a r r i v a l building of Ezeiza International A i r p o r t , 

1/ Ri.blication of the Vicaría de l a Solidaridad of tho Archbishopric of 
Santiago, Chile, containing information on 477 cases of n i s s i n g persons. 
Case No. 4OO, volune 7, page 1721. 
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"After h is ar r e s t " , continued Mrs. Alonso, "he was transferred to 
Cuatro ALamos, where he remained u n t i l 2 0 January of t h i s year ( 1 9 7 5 ) , together 
with 1 4 other people who had been arrested on the same day for the same reason. 
I heard that my son had been interrogated while i n custody, since people who had 
seen him gave me news of him. On one occasion I even caught a p a r t i a l glimpse 
of him,, Щ- daughter Diana, who was arrested with me, t o l d me that she too had 
seen him", 

The deponent stated that she was the mother-in-law of M d r é s Pascal Allende 
(a ЖЕ leader), who was married to her daughter, Mary Ann Beausire. "This i s the 
only reason", she sa i d , "why I myself and a l l my family wore detained for 80 days, 
some more, others l e s s , at Cuatro Alamos". She attributes the arrest of Guillermo 
to the same circumstance. 

In addition to the information given above, there i s the testimony of 
Mario Francisco Venegas Jara, detained under the State of. Siege from 
9 December 1 9 7 4 to 18 November 1 9 7 6 . He stated; "... from 9' December 1 9 7 4 to 
28 December of the same year I was held incommunicade i n the detention centre 
known as ' V i l l a Grimaldi' located i n Calle José A r r i e t a i n the d i s t r i c t of 
Peñalolén, which was operated by the Directorate of National Inte l l i g e n c e . , . 
While I was held there, .1.saw and met the following persons and can thus t e s t i f y 
to t h e i r detention,... Guillermo Deausire Alonso, who ,,, remained l y i n g down a l l 
the time and co-old not take any food .,," (Sworn statement made before a notary 
p u b l i c ) . 

LEGAL ACTION 

On 1 7 February 1 9 7 5 » an application for amparo was submitted on behalf of 
Guillermo Beausire to the Santiago Court of Appeal (case No, 2 4 7 / 7 5 ) , but was 
rejected by the Court, on 2 4 March of the same year, on the basis of negative 
reports made by the authorities consulted. 

On 2 6 March 1 9 7 5 , Mrs. Inés Alonso Boudât, widow, lodged with the 
Ninth Depar-fcmental Criminal Court of Santiago a complaint of i l l e g a l arrest of 
her son, Guillermo (case No. 1 3 , 7 7 6 - 2 ) . The j u d i c i a l inquiry held i n order to 
ascertain what was the si t u a t i o n of her son and to determine who was responsible 
did not y i e l d positive r e s u l t s . On 3 0 June 1 9 7 7 , the judge ordered a temporary 
stay pf proceedings, and his order was upheld by the Court of Appeal on 
2 1 January. 1 9 7 8 . _ 
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Case Report No. 9 

("Eight,of Valparaiso) 

I . 

1. 

2. 

3 . 

4 . 

5 . 

6. 

7. 

8. 

9 . 

10. 

11, 

12. 

I I . 

A. 

IDENTITY 

Surname (2) 

OLIVARES 

5 February 1 9 5 3 

N/A 

F i r s t names 

HORACIO îffiPTALI 

Surname (1) 

CAEABAHTES 

Sex ; M 

B i r t h date or age • 

Nationality." Chilean 

Identity Card No.,s 1 1 4 - 5 9 6 La Serena 

Marital status s married. 

Number of children i 3 

Domicile; Santa Rosa O33, Quilpue 

Profession; Salesman 

O f f i c i a l positions held. (Governor, e t c . ) ; 

P o l i t i c a l a f f i l i a t i o n s ; ЖЕ 

References/Sources ( L i s t s , reports, e t c . ) ; 

(a) Vicaría de l a Solidaridad. "Dónde Están" Case No. 3 2 5 , (V.6, page I265) 

(b) A/31/253, para. 2 4 1 - 2 4 7 

A/C.3 / 3 1 / 6 Ad.d. 1, annex 20 
E/CN.4/1221, рагав.168-169 and Annex IX 
E/CN.4/1266, para. 67 

A / 3 3 / 3 3 1 , paras. 3 9 6 - 3 9 8 and annex XLIV. 

TBE CASE 

ARREST 

DATE 

2 1 January 1 9 7 5 

TIME 

, 1 1 . 3 0 a.m. 

PLACE 

In front of the Municipal 
Market i n Viña d.el Mar 

^ At the time of d.i s appearance 
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DESCRIPTION 

He was apprehended, on the street Ъу four DINA personnel who transported, him 
i n a white Chevrolet C - 1 0 van with.a ..oauvas top to Maipo barracks (Regimiento Maipo). 

PERSONS ъшат THE ARREST 

DINA Corporal of Carabineros René Alfaro Hernánd.ez 

WITNESSES 

OTHER PERSONS ARRESTED ON SAt-'iE OCCASION 

L i l i a n a C a s t i l l o Rojas, wife 

WITTEN OR OTHER ACKNOWLEDGEMENT OP ARREST 

Corporal of Carabineros René Alfaro Hernánd.ez acknowledged his p a r t i c i p a t i o n 
i n the arrest of Horacio Carabantes. 

OTHER RELATED CASES 

Gutiérrez Martinez Maria Isabel 

V i l l a Quijón E l i a s Ricard.o 

Vilches Figueroa Abel 

Rioseco Espinoza Carlos Raman 

Garcia Vega Alfredo Gabriel 

Ibarra Cordova Pabián 

Ríos Pacheco Sonia 

В. DETENTION 

.DESCRIPTION 

After arrest he stayed, i n Regimiento Maipo u n t i l the 28, His wife, 
L i l i a n a C a s t i l l o Rojas who was d.etained i n the same occasion gave b i r t h while i n 
d.etention to txiinc ( 2 2 January). After that she was released. Her husband 
accompanied, her to Quilpe and. returned. bs„ck as d.etainee to Regimiento Maipo. 

Despite i n s i s t e n t statements by the various authorities to the effept that 
Fabián Ibarra, Sonia Ríos, Alfredo García, Carlos Rioseco, Horacio Carabantes, 
Maria Isabel Gutiérrez, Elías V i l l a r and AbelVilches were not i n d.etention, there 
i s proof that they were i n fact d.etained. There i s abund.ant evidence from persons 
who claim to have seen them at Maipo barracks and. subsequently at V i l l a Grimald.i, 
and. i n the case of some of them, at Cuatro Alamos. 

According to the statements mad.e at the proceedings, the detainees were at 
Maipo barracks i n Valparaiso u n t i l 28 January 1 9 7 5 ? when they were taken i n a 
re f r i g e r a t i o n l o r r y to V i l l a Grimaldi. The only exception was Sonia Ríos Pacheco, 
because she had. been taken to V i l l a Grimaldi on 2 1 January. 
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In February of the eight detainees, Maria Isabel Gutiérrez and 
Horacio Neftalí Carabantes, viere transferred, to Cuatro Alamos and. returned, back 
to V i l l a Grimald.i. 

While i n V i l l a Grimaldi they were a l l taken to San Antonio or somewhere 
nearby. According to Mr. Luis Alberto Costa del Pozo statement "they could hear 
the waves breaking and., as they were a r r i v i n g there, they heard the name of 
San Antonio mentioned, on the vehicle's radio" ... 

Prom V i l l a Grimaldi, the detainees were transferred to S i l v a Palma barracks, 
at Playa Ancha, Valparaíso, where they were seen by Jorge Zurita Pigueroa, who 
made the following statement before the court г "The las t time that I saw the 
persons that I have mentioned, a l i v e v/as at about 11 a.m. on 11 March 1 9 7 5 . At 

;. I was taken i n a red. F i a t бОО to V i l l a Grimaldi i n Santiago". 

DATES PLACES 

(a) 2 5 / 1 / 7 5 to 28/1/75 Regimiento Maipo 

(ъ) 28/1/75 to 8 / 2 / 7 5 V i l l a Grimaldi 

(с) 8 / 2 / 7 5 to 1 2 / 2 / 7 5 Cuatro. Alam.os 

(a.) 1 2 / 2 / 7 5 to 2 0 / 2 / 7 5 V i l l a Grimaldi 

(e) 4 days San Antonio - Close to the beach 

(f) 2 0 / 2 / 7 5 to 1 1 / 5 / 7 5 S i l v a Palma barracks, Valparaíso 

V/IT№ESSES 

Place (a) 1 S T Corporal of Carabineros Pedro René Alfaro Hernández 

L i l i a n a C a s t i l l o Rojas 

Miriam Aguílar 

Place (b) Riña Monica Medina Bravo 

J u l i o Ed.uardo Torres Vi l l e g a s 

Miguel Angel Montecinos Jeff 

Hernán Horacio Brain Piza,rro 

Francisco Hernán Plaza Tapia. 

Sergio Antonio Vasquez Malebrán 

Reinaldo Antonio Erick Zott Chuecas 

Sergio Alejandro Vesely Fernández 

Ingrid Ximena Sucarrat Zamora 

Reina Walkiria Jorquera I t u r r i e t a 

Carlos René Díaz Cáceres 
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Place (c) Maria Isabel Gutiérrez Martínez 

Hernán' Brain Pizarro 

Place (d.) Sergio Vasquez Malebrán 

L i l i a n Jorge 

Place (e) Jorge Zurita Figieroa 

VJRITTEN GR OTHER ACKHOV/LEDGEî>îSNT OP DETENTION 

Colonel Manuel Contreras Sepúlveda, the then Director of DINA, informed to 
the Supreme Court, on I4 July 1977? that he had. carried. Out a DINA operation 
against ЖР i n Valparaiso i n January 1975* During the operation, 
Alejandro V i l l a l o b o s Díaz, died, i n a confrontation and. Horacio Carabantes Olivares 
was detained.. The l a t t e r , i n consid.eration of the attention given to his wife 
L i l i a n a C a s t i l l o at the time of the b i r t h , collaborated, with the DINA agents and 
thus f a c i l i t a t e d , the d.etention of many members of the MIR Regional Committee i n 
Valparaiso. He said, tiiat on account of the small part they had. played., 
Pabián Ibarra, Sonia Ríos, María Isabel Gutiérrez, Carlos Rioseco, Alfredo García, 
E l i a s V i l l a r and Abel Vilches were released immediately aftervjard.s i n Valparaiso, 
being consid.ered. not d.angerous. Carabantes vjas released at his own request, 
according to t h i s statement, at a place of his own choice after being transferred, 
to Santiago on 18 January 1975? fearing r e p r i s a l s from his comrades who accused, 
him of informing. 

There i s a notable contradiction between t h i s statement by the Director of 
DINA and. those of the agent who took part i n the arrest of Carabantes, who stated, 
that the d.etention occurred at 11.50 a.m. on 21 January. According to 
Colonel Manuel Contreras, Carabantes was transferred, to Santiago on 18 January 
after co-operating with DINA i n the d.etention of other persons. 

Subsequently, Colonel Contreras sent an o f f i c i a l r e c t i f i c a t i o n stating that 
Carabantes had. been transferred, to Santiago on 28 January, a date which coincid.es 
with the transfer of the detainees from Maipo barracks to V i l l a Grimaldi, 

TREATMENT 

He was severely tortured 

C. LEGAL PROCEDURES (Amparo, criminal) and, results 

TYPE 

(a) Amparo 

CODTÍT 

Appeals of 
Valparaiso 

(b) Amparo Supreme Court 
(Appeal) 

(c) Amparo Appeal of 
Santiago 

NUMBER 

7 5 - 7 5 

756-75 

DATE 

25/3/75 

9/6/7! 

OUTCOME/DAIE 

Denied I6/6/75 

Confirms 

resolution of 
1<ж;ег Court 25/6/75 

Denied 15/7/75 

http://coincid.es
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(d) Amparo Appeals of 
Valparaiso 

181-75 2 5 / 6 / 7 5 Denied 1 7 / 1 0 / 7 5 

(e) Amparo Appeals of 
Valparaiso 

1 1 9 - 7 6 1 6 / 1 2 / 7 6 Denied 28/12/76 

(f) Appeals of 
Valparaiso 

PRO ced.IIRE s 

Viere sent to 
the CO\.irt OF 
Appeals of 
Valparaiso 
Denied. 3 / 6 / 7 7 

(g) Criminal Ministro en 
ProG, Vi.sita ¥,/A 5 / 4 / 7 9 Proced.uTGs re-opened. 

Out come-unicnovm 

DESCRIPTION 

Applicsitions for amparo have heen made on an individual_ b asis. F i r s t they 
were a l l d.enied. after the authorities sta,ted that they had. no information 
concerning the detention and. that no vjarrant of arrest has been issued.. 
Subsequently, virits of amparo including the eight (ft i t i e r r e z Martinez Maria Isabel, 
V i l l a r Quijón E l i a s Ricard.o, Vilches Figueroa Abel, Rioseco Espinoza Carlos Ramón, 
García Vega Alfredo Gabriel, ГЬаг.га Cordova Fabián, Ríos Pacheco Sonia) were 
presented, to the Courts. A criminal complaint accompanied, by 20 sv/orn statements 
by arrested, persons attesting that they had. seen the eight at the Maipo Regiment 
barracks and. .at the V i l l a Grimald.i vías submitted.. I'ihen the viitnesses v/ere called, 
upon to give or a l evid.ence, they coniirraed. t h e i r statements. Later, an appeal 
v/as made to the Supreme Court i n September 1 9 7 6 , and an investigating jud.ge was 
appointed. Another 20 persons told, the investigating jud.ge that vihile they had. 
been i n d.etention s-t Puchuncaví and. Guatro .Alamos they had. been áth the missing 
persons. In December 1 9 7 6 , the investigating jud.ge d.eclared himself incompetent, 
because the offence of aba.uction had been committed and. the presumed authors were 
agents of DIM vmo were und.er m i l i t a r y j u r i s d i c t i o n . The cases were therefore 
for the m i l i t a r y courts. On a further application being made for amparo, the 
M n i s t e r of the I n t e r i o r reported that no ord.er for arrest had. been issued. . The 
Supreme Court ordered, that DINA should, rerîort on the matter, v/hereupon DINA stated, 
that seven of the eight persons arrested, nad. at once been released.. The eighth, 
Horacio Carabantes, had. been freed, on 18 January 1 9 7 5 because his . l i f e was i n 
d.anger owing to his liaving informed, against his companions i n exchange for medical 
care provid.ed. to his v/ife, v?hen she was to give b i r t h to twins. He vras arrested, 
not on 18 but on 21 January, together with his wife. The twins were born on 
22 January, In ad.d.ition to the witnesses' statements there was the written 
reply of the Commander of the Ma^ipo Rogiment, i n which the l a t t e r had. acknowled.ged 
that the persons i n question were detained. There was a l e t t e r from a m i l i t a r y 
chaplain, Carabantes' uncle, confirming that he had. seen i n the record.s that 
Carabantes v;as detained and was to be tried.. The Supreme Court had accepted 
that the- fact of d.etention v/as proved, but had. stated that there vías no proof that 
the persons were s t i l l i n d.etention and had. rejected .the. application for amparo 
and had. ordered a further i n v e s t i g a t i o n . The Office of the M i l i t a r y Prosecutor 
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had. continued, the investigation, i n the course of which carabinero René Alfaro 
had. aGknowled.ged that he had. taken part i n the arrest . General Contreras, 
however, had. denied, the fact of the a r r e s t . The proceedings were suspended, 
und.er the Amnesty Law, and, the suspension was the subject of an appeal before the 
M l i t a r y Court of Santiago. 

On 5 A p r i l 1 9 7 9 ? the Supreme Court d.ecid.ed., follovjing a p e t i t i o n submitted, 
by the Episcopal Vicars i n November 1 9 7 8 to appoint 5 of the 1 1 M n i s t r o s en V i s i t a 
requested, i n the p e t i t i o n . Procedures were reopened, and, during the month of 
A p r i l the M n i s t r o s en V i s i t a had, already i n i t i a t e d , t h e i r work, requesting the 
o f f i c i a l f i l e s from the courts f o r preliminary examination. 

INQUIRIES BY NATIONAL AND OR INTERNATIONAL ORGANIZATIONS 

Vicaria.d.e la, Solidaridad, 

International Red, Cross 

I I I IMEORMATION PROM THE GOVERM-ÎENT 

The Commander of R.I.LI.2 'Maipo' to the Court of Appeal of Valparaiso on 
4 / 4 / 7 5 s 

"(a) I t i s a fact that the persons mentioned, i n your document were 
d.etained. i n January 1 9 7 5 by BINA agents who came personally from Santiago 
for the purpose and. were helped by t h i s Regiment only with transport, s t a f f 
and, personal protection. (b) The detainees were held, und.er arrest at these 
barracks und.er the control of BINA, whose agents took part i n the 
interrogations and, other proceedings r e l a t i n g to the persons concerned,; at 
no time did, R.I.LI.2 'Maipo' personnel take part i n that work. (c) I t i s 
a fact that, while i n d.etention, M s . L i l i a n a C a s t i l l o R. gave b i r t h to 
tv.àns i n the Regimental Hospital, attend.ed by Dr. Luis Simonetti, a 
gynaecologist on the strength of the Naval Hospital and. a member of the 
Navyj and, by the Unit male nurse, Corporal Rubén Lelgad.o Montecinos. (d.) I t 
i s untrue that the b i r t h was ind.uced. a r t i f i c i a l l y , for the verbal report of 
the doctor who attend.ed, the patient absolutely d.enies that assertion, (e) The 
detainee's release was ordered, by DINA after the relevant proceed.ings had. 
been completed; i t was also by d.ecision of DINA that the accused person, 
Neftalí Carabantes 0 „ , was transferred, to a place which the writer cannot 
speci.fy because he d.oes notkiow i t . 2 . Any further information required, 
i n f i l i s respect should be sought d i r e c t l y from DINA, the body exclusively 
responsible f o r detainees. Yours f a i t l i f u l l y Eduardo Oyarzúh Sepúlveda 
Colonel i n command, of the Regiment." 

The M n i s t e r of the I n t e r i o r to the President of the Court of Appeal of 
Valparaiso on 1 2 / 6 / 7 5 ; 

" 1 . In your l e t t e r No. 8 7 9 , dated 9 May 1 9 7 5 ? you inquired, about the' 
situation of Neftalí Carabantes Olivares, said, to have been arrested, and. 
placed, at the disposal of DINA by the Commanding Officer of the Maipo regiment. 
In i t s l e t t e r No. 1 0 4 / 8 - P - 2 2 1 , dated. 2 6 May 1 9 7 5 , t h i s Office informed you 
that the said, person had, not been arrested, i n pursuance of any order from 
t h i s M.inistry, 
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" 2 . Further to that l e t t e r , I can now inform you t l i a t , following 
consultations vjith Б1БГА, the l a t t e r has stated that the said, person has 
never Ъееп d.etained. but that he was placed, und.er protection since his 
l i f e was i n d.anger because he had. supplied information which led to the 
discovery and. arrest of a group of extremists operating i n Valparaiso. 
According to the same report, Neftalí Carabantes i s at l i b e r t y i n a place 
cf his own choice unknown to t h i s o f f i c e . 

" 3 . Consequently, I must repeat wliat was stated, i n my l e t t e r 
No. 1 0 4 / 8 - F - 2 2 1 , namely, that the said, person i s not i n d.etention by ord.er 
of t l i i s M n i s t r y , supplementing i t by the assurance that he has not been 
d.etained by DINA ei t h e r . Yours f a i t h f u l l y , Raúl Denavidos Escobar, 
General, blinister of the I n t e r i o r . 

On 1 0 June 1 9 7 6 , i n response to a request for information on the eight 
• persons the Confid.ential Department of the M n i s t r y of' the I n t e r i o r stated., 
after l i s t i n g the eight names, 

'In t h i s connexion, I wish to inform you that our Kard.ex contains 
no information on the above-mentioned, persons, nor have they been 
arrested by ord.er of t h i s Department 5 the reports and information 
supplied, by various security agencies on this s i t u a t i o n , i n accord.ance 
with i n q u i r i e s ord.ered. e a r l i e r , have a l l been investigated, and., 
therefore, your l e t t e r and. enclosures are being returned., as they are 
consid.ered. to be f o r your f i l e s ' . " 

IV. EVALUATION 

The information about the arrest and continued detention of a l l members of 
the Valparaiso Group i s highly r e l i a b l e . . Governmental agencies admitted, having 
ord.ered. the arrest of the persons and. i n some cases the d.etention ord.er was 
found, as an element of the f i l e s . The inconsistencies of the responses of the 
Government are obvious throughout the cases. 

I t might be true that the persons vjere not d.etained. by ord.er of the 
I-Iinistry of the I n t e r i o r but t h i s d.oes not exclud.e that the persons ha.ve been 
d.etained by ord.er of DINA. Und.er the circumstances of the s i t u a t i o n , the testimony 
that the persons have been tortured, i s credible. The Court investigations inco 
the cases were i n s u f f i c i e n t up to 1 9 7 9 . 

Opinion of the Expert % The re-opened, criminal proced.ure should, be exhausted.. 

V. ANNEX 

Excerpts from Ddnd.e Están? l / 

FACTS 

Horacio Carabantes was arrested, at about 1 1 a.m. on 2 1 January 1 9 7 5 i n the 
street outsid.e the municipal market i n Viña del Mar, according to a statement 
mad.e by L i l i a n a C a s t i l l o Rojas, his wife(vAo was arrested, on the afternoon of tbe-

1 / Publication of the Vicaría d.e l a Solid.arid,ad of the Archbishopric of 
Santiago, Chile, containing information on 4 7 7 cases of missing persons. 
Case No. 3 2 5 , Volume 6 , page 1 2 6 5 . 
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same day at her home i n the town of Quilpue), as part of the шаду legal steps 
she took on behalf of her husband. Corporal F i r s t Class, of the Carabineros, 
Pedro René Alfaro Hernáñd^ez, a DINA (Directorate of National Intelligence) an o f f i c e r 
who took part i n the a.rrest of Horacio Carabantes, mad.e a statement i n the 
presum^ed misad.venture proceedings i n i t i a t e d , i n the Fourth Depa^rtmental Ci-iminal 
Court of Valparaiso i n respect of Fabián Ibarra and. others, including Carabantes 
(case No. 11,226), and. admitted having apprehended. Carabantes s "It i s true 
that I belong to CNI (National Information Agency) and. was previotisly on the 
strength of the former Directorate of National Intelligence ( D I N A ) " . 

"In reply to the question put to me, I must ssy tliat I d.o rem.e.mber having 
taken part i n an-operation which occurred, i n the c i t y of Viña, d.el Mar on 
2 1 January 1 9 7 5 * i remember that on the moiniing of that d.ay I received at 
head.quarters an ord.er to proceed, i n a unit vehicle to Viña d.el Mar, i n ord.er to 
effect the arrest of certain persons, members of a c e l l of the proscribed. MIR 
(Movement of the Revolutionary Left) which was active at that time. As I said., 
I received that ord.er at headquarters and. was given a photograph of the individ.ual 
concerned. As I r e c a l l , the photograph of the person about vihom I am being 
questioned, was the same as the one now shown to me by the Co-urt and. I novi knov? 
that the peron's naiïïe i s Horacio Carabantes. №en t h i s person was arrested I 
did. not know his name; I knew only that he was a member of MIR. I should, mention 
that a l l the members of those MIR groups used, three or four aliases and so i t i s 
very d i f f i c u l t to know thei r true i d e n t i t y . 

I travelled, i n a van and. I remember that i t was a wMte Chevrolet C - 1 0 with 
a canvas top. Three other o f f i c e r s accompanied, me and. I thinlc t h e i r names were 
José, Mario and. Juan. The leader of the group and, the person who gave us our 
instructions and. was i n charge of the operation was Mario. In reply to the question 
of the Court, I must say that I do not know the f u l l names of these people nor 
can I say whether the Christian names by which I knev; them were i n fact t h e i r r e a l 
names. I had. not seen these people beforehand, and. I think that t h i s group 
worked, together only on t h i s operation. Nor have I seen them since. I should, 
point out to the Court that, because of the nature of security work, the members 
of groups formed, to carry out a s p e c i f i c operation are selected, at rand.om among 
the people available and. assumed, names are given for each mission. In t h i s case 
I think tliat the agents v/ho were assigned came from, other DINA divisions since, 
as T said,, I do not know t h e i r true i d e n t i t i e s and, ranks. I would also inform 
the court that the former DINA includ.ed. among i t s ranks members, of the four 
branches of the armed, forces, and. o f f i c i a l s from the Investigation Bureau also 
took part, which mad.e i t very d.if f i c u l t to knov/ the participants i n a group on a 
p a r t i c u l a r mission. Mario was the person \dio gave the order-for t h i s arrest and. 
who led the group. Yes, on that d.ajr, 21 January 1 9 7 5 , at around noon - i t must 
have been about 1 1 . 3 0 - we located the i n d i v i d u a l i n the photograph walking d.own 
the street outside the municipal market i n Viña del Mar. JIario knew that the 
MIR person had, to make contact with another member of h i s c e l l at that-time -and. 
i n that place; I think that this fact was known as a result of a confession by 
another of the members of the MIR c e l l who must have been arrested, before t h i s . 
I do not knovi who that person could, have been, because I only knew about the case 
on the morning of 21 January, and. I was not given any further p a r t i c u l a r s . I 
got out of the van together with, Mario and. Juan while José remained, at the wheel 
of Ihe v e h i c l e . Then we id.entified. ourselves and. asked, the ind.ivid.ual to 

http://ind.ivid.ual
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ассоарш:у us. Me took Ыш to the barracks 01 the oocond. Plains RegiHient, Maipo, 
-,:hore they stayed, i n an o f f i c e provid.ed. by the o f f i c e r s or junior o f f i c e r s ' club, 
I am not quite sure about t h i s because I d.e not know the barracks г̂/ell, since i t 
was the f i r s t timo that I had been there. Later, after lunch, we went to the 
home of the i/ife of the detainee, who l i v e d i n Quilpué, and we took her also, 
without any problem, to the same barracks and she stayed, there with her husband.. 
That i s a l l that I know about the matter because on that same afternoon V7e 
returned, to Santiago having completed, the mission. I d.o not know what happened, 
to the d.etainees subsequently, whether they were released, or remained, i n detention. 
In reply to the question put to me, I must say that our group only carried out 
the arrest of the person i n the photograph, and. afterxrards the arrest of his wife, 
who was also a member of ЖЕ. VJhen we got back to Santiago, the group broke up 
and. I have not seen any of them since, and. so I suppose that each returned, to the 
d i v i s i o n he came from. In reply to the question put to me, I must say that I 
do not know of, nor have I heard any reference mad.e to, any Captain "Osvald.o", 
nor do I know any member of the security services whose,surname i s "Peñalver or 
Palacios" (sheet 588). 

Furthermore, L i l i a n a C a s t i l l o Eojas, Carabantes' wife, signed before a notary 
public a svrorn statement i n which she reported, her husband's and. her own arrests. 

" 1 . I was arrested on 2 1 January 1 9 7 5 at my house i n Santa Rosa 0 3 3 ? 

ОдИрие, approximately 3 hours after my husband. Horacio Neftalí Carabantes Olivares 
had. been arrested, near the municipal market i n Viña d.el Mar". 

" 2 . I was taken to the Maipo regimental barracks by the,four people who 
had, arrested, me and. there they put me i n the basement of the o f f i c e r s ' club a.t 
the barracks. My captors came to my house looking for me together with my. 
husband, already named.. Fa,bián Ibarra CÓrd.ova, Erick Zott and. Monica. Medina, 
whom I knew previously because they were my husband.' s friends, were i n the 
o f f i c e r s ' club at the Maipo barracks". 

" 3 , - I was oaken from that place to tho barra.cks infirmary to give b i r t h 
to twin g i r l s . " . . 

" 4 . Throughout the period, of my d.etention I was never once interrogated.". 

" 5 . On 2 7 January 1 9 1 % иу husband, was brought to the infirmary at ahout 
б p.m. and. he roBiainod. with no u n t i l a.bout 1 1 p.m.. During t h i s tine wo were 
able to t a l k and. he told. m.e that, i n addition to the people alread.y named., 
Carlos Rioseco, Sergio Vásquez Malebrán, whon I also knew previously through 
th e i r friendship with ny husband., Abel Vilches, Alfred.o Garcia Vega, M r i a n Aguilar, 
Maria. Isabel Gutiérrez, Hernán Bra.in and. other people whose nanes I d.o not 
remember were aJso i n the basement". 

" 6 . On 2 7 January 1 9 7 5 at abo.ui; 1 1 p.m., I was taken out together with ny 
babies and. driven, accompanied, by my husband, to Quilpué to the home of one of 
my husband.'s uncles i n Riquelroe Street. I d.o not remember the number of the 
house. Mriam Aguilar was i n the same car; she was also released and talcen to 
B e l l o t o , the town where she l i v e d . 
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"I was released, at the house of my husband.' s uncle and. my husband, was returned, 
to the Maipo regimental barracks as a d.etainee, as we were s p e c i f i c a l l y informed." 

At the Maipo barracks, Horacio Carabantes was seen by the following people 
i n addition to L i l i a n a C a s t i l l o . 

riarta Miriam A g j i l a r Duarte (Sheet 6 3 ) . 

Héctor Hugo Jara /irand.a (Sheet 6 4 ) . 

Bearing out L i l i a n a C a s t i l l o ' s statements, Marta Aguilar Duarte states: 

" 1 0 . When I was released. I was driven i n the same van as 
Horacio Neftalí Carabantes and, his wife, L i l i a n a C a s t i l l o Rojas, who had. been 
released together with her babies which were born i n the barracks, and who was 
l e f t at her house i n Quilpue, while Horacio Carabantes remained d.etained. i n the 
van. I was driven to my house at Be l l o t o , but as I i n s i s t e d that they should 
not leave me there because 1 would be alone, I was taken to Valparaiso to my 
mother's house. Horacio, Carabantes remained, i n the van as a d.etainee and. l e f t 
for an unknown destination" (Sheets 3 7 a.nd. 3 8 ) . 

On 28 January 1 9 7 5 ? over 20 people d.etained by DINA i n the basement of the 
Junior Officers' Club of the Maipo barracks were transferred, i n a ref r i g e r a t o r 
l o r r y to Santiago where they were brought into the V i l l a Grimaldi. 
Horacio Carabantes, as well as seven other people arrested on that occasion i n 
Valparaiso, remained, i n the V i l l a Grimald.i but l a t e r disappeared, u n t i l . 
2 0 February 1 9 7 5 when he was seen there again by the following people : 

Rina Monica Medina Bravo (Sheet 108 verso). 

J u l i o Eduard.o Torres Vi l l e g a s (Sheet 7 7 ) . 

Mguel Angel Montecinos Jeff (Sheet 1 4 4 ) . 

Hernán Horacio Brain Pizarro (Sheet 1 4 5 ) . 

Francisco Hernán Plaza Tapia (Sheet 1 4 5 verso). 

Sergio Antonio Vásquez Malebrán (Sheet 1 4 6 verso). 

,Reinald.o Antonio Erick Zott Chuecas'(Sheets 2 3 5 to 2 3 6 ) . 

Sergio Alejandro Vesely Fernánd.ez (Sheet 2 3 8 ) . 

(Sheet 3 .5), 
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Ingrid. Ximena Sucarrat Zamora (Sheet 2 8 5 ) . 

Reina V/alkiria Jorquera I t u r r i e t a (Sheet 285, verso). 

Carlos René Díaz Cáceres (Sheet 330, verso). 

However, d.uring his stay i n V i l l a GrimaMi, Carabantes was taken out on two 
occasions. Once he vjas taken to Cuatro Alamos and. on the other occasion he was 
taken to a place near a beach. 

Hernán Brain .Pizarro states s "On 8 February, I was transferred, to the 
Cuatro Alamos camp with Maria Isabel Gutiérrez Martínez and. Horacio Carabantes. 
¥ith regard, to Maria Isabel Gutiérrez Martínez and. Horacio Carabantes Olivares 
I can say that I heard, t h e i r voices, because they were i n neighbouring c e l l s , and. 
th e i r names when they were called, and. transferred, to V i l l a Grimalâ.i at noon on 
12 February 1975. (Sheet 144 verso). 

With regard, to Carabantes' provisional transfer to a place of d.etention on 
the coast the f i l e on Case 11,226 contains the folloxíing information; 

In a statement attached, to the d.ossier (Sheet 47) and. personally confirmed. 
(Sheet 147)? Sergio Vásquez Malebrán states; "Then they took us away from there 
(the V i l l a Grimald.i) with other d.etainees, among whom were 
Horacio Neftalí Carabantes Olivares, Abel Alfred.o Vilches Pigueroa, Carlos Rioseco 
and. a-woman whose surname was Jorge, a young d.etainee who was a university stud.ent 
i n Valparaiso, and. they took us to a place close to San Antonio where they kept 
us f o r four days. This place vjas near the beach and. we were kept i n seaside 
cabins. During the entire time we remained there we ate only four times; we 
were tied, up and. had. adhesive tape on our eyes". 

L i l i a n Jorge states i n a d.ocument signed, i n Argentina and. attached, to the 
d.ossier (Sheet 495) • "Abel Vilches and. Horacio Carabantes. These were further 
members of the group mentioned, previously. I knew them because I''had. been with 
them i n the Maipo barracks i n Valparaíso, the f i r s t place of detention to which 
the DINA agents took me". The group of persons to whom L i l i a n Jorge refers i s 
that mentioned i n the f i r s t paragraph of her statement which reads as follows; 

"Alfred.o Garcia Vega was known to me; i t was he who l e t to me the place 
where wé'H/ere l i v i n g i n Quilpué and. he visited, us frequently; while I was d.etained. 
and. on one. occasion when a group of d.etainees was being transferred, from 
V i l l a Grimaldi to another unlcnown torture centre, vihen they put us i n a 
refrige r a t o r l o r r y and. we could, take our blind.fold.s off while we were t r a v e l l i n g , 
I was able to see Alfred.o Garcia who was extremely emaciated, and. shov/ed. signs of 
having been tortured.. A l l of us prisoners t r a v e l l i n g i n the l o r r y were i n the 
same state. Alfred.o Gaxcia was able to talk to m e there, asking a f t e r my health 
and how my husband and. l i t t l e daughter were. In t h i s place whose name I do not 
know ( l suppose i t was a beach, because of the sound, of the sea) they put us a l l , 
seven people - six men and. myself.- i n A-frame cabins ( l i k e summer holiday cabins), 
and. we remained, there .with our feet and. hand.s tied, apart to a bed. (they tied, us 
with thick ropes to the four corners of the bed.) for four d.ays. At the end. of 
thi s period and aft e r an interrogation, they-took us back to V i l l a Grimaldi". 
L i l i a n Jorge ends by stating that her d.etention i s on record, at the Argentine Embassy 
i n Chile where her release was arranged, because she has Argentine na t i o n a l i t y 
(Sheets 495, 496 and. 4 9 7 ) . After having been kept at Tres Alamos, L i l i a n Jorge 
was expelled, from Chile on I4 March 1975. 



E/CH.//1581 
page 66 

Horacio Carabantes remained, i n the V i l l a Grimaldi u n t i l 2 0 February 1 9 7 5 ? 

when, together with other d.etainees,. he was taken to an unid.entified. place and. 
his present whereabouts and. the conditions, i n which he i s now l i v i n g are unknown. 

LEGAL ACTION 

The following applications for .ainparo have been submitted on behalf of 
Horacio Neftalí Carabantes Olivares; 

1. On 4 February 1 9 7 5 , L i l i a n a C a s t i l l o lodged an application for amparo with 
the Santiago Court of Appeal, since the D I M agents themselvos informed, her, when 
she was released., that her husband, would, be transferred, to that c i t y . The 
a.pplication was rejected, by the Court of .appeals of Santiago. 

2 . On 2 5 March 1 9 7 5 , a new application f o r amg^o. was submitted., t h i s time to 
the Valparaiso Court of Appeal (Case 7 5 - 7 5 ) , This application was also rejected., 
but i t contained, important information which i s given below: 

(a) When questioned., the Intendant cf Valparaiso, î-'hr. Horacio Justiniano Aguirre, 
informed, the Court that "The Intendancy has no record, of the person referred, t o . 
Consequently he i s . not d.etained by ord.er of t h i s authority". The report i s dated 
5 1 March 1 9 7 5 (Sheet 3 ) . 

(b) On 4 A p r i l 1 9 7 5 ? the Commander of the Maipo barracks. 
Colonel Eduardo Sepúlved.a Oyarzún acknowledged that Carabantes and L i l i a n a C a s t i l l o 
had been arrested, by DINA agents and, that an operation against ЖЕ had been carried, 
out by that security agency i n January 1 9 7 5 i n the c i t y of Valparaíso. The text 
of the report i s as follows: "Valparaiso, 4 A p r i l 1 9 7 5 ? ЬТЮМ THE СОМШШАНТ OF THE 
•T-iAii\:' fit<X.'()NI) INFANTRY PIAINS REGIÎ4ENT TO Tffi,' PIEST VALPARAISO СОШТ OF APPEAL. 
1. In reply to the commnni r-ation referred, to ijmd.er EEF, and. with regard, to the 
application to the Court of Appeal mad.e by Mrs. L i l i a n a C a s t i l l o Rojas, the 
following in.forraa.tion i s provided.: (a) i t i s a fact that the persons mentioned, i n 
your document were detained, i n January 1 9 7 5 '^У DINA agents who caaie from Santiago 
for the purpose and. were helped, by t h i s .Regiment only with transport, s t a f f and. 
personal protection. (b) The detainees were held, under arrest at these barracks, 
und.er the control of DINA, whose agents took part i n the interrogations and. other 
proceedings r e l a t i n g to the persons concerned.,- at no time did R.I..Lb. No. 2 
'Maipo' personnel take part i n that v/ork,. (c) I t i s a fact tha,t, while i n 
d.etention, Mrs„ L i l i a n a C a s t i l l o R. gave b i r t h to twins i n the Regimental Hospital, 
attend.ed. by Dr. Lv.'.s Simonetti, a gynaecologist on the strength of the .Naval 
Hospital and. a member of the. Nevy^ and. by the Unit male ntirse, Corporal,First Glass, 
Rubén Delgad.o..Montecinos. (d ) I t i s imtrue that the b i r t h was ind.uced. a r t i f i c i a l l y , 
for the verbal report of the doctor v/ho attended, the patient absolutely denies 
that assertion, (e) The detainee's release was ord.ered. by DINA after the relevant 
proceeâ..ings had been completed.; i t was also by decision of DINA that the accused, 
person, Neftalí Carabantes 0,, was transferred, to a place which the writer cannot 
specify because he d.oes not know i t . . 2 , Any further information required, i n 
t h i s respect should, be sought d.irGc.t.ly from DINA, the boâ.y exclusively responsible 
for detainees. Yours f a i t h f r . l l y , КО'.г.МГю ОУЛЕЙВД oKPULVilDA. Colonel i n command, 
of the Eegircont" (Sheet 8 ) , 
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On the basis of t h i s report, the Court ordered, on 4 A p r i l , to f a c i l i t a t e 
i t s d.ecision, that o f f i c i a l communications should, be sent to DINA, the National 
Executive Secretariat for Detainees (SEND.ET) and. the Ministry of the Inter i o r 
(Confid.ential,Department), "bodies to which DINA i s responsible, that the 
communications to these authorities should, includ,e the report overleaf. This 
i s a reference to the report of the Command.ant of the Maipo Regiment and. that 
these authorities should, report vrhether they ord.ered. Carabantes' d.etention and. 
the place i n which he vas d.etained" (Shee. 8 , verso). After two i d e n t i c a l 
telegrams were sent, a reply was- received., 

(c) On 2 1 A p r i l , DINA r e p l i e d to the Valparaiso Court: "Detention of 
Neftalí Carabantes Olivares, please apply to the Ministry of the Int e r i o r or the 
National Executive Secretariat f o r Detainees (SENDET), bodies responsible for 
providing this type of information. Director of National Intelligence" 
(Sheet 1 4 ) . 

(d) On 2 2 A p r i l , the M n i s t e r of the In t e r i o r reported "that the person 
referred, to below i s not d.etained. by ord.er of t h i s M n i s t r y : 
Neftalí Carabantes Olivares" (Sheet l 6 ) . 

(e) - On 7 May, the National Executive Secretariat f o r Detainees informed 
the Court that the communications i t had. received i n connexion with the application 
for amparo on behalf of Carabantes "have been forward.ed. to the M n i s t r y of the 
I n t e r i o r , which i s responsible for answering such requests" (Sheet 26). 

In the, l i g h t of these reports, the Court d.ecid.ed. on 9 May to send, a further 
o f f i c i a l communication to the M n i s t r y of the In t e r i o r with the following messages 
"It w i l l be noted that, i n the absence of the relevant information, i t has not 
been possible to take a decision on th i s application, on which a decision must 
be taken within 2 4 hours, and, that, i n the case of these proceedings, i t i s 
essential to c l a r i f y the situ a t i o n of Neftalí Carabantes who, accord,ing to the 
Command,ant of the Maipo Regiment was hand,ed, over to. DINA, which refrains from, 
providing information, as does SENDET, both agencies stating that the obligation 
to d,o so l i e s with the M n i s t r y of the I n t e r i o r " (Sheet 2 7 ) . On 2 3 May, no reply 
to t h i s communication having been received,, the Court ord.ered, that the communication 
should be repeated, i n a telegram to include the following: ",.. which means that, 
i f a reply i s not received, x^/ithin three days, the Supreme Court w i l l have to be 
informed, of th i s matter so that i t can take such measures as may be appropriate" 
(Sheet 3 6 verso), 

(f) On 2 6 May, the M n i s t e r of the Inter i o r stated: "... t h i s Secretariat 
of State did not order the arrest of Neftalí Carabantes Olivares and has no 
information on the case other than that provided by the Court on t h i s occasion" 
(Sheet 3 8 ) . 

The Court ord.ered. that a further communication be sent to the Command.ant of 
the Maipo Regiment requesting him to ad.d. d.etails to his previous report, including 
the names of the DINA agents who removed. Carabantes from the regimental barracks 
(Sheet 3 8 verso). 
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(g) The Conmandant, Colonel Eduardo Oyarzún Sepúlveda informed, the Court 
on 9 June that "any request for information r e l a t i n g to d.etainee s or persons for 
whom application for amparo i s made should, he addressed, to the Commander-in-Chief 
of the Naval Zone, Vice-Admiral Horacio Justiniano I g u i r r e " (Sheet 46). 

In view of the proceeding communication, the Court ordered, that an o f f i c i a l 
communication should, he sent to the Intendant of the Province. However, the 
Command.ant, Colonel Oyarzún having l a t e r stated, that "any further information 
required, i n t h i s matter should he sought d i r e c t l y from DINA" (Sheet 48), no action 
was taken on the request for communication with the Office of the Intendant. 

(h) A further communication from the Ministry of the Inter i o r (Sheet 56) 
states: " ... following consultationswith DINA, the l a t t e r has stated that the 
said person has never heen d.etained., hut that he was placed, und.er protection since 
his l i f e was i n d.anger because he had supplied information which led. to the 
discoveiy and. arrest of a group of extremists operating i n Valparaiso. According 
to the same report, Neftalí Carabantes i s at l i b e r t y i n a place of his own choice 
unknown to the Security Service. 3 ' Consequently, I must repeat what was stated, 
i n my l e t t e r No. 104/8-P-221, namely, that the said, person i s not i n d.etention 
by ord.er of t h i s M i n i s t r y , supplementing i t by the assurance that he has not been 
d.etained. by the Directorate of National Intelligence either" (Sheet 56). This 
o f f i c i a l communication i s dated I3 June 1975' 

On 16 June, the Coirrt of A..ppeaÍ gave i t s jud.gement on the application, 
r e j e c t i n g i t i n view of the fact "that the report by the Minister of the In t e r i o r 
reproduced on. Sheet 56 states that Neftalí Carabantes Olivares i s at l i b e r y " 
(Sheet 58 verso.). An application for revivor was made against t h i s d.ecision 
and., concurrently, the d.ecision was appealed, to the Supreme Court. The Valparaiso 
Court of Appeal rejected, the revivor and granted, the appeal. 

On 25 June 1975? "the Supreme Court d.ecid.ed: "In view of ... the d.ecision of 
16 June l a s t set f o r t h on Sheet 58? against which appeal has been mad.e, i s 
confirmed." (Sheet 66). 

5. On 9 June 1975? L i l i a n a C a s t i l l o .Rojas submitted to the Santiago Court of 
Appeal ЭП application Tor amparo oh behalf of her husband (Case No. 756-75). 
This application was based on the various facts of the case which indicated, that 
Horacio Carabantes was detained, i n Santiago, since he had. been taken to premises 
i n that c i t y after being d.etained. i n the Maipo regimental bai-'racks. The 
application was accompanied, by the report s mad.e by the Commanâ.ant of the Maipo 
Regiment to the Valparaiso Court of Appeal i n connexion with the application f o r 
amparo, Case No. 75-75 already reproduced,. 

The Court ordered, that an o f f i c i a l communication should, be sent to the 
M n i s t e r of the I n t e r i o r . The l a t t e r transmitted, to the Court a copy of the 
communication he hadalready sent to the Valparaiso Court of Appeal i n which he 
had. stated, that Carabantes was "under protection" by DINA," -but "that he has never 
been d.etained.". On 19 June, the Director of DINA stated.: 'DINA has no information 
on the case", because the agency had, reported, the special situation of Carabantes 
to the Ministry of the I n t e r i o r . 
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The Santiago Court requested, information from the Valparaiso Court of Appeal 
and. the Supreme Court and. was informed, by them tha.t t h e i r decisions on the 
application mad.e i n Case No. 73-75 were negative. 

On 15 July t h i s application for amparo was rejected. (Sheet 1 4 ) . 

4 . On 25 July 1975? an application f o r amparo on behalf of eight persons 
d.etained. by DINA i n Valparaiso i n January 1975? who have since disappeared, was 
submitted, to the Valparaiso Court of Appeal. The subjects of the applications 
for amparo are; Horacio Carabantes, E l i a s V i l l a r , Abel Vilches, Fabián Ibarra, 
Sonia Ríos, Alfreuo García, María Isabel Gutiérrez and. Carlos Rioseco. This 
application for amparo was assigned. Case No. 181-75 and. was also rejected, by 
the Valparaiso Court. 

5. On 16 December 1976, a further application f o r amparo on behalf of 
Horacio Carabantes was submitted, to the Valparaiso Court of Appeal (Case No.199-76). 
This application also included. Maria Isabel Gutiérrez and. Carlos Rioseco, I t 
was rejected, on 28 December of the same year, on the ground, of negative reports 
from the au t h o r i t i e s , 

6. On 3 January 1977? an application f o r amparo (Case No. 1-77) was submitted, to 
the Santiago Court of Ajjpeal on behalf of the eight persons referred, to i n 
paragraph 4 . The Santiago Court declared, i t s e l f incompetent because the subjects 
of the.„application f o r amparo had. been d.etained. i n Valparaíso and i t therefore 
transferred, the cases to the Valparaiso Court of Appeal. On 3 June 1977? the 
Valparaiso Court rejected, the application because "there i s no proof that the 
people on whose behalf application for amparo i s made are d.etained. or have been 
detained und.er an ord.er emanating from an authority which i s entitled, to effect 
arrests" (Sheet 49? verso). 

An appeal against t h i s d.ecision was lodged with the Supreme Court. In the 
hand.ling of t h i s appeal, the Supreme Court requested, a report from the Director 
of DINA, Colonel Manuel Contreras Sepulveda, who, on I4 July 1977, sent to the 
Court a communication containing the following statement regarding the operation 
carried out by DINA i n Valparaiso; 

"1. With regard, to the matters raised by the Supreme Court i n the docuunent 
und.er reference concerning the application f o r amparo made on behalf of 
Maria Isabel Gutiérrez Martínez and. others, the following inforrnation i s provid.ed.; 

(a) In January 1975? an armed, clash took place i n Valparaiso with the second, 
i n command of the Valparaiso regional branch of ICCR, Alejandro Vi l l a l o b o s Diaz, 
a l i a s "Mickey", who died, as a result of the action. 

As a result of t h i s action, the comma.nd,er of the regional branch and. his 
close associate, Neftalí Carabantes Olivares and the l a t t e r ' s lady f r i e n d , 
L i l i a n a C a s t i l l o Rojas were detained.. 

The remaining members of the regional group were subsequently d.etained. thanks 
to the d.ecisive co-operation of Neftalí Carabantes i n recognition of the med.ical 
and. other attention received, by his lady friend., L i l i a n a C a s t i l l o , who gave b i r t h 
to twin g i r l s at that time i n a l o c a l barracks. 
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(Ъ) The regional group was made up of the following peraons, who were dealt 
with as indicated according to the part they had played, and/or the extent to which 
they were dangerous: 

(i) Released inmediately in Valparaíso because of their limited participation 
and dangerousness. 

Maria Isabel- Gutiérrez Martínez. 

Elias Villar % i j 6 n , 

ibel Alfredo Vilches Figueroa. 

Carloa Ramón Rioseco Espinoza. 

Alfredo Gabriel García Vaga, 

Fabián Ibarra Gárdova, 

Sonia Ríos Pacheco. 

(i i ) Released in Santiago for co-operation provided, 

lïéftalf Carabantes Olivares. 

At the request of ÎTeftali Carabantes himself, who feared for his l i f e becauae 
he had received death threats froia his foimer associates in the group, who had 
labelled him as an informer, he was transferred, to Seüitiago on 18 Januajy 1975, 

There he was left at liberty and i t has since been impossible to leara his 
whereabouts, Thf following are possible explanations; 

That he has been put on ice under MIR ord.er8. 

That he has been located by his former companione and killed, in revenge. 

That he is abroad (Sheet 79). 

2. For yovir information. 

Yours faithfully', 

(Signed.) Colonel Manuel Contrer s Septîlveda, 
Director of National Intelligence". 

Thus, two years after the Minister of the Interior,having consulted DIHA, 
informed the Valparaiso and Santiago Courts of Appeal that Carabantes had never 
been detained, the Director of DINA, the agency which informed the Minister of 
the Interior of the foregoing, reported to the Supreœe Court that "as a result 
of this action, the commander of the regional branch and hia close associate, 
Héftalí Carabantes Olivares and. the latter's lady friend, Liliana Castillo Rojas 
were detained". After two and a half years, i t has in fact been admitted that 
the other seven subjects of the applications for ащраго were detained, although 
the Courts had previously been repeatedly told, the contrary. 
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On 1 7 December 1 9 7 7 the Supreme Court confirmed, the d.ecision of the Valparaiso 
Court of Appeal,, recognizing i n the second, preambular paragraph of i t s jud.gement 
that, i n accord.ance with the evid.ence i n the presumed misadventure proceedings 
i n respect of Fabián Ibarra and others, "the information given to t h i s Court 
by the Directorate of National Intelligence would, appear to be erroneous". 
Despite t h i s , the d.ecision ind.ica.ted.: was taken on the application and., no further 
measures were ordered.. 

In ad.d.ition to the applications for amparo submittsd. to the Fourth Departmental 
Criminal Court of Valparaiso, presumed, misadventure proceed.ings, were initiated.. 
Case No. 1 1 , 2 2 6 with respect to Fabián Ibarra and Sonia Ríos. At the request of 
the p e t i t i o n e r , Г-h-, Enrique Ibarra Raraire.:, the notice ox presumed, misad.venture-
was extend.ed. to cover the other seven d.etainees who had. d.isappeared, including 
Horacio Neftalí Carabantes Olivares. 

In September 1 9 7 6 ? at the request of the r e l a t i v e s concerned., the ; , 
Supreme Court ord.ered. the Valparaiso Court of Appeal to appoint an investigating 
jud.ge to continue the inquiry into the disappearance of the persons i n respect 
of whom notice of presumed, misad.venture had. been given: Fabián Ibarra, Sonia Ríos, 
Horacio Carabantes, María Isabel Gntléwez, Carlos Rioseco, Alfredo Garcia, -
Abel Vilches and. E l i a s V i l l a r . The jud.ge appointed.'was René Claveria Lisboa, 
who, after talking a. number of measures, d.eclared. himself incompetent to continue 
his investigation of the case, i n the l i g h t of the provisions of a r t i c l e 1 of 
Decree-Law N 0 . 5 2 1 , , und.er which DINA was established., Decree-Law No.751 and., . ' 
a r t i c l e ' 1 0 of the Cod.e of M i l i t a r y Jus'fcice. The d.ocument s in.the, case, viere 
transferred, to the M i l i t a r y Court of Santiago, Office of theïlxLrd, Î-Iilitary . 
Prosecutor^, which i n -turn d,eclared. i t s e l f incompetent.-.,and. transferred, the case to 
the Office of the.Military Prosecutor i n Valparaiso, where i t was entered a-S' 
Case No, 2 3 0 - 7 7 . . 

The Office of the M i l i t a r y Prosecutor of Valparaíso ord.ered.. d.efinitive 
dismissal of the case i n view of the provisions of Decree-Lav/ No. 2 , 1 9 1 , of 
1 9 A p r i l 1 9 7 8 ? granting amnesty to the authors of a wide range of offences. 
This d.ecision was appealed, and. the dossier i s currently before the M l i t a r y Appeal 
Court pending a d.ecision on the appeal. 

OTHER INFORMATION 

A l l the information on the Horacio Cr.rabantes case i s to be found i n the 
record, of the presumed, misad,venture proceedings instituted. i.a respect of 
Fabián Ibarra and., others, .which the Office of the Milj^tary Prosecutor of Valparaiso 
d.eclared i t s e l f incompetent to consider. Additional items have been selected, 
from that material, some of which should, be taken into consideration-: 

1 . On 1 4 July 1 9 7 7 ? the Director of DINA informed the Supreme Court that 
Horacio Carabantes had been d.etained. and transferred, to Santiago f o r release there. 
The release i s stated to have talcen place on 18 January 1 9 7 5 ' 

On-28 October 1 9 7 6 , i n tho annexes to the "Coffime.nts of the Government of 
Chile on the report of the Ad. hoc Working Group on the Situation of Human Rights 
i n Chile", the Permanent Representative of Chile to the United, Nations states: 
" 3 . Following t h i s operation, the following persons were taken into custody: the 
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command.er of the Valparaiso regional branch of the Movimiento d.e Izquierda 
Revolucionario (МШ), E r i c Zott Chuecas; his close associate . . 
Neftalí Carabantes Olivares, and. the l a t t e r ' s f r i e n d , L i l i a n a C a s t i l l o Rojas, who 
was with them". "7, On 25 January 1975» L i l i a n a C a s t i l l o was released and taken 
to the home of members of her family i n Valparaíso-, 8.. On 18 January 1975, 
Mr. Neftalí Carabantes was transferred to Santiago where he was released.. His 
transfer was necessitated by the fact that Carabantes had. received repeated, d.eath 
threats from other members of the Movimiento d.e Izquierda Revolucionario (ЖН)". 

The two reports concur i n g i v i n g 18 Tanuary 1975 as th : d.ate of Carabantes' 
transfer to Santiago. Eurthermore, the DINA report states that the d.etainee 
collabo3?'ated. with that agency " i n recognition of the med.ical a,nd. other attention 
received, by his lady friend, who gave b i r t h to twin g i r l s at that time i n a l o c a l 
barracks". 

However, as i s mad.e clear i n the description of events, Carabantes and his 
wife were d.etained. on 21 January 1975» .At least that i s what was stated by one 
of the DINA agents who mad.e the arrests. Corporal, F i r s t Class of the Carabineros^ 
Pedro René Alfaro Fernánd.ez (Sheet 588) о Furthermore, i t must be assiuii.ed that 
Carabantes could not collaborate with DINA i n recognition of the_attention received, 
by his wife on the occasion of her delivery since that occurred, exactly four days 
after the date on which, .accord.ing to the Government of Chile and. the Director 
of DINA, Carabantes had. been transferred, to Santiago to be released.^ 

The Director of DINA, Juan Manuel Guillermo Contreras Sepúlved.a, i n his 
capacity as Brigad.ier-General, submitted statements to the o f f i c e of the I l L l i t a r y 
Prosecutor of Valparaiso i n a coirimunication d.ated. 20 March 1978.. The points 
covered, i n his communication ares confirmation of h i s report to the Supreme Court 
(reprod.uced above) d.ated 14 July 1977, i d e n t i f i c a t i o n of the DINA agents who tool: 
part i n the Valparaiso operation, whether Carabantes or the other seven missing persons 
were detained i n the Maipo regimental barracks or i n V i l l a Grimaldi, whether those 
same persons were currently d.etained and "any other aspect of interest which 
could be ad.d.ed. witH regard to these events" (Sheet 579)» 

General Contreras' reply reads as follows Г 

"und.er the provisions of a r t i c l e 192 of the Cod.e of Penal Proced.ure, I would, 
inform you as follows regard,ing the matters to whi.ch you refer i n your communicati.on 
No. 138- of 20 Feb--uary 1978 г 

, .."1, In My capacity as Executive Director of the ..former Directorate of National 
Intelligence (DINA), I confirm the contents of the communication (restricted) dated 
14 July 1977, sent by the und.ersigned. to the Presid.ent of the Supreme Court, 
Mr. José María Eyzaguirre, and. mimbered. sheet 435, with the exception of the date 
of transfer of Neftalí Carabantes Olivares to Santiago which appears i n error i n 
that communication as 18 January 1975, whereas i t should, be 28 January 1975, as. 
indicated i n communication (secret) Бо» S.G, 3550/ll54 of 5 June 1975 from the 
Director of National Intelligence to the Mi-nister of the I n t e r i o r " , 

-"2-. V/ith regard to id.entification of the DI.NA agents who participated i n the 
Valparaiso operation, I can inform you that i t i s not possible to d.eterminé the 
naiaes of the agents who went there, i n view of the time which has elapsed, since 
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and because, for actual operations of the Directorate, personnel are selected, 
on a rand.om basis according to their availability for assignment. The orders 
for this kind of operation are given verbally and. there i s no written record.. 
Consequently there is no possibility of establishing the name of the person in 
charge of the operation, who in turn, because of the compartmentalization referred 
to, selects his operational group on a random basis, as explained above". 

" 5 . The persons id.entified. in paragraphs (l) and (2) of my communication of 
14 July were not detained in the Second. 'Maipo' Infantry Regiment barracks".. 

"Those listed, in paragraph (l) were held, while they mad.e a statement and. 
clarified their situation and. they were released, immediately afterward.s because 
of the limited, part they had played and the fact that they were not considered, 
dangerous". 

"Neftalí Carabantes was not d.etained. in the Second. 'Maipo' Infantry Regiment 
barracks either, since he was a former DINA informant and. had. served as a 
valuable collaborator, provid.ing information on the Valparaíso regional branch of 
MIR. Since i t was necessary to keep his collaboration secret, he too was taken 
temporarily to,the Second. 'Maipo' Infantry Regiment barracks until, discovered by 
hi former comrad.es, he received, d.eath threats and. voluntarily asked to be taken 
to Santiago, where he was freed". 

"4. None of the persons referred to above was detained, in any barracks of the 
former Directorate of National Intelligence, including Villa Grimaldi". 

. "5. None of these persons was d.etained. or remained, d.etained. when I handed 
over my post of Executive Director of DINA and. subsequently of CNI". 

"6. I d.o not know the whereabouts of the persons referred, to". 

"7. I have nothing further to ad,d". (Sheets 580 and 5 8 l ) . 
(Signed,) Manuel Contreras SepTÎlved,a, Brigadier-General, Command,ant of the Army 
Corps of Engineers ". 

All the â,oubts raised concerning the date of Carabantes' transfer to Santiago 
are dispelled by the words of the Director of DINA: "which appears in error in that 
communication as 18 January 1975". This is a reference to the communication 
which he himself sent to the Supreme Court and, which he confirmed, in his statement. 
He further states that the correct date, 28 January 1975» is recorded "in 
communication (secret) No. S.G.2550/II54 of 5 June 1975 from the Director of 
National Intelligence to the Minister of the Interior". If this is so, i t d.oes 
not explain how the Government of Chile could, inform the united. Nations that 
Carabantes was transferred, to Santiago and. released, on 18 January since, according 
to the Director of DINA, the Ministry of the Interior had. the correct date which 
he himself had. provid.ed. in the communication dated. 5 d'une 1975» 

The replies given by the authorities to the Courts have been very diverse. 

http://comrad.es
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(a) Carabantes' detention was f i r s t d.enied ( o f f i c i a l conimunication from 
the Ministry of the I n t e r i o r i n connexion with the application f o r amparo submitted, 
on 4 February 1 9 7 5 in-Santiago,, o f f i c i a l communicatior^s from the Intendant o f , 
Valparaiso and. two reports by the Minister of the I n t e r i o r i n connexion with • 
application for amparo No. 7 3 - 7 5 of the Valparaiso Court of Appeal. 

... - . (b) Then, on.4 A p r i l 1 9 7 5 > the Command.ant of the Maipo Regiment informed, 
the Court i n Valparaiso that Carabantes and., lois wife had i n fact been d.etaineci, 
and. had, remained, i n the regimental barracks und.er DINA r e s p o n s i b i l i t y . 

(c) In-connexion with-application No. 7 3 - 7 5 , the-Minister of the Interior-
stated, on 1 3 June that, following consultations with DINA, i t transpired, that 
Carabantes had never been.detained, but had. only been "protected" by DINA from 
tlxceats received from his. former MIR associates. On I9 June 1975jLthe Dire;ct.or 
of DINA informed the Santiago" Court of Appeal (amparo 7 3 6 - 7 5 ) that "DINA has-no;. 
information on the case". 

(d) „Later, Carabantes', d.etention was once again ad.mitted. i n Chile's,report 
to the United Nations d.ated 28 October I976 and i n the-report mad.e by the-. 
Director, of DINA to the. Supreme Court and-dated I4 July . 1 9 7 7 . 

,(e)- F i n a l l y , the same Director of DINA i n his statement mad.e i n an-..official 
communication to the o f f i c e of the M l i t a r y Prosecutor of, Valparaiso, indicated 
that "Neftalí Carabantes was not detained i n the Second 'Maipo'. Infantry'.Regiuent 
barracks ei t h e r " . 

The explanations i-Jhich refers to alleged, collaboration with DINA by Carabantes 
are not l o g i c a l . The Director of DINA states that "Since i t was necessary to 
keep.his collaboration secret, he too was taken temporarily to.the Second. 'Maipo' 
Infantry Regiment barracks, u n t i l , d.iscovered. by his former - comrpide s, he re,peived. 
d.eath threats and. v o l u n t a r i l y asked to be taken to Santiago, where he was freed". 
This statement gives r i s e to further questions: ... 

2 . . Another important fact i s the evid.ence given by the Priest Be.rnard.o Boning Salced.o, 
concerning Carabantes' d.etention. In a l e t t e r to th%-,latter's w i f e , L i l i a n a C a s t i l l o , 
on 5 0 Juno 1 9 7 5 ? his exact words were Г "I must say that this-:seems very strange, 
to me, because he was d.etained., I am sure of i t , because I saw i t with my own eyes 
on the sheet on which his d.etention i n Valparaiso was record.ed. and. on that same 
sheet my attention was caught by the name of Ms mother, my cousin Raquel, whose 
second, name, Juano,, I d.id. not knovi. As I told, you, I checííed. this опту, v i s i t to 
the o f f i c e novj functioning i n the old. legislativ.e bu,ild.ing, i n other word.s the;;, 
former Chamber of Deputies, where I was sent from the d.etention centre .called 
Los Alamos on the d.epartmental road, near our parish of San Vicente.d,e Paul-at the 
intersection of Avenida Vicuña Mackenna and Calle Ifelker Martinez-Street. A l l 
t h i s c l e a r l y shows that he xías,in,fact d,etained,, , and, as, I., was told.by a m i l i t a r y 
o f f i c i a l who was with me, he was w e l l and. soon^it would'bepossible to see ,him -
and. v i s i t him, once the paperwork.^ concerning his â.etention ,and. subsequent proceed.ings 
had. been completed.. He also said.,: to me; Chaplain, . t e l l - the mother of t h i s young 
man not to v/orry because he i s well and a l l t h i s w i l l soon be over. A very humane 
answer to the inquiry I, had. mad.e, t e l l i n g him how anxious the mother and. wife of 
t h i s young man were". (Sheet 4 0 2 ) . 

VJhen called, upon to make a statement before the Office of the Prosecutor, 
Father Bernardo Boning confirmed, a l l he had. said, i n Ms l e t t e r to L i l i a n a C a s t i l l o 
(Sheets 5 7 7 and 6 0 2 ) . 
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Case report No. 10 

(Eights of Yalparaáso and l i s t of "119") 

I. IDENTITY 

1. Surname (l) Surname (2) First names 

GIBCIA VEGA ALFEEDO GABRIEL 

2. Sex: M 

3. Birth date or age */: 13 August 1944 

4. Nationality: Chilean 

5. Identity Card No.: 466.209 Valparaiso 

6. Marital status: married 

7. Number of children: N/A 

a. Domicile: El Rauli, Block 6, Apt. 12, Miraflores Alto, Viña del Mar 

9. Profession: Employee - Graduate in social services from Valparaiso University 

10. Official positions held (Governor, etc.): N/A 

11. Political affiliations: ЖН 

12. References/Sources (l i s t s , reports, etc.): 

(a) A/10285, paras. 149-151 and annex XVII (Reported dead on the " l i s t of 119" 
Newspaper "0 Novo Dia" of Brazil and Magazine "Lea" of Argentina). 

(b) Vicaria de la Solidaridad "Dónde Están" Case No. 327 (V.6, page 1287) 

(c) See also case report No. 9* Carabantes Olivares 

II. THE CASE 

A. ARREST 

DATE TBÎE PLACE 

18 January 1975 11.00 a.m. Montaña Street, Viña del Mar 

At the time of disappearance 



DÉSCEEPTION 

The arrest took place when he vjas parked on Montaña Street, between 
Alcalde Prieto Nieto and Quinta Vergara, DINA agents apprehended him and drove 
him away i n his o i * car, licence plates PAM-11. . JErick Zott Chuecas, who was 
already under DMA's arrest vias taken in'the same occasion and i n the same vehicle 
to Maipo barracks (Pegiminto Maipo). 

PERSONS MAKING THE ARREST 

DINA . 

WITNESSES 

Erick Zott Chuecas 

OTHER PERSONS ARRESTED ON SAME OCCASION 

Erick Zott Chuecas 

WRITTEN OR OTHER ACKNOWLEDGEMENT OP ARREST 

None 

OTHER RELATED GASES 

'Gutiérre-z Martínez María Isabel 

Carabantes Olivares Horacio Neftalí 

V i l l a r Quijón Elías Ricardo 

Vilches Pigueroa Abel 

Rioseco Espinoza Carlos Ramón 

Ibarra Cordova Pabián , 

..Ríos. Pacheсо Sonia 

В. DETENTION.. 

DESCRIPTION 

According to the statements made i n the proceedi.ngs, the detainees were at 
Maipo barracks i n Valparaiso u n t i l 28 January 1975, when they were taken i n a 
re f r i g e r a t i o n l o r r y to V i l l a Grimaldi, The only exception vas Sonia Ríos Paeheco, 
because she had been talcen to V i l l a Grimaldi on 21 January. 

In February two of the eight detainees,. Piaría Isabel Gutiérrez and 
Horacio Neftalí Carabantes, were transferred to Cuatro Alamos and returned back 
to V i l l a Grimaldi. 
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While i n V i l l a Grimaldi they were a l l tallen to San Antonio or .somewhere nearby. 
According to Mr. Luis Alberto Costa del Pozo's statement "they could hear the 
viaves breaking and, as they v i e r e a r r i v i n g there, they heard the name of San Antonio 
mentioned on the vehicle's radio" ... 

From V i l l a Grimaldi, the detainees were transferred to S i l v a Palma barracks, 
at Playa Ancha, Valparaíso, where they were seen by Jorge Zurita Figueroa, who made 
the following statement before the court: "The l a s t time that I saw the persons 
that I have mentioned a l i v e was at about 1 1 a.m. on 1 1 March 1 9 7 5 « At 4 P«m. I 
was taken i n a red l^'iat бОО to V i l l a Grimaldi i n Santiago". 

DATES • PLACES 

(a) l B / l / 7 5 to 28/1/75 Regimiento Maipo 

(b) 28/1/75 to 20/2/75 V i l l a Grimaldi 

(c) 4 days San Antonio, close to the beach 

(d) 20/2/75 to 11 / 3 / 7 5 S i l v a Palma barracks. Valparaiso 

WITNESSES 

Place .(a) E r ick Zott Chuecas 

Marta Miriam Aguilar Duarte 

Julior Eduardo Torres Iglesias 

José :Femando Saavedra Romero-

Place (b) Rina Monica de Lo\rcdes Medina Bravo 

Jxilio Eduardo Torres Villegas 

Miguel Angel Montecinos J e f f 

Hernán Horacio Brain Pizarro 

Francisco Hernán Plaza Tapia 

Sergio Antonio Vásquez Malebrán 

Reinaldo Antonio Erick Zott Chuecas 

Sergio Alejandro Vesely Fernandez 

Mirtha Maria Scarlet Compagnet Godoy 

Ingrid Ximena Sucarrat Zamora 

Reina Walkiria Jorquera I t u r r i e t a 

Carlos René Díaz Cáceres 

María de Jesiís ViHalobes Díaz 

Ricardo Frodden Armstrong 

Claudio Alfredo Zaror Zaror 

José Hxunberto Carrasco Tapia . 
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Place (c) Sergio Váéquez Malebrán 

L i l i a n Jorge de Arriagada 

Luis Alberto Costa del Pozo 

Place (d) Jorge Zu r i t a Figueroa 

WRITTEN OR OTHER ACKNOWLEDGEMENT OF DETENTION 

Colonel Manuel Contreras informed to the Supreme Court on 1 4 / 7 / 7 7 "that he had 
carried out a DINA operation against MIR i n Valparaiso i n January 1 9 7 5 j that 
Garcia Vega has been detained and l a t e r released, 

TREATMENT 

He was severely tortured. 

C. LEGAL PROCEDURES (Amparo, criminal) and results 

TYPE COURT : • NUMBER DATE OUTCOME/DATE 

(a) Amparo Appeals of Valparaiso 5 9 - 7 5 5 / 3 / 7 5 Denied 8 / 5 / 7 5 

(b) Amparo Appeals of Santiago 398-75 21/3/75 Denied . N/A 

(c) Amparo Appeals of Valparaiso l B l - 7 5 2 5 / 6 / 7 5 Denied 1 7 / l O / 7 5 

(à) Amparo Appeals of Valparaiso 118-76 1 6 / 1 2 / 7 5 Denied 28/12/76 

(e) Amparo Appeals of Santiago 1 - 7 7 5 / 1 / 7 7 Court declared 
i t s e l f without 
j u r i s d i c t i o n 
Procedures were 
sent to the Court 
of Appeals of 
Valparaiso 

( i ) Appeals of Valpariso Denied- 5 / 6 / 7 7 

(g) Amparo Supreme Court 
(Appeal) 

(h) Ministro en V i s i t a 

( i ) Criminal 5 R D M i l i t a r y Prosecutor N/A 
Proc. of Santiago 

( j ) Criminal M i l i t a r y Prosecutor 230/77 
Proc, of Valparaiso 

(k) Criminal Ministro en V i s i t a N/A 
Proc. 

Sept 7 6 . Orders appointment 
of Ministro en V i s i t a 

Declares himself 
without j u r i s d i c t i o n 
Procedures were sent 
to the M i l i t a r y Court 

N/A Declares himself 
without j u r i s d i c t i o n 
Procedures were sent 
to Valparaiso 

N/A Dismissal by virtue 
of Decree No. 2 . 1 9 1 
of 1 9 / 4 / 7 8 (Anmesty) 
1 5 / 5 / 7 8 

5 / 4 / 7 9 Procedxires re-opened 
Outcome unkno-wn 
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DESCEIPTION 

See Case Report No, 9 Carabantes Olivares Horacio Neftalí 

D, INQUIRIES BY NATIONAL MIP/OR INTERNATIONAL ORC-ANIZATION 

Vicaría de l a Solidaridad 

International Red Cross 

I I I . INPOEMATION PROM THE GOVERNîMiT 

On 2 1 March 1 9 7 5 » an application f o r amparo was.lodged with.the Court of 
Appeal of Santiago on behalf of Gabriel Garcia Vega. ' A previous application 
submitted to the Court of Appeal of Valparaiso had been rejected,. but on the 
strength of information that the detainee was i n Santiago t h i s further application 
was madê . V/hen required to give evidence, the M n i s t e r . of the I n t e r i o r r e p l i e d i n 
a. l e t t e r dated 3 1 March that Garcia Vega " i s not i n detention by order of this 
M i n i s t r y " . On 2 1 A p r i l , the M n i s t e r of the I n t e r i o r confirmed that information. 
On 3 0 May 1 9 7 5 ? the Director of DINA vn:ote to the Court i n the following terms: 
"1. In accordance with your i n q u i r i e s , I beg the Court of Appeal kindly to apply, 
to the M n i s t r y of the I n t e r i o r (Confidential Department) or to the Office of the 
National Executive Secretary f o r Detainees, whose r e s p o n s i b i l i t y i t i s to give t h i s 
type of information". In view of a l l these negative answers, the application was 
accompanied by a photocopy of the report issued by the Commanding Off i c e r of the, 
Maipo Regiment i n connexion with the application submitted on behalf of 
Horacio Carabantes, which recognized that the l a t t e r and his wife had been detained 
and that DINA had carried out an operation i n Valparaiso i n January 1 9 7 5 ; 
nevertheless, t h i s time Colonel Oyarzún stated "I v/ould inform you that applications 
for any information r e l a t i n g to detainees must be made to the Commander-in-Chief 
of Naval Zone I I and to the Prefecture of the Province, with a copy to that 
authority for information". 

IV. EVALUATION 

See Case Report No. 9 Carabantes Olivares 

V. ANNEXES 

See case report No. 9 Carabantes Olivares 
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Case report No. 1 1 

(Eight of Valparaiso) 

I . IDENTITY 

1 . Surname (1) Sixrname (2) F i r s t names 

GUTIEiffiEZ MâRTIïïEZ MARTA ISABEL 

2. Sex; F 

3 . B i r t h date or age */s 1 1 October 1 9 4 8 

4 . Nationality! Chilean 

5. Identity Card No; 5 7 2 6 4 7 Valparaiso 

6 . ' Marital status; married 

7. Number of children; N/A 

8 . Domicile; Setimio 4 6 L , ca.sa, 1 5 , Cerro Barón, Valparaiso 

9. Professions Gra,dua,te i n geography - Catholic University of Valparaiso 

1 0 . O f f i c i a l positions held (Governor, etc.); N/A 

1 1 . P o l i t i c a l a f f i l i a t i o n s s ШР 

i - -
1 2 . References/Sources ( l i s t s , reports, et c . ) ; 

(a) V i c a r i a de l a Solidaridad "Dónde Están" Case No. 3 2 8 ( V . 6 , paga 1 2 9 9 ) 

(b) See case report No. 9 Carabantes Olivares., 

I I . THE CASE 

A. ARREST 

DATE TIME PLACE 

2 4 January 1 9 7 5 N/-̂  Quilpué, Valparaiso 

DESCRIPTION 

She was arrested together with her husband Mr. Hernán Hora.cio Brain Pizarro 
and ta.ken a.wa.y to Regimiento Maipo. 

^ At the time of disappearance 
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PERSONS MKING THE ARREST 

DINA 

WITNESSES 

Hernán Hora.cio Brain Piza.rro 

OTHER PERSONS ARRESTED ON ВАШ OCCASION 

Hernán Hora,cio Brain Piza.rro 

V/RITTEN OR OTHER ACMOWLEDGEIffiNT OP ARREST 

None 

OTHER RELATED GASES 

Ca,ra.ba.ntes Oliva.res Hora.cio Nefta.li 

Villa.r Qui j on Elia.s Rica,rdo 

Vilches Pigueroa. Abel 

Rioseco Espinoza Ca.rlos Ra,món 

García Vega Alfredo Gabriel 

Iba.rra. Cordova. Fa.bián 

Ríos Pa,checo Sonia 

Б. DETENTION 

DESCRIPTION 

See case report No. 9 Ca.ra.bantes 0 1 I V A,res 

DATES PLACES 

(a) 2 4 / 1 / 7 5 to 28/ 1 / 7 5 

(b) 28/ 1 / 7 5 to 8 / 2 / 7 5 

(c) 8 / 2 / 7 5 to 1 2 / 2 / 7 5 

(d) 1 2 / 2 / 7 5 to 2 0 / 2 / 7 5 

(e) 4 da,ys 

Regimiento Maipo 

Cuatro Ala.mos 

V i l l a Grimaldi 

V i l l a . Grimaldi 

Sa,n Antonio, close to the beach 

Silva. Palma. ba.rra.cks, Va,lpara.íso (f) 2 0 / 2 / 7 5 to 1 1 / 3 / 7 5 

WITNESSES 

Pla.ce (a.) Hernán Hora.cio Bra.in Pizarro 

Ma.rta, Mriajn Aguila.r Dua,rte 

Hector Hugo Ja.ra. A.ra.nda. 

J u l i o ' Edua.rdo Torres Villega.s 

Sergio Antonio Vásquez Ma.Iebrán 
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José Fernando Sa.a.vedra, Romero 

Reinaldo Antonio Erick Zott Chueca.s 

S ergio Alejandro Vesely Fernández 

Reina. ¥a.lkiria. Jorquera, Iturrieta, 

Pla,ce (ъ) Rina. Monica. Medina, Bra.vo 

J u l i o Edua.rdo Torres Villega,s 

Iliguel Angel Montecinos Je f f 

Herna'n Hora.cio Bra.in Piza,rro 

Fra,ncisco Herna'n Pla,za, Ta,pia, 

Sergio Antonio Vásquez l'Ia.lebrán 

Reina.ldo Antonio Erick Zott Chueca.s 

Sergio Aleja,ndro Vesély•.Fernández 

Ingrid Ximena. Suca.rra.t Za.mora, 

Reina. ¥alkiria. Jorquera. Iturrieta. 

Ca.rlos René Díaz Cáceres 

Carlos Bruit Gutiérrez 

Abelardo Cla,ria.na. Piga. 

Rica,rdo Prodden Armstrong 

Rubén Ferna.ndo Aguilera. Cortés 

José Humberto Ca.rra.sco Ta,pia. 

Ga.stón Lorenzo Muñoz Briones 

A l i c i a . Ana. Hinojosa. Soto 

Pla.ce (c) Mirta. Ma,ría. Sca.rlet Compa,gnet Godoy 

Reina, ¥a,lkiria. Jorquers:. I t u r r i e t a 

Carlos René Díaz Cáceres 

Ma.ría. Teresa, de Jesús Villa.lobos Día.z 

Hernán Horacio Bra,in Pizarro 

Pla,ce (d) Hernán Hora.cio Brain Piza.rro 

Pla.ce (e) Jorge Zurita. Figueroa. 

¥RITTEIT GR OTHER ACiaTOV/LEDGEME.NT OF DETfflTION 

Colonel Ma.nuel Contrera.s informed to the Supreme Court on 1 4 / 7 / 7 7 tha.t 
, he ha.d carried out a DIHA opera.tion a.gainst IfIR i n Valparaiso i n Ja.nua.ry 1 9 7 5 ? 

that Ga.rcia Vega, ha.d been deta.ined and la.ter released. 

TREAT№1T 

She wa.s severely tortured 
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с. LEGAL PROCEDURES (Amparo, criminal) a.nd results 

TYPE COURT iroi-IBER DATE 

(a.) Ampa,ro Appeals of А/а.1ра.га,йо 42-75 РеЪ.75 

(b) Arapa.ro Appala^^l'--Valpa:râïiu ' 

(c) Amparo Appeals of Valparaiso 763-75 17/6/75 

(d) Ampaxo Appeals of Valparaiso 181-75.25/7/75 

(e) Amparo Appeals of Santiago 1.594-75 26/11/75 

(f) Amparo Supreme Court 
(Appeal) 

OUTCOIffi/DATE 

Denied 

Denied 

Denied 

Denied 

Denied 

13/2/75 

25/6/75 

19/7/75 

1 7 Д 0 / 7 5 

15/1/76 

Confirms resolution 
of Lower -Court" -
Amparo denied on 20/1/76 

(g) Amparo Appeals of Valparaiso I I9 .76 I6/12/76 Denied 

(h) Amparo Appeals of Santiago. 1-77 3/l/ 7 7 

2S/12/76 

Court declared 
i t s e l f without 
j u r i s d i c t i o n -
Procedures were 
sent to Valparaiso 

( i ) Appeals of Valparaiso N / A N / A Denied 3/6/77 

(j) Amparo Supreme Court 
(Appeal ) 

(k) Amparo Supreme Court 
(Appeal) 

(1) Criminal M n i s t r o en Visita. 
Proc. (René Claveria Lisboa) 

(m) Criminal 3 r d M l i t a r y Prosecutor 
Proc. of Santia.go 

(n) Criminal I-Iilitary Prosecutor 230-77 
Proc. of Va.lparaiso 

Confirms resolution 
of the Lower Court 
on 12/9/77 

Sept,76 Decla,red himself 
without j u r i s d i c t i o n . 
Procedures were sent 
to the Ml i t a . r y Court 

U / A Decla.red himself 
without j u r i s d i c t i o n . 
Procedures were sent 
to Va,lpa.ra.iso 

I I / A Dismissal by virtue 
of Decree Ho, 2,191 
of I9/4/7S (Amnesty) 

15/5/78 

(o) Criminal M n i s t r o en V i s i t a N / A 5/4-/79 
Proc * 

Procedures reopened. 
Outcome unlcnown 
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DESCRIPTION 

•^ée'Caso Report No. Carabantes Olivares Hora.cio Neftalí 

D. INQUIRIES BY NATIONAL AND/OR INTERNATIONAL ORGANIZATIONS 

Vicaría de l a Solidaridad 

Interna.tiona;i Red Cross 

I I I . . I^ORMTION FROM THE GOVERNiyiENT-

See Case Report No. Carabantes Oliva.res Horacio Neftalí 

IV. . EVALUATION • 

See. Ca.se Report No. 9 Caraba.ntes Oliva.res 

. V,,.: . АШЕХЕ8 

See Case Report No. 9 Caraba.ntes Olivares 

http://Ca.se


E/OT. 4/1381 
page 85 

Case Report No. 12 

(Eight of Valparaiso) 

I. IDENTITY 

1. Surname 
(1) Surname 

(2) First names 

IDIRRA CORDOVA FABIAN 

2. Sexs M 

3. Birth date or age j^s 20 January 1948 

4. Nationalitys Chilean 

5 . Identity Card No.; 5-384-995-4 Santiago 

6. Marital status; single 

7. Number of children; N/A 

8. Domicile; Abtao 786, Chorrillos, Viña del Mar 

9 . Profession; Public auditor 

10. Official positions held (Governor, etc.); N/A 

11. Political affiliations; MIR 

12. References/Sources (lists, reports, etc.); 

(a) Vicaría de la Solidaridad 'Dónde Están!'Case No. 3 2 9 (V.6, page 1308) 

(b) See Case Report No. 9 Carabantes Olivares 

II. THE CASE 

A. ARREST 

DATE ТВУГЕ PLACE 

1 7 January 1 9 7 5 1 9 . 3 0 870 Jackson Street, 

DESCRIPTION 

The arrest took place In his friend's house. He was apprehended together 
Sonia Pacheco Ríos and taken to Maipo barracks (Regimiento Maipo). 

At the time of disappearance. 

Chorrillos, Viña del Mar 
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E E R S 0 1 Í S MAKING THE i'iBEEST 

DINA 

WITNESSES 

N/A' 

OTHER PERSONS ARRESTED ON SiME OGCASION 

Sonia Paeheco Ríos 

VffilTTEN OR OTHER ACKNOWLEDGEMENT OP ARREST 

None 

OTHER RELATED CASES 

Gutiérrez Martínez Piaría Isabel 

Carabantes Olivares Horacio Neftalí 

V i l l a r Quijón Elías Ricardo 

Vilches Figueroa Abel 

Rioseco Espinoza Carlos Ramón 

Ríos Pacheco Sonia 

García Vega Alfredo Gabriel 

B. DETENTION 

DESCRIITION 

See Case Report No'. 9 Carabantes Olivares 

DATES PLACES 

(Ъ) 

(a) 1 7 / 1 / 7 5 to 2 8 / 1 / 7 5 

2 8 / 1 / 7 5 to 2 0 / 2 / 7 5 

Regimiento Píaipo 

V i l l a Grimaldi 

(c) 4 days San Antonio, close to the beach 

(d) 2 0 / 2 / 7 5 to 1 1 / 3 / 7 5 S i l v a Palma barracks, Valparaíso 

WITÏÏESSES 

Place (a) Marta Miriam Aguilar Duarte 

Héctor Hugo Jara Aranda 

Francisco Javier de l a Fuente Droguett 

Rina Monica de Lourdes Medina Bravo 
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L i l i a n a C a s t i l l o Rojas de Carabantes 

J u l i o Eduardo Torres Villegas -

Hernán Horacio Brain Pizarro 

Sergio Antonio Vásquez Malebrán 

José Fernando Saavedra Romero 

Reinaldo Antonio Erick Zott Chuecas 

Sergio Alejandro Vesely Fernández 

Reina l'/alkiria Jorquera I t u r r i e t a 

Place (b) Rina Ménica de Lourdes Medina Bravo 

J u l i o Eduardo Torres Villegas 

Miguel Angel Montecinos Jeff 

Hernán Horacio Brain Pizarro 

Francisco Hernán Plaza Tapia 

Sergio Jlntpnio Vásquez Malebrán 

Reinaldo Antonio Erick Zott Chuecas 

Sergio Alejandro Vesely Fernández 

Mirtha María Scarlet Compagnet Godoy 

Ingrid Ximena Sucarrat Zamora 

Reina ¥alkiria Jorquera I t u r r i e t a 

Carlos René Díaz Cáceres 

Abelardo Clariana Piga 

Ricardo Frodden Armstrong 

Claudio Alfredo Zaror Zaror 

Rubén Fernando Aguilera Cortés 

José Humberto Carrasco Tapia 

Fernando Iribarren González 

Reinaldo Meza Pasmiño 

Gastón Lorenzo I-íuñoz Briones 

A l i c i a Ana Hinojosa Soto 

Place (c) Sergio Vásquez Malebrán 

L i l i a n Jorge de Arriagada 

Luis Alberto Costa del Pozo 

Place (d) Jorge Zurita Figueroa 
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WRITTEN OR OTHER ACKNOWIEDGEMIW OF DETENTION 

Colonel Manuel Contreras informed to the Supreme Court on 1 4 / 7 / 7 7 that he 
had carried out a DINA operation against МШ i n Valparaiso i n January 1 9 7 5 D that 
Garcia Vega has heen detained and l a t e r released. 

TREATMENT 

He was severely tortured. 

C. LEGAL PROCEDURES (Amparo, criminal) and results 

TYPE 

(a) Amparo 

(h) Amparo 
(Appeal) 

(c) Amparo 

(d) Amparo 

(e) 

(f) Amparo 
(Appeal) 

(g) 

(h) Criminal 
Procedure 

COURT 

Appeals of Valparaiso 

Supreme Court 

Appeals of Valparaiso 

Appeals of Santiago 

Appeals of Valparaiso 

Supreme Court 

Ministro en V i s i t a 

3 R D M i l i t a r y Prosecutor 
of Santia¿^ 

( i ) Criminal M i l i t a r y Prosecutor 
Procedure of Valparaiso 

NOTÎBER 

6 2 - 7 5 

DATE OUTCOME/DATE 

N/A Denied 12/з/75 

Confirms resolution 
of Lower Court 

1 4 / 5 / 7 5 

181-75 

1 - 7 7 

2 5 / 6 / 7 5 Denied 1 7 / 1 0 / 7 5 

3 / 1 / 7 7 Court declared 
i t s e l f without 
j u r i s d i c t i o n -
Procedures were sent 
to the Court of 
Appeals of 
Valparaiso 

Denied 3 / 5 / 7 7 

Sept.76 Orders appointment 
of Ministro en 
V i s i t a 

Declares himself 
without j u r i s d i c t i o n 
Procedures were sent 
to the M i l i t a r y 
Court 

N/A N/A 

2 3 0 - 7 7 N/A 

Declares himself 
without j u r i s d i c t i o n 
Procedures were sent 
to Valparaiso 

Dismissal by virtue 
of Decree No. 2 . 1 9 1 
of 1 9 / 4 / 7 8 (Amnesty) 

1 5 / 5 / 7 8 
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(j) Criminal 
Procedure 

Ministro en V i s i t a P/í. ^ I a l 19 Procedures re-opened 
Outcom.e unknown 

DESCRIPTION 

See Case Report No. 9 Carabantes Olivares Horacio Neftalí 

D. DIQüIRIES BY NATIONi\l AND OR INTERMTIONiiL ORGAiTIZAïIONS 

Vicaría de l a Solidaridad 

International Red Cross 

I I I . INFORMATION PROM THE G0VERM4ENT 

In the application for amparo made on behalf of Fabián Ibarra Cordova and 
Sonia Ríos Pacheco, case No. 62-75, the Prefect of Valparaiso informed the 
Court of Appeal of Valparaiso that "this prefecture has no record of the persons 
mentioned, who have therefore not been detained by order of this authority". This 
l e t t e r i s dated 11 March 1975. The Minister of the Interior stated on 6 March 1975 
that the persons concerned "were not i n detention by order of this M i n i s t r y " . 
When the Court i n s i s t e d , on 17 A p r i l he stated the followings 

"This Office has no record of the following persons nor has i t ordered t h e i r 
detentions Ibarra Cordova Fabián, Ríos Pacheco Sonia". In a l e t t e r dated 
16 June 1975s the Minister of the Interior again denied that the persons concerned 
were i n detention. On 7 July 1975? the Minister of the Interior wrote to the 
Court stating that the persons i n question "are not i n detention by order of this 
M i n i s t r y " . This l e t t e r vras i n response to the one vrritten by the Court to the 
Office of the Government Secretary-General. The Court of Appeal of Santiago 
rejected the application f o r amparo on 11 July 1975. • 

On. 10 June, i n response to a request for information on the eight persons 
the Confidential Department of the Ministry of the Interior stated, after l i s t i n g 
the eight names, 

"In this connexion, I wish to inform you that our Kardex contains 
no information on the above-mentioned persons, nor have they been 
arrested by order of this Department; the reports and information 
supplied by various security agencies on this s i t u a t i o n , i n accordance 
with inquiries ordered e a r l i e r , have a l l been investigated an.d5 therefore, 
your l e t t e r and enclosures are being returned, as they are considered to 
be for your f i l e s . " 

IV. EVALUATION 

See Case Report No. 9 Carabantes Olivares 

V. ANNEXES 

See Case Report No. 9 Carabantes Olivares 
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Case Report No. 13 

(Eights of Valpai-'aiso) 

I . IDENTITY 

( 1 ) ( 2 ) 
1 . Surnaiae Surname F i r s t names 

RIOS PACHECO SOMIA DÏÏL ТРЛШТТО 

2. Sex: F 

3 . B i r t h date or age '¿J 1 4 August 1 9 4 4 

4 . Nationality? Chilean 

5. Identity Card No.; WJk 

6 . Marital status; single 

7. Number of children: N/A 

8 . . . Dortdcile:- Abtao 7 8 6 , C h o r r i l l o s , Viña del Mar 

9. Profession; Student - University of Concepción 

1 0 . O f f i c i a l positions held (Governor, etc.); N/A 

1 1 . P o l i t i c a l a f f i l i a t i o n s : MIR 

1 2 . References/Sources ( L i s t s , reports, etc.); 

(a) 'Vicaría de l a Solidaridad "Dónde Están" Case No.. 3 3 2 ( V . 6 , page 1 3 2 4 ) 

(b) See Case Report No. 9 Carabantes Olivares 

I I . THE CASE 

A. ARREST 

DATE TII-ÎE PLACE 

1 7 January 1 9 7 5 I 9 . 3 O - 8 7 O Jackson Street, C h o r i l l o s 
Viña del Mar 

DESCRIPTION 

The arrest took place i n her friend's house. She was apprehended together 
with Pabián Ibarra Cordova and talcen away to Regimiento Maipo. 

2J At the time of disappearance. 
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PERSONS MICENG THE ARREST 

DINA 

lŒTNESSES 

N/A 

OTHER PERSONS ARRESTED ON SAME OCCASION 

Pabián Ibarra Cordova 

miTTEN OR OTHER ACMOWLEDGEIffiNT OP ARREST 

None 

OTHER REIATED CASES 

Gutiérrez Martínez María Isabel 

Carabantes Olivares Horacio Neftalí 

V i l l a r Quijón Elías Ricardo 

Vilches Pigueroa Abel 

Rioseco Espinoza Carlos Ramón 

García Vega Alfredo Gabriel 

Ibarra Cordova Pabi&i 

В. DETENTION 

DESCRIPTION 

See Case Report No, 9 Carabantes Olivares 

DATES PIACES 

(a) 1 7 / 1 / 7 5 to 2 1 / 1 / 7 5 

2 1 / 1 / 7 5 to 2 0 / 2 / 7 5 

Regimiento Maipo 

(b) V i l l a Grimaldi 

(c) 4 days San Antonio, close to the beach 

(d) 2 0 / 2 / 7 5 to 1 1 / 3 / 7 5 S i l v a Palma barracks, Valparaíso 

WITNESSES 

Place (a) Rina Monica Medina Bravo 

Erick Zott Chuecas 
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Place (ъ) Rina Monica de Lourdes Medina Bravo 

Miguel Angel Montecinos Jeff 

Hernán Horacio Brain Pizarro 

Francisco Hernán Plaza Tapia 

Sergio Antonio Vásquez Malebrán 

Reinaldo Antonio E r i c k Zott Chuecas 

Sergio Alejandro Vesely Fernández 

Mirtha Maria Scarlet Compagnet Godoy 

Ingrid Zimena Sucarrat Zamoi-a 

Reina Walkiria Jorquera I t u r r i e t a 

Carlos René Diaz Cáceres 

Maria Teresa de Jesús V i l l a l o b o s Díaz 

Ricardo Frodden Armsti"ong 

Claudio Alfredo Zaror Zaror 

Rubén Fernando Aguilera Cortés 

Reinaldo Meza Pasmiño 

Gastón Lorenzo Muñoz Briones 

A l i c i a Ana Hinojosa Soto 

Place (c) Sergio Vásquez Malebrán 

L i l i a n Jorge de Arriagada 

Luis Alberto Costa del Pozo 

Place, (d) - Jorge Zu r i t a Figueroa 

VffilTTEN GR OTHER ACKNOV/LEDGEMENT OP DETENTION 

Colonel Manuel Contreras informed to the Supreme Court on 1 4 / 7 / 7 7 that 
carried out a DINA operation against MIR i n Valparaiso i n January 1 9 7 5> that 
Ríos Pacheco has been detained and l a t e r released. 

TREÀTÎÎENT 

He was severely tortured 
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С. IEG&L PROCEDURES (Ampam^. -criininal),,.aM':J-.esul.ts--• 

TYPE COURT Ш'ШЕН DATE 

(a) Amparo Appeals of Valparaiso 6 2 - 7 5 i^A-
(b) Amparo Supreme Court 

(Appeal) 

(c) Amparo Appeals of Valparaiso 181-75 2 5 / 6 / 7 5 

(d) Amparo Appeals of Santiago 1 - 7 7 3 / l / 7 7 

(e) Appeals of Valparaíso 

(f) Amparo Supreme Court Sept, 7 6 
(Appeal) 

(g) Ministro en V i s i t a 

(h) Criminal 3 R D M i l i t a r y N / A N / A 
Proc. Prosecutor of 

Santiago 

( i ) Criminal M i l i t a r y Prosecutor 2 3 0 - 7 7 N/A 

Proc. of Valparaiso 

(j ) Criminal Ministro en V i s i t a N / A 5 / 4 / 7 
Proc. 

DESCRIPTION 

OUTCOI-E/DATE 

Denied 12/з/75 

Gonfi-rms resolution of 
Lower Court 1 4 / 5 / 7 5 

Denied 1 7 / 1 0 / 7 5 

Court declared i t s e l f 
without j u r i s d i c t i o n -
Procedijres were sent to 
the Court of Appeals of 
Valpa,raiso 

Denied 3 / 5 / 7 7 

Orders appointment of 
Ministro en V i s i t a 

Declares himself without 
j u r i s d i c t i o n - Procedures 
v/ere sent to the 
M i l i t a r y Court 

Declares himself without 
j u r i s d i c t i o n - Procedures 
were sent to Valparaíso 

Dismissal by virtue of 
Decree No. 2 . 1 9 1 of 
1 9 / 4 / 7 8 (Amnesty) 1 5 / 5 / 7 8 

Procedures re-opened 
Outcome unlmovm 

See Case Report No, 9 Carabantes Olivares Horacio Neftalí 
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D. INQUIRIES BY MTIONAL AKP/OR ДЙШЕВШДРОЫАЪ.- QRGAfflZATIOm-. 

Vicaría de l a Solidaridad 

International Red Cross 

I I I . INFORI^IATION FROM THE GQVERffllENT 

See Case Report No. 1 2 Ibarra Cordova Fabián 

IV. EVALUATION 

See Case Report No. 9 Carabantes Olivares 

V. ANNEXES 

See Case Report No, 9 Carabantes Olivares.. 
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Case Report Ho. 14 

(Eight of Valparaiso) 

I . I D E N T I T Y 

1 . Surname (1 ) Surname (2) F i r s t names 

RIOSECO ESPINOZA CARLOS RATION 

2. Sex: M 

3. B i r t h da.te or age : _f/ 8 Pebxua.ry 1948 

4. Na-tionality: Chilean 

5 . Identity Card No.: 308.116 Concepción 

6. M a r i t a l status: married 

7 . NuEiher of children: N / A 

8 . Domicile: Cuimning 7 2 , Santia,go 

9 . Profession: Salesman 

1 0 . O f f i c i a l positions held (Governor, e t c . ) : N / A 

1 1 . P o l i t i c a l a f f i l i a t i o n s : MIR 

1 2 . References/Sources ( l i s t s , reports, e t c . ) : 

(a) Vicaría de l a Solidaridad "Dónde Esta'ñ' Case No. 333 (V . 6 , page 1333') 

(b) See Case Report No. 9 Carabantes Olivares 

I I . THE CASE 

A. ARREST 

DATE TIME PLACE 

18 January 1975 18 .00 Montaña Street, Viña del Mar 

DESCRIPTION 

"The arrest took place on Montaña. Street, between Alcalde Nieto and 
Quinta Verga.ra. He was introduced i n a pick-up Chevrolet G-10, red colour, driven 
by DINA personnel. 

At the time of disappea,rancc. 
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PERSONS MAKING THE iiRREST 

DINA 

WITMESSES 

Cruz Juana Caroajal Tapia 

Er i c k Zott Chuecas 

OTHER PERSONS /JffiESTED ON SAME OCCASION 

WRITTEN OR OTHER ACKNai/^IEDGEMENT CP ARREST 

NOHE 

OTHER RELATED CASES 

Gutiérrez Martinez Maria Isabel 

Carabantes Olivares Horacio Neftalí 

Vilches Pigueroa Abel 

Garcia Vega Alfredo Gabriel 

Ibarra Cordova Pabián 

Ríos Paeheco Sonia 

V i l l a r Quijón Elías Ricardo 

Б. DETENTION -

DESCRIPTION 

See Case Report No. 9 Carabantes Olivares 

N/A 

DATES P M C E S 

(a) I8/1/ 7 5 to 28/ 1 / 7 5 

20/2/75 

Regimiento Maipo 

(b) 28/ 1 / 7 5 to V i l l a G r i m l d i 

4. days San Antonio, close to the beach 

(d) 2 0 / 2 / 7 5 to 1 1 / 3 / 7 5 Transferred to Silva Palma barracks, 
Valparaiso 



E/CÏÏ, 4 / 1 3 8 1 

page 9 7 

WITNESSES 

Pla,ce (a) Hector Hugo Jara Aranâa 

Francisco Javier de l a Puente Proguëtt 

J u l i o Edua.rdo Terres Vilches 

Hernán Horacio Brain Pizcirro 

Sergio Antonio Vasques Ma,lohrán 

José Fernando Saavod-ro. Remoro 

Reinaldo Antonio Erick Zott Chuecas 

Sergio Alojandlro Vesely Fernández 

Reina Walkiria Jorquera Iturrieta, 

Place (b) Rina Monica Medina Bravo 

J u l i o Ed.u0.rdo Torres Villegas 

- . Hernán Horacio Brain Pizarro 

Francisco Hernán Plaza Tapia 

Sergio Antonio Vásquez Maniobran . 

Reinaldo Antonio Erick Zott Chueca,s 

Sergio Alejandro Vesely Fernández 

Ingrid Ximena Suco,rrat Zamora 

Reina. Wavlkir ia Jorquera Iturrieta. 

Carlos René Díaz Cáceres 

Ricardo Frodden Armstrong 

Claudio Alfredo Zaror Za.ror 

José Hunibcrto Carrasco Ta.pia 

Reinaldo Moza Pasmiño 

Gastón Lorenzo Muñoz Briones 

A l i c i a Ana Hinojosa Soto 

Placo (c) Sergio Va'squez Ma.Iebrán 

L i l i a n Jorge 

Place (d) Jorge Zurita Figueroa 

WRITTEN GR OTHER ACKNOWLEDGEMENT OF DETEtITION 

Colonel Manuel Contreras informed to the Supreme Court on 1 4 / 7 / 7 7 that 
ho had carried out a DINA operation against MIR i n Valparaiso i n Jammry 1 9 7 5 ? 

that Rioseco Espinoza ha.s been detained a.nd la.ter released. 

TREATMENT 

He wa.s severely tortured. 
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С. LEGAL FROCEDUKES. (Apparo. criiainal) and results 

TYPE СОШТ FDMBER DATE 

(a) Anparo Appeals of Santiago 237-75 14/2/75 

(b) Anparo Appeals of Valparaiso' 121-75 21/5/75 

(c) Anparo Appeals 1 Santiago- 740-75 IO/6/75 

(d) Anparo Appeals of Valparaiso 181-75 25/6/75' 

Appeals of Valparaiso K/A ÏÏ/A 

(h) Anparo Suprene Court 
(Appeal) 

( i ) C r i n i n a l 4th Crininal Court 
Proc. of Santiago 

(j) C r i n i n a l Plinistro en V i s i t a 
Proc. (Rone Cla,veria Lishoa) 

(k) C r i n i n a l 3ï'd M i l i t a r y Prosecutor 
Proc. of Seintiago 

11,226 N/A 

Sept. 76 

N/A 

(1) C r i n i n a l M i l i t a r y Prosecutor 230-77 N/A 
Proc, of Valparaiso 

(n) C r i n i n a l Ministro en V i s i t a 
Pro с, 

N/A 5/4/79 

OUTCOME/DATE 

Denied and 
ordered renittanco of 
procedures to Crininal 
Court on 19/2/75 

Denied 

Denied 

Denied 

11/6/75 

26/9/75 

28/12/75 or 
17/10/75 

(e) Anparo Appeals of Valparaiso 119-76 I6/12/75 Denied 

(f) Anparo Appeals of Santiago 1-77 3/l/ 7 7 Court•declared i t s e l f 
without j u r i s d i c t i o n -
Proced-ures ггеге sent 
to Valparaiso 

Denied 3/6/77 

Confirns resolution of 
Lower Court on 

12/9/77 

N/A 

Declared hinself 
without j u r i s d i c t i o n -
Procedures woro sont 
to the P l i l i t a r y Court 

Declared hinsolf 
without j u r i s d i c t i o n -
Procedures were sent 
to Va.lpar8.iso 

D i s n i s s a l by virtue of 
Decree No. 2.191 of 
19/4/78 (Annesty) 

15/5/78 

Procedures re-opened 
Out cone unknown 

DESCRIPTION. 

See Case Report No. Caraha,ntes Olivares Horacio Neftalí. 
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D. ITOUIRIES BY NATIONAL ilNP/OR 1ШШ:И'1АТ10Ж.Ъ ORGANIZLt'iTIOWS 

Vicaría de l a Solidaridad I and "II 

International Red Cross 

I I I . INFORMATION FROM THE GOVERNMENT 

See Case Report No. Carabantes Olivares Horacio Neftalí 

IV. EVALUATION (Findings, inconsistencies, rccorxiendr.tions) 

See Case Report No. 9 Carabantes Olivares 

V. ANNEXES 

See Case Report No. 9 Carabantes Olivaros 
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Case Report No. 1 5 

(Eights of Valparaiso) 

I . IDENTITY 

1 . Surname ( l ) Surname ( 2 ) F i r s t names 

VILCHES FIGUEROA ABEL ALFREDO 

2 . Sex: M 

3 . B i r t h date or age £/: 2 ? September 1 9 4 7 

4 . Nationality: Chilean 

5 . Identity Card No.: 1 0 6 . 1 9 4 Valparaiso 

6 . M a r i t a l status: married 

7 . N-umber of children: f i v e 

8. Domicile: Población Ossmán Pérez Freiré, Mazana В, Lote 1 , Cerro Mariposa 

9. Profession: general labour 

1 0 . O f f i c i a l positions held (Governor, etc.): N/A 

1 1 . P o l i t i c a l a f f i l i a t i o n s : MIR 

1 2 . References/Sources ( l i s t s , reports, e t c . ) : 

(a) Vicaría de l a Solidaridad "Donde Están" Case No. 3 3 6 (V . 6 , page 1 3 5 2 ) 

(b) See Case Report No. 9 Carabantes Olivares 

I I . THE CASE 

A. ARREST 

DATE TIME PLACE 

2 7 January 1 9 7 5 1 6 . 0 0 Lomas de C h o r i l l o s , 

Valparaíso 

Viña del Mar 

At the time of disappearance. 
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DESCRIPTION 

The arrest took place as he was walking on the street. His wife stated that 
in coming hack from the ho s p i t a l , where she gave h i r t h to a hoy, she found 
two DINA agents staying i n the house with the purpose of arresting her husband. 
During 2 5 and 2 6 January nobody was allowed to leave the house. On 
2 7 January Mr. Vilches Pigueroa was apprehended by DINA. 

PERSONS ИАКШО THE ARREST 

DINA 

WITNESSES 

N/A 

OTHER PERSONS ARRESTED ON SAT-IE OCCASION 

N/A 

WRITTEN OR OTHER ACKNOWLEDGET'IENT OP ARREST 

None 

OTHER RELATED CASES 

Gutiérrez Martínez María Isabel 

Carabantes Olivares Horacio Neftalí 

V i l l a r Quij6n Elías Ricardo 

Rioseco Espinoza Carlos Ramón 

Ibarra Cordova Pabián 

Ríos Pacheco Sonia 

Б. DETENTION 

DESCRIPTION 

See Case Report No. 9 Carabantes Olivares 

' DATES PLACE 

(a) 2 7 / 1 / 7 5 to 28/1/75 Regimiento Maipo 

(b) 28/1/75 to 20/2/75 V i l l a Grimaldi 

(c) 8 / 2 / 7 5 to 12/2/75 Cuatro Alamos 

(d) 12/2/75 to 20/2/75 V i l l a Grimaldi 

(e) 4 days San Antonio - Close to the beach 

(f) 20/2/75 to 1 1 / 3 / 7 5 S i l v a Palma barracks, Valparaíso 
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WITNESSES 

Place (a) Hector Hugo Jara Aranda 

Francisco Javier de l a Fuente Droguett 

Julio. Eduardo Torres Villegas 

Hernán Horacio Brain Pizarro 

Sergio Antonio Vásquez Malebrán 

José Fernando Saavedra Romero 

Reinaldo Antonio Erick Zott Chuecas 

Sergio Alejandro Vesely Fernández 

Reina Walkiria Jorquera I t u r r i e t a 

Place (b) J u l i o Eduardo Torres Villegas 

Miguel Angel Montecinos Je f f 

Hernán Horacio Brain Pizarro 

Francisco Hernán Plaza Tapia 

Sergio Antonio Vásquez Malebrán 

Reinaldo Antonio Erick Zott Chuecas 

Sergio Antonio Alejandro Vesely Fernández 

Mirtha Maria Scarlet Compagnet Godoy 

Ingrid Ximena Sucarrat Zamora 

Reina Walkiria Jorquera I t u r r i e t a 

Carlos René Díaz Cáceres 

Ricardo Frodden Armstrong 

Place (с) Sergio Vásquez Malebrán 

L i l i a n Jorge de Arriagada 

Jorge Zurita Pigueroa Place (d) 

VffilTTEN GR OTHER ACMOWLEDGEMENT OF DETEOTION 

Colonel Manuel Contreras informed to the Supreme Court, on I 4 / 7 / 7 7 that he had 
carried out a DINA operation against MIR i n Valparaiso i n January 1 9 7 5 , that 
Vilches Pigueroa had been detained and l a t e r released. 

TREATMENT 

He was severely tortured 
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LEGAL PfiOCEDIJEBS (Amparo, criminal) and results 

TYPE COURT FütíBER ^ DATE OUTCOlffi/DATE 

Amparo Appeals of -Yaiparaxso- . „71-7.5 . Denied 2 7 - / 3 / 7 5 

Amparo Appeals of Valparaiso 181-75 2 5 / 6 / 7 5 Denied 17/IO/75 

Amparo Appeals of Valparaiso 120-76 20/12/76 Denied 28/12/76 

Amparo Appeals of Santiago N/A 2 / 1 0 / 7 5 Denied 23/-О/75 

Amparo Appeals of Santiago 1 - 7 7 5 / 1 / 7 7 Denied 3 / 6 / 7 7 

Amparo 
(Appeal) 

Supreme Court Confirms resolution 
of Lower Court -
Amparo denied 20/ I / 7 6 

Amparo Appeals of Valparaiso 1 1 9 - 7 6 16/12/76 Denied 28/12/76 

Amparo Appeals of Santiago 1 - 7 7 3 / 1 / 7 7 Court declared i t s e l f 
without j u r i s d i c t i o n -
Procedures were sent 
to Valparaiso 

Appeals of Valparaiso N/A N/A Denied 3 / 6 / 7 7 

Amparo 
(Appeal) 

Supreme Court Confirms resolution 
of the Lower Court 
on 12/ 9 / 7 7 

Amparo 
(Appeal) 

Supreme Court 

Criminal 
Proc. 

Ministro en V i s i t a 
(René Claveria Lisboa) 

Sept. 76 Declared himself 
without jurisdict.-ion . -
Procedures were sent 
to the M i l i ta.ry Court 

Criminal 
Proc. 

"rd M i l i t a r y Prosecutor 
of Santiago 

N/A Declared himself 
without j u r i s d i c t i o n -
Procedures were sent 
to Valparaiso 

Criminal 
Proc. 

M i l i t a r y Prosecutor of 
Valparaiso 

2 3 0 - 7 7 N/A Dismissal by virtue 
of Decree No. 2 . I 9 I 
of 19/4/78 
(Amnesty) I 5 / 5/78 

Criminal 
Proc. 

Ministro en V i s i t a N/A 5 / 4/79 Procedures re-opened 
Outcome unlmoxm 
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DESCRIPTION 

See Case Report No. 9 Carabantes Olivares Horacio Neftalí 

D. ,. INQUIRIES BY NATIONAL ANP/OR INTERNATIONAL ORGANIZATIONS 

Vicaría de l a Solidaridad I and I I 
International Red Cross 

I I I . INFORMATION FRCM THE GOVERNI'IENT 

See Case Report No. 9 Carabantes Olivares Horacio Neftalí 

IV. EVALUATION 

See Case Report No. 9 Carabantes Olivares 

V. ANNEXES 

See Case Report No. 9 Carabantes Olivares 
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Case Report No, 16 

(Eights of Valparaiso) 

I. IDEMITY 

1, Surname ̂ '̂ ^ Surname First names 

VILLAR QUIJON ELIAS RICARDO 

2, Sex: M 

*/ 

3 , Birth date or age : 23 July 1954 

4» Nationality: Chilean 

5 . Identity Card No.; 525.513 Valparaiso 

6, Marital status: single 

7, Number of children: N/A 

8 , Domicile: Yungay 8 8 1 , Depto, 92, Valparaiso 

9 . Profession: Student - university of Valparaiso 

1 0 , Official positions held (Governor, etc.): N/A 

11 . Political affiliations: Ш.В. 

12 . References/Sources ( l i s t s , reports, etc.): 

(a) Vicaría de la Solidaridad "Dónde Están" Case No. 337 (V .6, page I361) 

(b) See Case Report No, 9 Carabantes Olivares 

II. THE CASE 

A. ARREST 

DATE TIME PLACE 

27 January 1975 N/A N/A 

*/ At the time of disappearance 
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DESCEIPTION 

The airest took place on the street. His grandmother, with whom he lived, 
saw Elias for the last time on 27 Jamoary at 11.00 a.m. The following day, at 
1,30 p.m. DINA personnel registered her home and confiscated letters from Elias 

PERSONS MAKING THE ARREST 

DINA 

WITNESSES 

N/A 

OTHER PERSONS AERESTED ON SAME OCCASION 

WRITTEN OE OTHEE ACKNO\"ŒEDGEMENT OP ARREST 

N/A 

OTHER RELATED CASES 

Gutiérrez Martinez Maria Isahel 

Carabantes Olivares Horacio Neftalí 

Vilches Pigueroa Abel 

Rioseco Espinoza Carlos Ramdn 

Garcia Vega Alfredo Gabriel 

Ibarra Cordova Pabián 

Ríos Pacheco Sonia 

В. DETENTION 

DESCRIPTION 

See Case Report No. 9 Carabantes Olivares 

bedroom. 

NONE 

DATES PLACES 

(a) 

(b) 

(e) 

27/1/75 to 

28/1/75 to 

8/2/75 to 

12/2/75 to 

4 days 

20/2/75 to 

28/1/75 

20/2/75 

12/2/75 

20/2/75 

11/5/75 

V i l l a Grimaldi 

Regimiento Maipo 

Vill a Grimaldi 

Cuatro Alamos 

San Antonio - Close to the beacb 

Silva Palma barracks, Valparaíso 
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WITUESSES 

Place (a) 

Place (Ъ) 

Place (c) 

Marta Miriam igmlar Duarte 

Héctor Hugo Jara Aranda 

Francisco Javier de la Puente Droguett 

Julio Eduardo Torres Villegas 

Hernán Horacio Brain Pizarro 

bergio Antonio Vásquez Malebrán 

José Fernando Saavedra Romero 

Reinaldo Antonio Erick Zott Chuecas 

Sergio Alejandro Vesely Fernández 

Reina Víalkiria Jorquera Itiirrieta 

Carlos René Díaz Cáceres 

Fernando Iribarren González 

Miguel Montecinos Jeff 

Fernando Irribarren González 

N/A 

WRITTEN GR OTHER ACKNOWLEDGEMENT OP DETENTION 

Colonel Manuel Contreras informed to the Supreme Couart on 14/7/77 that he had 
carried out a DINA operation against ЖН in Valparaiso in January 1975, that 
Garcia Vega has been detained and later released, 

TREAT1ÎENT 

He was severely tortiored 

C, LEGAL PROCEDURES (Amparo, criminal) and results 

TYPE ООШ1Т NUMBER DATE 

(a) Amparo Appeals of Valparaiso 38-75 7/2/75 • 

(Ъ) Amparo Appeals of Valparaiso 181-75 25/7/75 

(о) Amparo Appeals of Valparaiso 120-76 20/12/76 

(d) Amparo Appeals of Santiago 1-77 3/1/77 

(e) Appeals of Valparaiso N/A N/A 

OOTGOME/DATE 

Denied 

Denied 

17/10/75 , 

28/12/76 

Court declared 
itself without 
jurisdiction -
Procedures were 
sent to Valparaiso 

Denied 3/6/77 
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(f) Amparo 
(Apï)eal) 

(g) Amparo 
(Appeal) 

Supreme Court 

Supreme Coxirt 

(h) Crimixial Ministro en Visita 
Proc. (René Claveria Lisboa) 

(i) Criminal Military Prosecutor 
Proc. of Santiago 

(j) Criminal Military Prosecutor 
Proc, of Valparaiso 

(k) Criminal Ministro en Visita 
Proc, 

Sept. 76, 

N/A 

230-77 N/A 

5/4/79 

Confirms resolution 
of the Lower Court 
on 12/9/77 

Declared himself 
without jurisdiction 
- Procedures were 
sent to the Military 
Court 

Declared himself 
without jurisdiction 
- Procedures were 
sent to Valparaiso 

Dismissal by virtue 
of Decree No. 2.191 
of 19/4/78 (Amnesty) 

'3/78 15/5/78 

Procedures re-opened 
Outcome unknown 

DESCRIPTION 

See Case Report No, 9 Carabantes Olivares Horacio Neftalí 

D. INQLIRIES BY HATIONJÜL А1Ш/0Н II^TBRNATICNAL ORGAMZATIONS 

Vicaría de la Solidaridad 

International Red Cross 

III. INFORMATION FROM THE GOVERNMEKT 

See Case Report No. 9 Carabantes Olivares Horacio Neftalí 

IV. EVALUATION 

V. 

See Case Report No. 9 

ANNEXES 

Carabantes Olivares 

See Case Report No. 9 Carabantes Olivares 
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I . IDENTITY 

1 . 

2 . 

3 . 

4 . 

5 -

6 . 

7 . 

8 . 

9 » 

1 0 . 

1 1 . 

1 2 . 

( 1 ) 

Case Report No. 1 7 

( 2 ) Surname "̂'̂  Surname 

LORCA TOBAR 

Sex: M 

Bi r t h date or age: 1 9 Novemher 1 9 4 4 

Nationality: 

F i r s t names 

CARLOS ENRIQUE 

Identity Card No.: 

Marital status: 

Number of children: 

Domicile : 

Profession; 

Chilean 

5 5 « 3 4 6 Nuñoa 

married 

one 

Maule 1 3 0 , Santiago 

Physician, surgeon, ps y c h i a t r i s t 

I I . 

A, 

O f f i c i a l positions held (Governor, e t c . ) : Congressman 

P o l i t i c a l a f f i l i a t i o n s : S o c i a l i s t party (member of central committee), 
General Secretary of the S o c i a l i s t Youth 

References/Sources ( l i s t s , reports, e t c . ) : 

(a) A / 3 2 / 2 2 7 , para. 108 

(b) Vicaría de l a Solidaridad "Donde Están", Case No. 2 9 (V.I, page I46) 

(c) E l Mercurio 2 - 8 - 7 5 

(d) Ad Hoc Working Group on Chi l e , hearings New York, 1 9 July I977 
(V/itness; Mr. Ramsey Clark) 

THE CASE 

ARREST 

DATE 

2 5 / 6 / 1 9 7 5 

TIME 

1 6 hrs 

PLAGE 

Maule 1 5 0 , Santiago 

^ At the time of disappearance 
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DESCRIPTION 

On 25 JunG 1975, persons i n civilicen clothes avjaited Dr. Lorca i n the 
house at I50 Maule Street and arrested him and Carolina V/iff Sepulveda a f t e r they 
had entered, the; house together. Passershy noticed several vehicle's parked before 
the house and several persons v/atching and that the two were taken out i n handcuffs, 
placed inïa" red F i a t 125 without licence plates and driven away. Dr. Lorca had 
heen sought by the Government since II/ 9 / 7 3 and his house and that of his parents 
had been searched. 

PERSONS MAKING THE ARREST 

DINA 

WITNESSES 

L i d i a Gonzales Morales 

Manuel Domingo Aguilera 

Yolanda del Carmen Abarca González 

Luis Horacio Oliva Barría 

Juan Himberto Casanga Astorga 

OTHER PERSONS ARRESTED ON SAI-E OCCASION 

Carolina V/iff SepTÍlveda 

WRITTEN OR OTHER ACKNOWLEDGE№NT OF ARREST 

None 

OTHER RELATED CASES 

Carolina V/iff Sepiálveda 

В. DETENTION (Place of, etc.) 

DESCRIPTION 

Former detainee Lautaro 'Videla states ho sav; Lorca detciined ct 
" V i l l a Grimaldi". Former detainee R i f f o Zamorano during a v i s i t to 
" V i l l a Grimaldi" by the Ad Hoc Working Group pointed out the rooms where 
Carlos Lorca was detained and tortured. 

DATES PLACES 

(a) June 1975/July 1975 V i l l a Grimaldi 

(b) Probably 76/77 Colonia Dignidad, Block 2 

(с) 

(d) 
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WimŒSSES 

Place (a) lautaro Videla 

Luis Gómez González 

Héctor Eduardo-Eiffo-'-ZâmoranO' 

Antonio Osorio Olivares 

Place (Ъ) Juan Muñoz Alarcón (june 77 Statement - he was murdered in 
August 1977) 

Place (с) 

Place (d) 

WRITTEN OR OTHER ACKNOWLEDGEMENT OF DETENTION 

(a) ' Director of SENDET to Italian lawyer Guido Calvi on taped telephone 

conversation of 17 July 1975S "He is under arrest and he would be 
, tried in Court"i 

(b) DINA agents Maria Angélica Aguilera and Julio Umefío in a letter to 
Pinochet dated 4 September 1975 "In relationship v/ith the cases of 
Carlos Lorca - etc.,. etc... ye had complied step by step with the 
orders received by Colonel Contreras..." 

TREATMENT 

Riffo_ Zamorano states Lorca was tortured and La.utaro Videla and 
Luis Gómez González saw him in poor physical condition. 

C. LEGAL PROCEDURES (amparo, criminal) and results • 

TYPE 

(a) Amparo 

(b) Amparo 

COURT 

Court of Appeal 
Santiago 

(c) , Crim. Proc. Fourth .Grim. 
Court of Santiago 

DESCEIPTION 

NUMBER 

806-75 

525-76 

107-782 

DATE 

1/7/75 

OUTCOME 

9/7/75 denied . 

11/6/76 denied 

15/6/77 temporary 
suspension of 
investigation 

Santiago Court of Appeals (l/7/75) in response to writ of amparo, requested 
information from the Ministry of the Interior and the Director of DINA. Ministry 
of Interior (9/7/75) informed Lorca "was not detained by order coming from this 
Ministry" and on 14/7/75 Court renewed request to DINA. On I 5 / 7 / 7 5 Court requested 
President of Republic i f he had ordered DINA to detain Lorca. There is no record 
of any answer from the President to the Court, nor from. DIM to the Court. In 
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June and July I976 Spanish and French lawyers presented writs of amparo to the 
Supreme Court which were turned down. The criminal complaint ( 1 0 7 - 7 8 2 ) was 
temporarily suspended on 1 5 / 6 / 7 9 ' 

D. INQUIRIES BY MTIOML AW/OR IMTERMTIOML ORG&NIZATIOITS . 

League for women's rights on behalf of the French lawyers (Colette Auger) 

Catholic Lawyers Movement from Santiago 

OEA 

UNESCO 

International Red Cross 

I I I . POSITION OF THE GOVERTOENT 

The Ministry of Foreign A f f a i r s informed the Inter-Parliamentary Union i n a 
l e t t e r dated I5 November 1978, that "despite the various investigations carried out 
by the administrative police and j u d i c i a l a u t h o r i t i e s , i t has not been possible to 
ascertain the whereabouts of Ш. Lorca"; but that "the Government w i l l continue 
i t s i n q u i r i e s regarding (this case) and a l l such information which may be obtained 
w i l l be brought to (the Union's) attention i n due time". 

IV. EVALUATION 

The testimony of witnesses to the arrest of Carlos Lorca and to his detention 
at V i l l a Grimaldi r e l i a b l y attests to his arrest and detention by the DINA. The 
Government's answer that he was not detained by an order coming from the Ministry of 
the Inte r i o r i s not a pertinent answer since DINA- had independent powers of arrest.^ 
DINA i t s e l f gave no reply. The investigation should be continued and i n p a r t i c u l a r 
the persons making the arrest and the persons i n charge of V i l l a Grimaldi and a l l 
relevant records should be examined* 

V. ANNEX 

Excerpts from Dónde Están? l / 

LEGAL AND ADMINISTRATIVE ACTION 

Amparo proceedings on behalf of the person concerned were brought i n the 
Santiago Court of Appeal under Case No. 806-75 on 1 July 1975, with a request for 
information from the Ministry of the Int e r i o r and the Director of DINA. 

On 9 July 1975 the Ministry of the Inter i o r stated that Carlos Lorca was not 
under detention. 

, On 14 July the applicant lodged a sworn declaration by Yolanda Abarca González, 
an eye-witness of the a r r e s t , again asking for information from DINA, which has not 
yet r e p l i e d . . 

1/ Publication of the Vicaría de l a Solidaridad of the Archbishopric of 
Santiago, C h i l e , containing information on 4 7 7 cases of missing persons Case No. 2 9 , 
volume 1, page I46. 
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On 15 July an application v/as lodged seeking information from the Office of 
the President of the Republic as to whether i t had ordered БША to arrest the 
person who was the subject of the amparo proceedings. 

• On 25 July 1975 the Court rejected the Ешраго application without the 
Director of National Intelligence having r e p l i e d . 

On 11 June 1976 a group of French lawyers f i l e d amparo proceedings on behalf 
of Carlos Lorca Tobar and other p o l i t i c a l detainees; these were heard by the 
Santiago Court of Appeal under Case No. 525-76 and were rejected. 

On 16 June 1976 a group of Spanish lawyers f i l e d amparo proceedings on behalf 
of the person concerned and José Arturo Weibel Navarrete and Hernán Montealegre' 
Klenner; these were rejected on 27 June I976. 

Presiimed misadventure proceedings, Case No. 107-782,-were the subject of a 
stay of action on 15 June 1977-
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Case Report No. 18 

I . IDENTIFY 

1 . Surnamê "''̂  S ú m a m e F i r s t names 

AVALOS DAVIDSON ALEJANDRO JUAN 

2. Sexs M 

3 . B i r t h date or age ^% I 6 November 1 9 4 4 

4 . Nationality: Chilean/British 

5 . Identity Card No.: 4 . 9 O 8 . 1 9 5 Santiago-

6 . Marital status: "Single 

7 . Number of children: N/A 

8. Domiciles Almte. Farros 1 9 7 Apt. 3 2 Santiago 

9 . Profession: Professor at the Catholic University i n Santiago 

1 0 . O f f i c i a l positions held (Governor, e t c . ) : 

1 1 . P o l i t i c a l a f f i l i a t i o n s : Commimist Party 

12. References/Sources ( l i s t s , reports, e t c . ) : 

(a) Vicaría de l a Solidaridad "Dónde Están" Case No. 1 0 ( v . l page 5 7 ) 

(b) Testimony of witness No, 1 of 2 5 July 1 9 7 9 before the Expert on the 
fate and disappearance of missing persons 

(c) E/CN . 4 / 1 2 2 1 , annex IX 

I I . THE CASE 

A. ARREST 

DATE TIME PLACE 

2 0 November I975 1 7 : 0 0 N/A 

DESCEIPTION 

He was arrested on the street, while covering the distance between the 
Catholic Universiiy of Chile on 2 4 3 1 Bustos street and h i s mother's house on 
1 6 7 3 Redro de Va l d i v i a Street, i n Santiago, 

2/ At the time of disappearance 
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PERSONS MKING THE ARREST 

DINA 

WITNESSES 

N/A 

, OTHER PERSONS ARRESTED ON SAME;,OCCASION 

N/A 

WRITTEN OR OTHER ACKNOWLEDGEMENT OP ARREST 

N/A 

OTHER RELATED CASES 

• Carlos Corvalán Rojas 

Б. DETENTION 

DESCRIPTION 

Mr, Carlos Corvalán Rojas i n testimony said that he was forced when arrested 
to get into a vehicle i n which was Mr, Alejandro Avalos Davidson, and that they 
were both taken together to an interrogation centre. Other witness t e s t i f y that 
Mr, Avalos Davidson was at V i l l a Grimaldi. 

DATES PLAGES 

(a) 2 December 1 9 7 5 DINA Interrogation Centre 

(Ъ) 

(с) End of November I 9 7 5 

1 2 / 1 9 December 1 9 7 5 V i l l a Grimaldi 

"La Torre" V i l l a Grimaldi 

WITNESSES 

Place (a) Carlos Corvalán Rojas 

Place (b) Sergio Carlos Requena Rueda and Carlos Raul Gonzales Anjarj 

Place (c) Dagoberto Mario Trincado Oliver 

WRITTEN OR OTHER ACKNOWLEDGEMENT OP DETENTION 

None 

TREATMENT 

N/A 
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С. LEGAL PROCEDURES (Amparo, criminal) and res-alts 

TYPE COURT ШМВЕЕ 

(a) Amparo 

(ъ) Crim. Proc. 
(Querella) 

DESCRIPTION 

Appeal of 1 . 6 4 2 - 7 5 

Santiago 

2 N D C r i n . 8 6 . 1 0 2 - 5 

Court of 
Santiago 

DATE DATE OUTCOME 

6 / 1 2 / 7 5 N/A Denied 

2 1 / 2 / 7 7 In process 

The w r i t of amparo was denied on the hasis of the information provided by the 
Minister of I n t e r i o r to the Supreme Court that Mr, Avalos Davidson "has not heen 
arrested hy order coming from t h i s M i n i s t r y " . The proceedings were sent to the 
8 T H Criminal Court of Santiago. A report (No, 8 4 , 3 1 5 ) was f i l e d on l,December 1 9 7 5 

before the 2 N D Criminal Court of Santiago f o r possible murder. F i n a l l y , a 
"Querella" was submitted before the 2 N D Criminal Court of Santiago, which i s s t i l l 
i n process. 

D. INQUIRIES BY NATIONAL AHP/OR INTERNATIONAL ORGANIZATIONS 

International Red Cross 

Vicaría de l a Solidaridad 

I I I . POSITION OF THE GOVERNMENT " 

The Government never acknowledged his detention. In response to a court 
request the Minister of In t e r i o r informed that Mr, Avalos Davidson has not been 
arrested by order coming from t h i s M i n i s t r y , 

IV. EVALUATION 

The testimony of witnesses concerning the search of DINA for 
Mr. Avalos Davidson and the testimony of witnesses to h i s detention by the DINA 
r e l i a b l y attest to the fact that Mr, Avalos wa,s arrested and detained by the 
DINA. As i n the Lorca case the Ministry of the Interior's responso that 
Avalos Davidson was not being held by an order coming from that Minist^-- i s 
ir r e l e v a n t since ?iNA had independent pow-rs of arr e s t . Thu investigation i n this 
case should be continued along the l i n e s suggested i n the Lorca case. 
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• T. . AMEX 

Ex:nrpts from Рбпае Están 

PACTS 

In. presumed misadventure proceedings i n s t i t u t e d i n the Second.Criminal Court 
under.. Case 8 4 , 3 1 5 - 5 , detective Luis Cerda Madrid stated that he had inteiviewed 
Mr о Prance SCO Bul.nes Ripamonti, Secretary-General of the Catholic University of 
Chile, on the direction of the court, and that i n part of h i s statement the l a t t e r 
said; • "I am Secretary-General of the Catholic University of Chile and i t has come 
to my knowledge that.Professor Alejandro Avalos Davidson has not.appeared i n the 
university f o r about the past month. I did not witness the arrest, but some while 
ago a DINA o f f i c i a l informed the Head of the Rector's Office, Mr. Carlos Bombai, 
that Mr, Avalos had been detained by DINA, which the l a t t e r has subsequently 
denied". 

At sheet 1 0 (verso), on 1 9 January 1 9 7 6 , Carlos Ramon Bombai OtaguL deposes 
as follows: "As Head of the Office of the Rector of the Catholic University 
of Chile, ,,and consequently as an o f f i c i a l enjoying his exclusive t r u s t , I was 
required on Monday, 3 November 1 9 7 5 to deal vrith two persons, who came to see the 
Rector, Mr^ Jorge Swett Madge, .and who i d e n t i f i e d themselves a.s o f f i c i a l s of DINA. 
They wont to talk to Mr. Swett personally and. a few minutos l a t e r he called me and 
gave me instructions to deal with them and give them a l l the information which 
they might ask mo to furnish. At the same time I was informed by the Rector that 
they were seeking information about a profe..ssor by the name of 
Alejandro Juan Avalos Davidson; as,the Rector had suggested, I arranged to 
telephone to the Director of the department where Mr.. Avalos works. The two 
o f f i c i a l s s.uggested that I should r e f r a i n from causing any alarm i n that department 
and fron naking the .telephone c a l l , since t h e i r instructions were to arrest 
Шго Avalos without witnesses", 

с • 4 
The dcoposition of Jorge Svreet Madge, Rector of the University of Santiago, 

at sheet 18 includes the following statenent: "In f a c t , I remember that on 
3 Novenber-1975 two persons came to my offi c e i n the University and i d e n t i f i e d 
themselves as DINA o f f i c i a l s by showing me t h e i r credentials. They wished to have 
information about a professor i n the University named 
Alejandro Juan Avalos Davidson. They wanted to know whether he belonged to the 
University, where he worked, and i n short how to f i n d - h i n . Because' of the time 
which has elapsed, I do not remember what purpose they had i n seeking this 
information a„bout Professor Avalos, that i s to say, I do not remember th e i r 
t e l l i n g ne why they were looking for him." 

1 / Publication of.the Vicaría de l a Solidaridad of the Archbishopric of 
Santiago, Chile, containing infomation on 4 7 7 cases of missing persons. 
Case No,. 1 0 , volume 1 , page 5 7 » 
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CTEZ2 11л?С1иЬ'.аЧС1: 

„t sheet 2 0 , Carlos Corvalán Rojas, a detainee at Tres Alamos, states as 
follows: "I know Alejandro Avalos Davidson, who was a professor and was working 
on the Teaching Research Project of the Catholic University of Chile; I had 
known him some years before i n INACAP, where we worked together. On 
2 December 1 9 7 5> when I was taking my son to school, I was arrested by M i l i t a r y 
Intelligence Service personnel two blocks away from my home i n Avenida Matta, at 
the corner of L i r a ; they put me into a van i n -v,d"-ich alejandro Avales was s i t t i n g ; 
we saw each other but did not greet or speak to each other throughout the journey; 
they put scotch .ape on my eyes and tol d me not to speak, after which I , and 
apparently Avalos, were made to get out.and I was blindfolded, I was taken into a 
room where I heaxd the voice, of Alejandro Avalos, who was asking me to co-operate 
i n .the interrogation; the.following day I was taken to Cuatro Alanos and 
afterwards to Tres Alamos, where I am now. Later, vihen the President of the 
Supreme Court was i n the camp, I spoke to the Clerk of the Supreme Court and asked 
him about Alejandro Avalos, because I had not seen him again or heard anything 
about him since.I was arrested". 

A t sheet 5 8 , Sergio Carlos Requina Rueda, a detainee at Tres Alamos, states 
as follows: "I was arrested on 1 2 December 1 9 7 5 'onder the State of Siege Act. 
1 was f i r s t taken to what was called V i l l a G r i n a l d i , on the day on which I was 
arrested". 

: He continues elsewhere i n his statement: "I was inside V i l l a Grimaldi from 
1 2 Decenber 1 9 7 5 u n t i l 1 9 December 1 9 7 5 . D-uring my stay there I was blindfolded, 
except when we were to wash огяг faces, and then we were allowed to remove the 
bandage. On one. of those days, when I went to the bath-house, which was outside 
the place where I was kept a l l the t i n e , and which was a kind of garage, I caught 
sight of Alejandro Juan Avalos Davids'on, whom I had net before, since his mother 
was a childhood frien d of ny nieces and we had met at two weddings which both of 
us had attended. I w i l l explain how the meeting took place: i n order to reach the 
bath-house i t was necessary to cross a small inte r n a l courtyard i n which there was 
a wash-basin. ¥e washed our faces there or i n the bath-house, depending on the 
circuiTistances. That day I was the f i r s t i n my queue and asked p)erna.ssion t o take 
off the bandage and wash my face; when I did so I could see that I was alongside 
Alejandro Juan Avalos Davidson, who was shaving h i n s e l f i n front of a broken 
n i r r o r which he had placed on a piece of pipe s t i c k i n g out above the wash-basin. 
We rlid not exchange any words, we just looked at each other". 

Also, i n an a f f i d a v i t dated 2 Decenber 1 9 7 6 sworn before the Notary Public 
Demetrio Gutiérrez, the former detainee Juan Onesto Segura i l g u i l a states that 
d a i l y , during h i s stay at V i l l a Grimaldi i n December 1 9 7 5 , he met a group of 
detainees who cane fron La Torre (one of the nany c e l l s forning part of 
V i l l a Grimaldi), among whom was P a t r i c i o Orellana Pigueroa. Later, when he was 
under detention i n Tres Alamos camp but not i n commimicado, he haxl an opportimity 
to t alk to JPatricio Orellana Pigueroa, whom he had known before his a r r e s t . The 
l a t t e r gave him the names of those detainees whom he had i d e n t i f i e d personally, 
and they included Alejandro A v a l n c - Pavidson, José Ряттк^л Ascencio Subiabre, 
Santiago .FerrijR López and O c t a v i o Воц b t . i n g u r Vera. 
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At sheet 72, iiagobertc Mario Trincado Oliver d^eposes i n part of his statenent: 
"On 4 November 1975 I was arrested by DINA personnel at Pudahuel Airport when I 
was about to f l y to Buenos A i r e s . .'The following day I was taken to V i l l a Grimaldi 
at about 10 o'clock. I remained there u n t i l 3Ô December, I was constantly 
tortured there ... At the end cf Novonber 1975 I saw Alejandro Avalos-•David:Bon 
for the f i r s t time. I continued to see Mm throughout Decenber. Hç:was kept i n a 
part of the v i l l a called 'La Torro'". , . - ' ' ' ' 

In an a f f i d a v i t dated 7 December 1976, the former detainee 
Carlos Raúl González Anjari states that at the end o f December 1975 he saw 
Alejandro Avalos Da,vids-on i n V i l l a Grina.ldi. 

Nothing has since been heard, of the fate or whereabouts of the person 
concerned. 

TuEGAL ACTICiT 

Anparo proceedings were taken i n the Santia.go Coirct of Appeal on behalf of the 
person concerned on б December 1975 under Case No, l , 6 4 2 - 7 5 l these'were rejected" 
solely on the grounds of information fron the Ministry of the I n t e r i o r to the effect 
that Avalos Davidson was not detained by order of the l i i n i s t r y ; the f i l e was' 
forwarded to the Eighth Departmental Court of Santiago. 

On 1 December 1975 a notice of presumed misadventure was lod.g^d with the 
Second Department Criminal Court of Santiago under Case No. 8 4 , 3 1 5 . 

On 21 February 1977 a c r i n i n a l conplaint for abduction was lodg'ed with the 
Second Departmental C r i n i n a l Court; this i s at present pending as Case No, 8б,,102-5. 
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Case Report Ño. 1 9 

(Calle Conferencia) 

I. IDENTITY. 

1. Surname (1) Surname (2) E i r s t names 

DOMTO AVEKDAFO JAIME PATRICIO 

2 . Sex; M 

3 . B i r t h date or: age j f / ; 3 0 May 1 9 3 4 

4 . N a t i o n a l i t y : Chilean 

5 . Identity Card No.: 3 . 3 1 7 . 7 6 2 - 3 Santiago 

6. Marital status :• married 

7 . Number of children ; f i v e 

8. Domiciles Padre las Casas 2 4 7 3 

9 . Professions , Ele.ctrlcal Mechanic 

1 0 . O f f i c i a l positions held (Governor, e t c . ) ; N/A 

' 1 1 . P o l i t i c a l a f f i l i a t i o n s s Communist Party - Trade Union President f o r the 

A / c . 3 / 3 1 / 6 , chapter IV, Sect. C . 4 (b) 

E / C N . 4 / 1 2 2 1 , para. 1 7 0 and Annex VII I 

(b) Vicaría de l a Solidaridad "Dónde Están" Case No. 68 (V . 2 page ЗЗЗ) 

Chilean E l e c t r i c a l Company 

1 2 . References/Sources ( l i s t s , reports, etc.) 

(a) A / 3 3 / 3 3 1 , para. 3 9 9 

A / 3 1 / 2 5 3 , para. 1 7 3 - 1 7 9 

At the time of disappearance 
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I I . THE CASS 

A. АЕЖЕЗТ 

DATE TIME PLâCE 

5 May 1 9 7 6 N/A 1 5 8 7 Conferencia Street 
Nuñoa D i s t r i c t , Santiago 

DESCRIPTION 

Mr. Donato Avendaño vías arrested while entering the house of 
1 5 3 7 Conferencia Street. After that he was taken avray and disappeared. The 
house was occupied by f i v e DINA agents from 3 0 A p r i l 1 9 7 6 to б Piay 1 9 7 6 . 
Persons present i n the house as well as those entering the house v/ere arrested 
by DINA o f f i c i a l s . 

PERSONS MAKING THE ARREST 

DINA 

WITNESSES 

Juan Becerra Barrera 

María Angélica Gutiérrez Gómez 

Teresa Züñiga Guajardo 

OTHER PERSONS ARRESTED ON SAíffi OCCASION 

Mario Zamorano Donoso 

Jorge Onofre Muñoz Poutays 

WRITTEN OR OTHER ACKNCWIEDGEMENT OF ARREST 

N/A 

OTHER RELATED CASES 

Mario Zamorano Donoso 

Jorge Onofre Mjñoz Poutays 



E/CN_.4/l381 
page 122 

В. DETENTION 

DESCRIPTION 

N/A 

DATES 

n/a (a) 

(b) n/a 

(o) 

(<i) 

WITNESSES 

Place (a) n/a 

(b) 

(o) 

(d) 

\CRITTEN OR OTHER ACKNOWLEDGE№NT OP DETENTION 

PLACES 

V i l l a Grimaldi 

Cuatro Alamos 

TREATMENT 

С LEGAL PROCEDURES (Ammro. criminal)- and results 

TYPE COURT INIUMBER DATE 

(a) Amparo Appeals of Santiago 418 -76 1 9 / 5 / 7 6 

(b) Amparo Appeals of Santiago 6 9 6 - 7 6 5 / 8 / 7 6 

(c) Criminal 11th Criminal Court 6 . 7 9 9 - 1 3 2 6 / 6 / 7 6 

Proc. of Santiago 

OUTCOME/DATE 

Denied 

Denied 

At,stay 1/ 
3 / 5 / 7 8 

1/ Amnesty Law of I8/4/78 

file:///CRITTEN
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DESCRIPTION 

See Case Report No. 2 1 Zamorano Donoso Mario 

D. INQDIRŒS BY NATIONAL AND/OR INTERNATIONAL ORGANIZATIONS 

Vicaría àe l a Solidaridad 

International Red Cross 

I I I . mPORMTION FROM THE GOVERI^ENT 

1 . The Ministry of Interior informed the Court on 9 July 1 9 7 6 that 
Mr. Donato Avendaño does not show police record and that he has not heen 
arrested by order of that M i n i s t r y . 

2 . DINACOS (Dirección Nacional de Comunicaciones del Gobierno) stated 
pu b l i c l y on 1 4 and 1 7 July 1 9 7 6 that during the month of May several 
clandestine information centres of the Chilean Communist Party have been 
i d e n t i f i e d and that th e i r members were arrested. No names were mentioned. 

IV. EVALUATION (Findings, inconsistencies, recommendations) 

See Case Report No. 2 1 Zamorano Donoso Mario 

V. ANNEXES 

See Case Report No. 2 1 Zamorano Donoso Mario 
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Case Report No. 2 0 

(Calle Conferencia) 

I . 

1 . 

2 , 

3 . 

4 . 

5 . 

6 . 

7 . 

8 . 

9 . 

1 0 . 

1 1 . 

1 2 . 

IDENTITY 

(1) Surname 

POUTAYS 

(2> 
P i r s t names 

JORGE ONOFEE 

I I . 

Surname 

MUÑOZ 

Sex г M 

B i r t h date or age: _f/ l 6 December. 1 9 3 3 , -

Nationality: Chilean 

Identity Card No.: 2 . 5 9 5 . 4 1 7 S a n t i a g o 

Marital status:' married 

Number of children: two 

Domicile: Cervantes , 2 9 4 0 , Nuñoa-,-Santiago-

Professions C i v i l Engineer 

O f f i c i a l positions hold (Governor, e t c . ) : N/A 

P o l i t i c a l a f f i l i a t i o n s : Member of the Central Committee of the Communist Party 

References/Sources ( l i s t s , reports, e t c . ) : 
A / 3 3 / 3 3 1 , para. 3 9 9 

(a) A / 3 1 / 2 5 3 , paras. 1 7 3 - 1 7 9 
A / c . 3 / 3 1 / 6 , chapter IV, Sect. C . 4 (b) 
E / C N . 4 / 1 2 2 1 , para. 1 7 0 and Annex V I I I 

(b) Vicaría de l a Solidaridad "Dónde Están" Case No. 68 (V . 2 pago ЗЗЗ) 

THE CASE 

A. ARREST 

DATE 

4 May 1 9 7 6 

TIME 

8 . 3 0 p.m. 

PLACE 

1 5 8 7 Conferencia Street 
Nuñoa D i s t r i c t , Santiago 

At the time of disappearance. 
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DESCRIPTION 

Mr. Muñoz Poutays was arrested while entering tho house. Ho was wounded 
while being apprehended o.nd taken away. After that he disappeoxed. The house of 
1587 Conferencia Street was occupied by five DINA agents frora 30 A p r i l I976 to 
б May 1976. Persons present i n the house as well as those entering the house were 
arrested by DINA o f f i c i a l s . 

PERSONS МЖ_.:ЛО THE ilffiEST 

DINA 

WITNESSES 

Juan Becerro, Barrero. 

Angélico, Gutiérrez de Becerra 

Teresa Zúñiga Guajardo 

OTHER PERSONS ARRESTED ON 3/1УЕ OCCASION 

Jaiœ P a t r i c i o Donato Avendaño 

Mario Zanorano Donoso 

WRITTEN OR OTHER ACKNOWIEDGE№NT OP /lEREST 

NONE 

OTHER RELATED CASES 

Ja,iœ P a t r i c i o Donato Avendaño 

Mario Zanorano Donoso 

В. DETENTION 

DESCRIPTION 

N/A 

DATES PLACES 

(b) 

(a) N/A 

N/A 

V i l l a Grinaldi 

Cuatro Alanos 

(с) 

(d) 
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С. 

WITNESSES 

Place (a) N/A 

(b) 

(c) 

(d) 

WRITTEN OR OTHER ACKNOWLEDGEMEIW OF DETENTION 

N/A 

TREAT№NT 

N/A 

LEGAL PROCEDURES (Атпраго, cri n i n a l ) and re suits 

COURT NUMBER DATE 

Appeals of Santiago 402-76 14/5/76 

Appeals of Santiago 696-76 5/8/76 

11th Crininal Court 6.799-13 26/6/76 

OUTCOME/DATE 

Denied I 6 / 6/76 

Denied 

At stay 1/ 3/5/78 

TYPE 

(a) Anparo 

(b) Anparo 

(c) C r i n i n a l 
Proc. of Santiag'o 

DESCRIPTION 

See Case Report No. 21 Za.norano Donoso Mario 

D. INQUIRIES BY NATIONAL Ш OR INTERNATIONAL ORGANIZATIONS 

Vicaría de la. Solidaridad 

International Red Cross 

I I I . INFORMATION PROM THE GOVERN№NT 

1. The Ministry of In t e r i o r inforned the Court on I6 June 1976 that 

Mr. Muñoz Poutays does not show police record a,nd that he ha,s not been arrested 
by order of tha.t M i n i s t r y . 

2. On 25 August 1976 the Governnent of Chile i n reply to a request of 
the Chairnan of the Ad Hoc Working Group stated that "there i s nothing on the record 

1/ Amnesty Law of 18/4/78. 
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to show that he has heen, or i s being detained i n Chile. This does not raean that 
he пг.у not have l e f t the country i l l e g a l l y , under a falso i d e n t i t y , as happened on 
nany occasions, or tho„t he i s not involved i n underground a c t i v i t i e s inside Chile". 
On 50 August 1976 the Governnent of Chile inforned the Ad Hoc Working Group that 
Mr. Muñoz Poutays " l e f t the country on I5 May 1976 by a f l i g h t departing fron 
Pudahuel Airport for Argentina". (A/51/253, poja. 177 and Annex IX) 

5. DIHACOS (Dirección Nacional de Conunicaciones del Gobierno) stated 
pu b l i c l y on 14 and I7 July 1976 that during the nonth of May several clandestine 
information centres of the Chilean Connunist Party havo boon i d e n t i f i e d and that 
the i r members were arrested. No na.nes were mentioned. 

IV. EVALUiJION 

Seo Case Report No. 21 Zanorano Donoso Mario 

V. ANNEXES 

See Case Report No. 21 Zamorano Donoso Mario 
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Case Report No. 2 1 

(Calle Conferencia) 

I . IDENTITY: 

1 . Surname ( 1 ) Surname (2) F i r s t names 

ZMORANO DONOSO MARIO 

2 . Sex: M 

5 . B i r t h date or age j ^ : 5 May 1 9 3 1 

4 . Nationality: Chilean 

5 . Identity Card No.: 2 . 5 9 6 . 1 0 0 - 5 Santiago 

6 . M a r i t a l status: married 

7 . Numher of children: three 

8 . Domicile: E s t r e l l a S o l i t a r i a 4 2 4 5 » Nuñoa Santiago 

9. Profession: General lahour (leather goods) 

1 0 . O f f i c i a l positions held (Governor, etc.): N/A 

1 1 . P o l i t i c a l a f f i l i a t i o n s : Member of the Central Committee of the 

Communist Party 

1 2 . References/Sources ( l i s t s , reports, etc.): 

(a) A / 3 3 / 3 3 1 , para. 3 9 9 

A / 3 1 / 2 5 3 , paras. 1 7 3 - 1 7 9 

A / C . 3 / 3 1 / 6 , chapter N , Sect. C . 4 (b) 

E/CN.4/1221, para. I70 and Annex VII I 

(b) Vicaría de l a Solidaridad "Dónde Están" Case No. 66 (V.2 page 317) 

I I . THE CASE 

A. ARREST 

DATE TIME PLACE 

4 May 1976 7 . 3 0 p.m. 1587 Conferencia Street 
Nuñoa D i s t r i c t , Santiago 

_f/ At the time of disappearance. 
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DESCRIPTION 

During the morning of 50 A p r i l 1 9 7 6 , f i v e agents of DINA occupied the house 
at 1587 Conferencia Street detaining those present and arresting persons coming 
to the house. They stayed there u n t i l 6 May 1 9 7 6 . Mr. Zamorano Donoso was 
arrested on 4 May 1976 while entering the house. He was wounded i n the leg while 
being apprehended and taken to the public assistance hospital where he was 
registered by his i n i t i a l s only, as a diabetic. 

PERSONS MAKING THE ARREST 

DINA 

WITNESSES 

Juan Becerra Barrera 

María Angélica Gutiérrez Gómez 

Demetrio Gutiérrez 

OTHER PERSONS ARRESTED ON SMÏE OCCASION 

Jaime P a t r i c i o Donato Avendaño 

Jorge Onofre Muñoz Poutays 

VffilTTEN OR OTHER ACKNOWLEDGEMENT OP ARREST 

N/A 

OTHER RELATED CASES 

Jaime P a t r i c i o Donato Avendaño 

Jorge Onogre Muñoz Poutays 

B. DETENTION 

DESCRIPTION 

N/A 

DATES PLACES 

(a) N/A 

N/A 

V i l l a GrJJTialdi 

(Ъ) Cuatro Alamos 

(с) 

(d) 
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WITNESSES 

Place (a) N / A 

(b) 

(c) 

(d) 

WRITTEN OR OTHER АСИГО¥1ЕР0Е['ШЖ OP DETEI-ITION 

N/A 

TREATMENT 

N/A 

C. lEGAL PROCEDURES (Amparo, criiuinal) and results 

T Y P E 

(a) Amparo 

(b) Amparo 

COURT 

Appeals of Santiago 

Appeals of Santiago 

NÜÍH3ER D A T E O U T C O M E / D A T E 

3 8 6 - 7 6 1 2 / 5 / 7 6 Denied 5/б/7Б 

6 9 6 - 7 6 5 / 8 / 7 6 Denied 

(c) Criminal l l t l i Criminal Court 6 7 9 9 - 1 3 2 4 / 6 / 7 6 At stay l / 3 / 5 / 7 8 

Proc. of Santiago 

DESCEIPTION 

Writs of Amparo as well as Criminal Procedures charging kidnapping and 
i l l e g a l arrests have heen suhmitted to the Courts on behalf of the three victims 
arrested on 1 5 3 7 Conferencia Street of Santiago during 4 and 5 May 1 9 7 6 . The 
writs of Amparo were a l l denied on the basis of the information provided by the 
Minister of Inter i o r to the Courts that those three persons have never been 
arrested by order coming from t h i s M i n i s t r y . The criminal proceedings were 
suspended under the Amnesty Law No. 2.19D;fi.of 1 9 A p r i l 1 9 7 8 . 

D. I N Q U I E T E S B Y N A T I O N A L A N D / O R P J T E R N A T I O N A L O R G A J N T I Z A T I O N S 

Vicaría de l a Solidaridad 

International Red Cross 

I I I . I N P O R I ^ A T I O N F R O M T H E G O V E R H Ü - Í E N T 

1 . The Ministry of Interior informed the Court on I 6 June 1 9 7 6 that 
Mr. Zamorano Donoso does not show police record and thai he has not been arrested 
by order of that Ministry.' 

1 / Amnesty Law of I 8 / 4 / 7 8 . 
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2 . On 2 5 August 1 9 7 6 the Government of Chile i n reply to a request of the 
Chairman of the Ad Hoc Working Group stated that "there i s nothing on the record 
to show that he has heen, or i s being detained i n Chile. This does not mean that 
he may not have l e f t the countiy i l l e g a l l y , under a false i d e n t i t y , as happened 
on many occasions, or that he i s not involved i n underground a c t i v i t i e s inside 
Chile". On 3 0 August 1 9 7 6 the Government of Chile informed the 
Ad Hoc Working Group that Mr. Zamorano Donoso " l e f t the country on I3 May 1 9 7 6 
by a f l i g h t departing from Pudahuel Airport for iirgentina" . ( A / 3 1 / 2 5 3 , 

para. 1 7 7 , annex IX). 

3 . DHíACOS (Dirección Nacional de С jmmicaciones del Gobierno) stated 
pu b l i c l y on 1 4 and 1 7 July 1 9 7 6 that during the month of May several clandestine 
information centres of the Chilean Communist Party have been i d e n t i f i e d and that 
t h e i r members were arrested. No names were mentioned. 

IV. EVALUATION 

The testimony of witnesses to the arrests of I 5 8 7 Calle Conferencia r e l i a b l y 
attest to t h e i r arrest by agents of the DINA. The nexiTspaper report adds weight 
i n txTO of the cases. The Ministry of the Interior's response that i t had no 
record on the arrests i s irrelevant since DINA had independent powers of arrest. 
The investigation should continue into the persons malcing the arrests and the 
persons i n charge of and the records of the various detention centres. 

V. ANNEX 

Excerpts from Dónde Están? 1 / 

PACTS 

This person i s a member of a group of f i v e Communist leaders who were arrested 
between 4 and 6 May 1 9 7 6 at I 5 8 7 Calle Conferencia during an operation carried out 
by DINA. The house had been occupied by DINA since 3 0 A p r i l 1 9 7 6 . 

The records of the proceedings broiight before the Eleventh Departmental 
Criminal Court of Santiago (Case No. 6 7 9 9 - I 3 ) charging the abduction of 
"Mario Zamorano and others" contain the folloxidng testimony given by 
Mr. Juan Becerra Barrera, the oimer of the hoxise where the events occurred; 

"For 1 5 years, I have been a friend of Mario Zamorano Donoso, who, 
l i k e me, was a leather viorker. I supported l e f t i s t p o l i t i c a l p a r t i e s , but 
was not registered as a regular or active member of any of them. Two years 
ago, Zamorano asked me,, on the basis of our friendship, to lend him my house 
so that he could occasionally meet there with friends. I agreed, but did 
not ask vihat kind of meetings would be held. They took place every two or. 
three months. Except for Zamorano, I did not know the people involved and 
I did not talte part i n the meetings. On 3 0 A p r i l 1 9 7 6 , at about 3.3О a.m., 
a vehicle arrived at my house and some men got out. They asked me whether 

1 / Publication of the Vicaría de l a Solidaridad of the Archbishopric of 
Santiago, C h i l e , containing information of 4 7 7 cases of missing persons. 
Case No. 6 6 , volume 2 , page 3 1 7 -
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I knew María Teresa Zuñiga, who l i v e d at 4 9 4 Б Calle Alejandro del F i e r r o . 
I told them that I did know her, that she vras my sister-in-law. They said 
that she was dead and that I had to go to the m̂ orgue to i d e n t i f y her hody. 
I said I would go and got into t h e i r car. A f t e r a few blocks, they t i e d me 
up and blindfolded me and, after about an hour and a half i n the car, they 
took me to a place of interrogation. \!Ъеп I asked where I was, they said, 
"Near Cartagena". I vas able to see through the b l i n d f o l d that my 
sister-in-law was also being held there. They "questioned" me by h i t t i n g me 
and giving me e l e c t r i c shocks. They asked me whether I knew Mario Zamorano 
and, f i n a l l y , I had to admit that I did know him, that he was the only one'of 
the persons who came to my house that I did know and that some meetings had 
been held there. I also had to admit that a meeting would be held i n my 
house between 4 and 5 May. 

After a l l that, I was taken to my house, together with my s i s t e r - i n - l a x i , 
Teresa Zuniga Guajardo, and my wife, Maria Angélica Gutiérrez, who had been • 
detained somewhere else. ' Five persons carrying machine-guns stayed with us 
i n the house and ordered us to act normally, but did not l e t us go out 5 even 
the daily shopping was done by those men, who remained on guard an entire day 
and night. 

On 4 May, at about 7.ЗО p.m., my friend Mario Zamorano pulled a cord that 
opened the door and came into my house. He was immediately arrested and, 
very quickly, an incident occurred and a shot was f i r e d . I do not know 
whether Mario Zamorano t r i e d to grab a machine-gun and one of the people on 
guard that'day shot him, but he was wounded in the thigh and then 
blindfolded and taken to another room. That same evening, between 
8 and 8 . 3 0 p.m., another person whose name I do not l-aiow arrived at the 
house; he wore glasses and looks l i k e the person whose photograph уогг have 
shovm me; he (Jorge Muñoz Poutays) was also arrested. Between 
1 0 . 3 0 and 1 1 p.m., those two persons were taken out of my house to another 
place by the people viho arrested them. On the following day, 5 May, at 

. about 9 a.m., another person arrived, the one whose picture i s shown on 
sheet 4 0 (verso), and-he, too, was arrested. Later, another man whose name 
I do not remember was arrested and, at about midnight, they were taken 
somewhere else by t h e i r captors." 

These laj&it two persons were Jaime Donato Avendaño and Uldarico Donaire Cortés. 

The statement continues: "... Mien I was questioned i n the place to which 
they took me, I viaS t o l d that the captors and interrogators v/ere from DINA and 
they explained who they г̂геге ... I should t e l l you that, when the DINA o f f i c i a l s 
questioned me to get me to confess, they not only beat me, but also said that, i f 
I did not t a l k , they v/ould k i l l my children". 

In the svrorn statement he made before Notary Public Art-uro Carvajal Z., 
Mr. Juan Becerra Barrera provides additional information about vjhat happened i n 
Calle Conferencia. His statement reads i n part: "On б May, a young vroman whom 
I Imow, -Elisa Escobar, came to ask about Mario. It was about I . 3 0 p.m. when she 
arrived at the house and 2 p.m. when they took her av.ray. They acted normally, as 
though she v;ere just going out with two people. 
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The DINA agents stayed i n the house u n t i l б May, when a doctor arrived. He 
liras t a l l and quite fat and had a big paunch, a ruddy complexion, greying blond 
hair and very thick glasses and wore a white apron. He told us to relax and sleep, 
that we would dream and forget everything, 'The nightmares, you i/retched Marxists' ; 
he also played soft music for us". 

Sheet 48 (verso) of the above-mentioned record contains the following 
testimony by Maria Angelica Gutiérrez Gómez; " I have been married to 
Juan Becerra Barrera for two years. I know that hi| i s a friend of 
Mario Jaime Zamorano Donoso and was also afeare that, a,bout t o years ago, he agreed 
that Zamorano Donoso and some of his friends could meet priva t e l y i n our house; 
I accepted the situation because my husband was the one v;ho had made the 
arrangement. If/hat happened was that, on 30 A p r i l 1976, at З.30 a.m., a car arrived 
at the door of our house. Ifeat I mean i s that some people knocked on the door at 
that hour, saying that they wanied to speak v/ith the ovmer. My husband got up and 
so did I . Iftien Vie opened the door, vre savr that there 'was a Car there, v/ith 
three or four men. They asked whether we knevi Maria Teresa Zuñiga. My husband 
said that vxe d i d , that she v/as a sister-in-lavr. They said that she had had an 
accident and that he had to go to i d e n t i f y her. They took my husband away and 
said that I could not go, but that, i f necessary, they vrould come back for me. 
The folloviing morning, at about 6 . I 5 a.m., as I vras v/aiting f o r a bus i n front of 
my house with m.y cousin, Eliana 'Vidal ( l do not knov/ exactly where she l i v e s now), 
I v;as arrested by persons viho shov;ed me a badge and said that they vxere from DINA. 
They put me i n a car, blindfolded me and took me somevihere that I did not know, 
vihere I vras beaten and questioned about various personal matters, which, as I t o l d 
them, r e a l l y did not have anything to do vrith my arrest. They said that I had to 
answer t h e i r questions and, l a t e r , they took me to another place, a small 
bungalovr-type house, vrhere they again i l l - t r e a t e d me and asked vrhether I knev-r 
various persons Vfhose names they mentioned, but vrhom I did not knovr. They also 
shovred me photographs and I did not Imovr anyone; the only person I vras able to 
recognize vras Mario Zamorano. They pressured me and h i t me a l o t and even 
threatened to k i l l my daughters i f I did not co-operate vrith them. Then I and my 
rel a t i v e s vrere taken back home. ¥e vrere kept i n the house by f i v e armed men who 
ordered us to act normally, but did not l e t us go out ; they did the d a i l y 
shopping, changed guard duty every day, searched the house and the furniture and 
asked a l l kinds of questions. On the evening of 4 May, Mario Zamorano came to 
the house. He vras immediately poimced on by the men on guard. A shot vrerit o f f , 
but everything happened so quickly that I cannot explain hovr Mario Zamorano vras 
vrounded i n the thigh. A l i t t l e vrhile l a t e r , another man who knocked at the door 
and wa.s l e t i n vras also arrested. He i s the one vrith glasses vrhose picture I savr 
on sheet 4I (verso) of the records. At about midnight, the tvro men vrere taken out 
of the house. The men vrho a.rrested them and took them avray vriped the blood off 
the f l o o r and burned t h e i r blood-stained clothes. On the follovring day, two other 
men v/ho came to the house vrere also arrested; the picture of one of them i s on 
sheet 40 (verso) and I do not know vrho the other one i s . Those tvro men víere taken 
out of the house at midnight. I think that, on the follovring day, 6 May, a woman 
vras arrested but I did not see her. After a l l t h i s happened, the men, vrho had 
kept us i n the hoiise l e f t , saying that they vrere from DUTA and that vre must keep 
quiet about a l l t h i s , that, i n the long run, i t vrould be for our ovm good ...". 

The home of Juan Becerra's mother at 5113 Calle Alejandro del Fierro had also 
been occupied by security agents since 30 A p r i l 1976. Mrs';' Mercedes Barrera Pérez, 
the vridovr of Becerra, J u l i o Maigret Leyton, Nadia Becerra Zúñiga, 
Sonia Becerra Barrera, her ten-year old son and some other people vrere there. 
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With regard to v;hat happened at 5II3 Calle Alejandro del F i e r r o , the 
following testimony of the A u x i l i a r y Bishop of Santiago, Enrique Alvear U r r u t i a , 
appears on sheet 35 of the records of Case No. 6799-13: "On 1 May, I went to a 
private home at 5 I I 3 Calle Alejandro del Fierro at the request of a person who 
had asked me to leave some medicine for one of the detainees, Mr. Hernán Maigret, 
who, according to vihat I had been t o l d , was suffering from a very bad earache. 
I noticed that there were several people there, including some children; I l a t e r 
found out that they l i v e d at 1587 Calle Conferencia. Шеп I arrived, I v;as 
struck by how calm i t was there. This vas probably so as not to arouse the 
suspicions of the neighbours or of people who arrived and had no idea of what was 
going on. After I had been there a moment, I wanted to leave, but a man said, 
'You are -under arrest'. Шеп I questioned him, he i d e n t i f i e d himself and showed 
his БША i d e n t i t y card. VJhen he found out that I was a bishop, he decided to 
confer by telephone-. The person to whom he spoke wanted to know the name of the 
person vjho had given.me the medicine, but I refused to t e l l him. When I had been 
there about tv/o hours, the ehief arrived; he informed me that he vrould not i d e n t i f y 
himself and vrould not t e l l .mc to what service the persons vjho vrere occupying the 
house belonged. I said I already knew that they belonged to ВША. He then began 
to ask me personal questions ajid.,wanted to- go-on asking me others, but I refused 
to answer. I asked him v/here the warrant f o r my arrest vras; i n reply, he said 
that I was only being 'retained'. Then he said, 'Since you do not want to talce 
part i n the f i g h t against Communism, vjhich i s against Chile and the Church, you 
can go'. But when I went out, a photographer follovred me for a vrhile and t r i e d 
to take my pi c t u r e . I realized that he was a ВША. agent. ¥nen he had followed 
me for several blocks, I decided to ask him v;hether I v/as the person he wanted; 
that made him very- angry. This cle a r l y shov/s that the personnel of ВША vrere 
paying no attention to the provisions of the lav; vjhich require v.rarrants for arrest 
and state that detainees must be held i n certain o f f i c i a l places. I therefore 
v/rote to the President of the Supreme Court and the Minister of Justice (on 
4 and 5 May, respectively) to bring these facts to t h e i r attention so that they 
might report them to the î'Iinister of the Interior 

Another important statement about the events that culminated i n the arrest 
of the above-mentioned Communist leaders v;as made by 
Mrs. Maria Teresa Z-úñiga Guajardo, who went t o the Eleventh Departmental 
Criminal Court of Santiago to appear as a v/itness i n the hearing of 
Case No. 6799-13» but V7as unable to t e s t i f y because, according to the information 
provided by the ju^ge, the investigation vras closed and the decision had been 
handed dovm (in accordance v/ith the provisions of Decree-Lavr No. 2,191 of 1976, 
l<novm as the Amnesty Lav;). 

On 10 A p r i l 1973» the v.dtness made before Bemetrio Gutiérrez, a notary p u b l i c , 
a sworn statement to the following effect: 

On 29 A p r i l 1976, she l e f t her place of vrork, a leather vrorkshop v/hich i s 
located at 1587 Calle Conferencia, Santiago, and belongs to Juan Becerra Barrera, 
and took a bus to go to her house at 4946 Calle Alejandro del F i e r r o , Quinta Normal. 
The bus vrent along Avenida Las Rejas. A man asked her how f a r i t was to 
Calle San Pablo. She got off at the corner of Las Rejas and San Pablo and the man 
who had spoken to her got off behind her and asked vihether she was 
Maria Teresa Zuniga. Then he showed her an iden t i t y card vhich she did not 
manage to read and told her that he was from the Investigation Bureau and that her 
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brother-in-law, Juan Becerra, had brought charges against hei- f o r stealing leather. 
She promptly denied the charges. Just then, a large, l i g h t blue car stopped near 
them and four other men got out of i t . They made her get into the car and said 
that they vrere a l l from the Investigation Bureau, but did not show any warrant f o r 
her arrest. She shouted and denied the accusation against her. They h i t her 
many times. It was approximately & p.m.. They went cast along San Pa,blo and, 
when they got to Matucana, they bl?Lndfolued her and tied her up. A f t e r a short 
r i d e , she was taken to a place which she could not idontifjr. l/hen they arrived, 
they told her that they were not from the Investigation Bureau, but BINA^ э-gents. 
They said that they wanted to laiow the vdiereabouts of Mario Zamorano Donoso and 
that she liad to t e l l them, since she was his mistress. She denied that and said 
that she did not know where Mario Zamorano l i v e d , x-rno was an acquaintance of hers 
and a friend of her brother-in-law, Juan Becerra. They then stripped her and 
tie d her to a metal grating. They beat her hard, gave, her e l e c t r i c shocks, then 
threw water on her and gave her some more strong e l e c t r i c shocks. They threatened 
to arrest her da^ighter and give her the same treatment. At about 2 a.m., they 
dressed her, -wrapped her up i n a blanket and took her i n a car f u l l of people to 
another place that was f a i r l y f a r away. There, they continued to beat her on the 
face and body, always asking the whereabouts of Zamorano. Then they took her 
outside and t i e d her to a tree. She could hear the sound of leaves and water. 
She was s t i l l blindfolded. 

They took her back into the house and took off the b l i n d f o l d . In front of 
her was her brother-in-law, Juan Becerra, vfho had also been arrested and taken 
there. They asked her to id e n t i f y him and contimied to beat her and threatened 
to - k i l l her. -.They t i e d both of them up and gave them e l e c t r i c shocks, s t i l l asking 
the same question. 

They made her straighten herself up a b i t and comb her h a i r . She realized 
that her face had been completely disfigured by the beatings they had given her. 
They took her av/ay from that place i n a car to within a few blocks of the house at 
Calle Conferencia, whose entrance was perfectly v i s i b l e . The car remained parked 
there with her and several agents i n s i d e . They ordered her to i d e n t i f y anyone 
who went into the house, but no one went i n during that time. Later, 
Angélica Gutiérrez Gómez, Juan Becerra's wife, and her cousin,, Eliana V i d a l , 
came out. They were both immiediately arrested and put into the same car, which 
г/as then driven o f f . It stopped i n front of another place, where the two detainees 
were taken out. The car, with the deponent inside , returned to park near the 
house at 1587 Conferencia. 

After a while, J u l i o Maigret Leyton, another brother-in-law of the deponent, 
came out and drove off i n a Citroën van, which was followed by the car i n which 
the deponent was being held. He drove to the house on Alejandro del F i e r r o , 
w h e r e h e got out. The other car passed i n front of the house without stopping 
and parked where i t had been before. Not long afterwards, two other cars arrived 
and parked i n front of the f i r s t one. Several agents made the three other 
detainees, Juan Becerra, Angélica Gutiérrez Gémez and Eliana V i d a l , get out of 
these two cars. They a l l went into the house on Conferencia, where the vàtness 
had to l i e dovm because she f e l t very i l l . It vras about 1 p.m. on 30 A p r i l . 

The deponent stayed i n bed f o r several days. They to l d her that a doctor 
would come to see her, but no one came. Five DINA agents, a l l armed with 
machine guns, stayed inside the house day and night. The persons detained there 
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were the deponent, the three other persons mentioned above, the two minor 
daughters of Becerra and Gutiérrez and Lastenia Palacios Becerra, Juan-Becerra's 
cousin. Eliana Vidal's young son, M i g u e l Angel Retamal V i d a l , was also there. 

During, the day, the detainees were a l l kept i n the workshop, where they 
pretended to.be working normally on leather cases and waited on customers who 
came i n . The DINA agents stayed i n an inside' corridor, where they could keep an 
eye on the group and ..check the people who came i n from the street. On 4 May, 
the deponent, Teresa Z'uñiga, was forced to get up, j o i n the group and pretend to-
be vrorking with them. '• At 5 p.m., they took her back to her room and locked her 
i n while the others continued to work. 

After a while, she heard someone else come into the house and, almost 
immediately, a shot was f i r e d . She heard one of the agents, who was spealcing into 
a radio say, "Miss Z. arrived and shot herself i n the thigh. She i s losing a l o t 
of blood". A l i t t l e l a t e r , another person came i n and she realized that the 
agents were arresting him outside her room. She looked through a crack i n the 
door and saw a t a l l , t h i n man with glasses whom she did not,know. The agent 
again spoke over the radio, saying, "Gladys Marin's husband has arrived". 
Shortly afterwards, i t became dark and they took the two detainees away. Through 
the crack i n the door, the deponent saw the two men being taken out to the st r e e t . 
Although she could not see the face of the person who had been wounded, she could 
see that he \\ras being dragged along, capped i n a blanket.. The agents said that 
he vras losing a l o t of blood and that he vrould probably lose a l e g . Vftien they 
went out, Juan Becerra came into her room and told her that the wounded person, 
whom the agents had referred to as "Miss Z.", vras, i n f a c t , Mario Zamorano Donosoj 
vrho "had been shot point blank i n the leg as soon as he entered the house. 

At about noon the next day, 5 May 1 9 7 6 , another man vrho came to the house vras 
arrested. The agents said, "V/e've got the one from Ch i l e c t r a " . The deponent 
vras taken to a dark room, where the detainee vras ly i n g tied up on the f l o o r vrith 
scotch tape over his eyes. He v/as vrearing a vraistcoat and a scarf. They made 
her i d e n t i f y him and even shovred her h i s . i d e n t i t y card, but she said she had never 
seen him before and stuck to that reply. They kept him tied up i n that position 
a l l afternoon.. ' Later, the deponent learned from her brother-in-lavr that another, 
man ha.d been arrested, but she did not see him. The tvro vrere taken out of the 
house at dark. 

On б May, at I . 3 0 p.m., vrhen'the deponent vras i n the workshop vrith a l l the 
other detainees, a young vroman, vrhom she Icnevr as Marcela and vrho had come to the 
house before, arriv e d . She vras t h i n , had long hair and v^ore dark glasses. As 
soon as she came i n , the DINA agents appeared and forced her to.go into a room, 
where they kept her f o r about 20 minutes and "fchen took her out to the street, 
making i t look l i k e a normal e x i t , and put her i n a t a x i . ' The deponent found out 
l a t e r from her brother-in-lavr that the vroman,' s r e a l name vras E l i s a Escobar Cepeda 
and that the men who had been arrested the day before vrere Jaime Donate Avendaño 
and Uldarico Donaire Cortés. 

On 7 May, the agents brought i n a short, fat man vrho vrore glasses and had a 
ruddy complexion. Hé had on a white apron and the agents said that he vras a 
doctor. The man gave her a cursory examination and said that she could go home. 
She did not vrant to leave u n t i l evening because she vras i n great pain and her face 
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was s t i l l very swollen. During the day, Lastenia Pa,lacios l e f t the house. When 
i t was dark, the so-called doctor again told;her to leave, saying that she should 
completely forget what had happened i n the hfuse i n the l a s t few days and that she 
should not t e l l anyone about i t . She called a t a x i , got into i t with 
Miguel Angel Retamal and returned to her house on Calle Alejandro del F i e r r o . 

OTHER ШЕОШ-тТЮН 

It was u n o f f i c i a l l y lea,rned that Mai'io Zamorano Donoso was taken to the 
public assistance h o s p i t a l , where he v/as registered binder his i n i t i a l s . In the 
abduction proceedings the public assistanco hospital was requested to provide an 
o f f i c i a l report, but i t s t i l l has not complied with the reguest. 

REFERENCES BI THE PRESS 

The National Directorate of Socia,! Information ( D I N A C O S ) stated рг;Ь11с1у on 
14 and 17 July 1976 that several clandestine information centres of the Chilean 
Communist Party had been discovered i n May 1976 and that members of the 
clandestine Communist Party who vrere involved i n such a c t i v i t i e s had been arrested 
there. It was admitted that various persons connected v/ith the Communist Party 
had been arrested i n May, but no names v/ere given. 

The 12 August 1976 issue of the magazine Qué Pasa dealt v/ith the subject i n 
an a r t i c l e e n t i t l e d "Del MIR a l P.C." and quoted the names of some of the persons 
who had been abducted, including, i n t e r a l i a , Arturo ¥eibel, i n March; 
Bernardo Araya, the former secretary of CUT, i n A p r i l ; Uldarico Donaire, of 
Dnprenta Horizonte, and V i c t o r Diaz, the former Deputy Secretary-General of the 
Communist Party i n May. 

LEGAL ACTION 

An application f o r amparo v/as lodged on behalf of the person concerned on 
12 May 1976, under Case No. 386-76, but i t v/as rejected on 5 June 1976. 

On 5 August 1976, an application for amparo v/as lodged on behalf of the 
persons concerned, Jaime Donato and Jorge Muñoz Poutays (Case No. 696-76) . After 
the Minister of the Int e r i o r had reported that there v/as no information 
concerning these persons, the court rejected the application f o r amparo v/ithout 
any action having been talcen on the applicants' request that DIITA should be asked 
to provide information, since i t had been responsible for the arrests and 
subsequent disappearances. These decisions rejecting the applications for 
amparo v/ere appealed to the Supreme Court, v/hich upheld them v/ithout requesting 
any further information. 

Appropriate criminal proceedings v/ere therefore i n s t i t u t e d ; a complaint of 
abduction of Mario Zamorano, Jaime Donato and Jorge Mimos v/as brought against the 
DINA agents v/ho had arrested them and against the person or aaithority responsible 
for the arrests. In the complaint i t v/as requested that 
Colonel Manuel Contreras Sepúlveda, the Director of DINA, should be subpoenaed 
to give the court information on the arrests and furnish the names of the 
DINA agents who had stayed i n the building on Calle Conferencia. The Court agreed 
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to that request, hut the suhpôenaing of БША gave r i s e to the lodging with the 
Supreme-Court of a complaint''hy-the head of БША, Manuel Contreras Sepúlveda, who 
accused the judge of arrogance and insolence. Upon being informed of ;the 
complaint, the -Supreme Court, although i t did not consider i t s decision either 
insolent or- arrogant, ordered the judge on 1 4 September I 9 7 6 to r e s t r i c t the 
decision and the o f f i c i a l communication to the specific facts being dealt with i n 
the proceedings i n question. During the proceedings, statements were also made 
by Bishop Enrique Alvear U r r u t i a , Mr. Jua-i Carlos Becerra Barrera (an eye-witness) 
and Mrs. Maria Angélica Gutiérrez de Becerra. 

The proceedings aré. s t i l l mider way. 

With regard to the operations which took place at 1 5 8 ? Calle Conferencia, .and 
5 1 1 3 Calle Alejandro del F i e r r o , the Government of Chile included i n the annexes 
to i t s comments on the report of the Ad Hoc Working Group on the Situation of 
Human Rights i n Chile a sworn statement by Mr. J u l i o Hernán Maigret Leyton, 
occupant of the second of the above-mentioned addresses, i n which he said that, on 
3 0 A p r i l , an o f f i c i a l of ВША came to his house and'remained f o r several'days 
without arresting anyone; he also stated that Bishop Alvear was there. This 
f u l l y confirms what was stated i n the complaint made i n the case, i n which i t was 
reported that БША personnel stayed i n the house for several days and that 
Enrique Alvear was held there f o r three hours, as he himself had stated i n his 
testimony i n the criminal complaint»...(the arrests took place at 

1 5 8 7 Calle Conferencia). The Government of Chile also included a sworn statement by 
Luis Lacoste Ossa, "occup-ant'of the property...sizbnated at I 5 8 7 Conferencia Street", 
who c e r t i f i e d that "during my stay at the" above address, no person was. searched or 
arrested by the p o l i c e , the m i l i t a r y or investigating o f f i c i a l s " (annexes 9 and 1 0 
of the report i n question, pp. 4 6 to 5 1 ) . This sworn statement by 
Mr. Lacoste Ossa dates from September 1 9 7 6 , when he was, i n f a c t , the occupant of 
the property situated at 1 5 8 7 Calle Conferencia, bxii that was four months after 
the arrests had taken place i n that house. After what happened, 
Mr. Becerra Éarrera did not go back to Calle. Conferencia-but- went to his mother's 
house at 5II3 Calle Alejandro del Fierro and the other house was rented to 
someone else who had no idea at a l l of the arrests, (which had taken place i n 
early May 1 9 7 6 ) . This i s made quite.clear i n the statement, which reads: "during 
my stay i n that house', no person was searched or arrested". I f hé has been l i v i n g 
i n that house only since June 1976, his statement"obviously 'oes not constitute 
evidence of. any.-kind. 
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Case Report No. 2 2 

1 . IDENTITY; 

1-, Surna.Tne''̂  Surnsffle^ ^ F i r s t names 

CONTRERAS MAÏ,IJjE ' CARLOS IRMBERTO 

2. S e r . i M • 

3 . B i r t h date or ago*/: 5 Decemher 1 9 4 6 

4 . Nationalj.ty.; Chilean 

5 . Identity Card Jic,; 2 4 7 . 6 0 7 Sai:.tia.go 

6< l^larita.l stax'-is; Mai'rJ.ed. 

7- Number of children; 2 cbildren 

8. Domicile? Tokio 6 7 2 9 , La Florida 

9 . Profession; Pharmacist 

1 0 . O f f i c i a l positions held (Governor, etc»)î СошюИтап for the c i t y of 

Concepción 

1 1 . P o l i t i c i a l a f f i l i a t i o n s ; . Communist Party. Member of the Central Committee 
of the Communist Party of Chile. . 

1 2 . References/Sources(lists, reports, e t c . ) : 

(a) E / C N . 4 / 1 2 2 1 , para. 1 0 2 (a), E/CN . 4 / 1 2 6 6 , para. 6 6 , A / 3 2 / 2 2 7 , para. I O 4 , 

A / 3 3 / 3 3 1 , para, . 3 9 9 , Ë / C N „ 4 / L 3 1 0 , para. 1 1 4 

(b) Vicaría de l a Solidaridad 'Dónde Están" Case No. 25O ( V . 5 , page 9 9 0 ) 

(c) E l Merc ario, 1 2 and 1 3 February 1 9 7 7 

(d) Testimonjr of witness No, о of 24 September 1 9 7 9 before the Expert on . 
the fate of missing persons i n Chile, 

I I , THE_ÇASE 

A. ARREST 

DATE TIME PLACE 

3 November I976 1 1 , 3 0 a,m,. Nataniel Cox Street, between 

Coquimbo and Aconcagua Streets 

^ At the time of disappearance 
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DESCRIPTIOF 

Mr. Contreras Maluje was inj-ured. I t appeared to be a street accident. 
Police came to the scene but could not offer assistance to the victim since they 
had to clear the "area to f a c i l i t a t e Contreras Maluje's arrest by members of DIM 
who i d e n t i f i e d themselves as such to carabineros without shov/ing an arrest warrant. 
The victim shouted h i s name, that he was being arrested by DIM and that h is 
rel a t i v e s should be n o t i f i e d . After being subdued he was taken away i n a l i g h t 
blue Fi a t 125 licence plates lïor EG-388 of Los Condes. Tlie car belonged to 
General Jorge Ruiz Bunger of the A i r Force. 

PERSONS IMKING THE ARREST 

DINA 

WITNESSES 

Clemente Nicolás Burgos Valenzuela - Jaime Osvaldo U b i l l a H b i l l a -
Luis Rojas Reyes ~ Claudio Jiménez Gavieros - Luis Enrique Hasbún Fuentes -
Fernando Carlos Meneses Gutiérrez - Marta Donoso Alarcón - Irene Díaz 

OTHER PERSONS ARRESm) ON SAME OCCASION 

None 

WRITTEN OR OTHER ACKNOV/LEDGEMENT OF ARREST 

None. Nevertheless, testimony of h i s arrest has been.given by Captain of 
Carabineros Clemente Nicolás Burgos Valenzuela to the Court of Appeals of 
Santiago and to the Ad Hoc Working Group. Captain Burgos was on the scene when 
arrested. Other testimonies were provided by the following persons: 

Luis.Rojas Reyes., Jaime Osvaldo H b i l l a ubilla, Manuel Fernando Villanueva Rios, 
Claiodio Jiménez Cavieres and Robinson Ascencio Medina.. 

OTHER RELA-TED CASES : 

N/A 

B, DETENTION 

DESCRIPTION 

N/A 

DATES PLACES 

(a) 

( b ) : 

(c) 
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WimSSES 

Place (a) 

Place . (Ъ) 

Place (c) 

Place (d) 

WRITTEN OR OTHER AGKNOWLEDOEMENT OP J DETENTION 

None 

TREATMENT 

N/A 

I£GAL PROCEDÏÏRES (Amparo, crlmnal) and r e s u l t s , 

TYPE СОШТ 

(a) Amparo Appeal of Santiag 

(b) Criminal 5th Criminal 
Proc. Court of Santiago 

2 N D M l i t a r y 
Court of Santiago 

DESCRIPTION • 

A sequence of the l e g a l procedures i s presented to il l u s t r a t e - the case as 
ows: 

1 5 November: an application f o r a writ of amparo i s f i l e d on hohalf of 
Carlos Centreras Z'r.luje. 

Amparo Proceedings: 

1 6 November 1 9 7 6 : the Court of Appeal requests a report fron tho. 
6th Caracinoros Station at Santiago and iron the riinipter of tho I n t e r i o r , 

NUMBER DATE DATE OUTCOME 

•o 1 . 0 2 0 ^ 7 6 . 1 5 / 1 1 / 7 6 3 1 / 1 / 7 7 Oiuered his 
released/ 

1 0 3 , 3 7 2 ) 

) 

) Joint Procediures 
2 . 6 4 1 - 7 6 ) 5 / 7 / 7 8 Temporary 

) suspensioru / 
of Invest.—' 

1/ Governnent did not comply with tho Judgement of the Co\n?t. 

2/ Ordered by Martial Court on 28/12/78 
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23 ITovenber 1976; The Minister of the Interior infoms the Court that 
Carlos Contreras Ifeluje has not heen arrested on the orders of the Ministry 
of the Interior. 

50 Novenber 1976: At the request of the applicant, the Court orders that 
another report stating "categorically" whether Carlos Contreras Maluje is in 
any premises operated by DIM or any other security agency. 

21 December 1976; The Mnister of the Interior replies that the Mnistxy'.s 
card index contains no record of the person under investigation and that 
there is no reliable evidence of his having been arrestad by any security . 
organization. 

29 December I 9 7 6 : The Court of Appeal calls for a further report from the 
Mnister of the Interior. 

17 January 1977: The Mnister of the Interior provides the Court of Appeal 
with infomation similar to that referred to above. Luis Egidio Contreras 
a lawyer and father of the amparado (the person in respect of whom the 
applications wore made for a writ of amparo •)>• 'calls • -for enforcement of the 
remedy of amparo. 

31 Janviary 1977: The Court of Appeal takes a decision on the application for 
enforcement of amparo, admits i t and declares that the Mnister of the 
Interior must order the immediate release of the amparado so as to restore 
the rule of law and ensure due protection for Carlos Contreras î%luje. 

СОМРЫЖСЕ ИТН THE JHOGEEMENT 

4 February 1977: The Mnister of the Interior infoms the Court that " i t is 
impossible to comply" with the order to release the amparado since, as he had 
'infomed the Court earlier, Carlos Contrems Maluje is not being, and has not 
been, detained by order of the Mnister of the Interior or by any Government 
security services. 

11 February 1977: By unanimous decision, the Court of Appeal transmits the , 
record of the case to the Supreme Court as a result of the situation brought 
about by failure to comply with the judgement. 

7 April 1977: The Court of Appeal requests a report frcra the intelligence 
services of the Carabineros, the Navy, the Army and the Air Force. It also 
requests a report from the Chief Prefect of Investigations of Chile and 
summons various witnesses of the arrest to make statement. . The Supreme Court 
orders that the records.be returned to the Court of Appeal because 
"the measures" to secure compliance with the judgement "have not been 
exhausted". 

Al l the security Organizations reply, through the Mnister of the Interior, 
that Mr. Carlos Contreras. Maluje has not been detained by members of their , 
organizations or services. 

1 July 1977Í The Court of Appeal decides to report to the Supreme Court on 
the residt of the investigation ordered by the latter. 

http://records.be
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2 2 July 1 9 7 7 Î The Supreme Court decides to return the record of the case and 
to f i l e the dossier on the application f o r a vjrit of amparo» 

The whereahouts of Mr, Carlos Contreras Maluje are s t i l l unknovm, 'Criminal 
procedures f o r kidnapping and i l l e g a l arrest v/ere suspended on 2 8 / 1 2 / 7 8 because the 
elements of the crime, s p e c i f i c a l l y called out by the penal code, v/ere not 
s u f f i c i e n t l y proved, A complaint v/as f i l e d against such decision "before the 
Supreme Court; i t v/as denied on procedural grounds, 

D. INQUIRIES BY KATIOIiAL AKp/OR IITEKUATIOML 0НСАШ21АТ10Ж 

QHS 

Vicaría de l a Solida,ridad 

International Red Cross 

I I I , . POSITION OF THE GOVERNI.IENT 

(a) On 28 November 1 9 7 6 - the Ministry of I n t e r i o r informs the Court that 
Carlos Contreras Maluje "has not .been arrested on orders by the Ministry 
of the I n t e r i o r " , 

(b) On 2 1 December I 9 7 6 , the Plinistry of I n t e r i o r replies that the M n i s t r y ' s 
card index contains no record on the person \mder investigation and that 
there i s no r e l i a b l e evidence of his having been arrested by any security 
organizations. 

(c) Comm-unications from DINA to the M n i s t r y of the I n t e r i o r , 
dated 28 December 1 9 7 6 , states "the said person has not been recorded i n the 
Registry of the Dirección--de Inteligencia Nacional nor has he been detained 
by o f f i c i a l s of t h i s organization". 

IV, EVALUATION 

The testimony of mmerous v/itnesses r e l i a b l y attests to the arrest of 
M . Contreras Maluje by the DINA. The same conclusion v/as reached by the Covrrt 
of Appeals of Santiago and the Inter-ikierican Commission on Human Rights 
( E / C N . 4 / 1 3 1 0 , parao 1 1 5 ) , Tlio recponse of the Ministry of the I n t e r i o r that 
Contreras Maluje h d not been arrested on rders by the M n i o t r y or that i t had 
no record of Contreras Maluje aro not pG::-t-nent since DINA could arrest independently 
of the M n i s t r y . The M n i s t e r of the Interior's refu.sal to 03?der the release of 
Contreras Maluje i s understandable since the M n i s t r y had no authority over the 
DINA, which was responsible only to the M i l i t a r y Junta, The Supreme Court refused 
to address i t s e l f to the President of the Republic who had authority over the DINA 
to order the release of Contreras Maluje, The investigation should be reopened 
and, i n p a r t i c u l a r , the agents v/ho arrested Contreras Maluje should be questioned. 
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V. ШЕЕК 

Excerpts fron Dónde Están? l / 

PACTS 

At about 1 1 . 3 0 a.m. on 3 November 1 9 7 6 i n Calle ITataniol Cox, between Coquimbo 
and Aconcagua, and shortly after being h i t and injiired by a rainibus on the Vivaceta 
l i n e driven by Luis Rojas Reyes, who i s a bus driver by occupation, Carlos Contreras 
Maluje was arrested by DIHA agents, who i d e n t i f i e d themselves as such to 
Carabineros Captain Clemente ÍTicolás Burgos Valenzuela, who, having t r i e d to assist 
the injured person, had to co-operate i n c;iriying out the arrest i n accordance with 
the relevant orders of higher authorities i n effect at the time. 

The captors were driving a Fiat 1 2 5 , licence plate EG - 3 8 8 , from las Condes 
which proved l a t e r to belong to the A i r Force Intelligence Directorate and was, 
according to the many statements made by that Directorate, reserved for the exclusive 
use of the head of that security service at the time, Mir. Jorge Ruiz Bunger, who i s 
now a Brigadier General of the A i r Force and the Intendant of Puerto Montt. 

Although he was injured, the detainee managed.to shout f o r help. He accused 
his captors of being members of DIM,- gave his own f u l l name and occupation, 
explaining that he was an active member of the Communist Youth and a mimicipal 
councillor of the c i t y of Concepción,- and asked the crovm to n o t i f y h is family i n 
Concepción, at the Maluje Pharmacy, which belonged to h i s mother, 
Mrs. Maria Mercedes I-laluje David. 

The abductors pushed him v i o l e n t l y into t h e i r car and drove off along 
Calle Nataniel Cox towards the south. 

The following.vri-tnesses t e s t i f i e d during the ampara proceedings mder . 
Case No. 1 , 0 2 0 - 7 6 : ( l ) Clemente Nicolás Burgos Valenzuela, Captain of Carabineros, 
who stated " . . . I was present from the very star t at the arrest of 
Carlos Hmberto Contreras Maluje. In November - I do not remember the exact day -
I was d r i v i n g a jeep towards the 1 2 T H Carabineros Station at San Miguel. ' I'flien I 
got to Copiapo, I saw that there had been a t r a f f i c accident. I stopped and saw 
a minibus and a man l y i n g on his back about f i v e or six metres from i t . The 
people i n the crowd that had formed- said that, he had thrown himself against the 
minibus, which had h i t him. He was bleeding heavily from the head. 

Because of the сго̂л!, I l e f t the jeep about 40 metres away from the scene of 
the accident and, when I moved closer to have a look, I c l e a r l y heard him say that 
he was a former Communist municipal councillor of Concepción and that they should 
n o t i f y h is family, the Malujes, who owned a pharmacy i n Concepción. I then walked 
to the jeep to c a l l an ambulance and report the -incident to radio headquarters. 

1 / Publication of the Vicaría de l a Solidaridad of the Archbishopric of 
Santiago, Chile, containing information of 477 cases of missing persons 
Case No. 2 5 O , volume 5, page 9 9 O 
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£:..ir_oc the area was not xnttiin my j i i r i s d i c t i o n . h l i i l e I vras reporting to ray 
sL^peiLúrs, a Fi a t 125 arrived ( l do not renecber i t s licence plate minber now) 
anl four persons i n p l a i n clothes got out of i t . Tliey showed ие a DINA card and 
told rae tliat they were DINA o f f i c i a l s and that they had been seelcing to apprehend 
this person, i . e . Contreras lîaluje. Porthermore, wdion I approached Contreras, 
the victi i a of the accident, he shouted that I was the one who had called the DINA 
agents. According to the general rules \ю havo to observe when we aro on duty 
.nd personnel of the Intelligence Service are also involved, when they take over 
>'Э withdraw". 

"... As soon as the arrest was made, I personsi-lly recorded the above-wnentioned 
events i n the logbook of the 6th Carabineros Station ...". 

(З) Sheet 79 contains the following testimony by Mr. Luis Rojas Reyes, dr i v e r ; 
"... On 3 November of l a s t year, I was d r i v i n g a mirdbus on Vivaceta-IIatadero 
li n e No. 20 and, at Nataniel, beti-/een Coquimbo and Aconcagua, a man who was over 3 0 
threw himself i n front of the vehicle. Fortunately, I managed to bralce, but he h i t 
his head on the back part of the vehicle. I stopped and savi that there таз a 
Carabineros jeep behind the minibus, A Captain Burgos got out of i t and had a look 
at the injured man. The Captain-was looking at the inj-ured man when a blue Fi a t 125 
pulled up. Pour or fiv e persons i n p l a i n clothes got out and I think, but I am not 
sure, that they spoke x/ith the Captain, The p l a i n clothes people from the. F i a t 125 
picked up the injured man and forced him to get into the car, I say that they 
forced him because he x-ra,s shouting that they should not take him ax'jay and that they 
should l e t him die i n peace", 

"I did not see the licence plate of the l i g h t blue Fi a t 125. I also remember 
that Captain Burgos told me that t h i s matter x-rould not go to the courts, tliat that 
xias not necessary because personnel of DINA, or some other i n i t i a l s of that kind, 
had become involved i n the proceedings". 

In addition, report No. 72-102 (10-1-77) suhmitted by the Investigation Bureau 
to the F i f t h Departmental Criminal Coxirt of Santiago, containsj i n t e r a l i a , the 
following "I have the honour to inform you that there x/as delivered to me, together 
with the photocopy of the statement by Mr, Luis Contreras Aburto, a photograph of 
his son, \ J h e n t h i s photograph and six others were shoxm to Luis Rojas Reyes, he 
i d e n t i f i e d Carlos Hxanberto Contreras Maluje as the person who had throxm himself i n . 
front of the minibus he (Rojas Reyes) had been driving.and x-/ho had then been pushed 
into a l i g h t blue car by four or f i v e persons i n p l a i n clothes. Rojas Reyes also 
stated that the xmlcnoxm person i n question x/as xrearing glasses xíhen the accident 
occxrrred", 

LEGAL ACTION 

An application f o r amparo x-ras submitted to the Santiago Court of Appeal under 
Case No, 1,020-76. 

The many requests f o r information made to the Ministry of the I n t e r i o r xrent 
xHianswered, but the information requested of the 6th Carabineros Station i n Santiago 
confirmed the arrest and the circumstances i n xrhich i t had taken place. 
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The most conclusive evidence collected during the amparo proceedings and i n the 
oases brout^ht before the Office of the i l i l i t a r y Prosecutor and the F i f t h Departmental 
Criminal Court includes г 

1„ The statements made by various Carabineros o f f i c i a l s and, i n p a r t i c u l a r , by 
Captain Clemente Nicolás Burgos Valeiizuelaj 

2.. Infomation provided by the Carabineros confirming the complaints, made i n the 
application f o r amparo ; and 

3, Statements by the following c i v i l i a n -.witnesses: Claudio Ernesto Jimenez Caviere 
LirLs Rojas Reyes, Irene Diaz, Luis Enrique Rasbún Puentes and Femando Meneses. 

By an езссoptional-majority decision, the Santiago Court of Appeal granted the 
application f o r anparo and ordered the I l i n i s t r y of the In t e r i o r to release 
Ccvrloe Huiaberto Contreras Maluje, 

When the Ministry of the I n t e r i o r , replying to the Santiago Court of Appeal, 
stated that i t could not release Carlos Humberto Contreras Maluje, the f u l l Court 
ordered thab the records of the ease shcold be transmi.tted to the Supreme Court, 
since, the case \i&s a very important one that raised a question of "competence" which 
only that high Court could, decide, 

-.- The Supreme Court took..the unusml step of re f e r r i n g the case back to the 
Court of Appeal with the i n s t r u c t i o n that i t enstire, through the F i f t h (Judgements) 
Section compliance váth the decision of 31 January 1977 granting the application f o r 
amparo. 

Ü 

When the infomation i n the case was again submitted to the Supreme Court by 
the F i f t h Section of the Appeal Court, the Supreme Court only established an 
o f f i c i a l f i l e on "administrative matters" and avoided talcing the action so.ught by 
the app l i c a n t n a m e l y a request to the Executive Pov/er that the decision of the 
Court be carried out. 

In accordance with the a r t i c l e 311 of the Code of Penal Procedure-, however, 
the Public Prosecutor's Department f i l e d , within the statutory period of 1 0 days., 
a complaint again'str'the peipetrator or perpetrators of the offence. After many 
developments, whic:-- incl-uded the submissior- to the .'Supreme Ccurt of a direct-
complaint, l i r s , L e t i c i a Contreras Squella, the Prosecutor of tho Santiago Court of 
Appeal, brought charges, i n the A i r Force Court of Santiago, against DINA, now 
CNI,'"-DIFA and SICAR, f o r the i l l e g a l arrest and abduction of 
Carlos Humberto Contreras rlaluje. 

Action has been talcen against Luis Rojas Reyes under Case No. 148-77 i n the 
presumed misadvent"ure proceedings i n s t i t u t e d on behalf of Carlos Humberto 
Contreras -Maluje.. Other proceedings include the anparo proceedings . . 
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(Case No. 1,020-76), the abduction case i n the F i f t h Criminal Court and the case 
r e l a t i n g to the seemingly less serious inj-ories resulting from the accident heard 
hy the Second M l i t a r y Court. 

Case No, 148-77 i s before the i \ i r Force Court as a result c f the declaration 
by the M l i t a r y Court and the F i f t h Criminal Court that they lacked competence; 
the M l i t a r y Appeal Court i s also i n t h i s case. 

On 5 July 1978, a stay of proceedings was ordered on the ground that "there 
was i n s u f f i c i e n t evidence to prove that the alleged offence had been committed". 

The appeal lodged by Counsel for the defence with the M l i t a r y Appeal Court 
i s s t i l l pending. 
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Case Report No. 23 

I . IDENTITY 

1 . S-urname (1) Surname 
( 2 ) F i r s t names 

DIAZ LOPEZ VICTOR МШЖБ 

2. Sex: M 

5. B i r t h date or age-': 10 November 1919 

4. Nationality; Chilean 

5. Identity Card No.: 1.001.421 Santiago 

6. M a r i t a l statios; married 

7. Number of children: three 

8. Domicile: Belle Horizonte 979 (when arrested) 

9. Profession: Technician i n graphic arts 

1 0 . O f f i c i a l positions held (Governor, etc.); None 

1 1 . P o l i t i c a l a f f i l i a t i o n s : Communist Party (Deputy Secretary General) 

12. References/Sources ( l i s t s , reports, etc.): 

(a) A/51/253, paras. 259-261, E /CN.4/1221, para.171 and annex XV, 
.A/32/227, para.106 

(b) Vicaría de l a Solidaridad "Dónde Están", case No. 74 (V.2, page 357) 

(c) "Qué Pasa" magazine - 12 August I976 

(d) " E l Mercurio" magazine - 23 July 1976 

I I . THE CASE 

A. ARREST 

DATE TIME PLACE 

12 May 1976 5 a.m. Bello Horizonte 979 
Condes - Santiago 

At the time of disappearance. 
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DESCRIPTION 

On 12 May 1976 f i v e DINA agents i n c i v i l i a n clothes and carrying machine-guns 
entered the hone of Mr. Jorge Ernesto Canto Fuenzalinda and arrested V i c t o r Diaz 
who had assumed the a l i a s of "José Santos Garrido Retamal". After interrogating 
"Garrido" and examining his i d e n t i t y card they nade him walk. (Diaz has a physical 
defect and walks with a limp). As soon as he started walking they made statements 
indicating they recognized Garrido as Vict -r Diaz. Mr. Canto Fuenzalinda states 
he overheard a telephone conversation i n wnich the Chief of the agents informed a 
"Contreras" of the arrest of Victor Diaz. Diaz was then taken away. 

PERSONS MAKING THE ARREST 

DINA Agents 

WITNESSES 

Jorge Ernesto Canto Fuenzalinda 

OTHER PERSONS ARRESTED ON SAME OCCASION 

None 

WRITTEN OR OTHER ACKNOWLEDGEMENT OF ARREST 

Mr. Fuenzalinda had to sign a DINA form stating that "José Santos Garrido" 
had heen arrested and taken to Cmtro Alamos. 

In public declarations ori I4 and I7 July 1976, the o f f i c i a l Government 
information o f f i c e (DINACOS) */ stated that beginning on 11 March I 9 7 6 a large 
group of underground leaders of the Communist Party were arrested. The magazine 
"Qué pasa" i n i t s issue of 12 August stated that Victor Diaz, Arturo 'Weibel, 
Bernardo Aroya and Uldarico Donaire were Communist Party lea,ders who had been 
arrested. 

OTHER RELATED CASES 

Juan Bercerra Barrera an eyewitness to the arrest on 4 and 6 Мг̂у 1976 of 
CP leaders Mario Zamorano, Jorge Muñoz, Uldarico Donaire, Jaime Donata and 
E l i s a Escobar stated that i n connexion with those arrests he was shown, among 
others, a photograph of Victor Diaz and asked i f he recognized " E l Chino Diaz". 

B. DETENTION 

DESCRIPTION 

Pedro Jara Alegría states he was detained i n " V i l l a Grimaldi" with 
Marta Ugarte i n August 1976 and that the l a t t e r stated Victor Diaz was being held 
at that tine i n V i l l a Grimaldi. 

^ The National Executive Secretariat for Prisoners. 
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DATES PLACES 

(a) August 1976 V i l l a Grimaldi 

(Ъ) 

WITNESSES 

Place (a) Ped.ro Jara Alegría 

Place (Ъ)• 

Place (с) 

Place (d) 

WEITTEIT OR OTHER ACKNOWLEDGEMENT OP DETENTION 

The wife of Victor Diaz, Selenisa Caro, has sta,ted that two persons 
i d e n t i f y i n g themselves as DINA agents handed her on,6 October 1976 a hand-written 
l e t t e r from her husband i n which he requested that a l l steps i n his favour be 
stopped. The DINA agents informed her he was detained i n a place the location of 
which could not be disclosed. The daughter of Victor Diaz, V i c t o r i a , according 
to her mother, received on 7 October 1976 a phone c a l l from her father i n which he 
a,lso requested that steps i n his favour be sto]pped, DINA agents v i s i t e d the 
Diaz home on 19 October 1976 and asked f o r a package for Victor Diaz and on 
20 November 1976 Mrs, Diaz received another phone c a l l from her husband, 

TREATMENT 

Jorge Ernesto Canto Fuenzalinda states Mr. Diaz was i l l - t r e a t e d at the 
time of his. a j r e s t . 

С LEGAL.PR0CEDÏÏRES (Amparo, criminal) and results 

TIPE COURT NUMBER DATE 

(a) Amparo Appeals 
of 

Santiago 

405-76 14 May 1976 

(b) Amparo 

Appeals 
of 

Santiago 7O8-76 19 August 1976 

(c) Amparo Appeals 
of 

Santiago 

78-77 28 February 1977 Appeals 
of 

Santiago 

/imparo 6th Crim. 
Court of 
Santiago 

107-77 21 March 1977 

DATE/OUTCOME 

denied 24/6/76 

denied 17/9/76 

25/5/77 
M n i s t e r of I n t e r i o r 
response l / 
29/6/76 denied 
temporary suspension 
of investigation 
28/4/78 

(e) Criminal 
Proc. 

94.362 14 September 1977 

1/ "José Garrido" has been arrested and released but not Victor Diaz. 

http://Ped.ro
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L'ESCRIPTION 

A i l the v/rit;of iiHiparo were denied on tho hasis 0 1 the information suhniitted 
to the court by tho M n i s t e r of In t e r i o r that stated? "He ho.s not boon detained 
by order of this M n i s t r y . " C r i n i n a l proceedings (Querella) for kidnapping, 
i l l e g a l detention, serious i n j u r y and other c r i n i n a l offences wore i n i t i a t e d by his 
wife against JJINA o,nd othor Seciirity service agents. Tho proceedings wore 
toñporarily suspended on 28 A p r i l 1978. 

Ij. INQUIIICES BY NATIOHAL MD/OR INTEENATIOHAL OIEMIZATIOHS 

I t a l i a n Gonoral Confederation of Labour 

International Red Cross 

Vicaría do l a Solida.ridn,d 

I I I . POSITION OF THE GOVERNMENT 

(a) M n i s t e r of In t e r i o r communicated o f f i c i a l l y on 12 May 1976 to the 
Supreme Court that "there was no evidence that Victor Diaz had been arrested but 
that Jose Garrid.o had been arrested and released the next da,y". 

(b) On 25 Auf-ust 1976 the Government of Chile, comnunicatod verbally to the 
Ad Hoc Working: Group "there i s nothing on record to show that he has been detained. 
This does not noa,n that he may not have l e f t the coimtry i l l e g a l l y under a false 
id.entity or that he i s not involved i n underground o^ctivities inside C h i l e " . 

(c) M n i s t e r of In t e r i o r by o f f i c i a l l e t t e r No. O992 dated 25 March 1977 
informed the Court that "the detention of M . G-arrido Retamal i s recorded i n the 
M n i s t r y by Decree No. 2.052 da-ted. 12 May 1976, issued und.cr tho state of siege. 
I t i s also recorded that he wa.s released by Decree No. 2.054 da.tod I3 May 1976." 

IV. EVALUATION 

Witnesses and a written axknowlodgement r e l i a H y attest to tho ajrest by 
DINA of Victor Diaz under the name c-f JO-;G Santos Garrido Potanal. The mere 
statement thai José Santos Garrido was roloasod without further information i s not 
convincing especially i n l i g h t of tho l e t t e r of Victor Diaz. The investigation 
should be continued along the linos suggested i n p r i o r cansos (Lorca., Zanorano, etc.) 

V. АШШ 

Exceriots fron Dónde Están? l / 

FACTS 

This person was arrested early on the noming of 12 Moy 1976 during a DINA 
raid at 979 c a l l e Bollo Horizonte, las Condes, where ho had boon l i v i n g 
tenpnrarily. His arrest, the culmination of the unronitting persecution to which 
ho had boon subjected over since 1 1 Septenber 1973, vp.s carried out i n tho presence 

1/ Publication of the V i c a r i a de l a Solidaridad of tho Archbishnpric of 
Santiago, C h i l e , containing infomation of 477 cases of nissing persons. Case N0.74 
volune 2, pa.go 357-
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of the occupants of the above-nentioned bu i l d i n g . These included 
Mr. Jorge Canto Puenzalida, who, i n a sworn statement made before and recorded by 
the Consul General i n P a r i s , gave the following account of the circumstances i n 
which the arrest took places 

"On Wednesday, 12 May 1976, at 2.10 a.m.. I was awakened by a doorbell ringing 
loudly down i n the s t r e e t . From my bed, I opened my bedroom window and looked 
out at the gate, where I saw a group of s i x persons wearing c i v i l i a n clothing and 
carrying arms, including two large machine guns. 

One shouted, "We are from БША. Vie have a. warrant to seajch your house from 
top to bottom. Open the door immediatelyI" 

When I opened the gate, an agent who was shaking a piece of paper i n his 
hand, said that he had a legal warrant to search the house from top to bottom. 
He said that I should show then every roon and that I should not worry because i t 
was nerely a routine legal procedure. The warrant was not shown to me either then 
cr l a t e r . 

.... don Victor's room ... seeing that I did not stop i n front of the door, 
one of the agents stopped ne, saying "StopI Who i s i n this room?". I answered 
"An older man who l i v e s with us. He must be sound asleep". 

They in s i s t e d on entering, so I opened the door and, without turning on the 
l i g h t , I went over to the bed of Victor Diaz and t o l d him what was happening. An 
agent nervously ordered ne to turn on the l i g h t . VJhen I had done so, three 
agents moved slowly towards the bed, pointing t h e i r guns towards i t and keeping 
a careful watch on don V i c t o r . One of them, who seemed to be tho loader of the 
group, asked the questions while the other two kept t h e i r guns pointed at 
don V i c t o r , carefully watching his movements and l i s t e n i n g to his r e p l i e s . The 
questions came hurriedly, one after another, and were asked i n a very rough tone 
of voice. They shouted гЛ him, insulted him and h i t him with t h e i r gimss 

"And you, old man, who are you? Ŵho.t i s your name?". 

"V/here's your i d e n t i t y card?". 

"Where do you work? What do you l i v e on?". 

In these circimstances, Victor t r i e d to s i t up i n the bed, but they forced 
him to remain ly i n g down by h i t t i n - ^ him on the chest with the barrel of a„ gun. 
Then an agent ordered him to get up c a r e f u l l y , q u i e t l y . 

One of the agents then took me out of the roon and t o l d mo to continue showing 
him the rest of the house. As I was going .-̂ ut, I heard them, order don Victor to 
move. He must have moved, thus shewing the limp he had had f o r years. At that 
moment, I asked the maid to open her door and an agent asked her f o r her 
i d e n t i f i c a t i o n and checked her room. Then the leader of the Group shouted 
furi o u s l y , "We've f i n a l l y got you. Chino Diaz, you Communist son of a b i t c h . 
Arrest eveiyone i n the house!". 
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Pron tho.t p o s i t i o n , I could see how thoy wore beating Victor E i a z . They 
hold hin face ô.a\m on tho f l o o r of his roon with his ho,nds ti e d behind his back. 
Tvio of tho agents, tho loader o,nd oaiother one, woro questioning hin and punching 
and kicking his face-and body. Thoy asked, hin how 1-ong ho ha,d. boon i n the house, 
where ho had c-ono fron, whore ho got the ii/oapons, whore ho hid the papers and 
documents, whore ho kept the noney, whore that "bastard ..." was, "v/hero the 
others who worked, with hin were", etc. They h i t hin oven harder when he did not 
reply and when ho denied knowing about the papers, the nonoy and tho guns. 

Ho then ordered one -of the agents to go got "the others" ojid as.ked whether 
we ho.d a telephone and where i t was. On the telephone, he o-skod to spooJcwith 
someone called "Contreras". After tw* t r i e s , he got through and ho s a i d , "Chief, 
I'n c a l l i n g to give you good news". He reported Victor's arrests "Wo got 
Victor DÍO.Z, 'el Chino'". He " gave ny nane ond ny wife's na,nc ond b r i e f l y 
doscribod the house. Ho wo.s ovorjoyod as he reported, how effective the search had 
boon: "Sec v/hat wo con d--, Chief, when we w-'-rk together?" /ind ho askod for 
congratulo.tions for who.t ho had d n e , saying "We deserve to bo congratulated, 
r i g h t . Chief?". 

He was ovorjoyod, happy and overexcited. По a.ctod a,s though ho would burst 
with joy, a,s th-mgh ho were htiving a c l i n a x . The others i n the group also acted 
i n the sano wn,y, slo.pping each othor on the ba,ck, saying how they would be 
congratulated, looking a,t no with disdain a,nd o-cting vei^y self-inportent. They 
acted a,nd spoke as though thoy had just survived a great b o l t l o . 

Victor Diaz L'poz wa,s taken out of the house by tho leader and two agents. 
I t was about 3 o..n. 

The a,gont woEiring tho hc?ot received a, couple of telephone c a l l s . Ho .aga,in 
reported -our nones and the infomation he had boon c o l l e c t i n g . On one of these 
"occasions, I hoard hin say, "Tho w-onon know nothing. The wife has a, small baby 
and thoro arc two s n a i l g i r l s i n the house, but thoy arc sleeping. Ho says he 
did not know i t was e l Chino Diaz." 

The agont who had just o.rrived questioned no ab^ut the saxie subjects as I had 
been questioned o,bout before. Ho referred to don V.ictor as " e l Chino". I 
answered i n the sane way as before. Ho then started to f i l l i n sono foms. When 
ho h?„d finished, he ordered thorn to untie ny hands and t o l d no to sign the foms. 

The fom_s woro ninoogra,phed and, i n the upper right-hand corner, bore the 
w.-̂.rds : 

DIIÏECCION NACIONAL DE INTELIGMTCIA, 
DINA 
CHILE 

Tho forms were written i n du^^.licato; 
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1. The f i r s t was a record of the search. I t gave ny address and ny nano 
and stated that no property had been damaged and no one injured. 

• 2. Tho second was a record of the arrest . I t informed no of the arrest 
of José Santos Garrido lîetanal (Victor's a l i a s ) i n ny home and his transfer to 
Guatro Alamos. 

I signed the foms and he did the sane, with sone i l l e g i b l e narks and without 
>/riting his nano. He /"avo ne a copy of both foms andt started to leave tho 
hciuse." 

OTHER IHF0ia4i\TI0W 

Àn accoimt of what subsequently happened to the detainee i s given i n a sworn 
statenent пгЛс before a notary public by a former detainee, Bedro Jara Alegría, who 
said that, i n August 1976, he was at V i l l a G r i n a l d i with Marta Ugarte Ronán (whose 
bod-.y was l a t e r found on a beach i n the Norte Chico area) who told hin that 
Victor Diaz was at the V i l l a . 

Mr. Juan Becerra Barrera, an eyewitness to the arrests of the Comnunist 
leaders, Mario Zaxiorano, Jorge Muñoz, Uldarico Donaire, Jaime Donato and 
E l i s a Escobar, which took place between 4 and 6 May 1576 at I 5 8 7 Calle Conferencia, 
gave the following testinony i n a sv/orn statenent notarized by Mr. Arturo Carvajal, 
a notary public; "... We were a l l questioned about v/hat went on: hov/ nany people 
went to our house, when they were supposed to go again. They shovred. us nany 
photogra.phs of various people. Cf the pictures I renenber, there was one a,bout 
which they sa.id, 'This i s Chino Diaz. Do you reco¡gnizo hin?'". 

REFERENCES IN ТШ PRESS 

Public statenents were issued by the Na.tional Directorate of Social 
Infornation ( D I N A C G S ) . The f i r s t , dated I4 July 1976, reported that, s t a r t i n g 
on 11 May, i . e . one da,y before the arrest of the pcx-son concerned., the Intelligenc-e 
Services decided "to take action" against the clandestine infomation centres • 
which the abovo-nentionod outlawed^ pa.rty used for l i a i s o n o.ctivities between the 
P o l i t i c a l Connittoo and the regional leaders of the Conmunist Party. They did 
take such action ani, as a r e s u l t , the nenbers of the cla,ndestine Connunist Party 
who wore involved i n that type of a c t i v i c / were arrested i j ' the clandestine 
information centres. 

The second public statenent, dated 17 J u l y , reported.the arrest of a large 
ra?oup of clandestine Connunist leaders, whose names.ha„vc never been ma.dc public by 
the Government of Chile. 

The 1 2 August I976 issue of the nagazine Q,ué Pasa dealt with the subject i n 
an a r t i c l e e n t i t l e d "])ol MIR a l PC" and gave the nanes of some of the persons who 
had been kidnapped, including, i n t e r a l i a , Arturo V/eibel, i n March; Bernardo Araya, 
tho fomer secretary - f CUT, i n A p r i l ; Uldarico Donaire, of Inprenta Horizonte, and 
Victor Diaz, the former Deputy Secretarj^-General of the Comnimist Party, i n May. 
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LEGAL MI) ADMBTISTruiTIVE ACTIOW 

(a) Application for адра-г̂-̂. subnitted to the Sontiago Court of Appco.1 on 
14 May 1976, under case No. 4'''5-7б, and rejected on 19 July 1976. 1'Лаоп that 
decision \-TuS appealed, i t was upheld Ijy the Suprene Court i n a r u l i n g handed down 
on 24 June 1976. 

(b) Aijplication for anparo subnitted to the Santiago Court of Appeal on 
19 August 1976, njndor Case No. 780-76, was rejected on I7 Septenber 1976. 

(c) Third application for anparo, subnitted on 28 February I 9 7 7 under 
Case No. 78-77. Attached to tho o.pplication -wore a sworn-statenont by 
Jorge Ernesto Canto Fuenzalida, an ej^ewitness of the arrest; a l e t t e r written 
by the person concerned while he was i n prison ond delivored to his wife by 
security agents on 6 October 1976; and a sworn statenent by a fomer detainee, 
Podro Jara Alegría. In his reply t-. the ccurt i n o f f i c i r j сorxiunication No. O992 
of 25 Ma,rch 1977 (sheets 45 and 46), the Minister of tho I n t e r i o r states that 
"this Ministry does have a record of tho detention of Garrido Petaxial, under 
Excnpt Decree No. 2052 of this M inistry, issued -on 12 May 1976 on tho basis of the 
powers granted under tho Stato of Siege, Tho record, also shows that ho was 
released i n accord.ance with the provisions of I n t e r i o r Decree No. 2.054 of 
15 May 1976". 

I t should, lio noted, that, because the v i c t i n wa,s the object r.f an intensive 
search, he haxl to use another nane, which was José Santos Garrido Retanal. 

This t h i r d application for anparo was denied on 24 Juno 1976. 

(d) A fourth application for anparo was subnittcdi. by tho Ita.lian General 
Confederation of Labour and other I t a l i a n labour Grga,nizations on behalf of the 
person concerned and. the following other persons who are d.otaáned or nissing: 
Exequiel Ponce V., Bernardo Araya Z. a,nd his wife, Perna,ndo Nñ.va,rro, 
Nicolás Lcpoz Suároz and Lincoyán Berries n.otaldc. 

This applica.tion was subnitted on 21 14агсЬ 1977 and dealt with as 
Case No. IO7-77. I t was rejected on 29 June 1976. 

(e) A charge of abduction was brought before the Sixth Departnental 
Crininal Court of Santiago (Case No. 94,362). 

(f) A conplaint f'-f abduction, i l l e g a l a^rrcst, serious injury and other 
offences was f i l e d on I 4 Septenber 1977 with the Sixth Departnental C r i n i n a l Court 
of Santiago. A stay of proceedings has been ordered by this Court pending the 
issue of an opinion by the Court of Appeal. 

file:///-TuS
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Case Report No. 24 

I . 

1. 

2. 

3. 

4. 

5. 

6. 

7. 

8. 

9. 

10. 

11. 

12. 

I I . 

A. 

IDENTITY 

F i r s t names 

MARTA LIDIA 

Surname ( l ) Surname (2) 

UGARTE ROMAN 

Sex: P 

B i r t h date or age: 2J .42 years old 

Natio n a l i t y : Chilean 

Identity Card No.: 3.927.133 

Marital status: Single 

Numher of children: N/A 

Domicile : N/A 

Profession: Secretary to the former parliamentarian Mireya Ba l t r a 

O f f i c i a l positions held (Governor, e t c . ) : Departmental head of the Supplies 
and Prices Board (JAP) "Junta de Abastecimiento Popular" 

P o l i t i c a l a f f i l i a t i o n s : Communist Parly 

References/Sources ( l i s t s , reports, e t c . ) : 

(a) A/31/253, annex XIK - E/CN.4/1221, para. 147-159 

THE CASE 

ARREST 

DATE 

9 August 1976 

DESCRIPTION 

TIME 

unknown 

PLACE 

mknown 

was 
the 

On Monday, 9 August, Marta Ugarte informed her s i s t e r s by telephone that she 
going to see Dr. Ivan Insunja that morning f o r treatment of a dog b i t e . On 
following day the family found out that she had not returned home that previous 

^ At the time of disappearance 
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night and that Dr. Insunja had heen arrested by DIKA a few days ago. The fear that 
she might have been arrested was borne out when one of her si s t e r s and several 
friends caught sight of her t r a v e l l i n g i n a car with other persons, looking as 
though she had been hypnotized or drugged and wearing dark glasses. 

PERSONS MáKniG ТБЕ ARREST 

DINA 

WITNESSES 

N/A 

OTBER PERSONS ARRESTED ON SAME OCCASION 

None 

WRITTEN OR OTHER ACKNOWLEDGE№NT OP ARREST 

N/A 

OTHER RELATED CASES 

None 

B . DETENTION 

Marta Ugarte was seen again i n the control of her captors, f i r s t on a public 
street by members of her family and l a t e r at V i l l a Grimaldi. 

DATES PLACES 

(a) 24 August 1976 V i l l a Grimaldi 

(b) 10 August 1976 10.30 a.m. Inside a car t r a v e l l i n g along 

Matucana towards Quinta Normal 

(c) 

- (d) 

WITNESSES 

Place (a) Pedro Rolando Jara Alegría' 

Place (b) Hida Ugarte Roman (s i s t e r ) 

Place (c) 

Place (d) 
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VffiITTEÏÏ OR OTHER ACKNOWbEDGEMEMT OP DETEïïTIOÏÏ 

TREATMEÎIT 

On Sunday, 12 September, the almost naked body of a woman, l a t e r i d e n t i f i e d as 
Marta Ugarte, was found on the beach, i n the sector of Los Molles, I85 km off 
the North Panamerican Highway of C h i l e . According to press reports, the body 
presented signs of having been raped and the r i b s , spinal column, forearms and 
wrists xvere broken. 

C. LEGAL PROCEDURES (Amparo, criminal) and results 

TYPE COURT HUMBER DATE DATE OUTCOME 

(a) Amparo 7 6 I - 7 6 I6/8/76 II/9/76 Denied l / 

DESCRIPTION 

In addition to the writ of amparo submitted on 16 August 197^, her family 
submitted, on 27 August, a sworn statement to the effect that Marta Ugarte had been 
seen inside an investigation service car on Tuesday, 10 August, at 10,30 a,m. On 
5 September, the court was requested to resubmit the case to the Ministry of the 
In t e r i o r and the DINA, i n view of that Ministry's delay i n responding, 

I I I , INFORMATION FROM OFFICIAL SOURCES 

The Government of Chile stated, i n a l e t t e r dated 3 December 197^ addressed 
to the Secretary-General! 

"1. On 12 September I976 the Carabineros of the l o c a l i t y of La Ligua 
discovered the body of Marta L i d i a Ugarte Roman, 

"2, On 14 September, by order of the Judge of the Criminal Court of La Ligua, 
a preliminary investigation was begun and recorded i n dossier 15,027 of that 
court, 

"З, The information obtained from the autopsy carried out by order of the 
competent court and the state i n which the body was found make i t possible to 
i n f e r that Marta L i d i a Ugarte Roman had been struck on the lower jaw with blunt 
instruments which caused i t to fracture and which brought about an encephalo-cranial 
traumatism and subsequent death, 

"4, On the basis of this information the Court of Appeals of Valparaiso 
appointed the Judge of this Court, Mr, Rafael Mera, as Investigating Judge to 
conduct the proceedings. 

1/ The writ of amparo was denied on the basis of the information provided 
by the Minister of the Inte r i o r to the Court that she has not been arrested by 
order of that M i n i s t r y . 
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"5. At the present time, the appropriate legal proceedings are s t i l l under 
•way, i n pursuance of the orders of the Court". (E/CN.4/1221, para. I 5 7 ) 

On 7 September, the Court was requested to conduct o f f i c i a l inquiries at 
Cuatro Alamos and to ask the Ministry of the Inter i o r f o r information concerning 
the medical examination which a l l prisoners were required to be given under 
Supreme Decree No. 187. 

On 8 September, a p e t i t i o n f o r Marta Ugarte's release was submitted to the 
Minister of the I n t e r i o r . 

On 11 September, the Appeals Court rejected the application f o r amparo, and an 
appeal against this rejection was iimediately lodged. 

On 20 September, a p e t i t i o n a l l e g i n g abduction was f i l e d with the P i r s t High 
Criminal Court of San Miguel. 

On Thursday, 23 September, the s i s t e r s once again v i s i t e d the Institute of 
Forensic Medicine, concerned over newspaper reports regarding the discovery of a 
woman's body on a beach; they were informed that the Institute did have a corpse 
displaying characteristics s i m i l a r to those of Marta Ugarte, and they were allowed 
to see i t on the following day. The si s t e r s were able to recognize only certain 
features, since the face of the body had been disfigured. F i n a l l y , on Monday, 
27 September, the family dentist was able, by means of a dental examination, to 
id e n t i f y the body beyond doubt as being that of Marta Ugarte Roman. Her corpse, 
had been found, on Sunday, 12 September, at La Bailena, on a beach close to 
Los Molles and 182 km from the c a p i t a l . A l l the ri b s were broken, there were . 
in j u r i e s to the spine and a piece of wire was wound around the neck. 

INQUIRIES BY NATIONAL AND/OR INTERNATIONAL ORGANIZATIONS 

International Red Cross 

Vicaría de l a Solidaridad 

IV. EVALUATION 

Although there i s no doubt that Marta Ugarte was k i l l e d , no witnesses have 
t e s t i f i e d to the actual arrest of Marta Ugarte although one witness t e s t i f i e d to 
having seen her a:: V i l l a Grimaldi. This vidence does not pormit the conclusion 
beyond a reasonable doubt that Marta Ugarte was arrested and k i l l e d by Government 
agents. The allegations of Government r e s p o n s i b i l i t y could be c l a r i f i e d by 
investigations into other cases of missing persons occurring during the same 
period. 

V. ANNEX 

(No annex) 
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Case Report No. 25 

(November-December 1976) 

I. IDENTITY 

1. Surname (l) Surname (2) Eirst names 

ARAYA CABRERA SANTIAGO EDMUNDO 

2. Sex: M 

3. Birth date or age: */ 28 July I948 

4. Nationality: Chilean 

5. Identity Card No.: 5.88O.734 

6. Marital status: Single 

7. Number of children: N/A 

8 . Domicile: Villa La Palma, Pasaje I 3 , Conchalí, Santiago 

9. Profession: Travel agent 

10. Official positions held (Governor, etc.): N/A 

11. Political affiliations: Communist Party 

12. References/Sources (lists, reports, etc.): 

(a) A/32/227, paras. 118-120, annex XXXIV 

(b) Human Rights internal f i l e 

II, THE CASE 

A,. ARREST 

• DATE ТШЕ PLACE 

29 November 1976 N/A N/A 

DESCRIPTION 

N/A 

At the time of disappearance 
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PERSONS ШКША THE ARREST 

N/A 

WITNESSES 

N/A 

OTHER PERSONS AHRE3TEI) ON SAME OCCASION 

N/A 

WRITTEN OR OTHER ACIÜIOWLEBGEMENT OF ARREST 

N/A 

OTHER RELATED CASES 

Berries Cataldo Lincoyán Yalú 

Pinto Arroyo Edras de las Mercedes 

P o r t i l l a P o r t i l l a Armando 

Cepeda Merinkovic Horacio 

Cruz Díaz Lizandro Tucapel 

Ortiz Le t e l l e r Juan Femando 

Lazo Santander Luis Segundo 

Pizarro Molina Waldo Ulises 

Duran González Carlos P a t r i c i o 

Navarro Allende Fernando Alfredo 

V e l i z Ramírez Héctor 

Pereira Plaza Reinalda del Carmen 

B . DETENTION 

DESCRIPTION 

N/A 

DATES .-PLACES 

(a) N/A 

i b ) 

(o) 

(d) 
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WITNESSES 

Place (a) N/A 

(Ъ) 

(с) 

(d) 

V/RITTEN OR OTHER ACKNOWIEPGS-ffiîIT OP DETENTION 

N/A 

TREATMENT 

N/A 

C, LEGAL PROCEDURES (Amparo, criminal) and.results 

TYPE COURT NUMBER DATE OUTCOME/DATE 

(a) Ministro en V i s i t a 2.77 2/2/77 Closed investigation 7/2/77 

(Ъ) 

(с) 

Preliminary hearing closed on the hasis of the information provided hy the 
Ministry of the In t e r i o r to the special Judge that Mr. Araya Cabrera l e f t the 
country on 22 December 1976. 

DESCRIPTION 

See Case Report No. 33 Pereira Plaza Reinalda del Carmen 

D. INQUIRIES BY NATIONAL AND/OR INTERNATIONAL ORGAINTIZATIONS 

Vicaría de l a Solidaridad 

International Red Cross 

I I I . INPORMATION PROM THE G0VER1№NT 

See Case Report No. 33 Pereira Plaza Reinalda del Carmen 

IV. EVALUATION 

See Case Report No. 33 Pereira Plaza Reinalda del Carmen 

V. A M Œ S Œ S 

See Case Report No. 33 Pereira Plaza Reinalda del Carmen 
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Case Report No. 26 

(November - December 1976) 

I . IDENTITY 

1 . Surname ( 1 ) Surname ( 2 ) P i r s t names 

BERRIOS ClTALD;; LINGOYA?! Y ALU 

2 . Sex: M 

3. B i r t h date or age: ̂  7 September 1 9 2 8 

4 » Na.tionality: Chilean 

5 . Identity Card No.: 2 . 7 5 9 . 5 4 2 Santiago 

6. Marital status: Married 

7. Number of children: three 

8 . Domicile: Mariano Latorre 4 1 Б 9 ? V i l l a Macul, Santiago 

9. Profession: r e t i r e d c i v i l employee 

1 0 . O f f i c i a l positions held (CTOvernor, e t c . ) : 

1 1 . P o l i t i c a l a f f i l i a t i o n s : Communist Party. Former president of National 
Association of Municipal Workers 

1 2 . References/Sources ( l i s t s , reports, etc . ) : 

(a) A / 3 2 / 2 2 7 , paras. 118 - 1 2 0 , annex XXXIV 

(b) Vicaría de l a Solidaridad, "Do'nde Están", Case No. 4 7 0 (V . 7 , page I 8 4 1 ) 

(c) E/CN . 4/1 ' ' : 2 1 , innex VIII 

I I . THE CASE 

A. ARREST 

DATE TIME PLACE 

15 December 1976 8 . 3 0 a.m. Rodrigo de Araya and 
La Plaza - Nuñoa D i s t r i c t 

At the time of disappearance 
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DESCRIPTION 

After having hreakfast г/ith his wife, Mr. Berries Cataldo net with 
Mr. Cepeda Merinkovic on the street. Shortly a f t e r , four individuals get out of 
a car and arrested then. A fi g h t took place between the victims and t h e i r 
captors. Once overpowered, the arrested men were placed i n the co.r that" quickly 
l e f t the scene^ 

PERSONS MAKING ТБЕ lŒŒEST 
DINA 

WITNESSES 

N/A 

OTHER PERSONS ARRESTPID ON 31ж OCCASION 

Horacio Cepeda. HeriñKiovic 

WRITTEN OR OTHF.R ACKMOWLEDGEÎ'ENl' OF ilRIiEST 

None 

OTHER RELATED CASES 

Araya Cabrera Santiago Edmundo 

Pinto Arroyo Edras de las Mercedes 

P o r t i l l a P o r t i l l a ilrma„ndo 

Cepeda. Merinkovic Horacio 

Cruz Díaz Lizandro Tucapel 

Ortiz Lo te l i e r Jua.n Fernando 

Lazo Santander Luis SegL"mdo 

Pizarro Moli "la Waldo Ulises 

Duran González Ca.rlos Pa.tricio 

Navarro Allende Fernando Alfredo 

Veliz Ramírez Héctor 

Pereira Plaza Reinalda del Carmen 

B. DETEJÍTION 

DESCRIPTION 
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(a) 

(Ъ) 

DATES 

И/А 

PLACES 

(c) 

(a) 

VJITMESSES 

Place (a) 

(b) 

(c) 

(d) 

"WTiI-.ITEN OR ОТБЕР ACKN0WIEDGEI4SKT OF DE;TENTION 

к/А 

TREATMENT 

N/A 

С. LEGAL PROCEDURES ("Amparo, criminal) an¿ results 

TYPE 

(a) Amparo 

(b) Amparo 
(Appeal) 

(c) Crimànal 
Proc. 

COURT ШФЕР DATE 

Appeals of Santiago I.O89-76 22/12/76 

Suprene Court 

Bth Criminal Court 
of Snntia,go 

fd) M n i s t r o en V i s i t a 2-77 

31/1/77 

31/1/77 

OUTCOME/DATE 

Denied 

Confirmed previous 
r u l i n g 

In progress 

Closed investigation 
7/2/77 1/ 

1/ Based on the infornation provided Ъу the M n i s t e r of I n t e r i o r that 
Mrs Berrio Cataldo l e f t the country on 21/12/76, the Ministro en V i s i t a closed the 
prelininiiry hearings^ 
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DESCRIPTION 

See Case Report No. 55 Pereira Plaza Reinalda del Camen 

D. INQUIRIES BY NATION/1 /Ж) OR INTERNATION/l ORGMIZATIONS 

Vicaría de l a Solidaridad 

Interno^tional Red Cross 

I I I . IMPORPDITION PROM THE GOVERNMEKTT 

See Case Report No. 55 Pereira Plaza Reinalda del Carnen 

IV. EVALUATION 

See Case Report No. 55 Pereira Plaza Reinalda del Carnen 

V. /iNNEXES 

See Case Report No. 55 Pereira Plaza. Reinalda, del Carnen 
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Case Report ЬТо. 27 

(November - December 1976) 

I., IDENTITY 

1. Surname (1) Surname 
(2)' F i r s t names 

CEPEDA IffiRINKOVIC HORACIO 

2. Sexs M 

3. B i r t h date or age jl/s I4 May 1922 

4. Nationalitys Chilean 

5. Identity Card No.s I.846.O38 Santiago 

6. Marital status s married 

7. Number of childrens N/A 

8. Domiciles Diego Rojas 753 La Reina 

9. Professions Constructor Engineer 

IO4 O f f i c i a l positions held (Governor, etc.)s 

Director of the State Public Transport System during I97I-I972 

11. P o l i t i c a l a f f i l i a t i o n s s Communist Party 

12. References/Sources ( l i s t s , reports, etc.)s 

(a) A/32/227, paras. 118-120, Annex Ю[Х1^ 

(b) Human Rights internal f i l e 

(c) E/CN.4/1221, Annex V I I I 

I I . THE CASE 

A. ARREST 

DATE TIME PLACE 

15 December I 9 7 6 8.3O a.m. Rodrigo de Araya and La Plaza - Nuñoa D i s t r i c t 

'zJ At the time of disappearance. 
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DESCRIPTION 

He l e f t his home at ^.00 a.m. Shortly thereafter he met his friend 
Mr. Berrios Cataldo. They were hoth accosted on the street hy four individuals 
dressed as c i v i l i a n s , who got out of- a;car. During the arrest a fight took 
place•between the victims and t h e i r captors. Once overpowered, the arrested 
men were placed i n the car that quickly l e f t the scene. 

PERSONS MAKING THE ARREST 

DINA 

WITÎESSES 

N/A 

OTHER PERSONS ARRESTED ON SAME OCCASION 

Lincoyán Yalú Berrios Cataldo 

VffilTTEN OR OTHER ACKNOWLEDGEMENT OP ARREST 

N/A 

OTHER RELATED CASES 

Berrios Cataldo Lincoyán Yalú 

Araya Cabrera Santiago Edmundo 

Pinto Arroyo Edras de las Mercedes 

P o r t i l l a P o r t i l l a Armando 

Cruz Diaz Lizandro Tucapel 

Ortiz Le te l i e r Juan Femando 

Lazo Santander Luis Segundo 

Pizarro Molina V/aldo ülises 

Duran González Carlos P a t r i c i o 

Navai-ro Allende Fernando Alfredo 

V e l i z Ramirez Héctor 

Pereira Plaza Reinalda del Carmen 

• - DETENTION 

DESCRIPTION 

N/A 
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DATE P M C E S 

C. 

D. 

(a) N/A 

(Ъ) 

(с) 

(d) 

WITNESSES 

Place (a) N / A 

(Ъ) 

(с) 

(d) 

IFFIITTEN OE OTHER ACHTOV/DEDGE№NT OF DETENTION 

N/A 

TREATI-IENT 

N/A 

JIGAL PROCEDURES (Arnparo, criminal) and results 

TYPE COURT NUMBER DATE 

(a) Amparo Appeals of Santiago 1084~7б 20/12/76 

(b) Appeal Supreme Court 

(c) Ministro en V i s i t a . 

DESCRIPTION 

See Case Report No. 33 

2-77 2/2/77 

0UTC0I4E/DATE 

Denied 

Confirmed resolution 
of Louer Court H / l / H 

Closed investigation 

on 7/2/77 i J 

Pereira Plaza, Reinalda del Carmen 

ШОиДЦЕЗ BY NATIONAL AND OR INTERNATIONAL ORGANIZATIONS 

Vicaría de l a Solidaridad 

International Red Cross 

1 / Based on the information provided hy the Minister of Interior that 
Hr. Cepeda Merinkovic l e f t the country on 6/I/77J "the Ministro en V i s i t a 
closed the preliminary hearings. 
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I I I . HTOEI'lATION FROM ТЫЕ GOVERItlSIfl 

See Case Report No. 33 

IV. EVALUATION 

See Case Report No. 33 

V. ANHE}CES 

See Case Report No. 33 

Pereira Plaza Reinalda del Carmen 

Pereira Plaza Reinalda del Carmen 

Pereira Plaza Reinalda del Carmen 
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Case Report No. 28 

(November - December 1976) 

I . IDENTITY 

1. Surname ( l ) Surname ( 2 ) P i r s t names 

CRUZ DIAZ LIZMDRO TÜCAPEL 

2 . Sexs M 

3. B i r t h date or ages £/ 2 1 January I 9 2 4 

4. Nationality: Chilean 

5. Identity Card No.: 1 . 7 5 2 . 8 2 5 Santiago 

6. Marital status; married 

7. Number of children: N/A 

8. Domicile: General Preire 4 3 4 0 , Renca 

9. Profession; Telegraphist 

1 0 . O f f i c i a l positions held (Governor, etc.): N/A 

1 1 . P o l i t i c a l a f f i l i a t i o n s ; Communist Party. Former Trade Union Leader 

1 2 . References/Sources ( l i s t s , reports, etc.); 

(a) A / 3 2 / 2 2 7 , paras. 188 - 1 2 0 , annex XJDŒV 

(b) Human Rights internal f i l e 

I I . THE CASE 

A. ARREST 

DATE TBÎE PLACE 

18 December I 9 7 6 O . 4 5 p.m. Ibeceta Pharmacy, 
close to Plaza Renca 

DESCRIPTION 

He was arrested on the street i n front of the Ibeceta Pharmacy. 

j ^ / At the time of disappearance. 
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PERSOÏÏS MMIÏÏG THE iffîEEST 

DINA 

WITÏÏESSES 

ÏÏ/A 

OTHER PERSOÏÏS APiRESTED ON SME OCCASIOïï 

ÏÏ/A 

VFFIITTEÏÏ OR OTHER ACIÎÏÏOWIEDGE№ÏÏT OF ARREST 

ÏÏ/A 

OTHER RELATED CASES 

Berrios Cataldo Lincoyán Yalú 

Araya Cabrera Santiago Edmundo 

Pinto Arroyo Edras de las Mercedes 

P o r t i l l a P o r t i l l a Armando 

Cepeda Merinlcovic Horacio 

Ortiz L e t e l i e r Juan Fernando 

Lazo Santander Luis Segundo 

Pizarro Molina Waldo Ulises 

Duran González Carlos P a t r i c i o 

Navarro Allende Fernando Alfredo 

V e l i z Ramírez Héctor 

Pereira Plaza Reinalda del Carmen 

B. DETEÏÏTIOÏÏ 

DESCRIPTION 

N/A 

DATES PLACES 

(a) N/A 

(Ъ) 

(o) 

(d) 
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WITNESSES 

Place (a) N/A 

(Ъ) 

(с) 

(d) 

WRITTEN OR OTHER ACKNOVJIEDGEMENT OP DETENTION 

N/A 

TREATMENT 

N/A 

C. LEGAL PROCEDURES (Amparo, criminal) and results 

D. 

TYPE 

(a) Amparo 

(b) Appeal 

(c) Criminal 
Proc. 

(d) Ministro 
en V i s i t a 

COURT 

Appeals of 
Santiago 

Supreme Court 

9th Criminal 
Court of 
Santiago 

NUMBER 

1085-76 

DATE 

21/12/76 

1085-76 

2-77 2/2/77 

OUTCOME/DATE 

Denied H / l / l l 

Confirmed decision 
of Lower Court 
24/1/77 

In progress 

Closed 
investigation 
on 7/2/77 1/ 

Pereira Plaza Reinalda del Carmen 

DESCRIPTION 

See Case Report No. 35 

INQUIRIES BY NATIONAL AÎTD OR INTERNATIONAL ORGANIZATIONS 

V i c a r i a de l a Solidaridad 

International Red Cross 

1/ Based on the information that Mr. Cruz Diaz l e f t the country on I l / l / 7 7 
the Ministro en V i s i t a closed the preliminary hearings. 
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I I I . INFOra^ATION тОЖ THE GOVERNMENT 

See Case Report No. 33 Pereira Plaza Reinalda del Carmen 

IV. EVALUATION 

See Case Report No. 33 Pereira Plaza Reinalda del Carmen 

V. ANI-IEXES 

See Case Report No. 33 Pereira Plaza Reinalda del Carmen 
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Case Report No. 29 
(November - December 1976) 

I . IDENTITY 

1. Surname ( l ) Surname (2) F i r s t names 

DURAN GONZADEZ CARLOS PATRICIO 

2. Sex. s M 

3. B i r t h date or ages j / 14 February 1951 

4- Nationality; Chilean 

5. Identity Card No.; N/A 

6. Marital status; Married 

7. Number of children; Two 

a. Domicile; N/A 

9. Profession; Technical Constructor 

10. O f f i c i a l positions held (Governor, etc.); N/A 

11. P o l i t i c a l a f f i l i a t i o n s ; Communist Party 

12. References/Sources ( l i s t s , reports, etc.); 

(a) A/32/227, paras. 118-120, annex XXXIV 

(b) Human Rights i n t e r n a l f i l e 

(c) E/CN.4/1221, annex VIII 

I I . THE CASE 

A. ARREST 

DATE TIME PLACE 

18 December 1976 9 a.m. N/A 

DESCRIPTION 

He was arrested on the street 

At the time of disappearance 
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PERSONS MAZING ТБЕ ARREST 

DINA 

WITNESSES 

N/A . 

OTHER.PERSONS ARRESTED ON SAME OCCASION 

N/A 

WRITTEN OR OTHER ACKNOWLEDGEMENT OP ARREST 

N/A 

OTHER RELATED CASES 

Berries Cataldo Lincoyán Yalú 

Araya Cabrera Santiago Edmundo 

Pinto Arroyo Edras de las Mercedes 

P o r t i l l a P o r t i l l a Armando 

Cepeda Merinkovic Horacio 

Cruz Díaz Lizandro Tucapel 

Ortiz L e t e l i e r Juan Fernando 

Lazo Santander Luis Segundo 

Pizarro Molina Waldo Ulises 

Navairo Allende Fernando Alfredo 

V e l i z Ramírez Héctor 

Pereira Plaza Reinalda del Carmen 

Б. DETENTION 

DESCRIPTION 

N/A 

DATES PLACES 

(a) N/A 

(Ъ) 

(с) 

(d) 
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WITNESSES 

Place (a) N/A 

(Ъ) 

(с) 

(d) 

WEITTEÎI OR 0'::HER ACMOWLEDGEtffiNT OP ÜETENTION 

N/A 

TREATÍÍENT 

N/A 

С. LEGAL PROCEDURES (Amparo, criminal) and results 

TYPE COURT NWffiER DATE OUTCOIÍE/DATE 

(a) N/A 

(Ъ) 

(с) 

(a) 

He was excluded from the cases investigated hy Judge Guastavinos. 

DESCRIPTION 

D - INQUIRIES BY NATIONAL ANP/OR MTERNATIONAL ORGANIZATIONS 

Vicaría de l a Solidaridad 

International Red Cross 

H I . INPORMATION ЪлОШ THE ООУЕШДСТТ 

The Minister of In t e r i o r informed to the Court that Mr. Duran González has 
never been detained by order coming from this M i n i s t r y . 

IV" EVALUATION 

See Case Report No. 35 Pereira Plaza Reinalda del Carmen 

V. ANNEXES 

See Case Report No. 53 Pereira Plaza Reinalda del Carmen 
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Case Report No. 30 
(November - December 1976) 

I . IDENTITY 

1. Surname ( l ) Surname (2) P i r s t names 

LAZO SMTMDER LUIS SEGUNDO 

2. Sex ; M 

B i r t h date or ages 10 November 1910 

4. Nationalitys Chilean 

5. Identity Card No.s N/A 

6. Marital status; N/A 

7. Number of children; N/A 

8 . Domicile s N/A 

9. Profession: General Labour 

10. O f f i c i a l positions held (Governor, etc.); N/A 

11. P o l i t i c a l a f f i l i a t i o n s s Communist Party, Former National Leader of 
the CUT ^ 

12. References/Sources ( l i s t s , reports, e t c ) ; 

(a) A/32/227, paras, 118-120, annex }[XXIV 

(b) Human Rights internal- f i l e 

I I . THE CASE 

A, ARREST 

DATE TIME PLACE 

15 December 1976 I6.OO N/A 

DESCRIPTION 

He was arrested on the street a fexi metres away from, his home by c i v i l i a n 
personnel who placed him. i n an off-white station wagon and drove away. 

At the time of disappearance 

•̂-"V Central Unica de Trabajadores 
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PERSONS PIAKING THE ARREST 

БША 

V/ITNESSES 

N/A 

OTHER PERSONS AERESTED ON SAME OCCASION 

N/A 

V/RITTM OE OTHEE ACKNOVJEEDGEMENT OP AEEEST 

N/A 

OTHEE EELATED CASES 

Berri.os Cataldo Lincoyán Yalú 

Araya Cabrera Santiago Edmundo 

•piriéo'Arroyo Edi?as de las Mercedes 

P o r t i l l a P o r t i l l a Armando 

Cepeda Merinkovic Horacio 

Cruz Díaz Lizandro Tucapel 

Ortiz L e t e l i e r Juan Fernando 

Pizarro- Molina Waldo ülises. 

Duran González Carlos 'Patricio' 

Navarro Allende Fernando Alfredo 

V e l i z Eamírez Héctor 

Pereira Plaza Eeinaldo^ del Carmen 

B. DETENTION 

DESCRIPTION 

N/A 

DATES PLACES 

(a) N/A 

(Ъ) 

(o) 

(d) 
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WITNESSES 

Place (a) N/A 

(ъ) 

(с) 

(d) 

WRITTEN OR AIEER ACENOWIEDGEMENT OP DETENTION 

N/A 

TREATMENT 

N/A 

C. LEGAL PROCEDURES (Amparo, criminal) and results 

TYPE COURT NUÎIBER DATE; 0UTC0№/DATE 

(a) Ministro en V i s i t a 2-77 2/2/77 Closed investigation 
on 7/2/77 1/ 

(Ъ) 

(с) 

(d) 

l / Based on the information provided Ъу the Minister of Interior that 
Mr. Lazo Santander l e f t the country_.pn 6/l/77j the Ministro en V i s i t a closed 
the preliminary hearings. 

DESCRIPTION 

See Case Report No. 33 Pereira Plaza Reinalda del Carmen 

D. INQUIRIES BY NATIONAL А1Ш/0Р INTERNATIONAL ORGANIZATIONS 

Vicaría de l a Solidaridad 

International Red Cross 

I I I . INFORMATION FROM THE GOVERI'ÎMENT 

See Case Report No. 33 Pereira Plaza Reinalda del Carmen 

IV. EVALUATION 

See Case Report No. 33 Pereira Plaza Reinalda del Carmen 

V. ANNEXES 

See Case Report No. 33 Pereira Plaza Reinalda del Carmen 
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Case Report No. 31 

(November - Deceraber 1976) 

I . IDEWTITY 

1. Surname ( l ) 

MVAERO A L L E G E 

Surname (2) F i r s t names 

МЗШАЖОО ALFREDO 

2. Sex;;' M 

3. B i r t h date or age.v */ ,50 years old 

4. Nationality; Chilean 

5. Identity Card No,s 312.505 Valparaíso 

6. M a r i t a l status: Married 

7. Number of children; N/A 

8. Domicile; V i l l a Agua Santa, casa 75. Población F e r r o v i a r i a de Viñas del Mar 

9. Profession; Retired from the Railroad Company 

10. O f f i c i a l positions held (Governor, etc.)»° V-A 

11. P o l i t i c a l a f f i l i a t i o n s ; Communist Party - Union leader of the Federation of 
Railroad Workers 

12. References/Sources ( l i s t s , reports, etc.); 

(a) A/32/227, paras. 118-120, annex XXXIV 

(b) Human Rights inte r n a l f i l e 

(c) E/CN.4/1221, Annex VIII 

I I . THE CASE 

A. ARREST 

DATE TIME PLACE 

13 December I976 2.00 p.m. Corner of Grecia Ave, and 
Ramdn Cruz Street 

^ At the time of disappearance. 
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DESCRIPTION 

He has Ъееп sought b y the State Security Police since 11 September 1973 for his 
trade union activities and political affiliation. His name appeared in the 
military annoimcements published in the Valparaiso press, where he was instructed 
to turn himself in to the authorities. His home was searched on several occasions. 
His wife, in an effort to learn the whereabouts of her htisband, was arrested and 
taken to a Navy Piison, where she was subject to 15 days of abuse and torture. 
According to the testimony of eye witnesses Navarro Allende was arrested at the 
bus stop by five armed men dressed as civilians, who got out of two cars. Navarro 
resisted and shouted out denouncing his captors as agents of DINA as well as his 
name. Beaten by his captors, he was placed unconscious. in one. of the cars 
(make Peugeot, light blue colour) x/hich left the scene rapidly followed by tlie 
second car. 

PERSONS MIONG THE APJffiST 

DIM 

WITNESSES 

Etelvina Figueroa Pacheco 

OTHER PERSONS APJffiSTED ON SAI-ÎE .OCCASION 

WRITTEN OR .OTHER ACKNOWIEDGEMENT OF, .ARREST 

OTHER RELATED CASES 

Berrxos Cataldo Lincoyán Yalú 

Araya Cabrera Santiago Edmundo 

Pinto Arroyo IJdras de las Mercedes 

Portilla Portilla Armando 

Cepeda Merinkovic Horacio 

Cruz Díaz Lizandro Tucapel 

Ortiz Letelier Juan Fernando 

Lazo Santander Luis Segundo 

Pizarro Molina Waldo Ulises 

Veliz Ramírez Héctor 

PereiraPlazaReinalda del Carmen 

Dvréxi González Carlos Patricio 
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В, DETENTION 

DESCRIPTION 

N/A 

DATES 

(a) N/A 

(b) 

(c) 

(d) 

WITNESSES 

Place (a) N/A 

(Ъ) 

(с) 

(d) 

WRITTEN OR OTHER ACKNOWIIBŒMENT OF DETENTION 

N/A 

TREATMENT 

N/A 

C. LEGAL PROCEDURES (Ашраго, criminal) and residts 

PLA.CES 

TYPE 

(a) Amparo 

COURT 

Appeals of 
Santiago 

N K S E R 

14.779 

(ъ) Appeal Supreme Court 

(с) Criminal 
Proc. 

8th Criminal 
Court of 
Santiago 

DATE 

27/9/76 

N/A 

N/A 

OUTCOME/DATE 

Denied l / 

Confirmed decision 
of Lower Court on 
31/1/77 

In progress 

1/ Based on the information provided by the Minister of I n t e r i o r that 
Mr. Navarro Allende has never been detained by order coming from this M i n i s t r y , the 
Coxirt denied the amparo. 
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DESCRIPTION 

D. INQ.UIRIES BY NATIONAL АШ) OR INTERNATIONAL ORGANIZATIONS 

Vicaría de la Solidaridad 

International Red Cross 

III. INFORMATION FROM THE GOVERNMENT 

The Minister of Interior informed the Coiirt that Mr. Navarro Allende has 
never been detained. 

IV. EVALUATION 

See Case Report No. 53 Pereira Plaza Reinalda del Carmen 

V. ANNEXES 

See Case Report No. 53 Pereira Plaza Reinalda del Carmen 
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Case Report No. 32 

(November - December 1976) 

I. IDENTITY 

1. Siirnamê '̂ '̂  Surrtamê '̂̂  First names 

ORTIZ LETELIER ЛШ БЕЕНШО 

2. Sex: M 

3. Birth date or age^: ^л. June 1922 

4. Nationality: Chilean 

5. Identify Card No.: 5.715.S37-9 Santiago 

6. Marital status: married 

7. Number of children: three 

8. Domicile: Bombero Nunez 3^>2^. Santiago 

9» Profession: Historian, Uni-\?«raity professor, leader cf the Stvident 
Federation of Chile 

10. Official positions held (Governor, etc.): 

11. Political affiliât i cms: Of5mmimist Party. Member of ' the Central Committee 
and former General Secretary of the Communist Youth. 

12. References/Souroes ( l i s t s , reports, etc.): 

(a) A/32/227, paras. 118-120, annex XXXIV , 

(b) Human Eii^hts internal f i l e 

(c) E/CN.4/1221, Annex VIII 

II. THE CASE 

A. ARREST 

DATE TIME PLACE 

15 December 1976 7*30 p.m; Larrafn Avenue, Nuiïoa District 

At the time of disappearance 
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Б Е З С Е Ш Ю Н 

Frúm. tbe nsomñt o f t h e í s i l i t a o ^ coup ri^t up t o t h e t i a s o f Ms sar&sb, he 
m e oomtajifely a»i iîit©nsive3^' soqght f o r b j t m Stat© З в ш т И ^ igessoies i n th© 
hossse of his relatives* î h e l a a t ввшюл had b m n тайв on 24 lovealser 1976 
i n the hotiae of his da-aght«r« María Estela & b i z Rojas* The arrest ЬоФ.'рЫое ' 
as he шз diking on the s t r e e t with Mr, P i a g r e o M o l i m * ТЬ^ both "beaten 
by their captors'aau р1ш$ва. v m o m a i m a i n от o f the оает « M A laft the soens 
rapidly foXLmf^ by a second car» 

EBBSCHS МШШ THE I B E ^ 

ВША 

H/Â 

OEHEE РЖЗ<Ш AERESPE© Ш SáME OCCASIOîî 

Wsddo ülisee И.2аето Molina 

Ш З е т OR ОГНШЕ АСШЖОШдВЮЕЗЖКе OF iHRESP-

F /A 

CŒHER;HSba2®> CâSlS 

Berríoe Cataldo Lincoyán ï a l u 

ÈxB^ Oabrera Santiago Шшпао 

...Çiirfcp Ахтоуо Edras-.âa las Méïoedes 

Portilla Portilla Iraanuo 

Cepeda Merinkovic Horacio 

Cruz Díaz lôzandro Tucapel 

Lazo Santander Lilis Segundo 

ELzarro Molina Waldo ÎJlises 

Duran González Carlos Patricio 

Havarro Alleïiûe Femando Ali^áo 

Veliz Baaírez Héctor 

Pereira Plaza Beinaldo del Carmen 

DESGREPEICœr 

l / A 
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DITES 

(a) ÏÏ/A 

(Ъ) 

(с) 

W 

WTHESSES 

Place (a) U/A 

(b) 

(o) 

(à) 

WRITTEN OR CŒHER ACKUOWLEDGEI-IEKT OP DETELÏITION 

N/A 

TREATMENT 

N/A 

C. LEDAL PROCEDURES (Amparo, criminal) and results 

PLACES 

TYPE 

(a) Amparo 

(b) Appeal 

COURT 

Appeals of Santiago 

Supreme Court 

NDMBER 

1081-76 

(c) Criminal 8th Criminal Court 
Proc, of Santiago 

(d) Mirdstro en V i s i t a 

3-401 

DATE 

20/12/76 

17/2/77 

9/2/77 

21/3/77 

OUTCOME/DATE 

Denied ll/2/П^ 
Confirmed resolution 
of Lower Court on 
9/3/77 

P i l e sent to Ministro 
en V i s i t a 

In progress 

1/ Denial hased on information provided by the Mirdster of I n t e r i o r 
(25/12/76) and the i i r Force Intelligence Service (28/1/77) that he has never 
been detained by order of such a u t h o r i t i e s . 

DESCRIPTION 

D, INQUIRIES BY NATIONAL Alffi/OR INTERNATIONAL ORGANIZATIONS 

Vicaría de l a Solidaridad 

International Red Cross 
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III, ШРОВМАДЮН ШОЖ TBE ОРУЕКШЕЕТ 

The Minister of Interior informed the Court that Mr. Ortiz Letelier had 
never been detained, 

IV, EVALUATION 

See Case Report No, 33 Pereira Plaza Reinalda del Carmen 

V, ANNEXES 

See Case Report No, 33 Pereira Plaza Reinalda del Carmen 
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First-names 

EEÍHALDA -DEL CABMEN 

2, Sex: P 

5. B i r t h date or age^: 5 May 1947 

4. Nationality; Chilean 

5. Identity Card No.: 5.319.316-1 Santiago 

6. Marital status: married 

7. Number of children: N/A 

8. Domiciles 

9. Profession: Medical technologist 

10. O f f i c i a l positions held (Governor, e t c . ) : N/A 

11. P o l i t i c a l a f f i l i a t i o n s : Communist Party - Trade Union leader 

12. References/Sources ( l i s t s , reports, etc . ) : 

(a) A/32/227, paras. 118-120, annex XXXIV 

(b) Vicaría de l a Solida.ridad "Ddnde Están", Case No. 473 (V .7 , page I860) 

(c) E/CN.4/1221, Annex VIII 

I I . THE CASE 

A. ARREST 

DATE TIME PLACE ̂  

15 December 1976 8,30 p.m, Exeguiel Fernández and 
Rodrigo de Araya s t i r e t s 

Case Report No. 35 

(November ' --''December- 1'97б ) 

I , IDENTITY 

1, Surname '̂̂ ^ Surname '̂̂ ^ 

PEREIRA PLAZA 

At the time of disappearance 
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BESOBIHPIOIT 

On 24 September 1973> following the military coup, she was arrested together 
with her husbani by troop belonging to the Puente Alto Railroad Mlitary 
Regiment (outside Santiago). She was released in the custody of the military 
which remained in effect for several months. On 15 December 1976 she left her 
house at 3 .30 p.m. for a regular medical checkup as she was 6 months pregnant. 
According to information provided by several neighbours, Reinalda Pereira was 
arrested that same day on returning home by several armed individuals dressed 
as civilians who grabbed her from the back and drove her away in one of the 
vehicles, make Peugeot, blue colour, licence plates НШ-55» 

PERSONS ШКШа THE ARREST 

DINA 

WITNESSES 

Pablo Santelices 

Aida Richi 

Juan Mujica 

Max Alejandro Ziifîiga Fernández 

Manuela Monica Banda 

CŒBER PERSONS ARRESTED ON SAME OCCASION 

None 

WRITTEN OR OTHER ACKUOWIEDGEMENT OP ARREST 

None 

OTHER RELATED CASES 

Berrios Cataldo Lincoyán Yalú 

Агауа Cabrera Santiago Edmundo 

Pinto Arroyo Edras de las Mercedes 

Portilla Portilla Armando 

Cepeda Merinkovic Horacio 

Cruz Diaz Lizandro Tucapel 

Ortiz Letelier Juan Pornando 

Lazo Santander Luis Segundo 

Pizarro Molina Waldo Ulises 

Duran González Garlos Patricio 

Navarro Allende Femando Alfredo 

Veliz Ramírez Héctor 
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Б. DETEETIOÎT 

DESCEIPTION 

DATES 

N/A 

PLACES 

(a) 

( b ) 

(c) 

(à) 

WITNESSES 

Place (a) 

(b) 

(c) 

(d) 

WRITTEN OR OTHER AGKNOWLEDGEMENT OF DETENTION 

N/A 

TREATMENT 

N/A 

LEGAL РВОСЕРТЖЕЗ (Amparo, С Г Д Ж 1 П А 1 ) and results 

TYPE 

(a) Amparo 

(b) Appeal 

(0) Criminal 
Proc. 

(d) Criminal 
Proc. 

COURT NUMBER 

Appeals of Santiago N / A 

Supreme Court 

Ministro en V i s i t a 2-77 

DATE O U T O O M E / D A T E 

20/12/76 Denied l / 

N / A Confirmed decision 

2/2/77 

3/1/77 

of Lower Court 

Closed investigation 
on 7/2/77 2/ 

In progress 

1/ Amparo was denied on the basis of the information provided Ъу the 
Minister of I n t e r i o r to the Court that she has never been detained by order 
coming from t h i s Mirdstry. 

2/ Based on the information provided by the Mimster of I n t e r i o r that 
Mrs, Pereira Plaza l e f t the coujritry on 21/12/76, the Ministro en V i s i t a closed 
the prel i rm'nar̂ A bearaiigs. 
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DESCEIPTION 

Writs of Ашраго and Criminal Complaints were presented to the Courts i n 
Santiago immediately a f t e r each a r r e s t . F i n a l l y , families of the t h i r t e e n 
victims requested on 2? January 1977 the Supreme Court to order a special 
i n v e s t i g a t i o n . The request was granted on 31 January 1977 f o r eight of the 
thir t e e n persons: 

- Araya Cabrera Santiago Edmundo 

- Cepeda Merinkovic Horacio 

- Pinto Arroyo Edras de l a s Mercedes 

- P o r t i l l a P o r t i l l a Armando 

- Berrios Cataldo Lincoyán Yalú 

- Cruz Biaz Lizandro Tucapel 

- Lazo Santander Luis Segundo 

- Pereira Plaza Eeinalda del Carmen 

Judge Aldo Guastavinos, of the Court of Appeals of Santiago, was appointed as 
M n i s t r o en V i s i t a , to conduct the investigation whichhe began on 2 February 1977 
and closed as exhausted on 7 February 1977. His decision was based on the 
information provided by the Minister of I n t e r i o r that the eight people registered 
as having l e f t the country on spe c i f i c dates and places. The o f f i c i a l documents 
indicate that these people crossed the Andes on foot or by car. 

The resolution was objected by the defence of the thirteen "missing people" 
claiming that no re a l investigation had.taken placè;.:and that Giiastavino.s' 
a c t i v i t i e s were n o t a r i a l rather than i n v e s t i g a t i v e , whereupon the Cotirt of Appeals 
of Santiago ordered on 21 March 1977 that investigation be continued and expanded 
to include the disappearances of Fernando Ortiz L e t e l i e r and Waldo u l i s e s 
Pizarro Molina. 

Investigations are s t i l l i n progress. 

B , INQÏÏIBIES BY NATIONAL ANB/OR INTEENATIONAL ORGAMZATIONS 

V i c a r i a de l a Solidaridad 

International Red Cross 

I I I . INFORMATION FROM THE GOVERNMENT 

1. The M n i s t e r of In t e r i o r informed on 3 February 1977 to the M n i s t r o 
en V i s i t a Aldo Guastavinos that the Bepartment- of Immigration of the Office of 
Investigations have registered the departure of the eight people from the 
National T e r r i t o r y on the following dates and place: 
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PUCE 

Los Libertadores, Argentina 

It 11 

I l II 

I l It 

It It 

II It 

It !,) 

t l II 

2. The Î-Iinister of I n t e r i o r informed to the Court on 20 May 1977 that the 
eight persons,involved "have l e f t the .pomitry by way of Libertadores Pass f o r , 
Argentine.. - The, y i t i z e n s V/aldo Ulises Pizarro and Juan Fernando Ortiz, L e t e l i e r 
have no records i n t h i s M i n i s t r y " . 

3. As f a r as Mr. Duran González, Ktr. V e l i z Eamírez and Mr. Navarro Allende, 
the Minister of In t e r i o r informed to the Court that they have never been detained. 

ÎV,. EVALUATION. ̂  

Thirteen missing persons of November-December 1979 

- The common aspects of a l l cases i n question are: 

(a) the nature of the p o l i t i c a l a f f i l i a t i o n of the missing persons 

(b) the time of the alleged detention 

(c) the behaviour of the Government and 

(d) the outcome of j u d i c i a l proceedings i f any. 

- A l l persons i n question belong to the Communist Party some of them i n 
leading positions; a l l persons are allegedly detained dturing the same period; 
i n the majority of the cases the Government stated that the persons i n question 
have l e f t the country, 

- The evidence of the arrest of the persons i n question varies i n each case. 
In some cases witnesses saw the arrest whereas i n other oases no such testimony 
e x i s t s . I n certain cases the evidence may be said to r e l i a b l y attest the arrest 
but i n others the fact of arrest i s not proved beyond a reasonable doubt. 

- In eight of these oases the Government reported that the persons had 
l e f t the country. However, evidence discovered during the investigation of these 
oases strongly siaggests that the information i n which the reports were based was 
fabricated. 

Araya Cabrera Santiago Edmundo 

Cepeda Meriiikcvic Horacio: 

Pinto .Mrróyo Edras de,las Mercedes 

P o r t i l l a P o r t i l l a Armando 

Berríos Cataldo Lincoyán Yalii 

Cruz Díaz Lizandro Tucapel . 

Lazó'^ Santander Luis Segundo 

Pereira.,Plaza Eeinalda del Carmen. 

DATE 

22/12/76 

6/ 1/77 

6/ 1/77 

11/ 1/77 

21Д2Дб 

11/ 1/77 

6/ 1 Д 7 • 

21/12/76. 
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The Ebcpert agrees with the opinion of the defence as to the inconsistencies 
of the arguments of the Government and which are the folloTÓ.ng; 

1. I t i s impossible f o r a person to leave the ooгmtry^ on foot or i n an 
automobile without complying with many r e q u i s i t e s . In thi.s case there e x i s t s only 
doubtful "exit permits" extremely incomplete, not even l i s t i n g a home address f o r 
the t r a v e l l e r s . 

2. I t has been established that the car by which they t r a v e l l e d was 
Chilean and not Argentine as stated by the Dirección de Inve3t-.;?aciones 
( c i v i l police department), that the car licence plates HG-ÍS' v^ere not sold to 
any private vehicle i n 1976 and were no lorjger v a l i d i n 1977" Piesumably, they 
could only be used by i n s t i t u t i o n s or persone with onou^h power to obtain them 
from the respective Municipality, 

3 . The Defence has also pointed out that a pregnant woman or people who 
are f i f t y years old cannot possibly cross the border on foot cr by hit c h - h i k i n g , 

4. The Government of Argentine has not registered t h e i r e n t r y into that 
country. . • 

The Expert proposes that the investigation into the cases be renewed. The 
investigation into those which are r e l i a b l y attested may shed l i g h t on the others. 
The Expert suggests that the Secretary-General be asked to request from the. 
Government of Argentina information as to the entry of the persons i n question into 
that countiy. 
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V. ШШХ : 

Excerpts fron Dônle Están? l / 

PACTS 

Reinalda del Carmen Pereira Plaza, an active member of the Commimist Party 
of Chile, x-ras arr sated on I 5 December 197'', at the intersect .ion of 
Calle Exeq-oiel Fernandez and Calle Itodrigü de Araya at approximately 8.30 p.m. 
while she таз waitirig f o r transportation i n order to return to her home* She had 
l e f t her house at 3»30 p.m. i n order to make arrajogements f o r a regular medical 
check-up, as she was s i x months pregnant. 

Her husband, Pablo Santelices, made the folloxiing statement to the 
investigating judge appointed by the Santiago Court of Appeal to investigate 
the disappearance of eight persons (who had disappeared i n the same period 
allegedly because they were trade-union leaders and p o l i t i c i a n s and members 
of the Communist Party): 

"We were able to ascertain that her friend and colleague, 
Mrs. C r i s t i n a Arancibia Caballero had l e f t her on the day of her "disappearance" 
at about 7 p.m. at the bus-stop at Зал Joaquin and Sierra B e l l a , where she took 
a Lo Plaza bus. That and other facts led us to believe that she.had been 
arrested i n the v i c i n i t y of Lo Plaza and Irarrázaval (...) then, beginning i n 
March of t h i s year we began to receive messages - the f i r s t that we had - from 
eye-witnesses of her a r r e s t . The witnesses., a l l agreed that she had been 
v i o l e n t l y seized by two persons and forced into a l i g h t blue Peiigeot car on 
15 December 197^ at 8 . 3 О p,m. at the intersection of Calle Rodrigo de Araya and 
Galle Exequiel Fernandez", 

He went on to state: "Since then, together with my mother-in-law, 
Ifrs. Luzmira Plaza Medina, I have been to the spot i n question on several 
occasions, ,It i s a t y p i c a l place with shops on a l l four corners, a l l of them 
with a good view of the street and, p a r t i c u l a r l y , of the spot where my wife, • 
Reinaldo del Carmen, was arrested," He then continued: "In b r i e f , the facts 
recotmted by the witnesses, to a l l of whom we showed a photograph of my wife, 
are the follo-ííing: on 15 December 1976, a- .8.30 p,m., while a yoimg lady 
vihom they recoghlsod as my wife was awaiting transport on Calle Exequiel Fernandez 
at the corner of Calle Rodrigo de Araya, suddenly a Peugeot passei:iger car 
bearing licence plate No, HIJN-55 - they were unable to see the name of the 
l o c a l i t y - stopped there агД a young man about 35 years of age got out of i t 
and grabbed my wife by her ahoixlder. She clung to the t r a f f i c l i g h t standard 
on the corner and began to scream. At that moment another person got out of the 
car a,nd they both "pushed her inside i t . Her head struck the door frame and she 
was throxm to the f l o o r of the car; the mtnesses could see her move i n pain-
and heard her cry f o r help. She kept c a l l i n g out: "Save me". The operation 
must have lasted only a'feif minutes. The car driven.by my wife's captors then went 
east along Rodrigo de Araya Street, followed by a second Peugeot, There were 
f i v e persons i n each of the cars. V/hile my V i i f e was being arrested - an i l l e g a l 
detention or abduction - two cadets from the M L l t a r y Academy passed by the spot 
i n a passenger car. One of them was well known i n the neighbourhood, since his 

1/ Publication of the Vicaría de l a Solidaridad of the Archbishopric of 
Santiago, Chile, containing information of 477 cases of missing persons. 
Case No. 473> volume 7> page I 8 6 0 . 
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faxniXy l i v e s at 22^1 Exeqiiiel Fernandez.- When they t r i e d to help my vrife, they 
were repulsed with violent language and ordered, i n threatening terms, 'not to 
get involved' . " 

Pablo Santelioes continued his statement: "Only f i v e metres away stood 
Mrs, Aida E i c h i vrho¡, upon seeing what was t a k i v g place, ca l l e d her husband, 
Mr. Juan Mujica. The l a t t e r , when t o l d what had uapperied, being unable to 
help, looked partj :ularly c a r e f u l l y at t h e young woman who had been arrested 
and whom he' l a t e r recognized a s лу wife u p o n being shovm photographs of her. 
I t was he \éío noted dovm. the number o f t h e licence plate c f the Peugeot 
driven by the captors (. e ) D i r e c t l y opposite and o n l y a f e w metres av/ay from 
the spot where these events were occurring i s a butcher's shop - at 
2971 Rodrigo de Araya - which c a n be seen i n the photographs a n d i n the 
accompanying plan. The butcher ' s assistant, whose name, I think, i s 
Alejandro, saw the events talœ place from t h i s s h o p . The events were also 
seen by the wife of Mr. Jorge Salcedo Jaramillo, who was standing i n front 
of her house at 1940 Exequiel Pemandgz v.dth t h e dan^hter of 
I i r , Juan Buchiazzio Piombo, who l i v e s a t 2883 Rodrigo de Araya. Another 
eyewitness of the arrest i s a female resident i n the building on 
Calle Exequiel Fernandez next to the glazier's shop, 'El Triunfo', which 
i s situated at 2972 Calle Rodrigo de Araya", 

A l l t h i s information furnished by eyewitnesses, the time at which the 
arrest took place, and, i n p a r t i c u l a r , the v/ay i n which the captors operated, 
led the victim's r e l a t i v e s to conclude that t h e arrest had undoubtedly 
been carried out by agents of the Directorate of National Intelligence (DINA) 

as part of an operation directed against persons with trade-union t i e s or 
p o l i t i c a l relations vàth the Communist P:arty, 

The handling of case No. 2-77 by the Investigating jTidge began, with 
respect to matters of substance, with the ^request which he made to the 
Ministry of the I n t e r i o r f o r information concerning the detention of 
Reinalda del Carmen Pereira and seven other detainees. In an o f f i c i a l 
communication dated 4 February 1977, "bbe Ministrj.^ stated that: you have 
requested information concerning Santiago Araya Cabrera, Edrás Pinto Arroyo, 
Lincoyán Yalú Berrion Cataldo, Lizandro Cruz Diaz, Horacio Cepeda Marinkovio, 
REINALDA PEREIRA PLA3A, Armando P o r t i l l a a n d Luis Lazo Santander (..,); i n 
t h i s connexion, I can inform, you that t h e Aliens Department of the General 
Directorate of Investigations was consulted and has stated, i n documents which 
are attached f o r your information, t h a t a l l t h e persons referred to above are 
recorded as.,having l e f t Chilean t e r r i t o r y on the dates and at the places 
shoTO i n each case. To t h i s communication a r e attached eight t r a v e l c e r t i f i c a t e s 
issued by the Aliens and International Police Department o f the Directorate 
of Investigations. C e r t i f i c a t e Ko» 354 refers t o Mrs. Reinalda Pereira, 
In t h i s document, dated 3 February 1977, i t i s stated t h a t " Y i r s . Reinalda 
Pereira Plaza, a Chilean nationals Chilean Identity card No, 5,319,316, 
luidertook the following journey i n December I 9 7 6 . DEPARTURE: 21 December 1976, 
Los Libertadores, Argentina", The courut sat i n t h e Aliens Department of the 
, Directorate of Investigations and prooeeded to examine the records from which 
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the ahove-mentioned .information had соше., Paragi-aph (5) of the x-eoord àxaim 
up hy the court states: "Reinalda Pereira FJaza, i d e n t i t y card No. 5»319?31б of 
Santiago; departed 21 December 1976, on foot; t r a v e l c e r t i f i c a t e Noo 354" 
(the emphasis i s ours). 

This explanation of the whereabouts of lirs-. Reinalda Pereira Plasa i s , 
i n any case, highly improbable., Ц; notes the departure on foot from Chilean 
t e r r i t o r y f o r the irgentine Republic of a '.oman who was i n t±:.e si x t h month 
of her f i r s t pregnancy suiá. «hose luaxn concern was precisely to f i n d peace and 
qu3.et and to avoid anything that might endanger the pregnancy and the b i r t h of 
her c h i l d . 

In dealing vd.th the case of the dis3.ppearance of the above-mentioned 
persons, the court took steps to learn the formalities xíhich "must be f u l f i l l e d 
by persons leaving the country," v i a Avanzada Los Libertadores,, I t obtained 
the route sheets i n which the alleged departures are shoi-m and entered the 
following .in the record of the personal inspection carried out at the 
Avanzada: "The niâmes of the above-mentioned persons 'are T-n?itten on the route 
sheets i n a handwriting different from that i n which the preceding names on the 
same page and also the l a s t l i n e s of the various route sheets are written". 
On the route sheet on which the alleged departure of the person concerned i s 
recorded, i t can be seen c l e a r l y that the h a n d ^ i t i n g of thé entry i s not the same 
as that of the precedin^g l i n e where the departure of another person i s recorded. 
Attention i s агата to the fact that during these proceedings, to which frequent 
reference has been made, handx-.œiting tests were made which shoxred that the 
documents i n question might have been altered. 

LEGAL ACTIO!! 

On 20 December 1976 an application f o r amparo was submitted to the Santiago 
Court of Appeal on behalf of the person concerned. The Court agreed to hear the 
case and ordered the i i i n i s t r y of the I n t e r i o r to submit a report. The M n i s t r y 
submitted a report denying the arrest and stating that i t had no information. 
On the basis of t h i s report alone, the Coi.rct denied the request f o r amparo. 
The applicant lodged an appea'J., but the Supreme Court upheld the decision of 
the court of f i r s t instance,, 

îlotwithstandiag the denial o:'' empare , the Oour<t ordered that the records of 
the case should be transmitted to the competent crjjninal judge f o r investigation 
of the disappearance of the subject of the amparo proceedings. 

On 27 January 1977? the r e l a t i v e s of the person concerned and the 
r e l a t i v e s of the other missing detainees j o i n t l y requested the Supreme Court of 
Justice to order the appointment of an investigating judge to carry out the 
inquiry f o r the purposes of ascertaining the fate of the missing persons. 

On 2 February 1977? the investigating judge began the investigation and 
his f i r s t substantive order was that the IVIinistry of the Inte r i o r be requested 
to submit a report. The Ministry reported i n the manner already indicated above 
and the Court then sat i n the Aliens' Department of the Investigation Bureau, 

On the basis of these proceedings alone, which were held on 7 February 1977, 
the investigating judge declared that the inquiry was closed "the investigation 
having been completed". This decision was appealed by the p l a i n t i f f s , who on the 
sam.e day, hs.d comnunicated further irJ'ormation to the Court-. 
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Case Report No. 34 

(November - December 1976) 

I . 

1. 

2. 

3. 

4. 

5. 

6. 

7. 

8. 

9. 

IDEFilTY 

.(1) Surname 

ZiEROYO 

(2) F i r s t names 

EЮRilS DE LAS MERCEDES 

Siimame 

PINTO 

Sexî M 

B i r t h date or age^: 4 February 1928 

Nationality: Chilean 

Identity Card No.: 2,471.070 Santiago 

Marital status: Married 

Number of children: Eight 

Domicile:- Población José Marfa Caro, Pasaje 10 Norte 3912, Santiago ' 

Profession: Chauffeur 

10. O f f i c i a l positions held (Governor, e t c . ) : N/A 

11. P o l i t i c a l a f f i l i a t i o n s : Communist Party - Chauffeur to the former Communist 
Councilmen César Godoy and Leopoldo Ortega 

12. References/Sources ( l i s t s , reports, 3tc.)î 
(a) A/32/227, paras, 118-120, annex XXXIV 
(b) .. E/CN.4/1221, Annex VIII 

I I . ТЩ_САЗЕ 

A. ARREST 

DATE 

20 December 1976 

DESCRIPTION 

-TIME 

10,30 a.m. 

PLACE 

1030 P a t r i c i o Lynch Street 
Santiago 

The arrest took place as he was v/allcing into h i s mother's house. . He was 
beaten by several captors, handcuffed and placed i n a white pick-up that l e f t the 
scene immediately.. He was constantly sought f o r by Security agencies since 
11 September 1973. 

^ At the time of disappearance 



:РЕЙЗ(ЖЗ МАК1Ш THE iffiEEST 

D IM 

ИТЯЕЗЗЕЗ 

Francisca Rosario Barroza 
E-udoiaira Arroyo Qxiiroz 

OTHER PERSONS /iRRESTED OH SiYfffi' OCCASION 

N/A 

IVRITTEN OR OTHER ACKUOWBED GEMENT OF ARREST 

N/A 

OTHER RELATED CASES 

Berrios Cataldo Lincoyán Yaliî 
P o r t i l l a P o r t i l l a Armando 
Cepeda Merinkovic Horacio 
Cruz Díaz Lizandro Tucapel 
Ortiz L e t e l i e r Juan Fernando 
Lazo Santander Luis Segundo 
Pizarro Molina V/aldo Dlises 
Duran González Carlos P a t r i c i o 
Navarro Allende Femando Alfredo 
V e l i z Ramírez Héctor 
Pereira Plaza Reinalda del Carmen 
Araya Cabrera Santiago Edmundo 

DETENTION 

DESCRIPTION 

N/A 

DATES 

(a) N/A 

i b ) 

(c) 
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WITÏÏESSES 

Place (a) N/A 

(b) 

(o) 

WRITTEN OR OTHER ACIOIOV/IEDGEIffiHT OF DETENTION 

N/A 

TREATMENT 

N/A 

C, LEGAL PROCEDURES (/mparo, criminal) and results 

TYPE COURT NÜI-íBER DATE 

(a) Amparo Appeals of Santiago 1086-76 21/12/76 

(b) Ministro en v i s i t a 2-77 2/2/77 

(с) 

DESCRIPTION 

See Case Report No. 33 Pereira Plaza Reinalda del Carmen 

D. INQUIRIES BY NATIONAL Ш/OR INTERNATIONAL ORGillgZATIONS• 

Vicaría de l a Solidaridad 

International Red Cross 

I I I . INFORI-I/iTION FEOî-î THE GOVERNMEIfr 

See Case Report No. 33 Pereira Plaza Reinalda del Carmen 

IV. EVALUATION 

See Case Report No, 33 Pereira Plaza Reinalda del Carmen 

V. АШШЕЗ 

See Case Report No, 33 Pereira Plaza Reinalda del Carmen 

0UTC0№/DATE 

Denied 

Closed investiga­
t i o n on 7/2/77 1/ 

1/ Based on the information provided by the Minister of Inte r i o r that 
Mr. Pinto Arroyó l e f t the coimtry on 6/l/77> ib-O Ministro en V i s i t a closed the 
preliminary hearings. 
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Case Report No. 35 

(November - December 1976) 

I . IDENT-ITY" 

1. Surname^^'^ Surname F i r s t names 

PIZARRO MOLINA WALDO ULISES 

2. Sexî M 

3. B i r t h date or age^; 25 A p r i l 1934 

4 . Nationality; Chilean 

5 . Identity Card No.: 2,951.237 - К Santiago 

6. Marital status; Married 

7. Number of children: three 

8 . Domicile: 

9. Profession: Mine Technician 

10. O f f i c i a l positions held (Governor, e t c . ) : N / A 

11. P o l i t i c a l a f f i l i a t i o n s : Communist Party. Candidate f o r Councilman i n 1971» 

Former leader of the Federation of Textile Workers. 

12. References/Sources ( l i s t s , reports, e t c . ) : 

(a) л/32/227, paras. 118-120, annex XXKIV 
(b) Vicaría de l a Solidaridad "Dónde Están", Case No. 474 (V .7, page I87O) 

(c) E/CN.4/1221, Annex VIII 

I I . THE CASE 

A, ARREST 

DATE TBIE PLiLCE 

1 5 December I976 19.30 Larraín Ave, Nunca D i s t r i c t 

^ At the time of disappearance 
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D E S C R I P T I O N 

The arrest took place as he was walking on the street with 
Mi-o Juan Fernando Ortiz L e t e l i e r , They were both beaten by thei r captors and 
placed imconscious i n one of the cars which l e f t the scene rapidly followed by a 
second car. Prom the moment of the m i l i t a r y coup right up to the time of his 
arrest, he was constantly and intensively soiJght for by the State Security "Agencies 
i n the home of his friends and r e l a t i v e s . 

P E R S O N S M A I C I N G T H E A R R E S T 

D I N A 

V Œ T N E S S E S 

N / A 

O T H E R P E R S O N S ifflRESTED ON ЗМШ O C C A S I O N 

Juan Fernando Ortxz Leteliex 

VffilTTEN OR O T H E R ACICNOWhED GEIíEIfT OF A R R E S T 

None 

O T H E R R E L A T E I 3 C A S E S 

Berrios Cataldo Lincoyán Yalú 
Araya Cabrera Santiago Edmundo 
Pinto iirroyo Edras de las Mercedes 
P o r t i l l a P o r t i l l a Armando 
Cepeda Merinkovic Horacio 
Cruz Dfaz Lizandro Tucapel 
Ortiz L e t e l i e r Juan Fernando 

• Lazo Santander Luis Segundo 
• Duran González Carlos P a t r i c i o 
Navarro Allende Femando Alfredo 
Veliz Ramírez Héctor. 
Pereira Plaza Reinalda del Carmen 

B . D E T E N T I O N 

D E S C R I P T I O N 

N / A 

DATES PLACES 

(a) N / A 

(Ъ) 

(с) 

(d) 
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ЖТКЕЗЗЕЗ 

Place (a)' H / A . 

(b) 

(c) 

(d) 

ТАХТТЕК OR OTLER ACKITOWIED ŒI'ENT OP DETEHTIOI 

ÏT/A 

TREATMENT 

N/A 

C. LEGAL PROCEDÜÍffiS (Ашраго. criminal) and results 

TYPE COURT NTOffiER 

(a) Amparo Appeals of Santiago 1083-76 

(b) Appeal Supreme Court 

(c) Criminal 8th Criminal Court 48-401 
Proc, of Santiago 

(d) Ministro en V i s i t a 

DESCRIPTION 

DATE ОиТСОШ/РАТЕ 

17/12/76 D e n i e d ^ 

17/2/77 Confirmed resolution 
of Lower Court on 
9/3/77 

9/2/77 P i l e sent to 
M n i s t r o en v i s i t a 

21/3/77 In progress 

D. INQ.imiÍES BY NATIONAL MS)/OR n^MfATIONAL ORGANIZATIONS 

Vicaría de l a Solidaridad 

International Red Cross 

1/ Denial based on information provided by the Minister of In t e r i o r (23/12/76) 
and the A i r Force Intelligence Service (28/1/77) that he has never been detained by 
order of such a u t h o r i t i e s . 
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III. ХЖРОШЧЛТЮЖ ШОМ THE ООУВШД-ЕЬТ 

The Minister of Interior informed the Court that Mr. Pizarro Molina has never 

been detained. 

IV. EVALUATION 

See Case Report Ho. 33 Pereira Plaza Reinalda del Carmen 

V. ANNEXES 

See Case Report No, 33 Pereira Plaza Reinalda del Carmen 
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Case Report No. 3 6 
(November - December 1 9 7 6 ) 

I , IDENTITY 

Surname ( 1 ) Surname (2) F i r s t names 

PORTILLA PORTILLA ARMANDO 

2.. Sexî M 

3 . B i r t h date or age^s I 4 June 1928 

4. N a t i o n a l i t y j Chilean 

5 . Identity Card No.: 2 . 7 5 8 . 7 7 5 - 5 Santiago 

6 . Marital status: married 

7 . Number of children: three 

8. Domicile: 1281 E s t r e l l a Ave., Pad.ahuel, Santiago 

9a Profession: Mechanic operator and salesman 

10. O f f i c i a l positions held (Governor, e t c . ) : Manager of Industrial Relations 

of E l Salvador Copper MLne under the administration of former President Allende. 

11. P o l i t i c a l a f f i l i a t i o n s : Communist Party, Trade Union leader of the National 
E l e c t r i c a l Company between I963 and I968 

12. ReferencGs/Sources ( l i s t s , reports, e t c . ) : 

(o) A / 3 2 / 2 2 7 , paras. 118-120, annex XXXIV 

(b) Vicaría de l a Solidaridad "Do'nde Están", Coso No. 4 7 5 (V . 7 , poge I 8 7 7 ) 

(c) E/CN.4/1221, Annex VIII 

II,: THE CASE 

A. jffiREST 

DATE TIME PLACE 

9 December I976 N / A N / A 

^ At the tine of disappearance. 
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DESCRIPTION 

He l e f t hone at 9 n.n. to go to vork. After that, he has not been seen 

again, 

PERSONS №KING THE ARREST 

DINA 

WITNESSES 

N/A 

OTHER PERSONS ARRESTED ON Б1Ш OCCASION 

N/A 

WRITTEN OR OTHER ACKNOWLEDGE№NT OP /üffiEST 

N/A 

OTHER REL/.TED CASES 

Berries Cataldo Lincoyán Yalú 
Araya Cabrera Santiago Ednundo. 
Pinto Arroyo Edras de las Mercedes 
Cepeda Merinlcovic Horacio 
Cruz Diaz Lizandxc Tucopol 
Ortiz L e t e l i e r Juon Fernando 
Lazo Santand.er Luis Segundo 
pizarro Molina Waldo Ulises 
Duran González Carlos P a t r i c i o 
Navarro Al'i -.'ndo Fernand.o Alfrcd.o 
V e l i z Raníxoz Héctor 
Pereira Plaza Reinald.a del Cornen 

B. DETENTION 

DESCRIPTION 

N/A 

DATES PLi\CES 

(a) N/A 

(Ъ) 

(с) 

(cl) 
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A Î N E S S E S 

Pisco (a) N / Л 

(Ь) 

(о) 

W I T T E N O R O T H E R A C E N O V / L E D G E I - I E N T O P D E T E N T I O N 

N / Л 

T R E A T M E N T 

N / A 

G . LEGAL PROCEDURES (Aapai-o, c r i n i n a l ) and results 

T Y P E C O U R T ШтУЬ-:< D A T E 

(a) Аглраго Appeals of Santiago I5/12/76 

(b) Appeal Suprene Court 

(c) Crininal M n i s t r o en V i s i t a 2-77 2/2/77 
Procedure 

(d.) Crininal 
Procedure 

DESCRIPTION 

See Case report No. 33 Pereira Plaza Rcinald.o d.el Garnen 

D„ INQUIRIES Ш NATICML ANP/OR INTERNATIONAL CRQVNIZaVTIONS 

O U T C O M E / D A T E 

Denied 27/12/76 

Confirned resolution 
of Lower Court 
30/12/76 

Closed, investigation 
on 7/2/77 1/ 

In process 

Vicaría de l a Solidarid.ad 
International Лей. Cross 

1/ Based on the infornation provided by the M n i s t e r of Interior that 
Ifr. Arnando P o r t i l l a l e f t the country on II/1/77 the Ministro en V i s i t a closed 
pr el ixiina ry h e a r i n g s. 
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I I I . INFOimTION FROM THE GOVEFíNMENT 

See Cose report No. 33 Pereiro Plaza Reinalda del Carnen 

IV. EVALUATION 

See Case report No. 33 Pereiro Plaza Reinaldo del Carnen 

V. ANNEXES 

See Case report No. 33 Pereiro Plaza Reinalda del Cornen 
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Cose Pioport No. 37 
(Novenloer - Dcconbor 19 76) 

I . IDENTITY 

1. Surnane ( 1 ) Surnone F i r s t nono 

VELIZ R A M I I Í E Z HEGTOn 

2 . Sexí M 

3. B i r t h date or age-^ î 2 U January 1933 

4. Nationality; Chilean 

5. Identity Card No.s З.ЗЗО.564-8 

6 . M a r i t i a l status s narriod 

7. Nunher of childrenÎ four 

8. Donicileî N / A 

9. Profession; General Labour 

10. O f f i c i a l positions held (Governor, et c . ) ; N / A 

11. P o l i t i c a l a f f i l i a t i o n s ; Coixiunist Party. Pron 1970 to I 9 7 2 he served as 
secretory to the forner Labour Minister MLreyo Boltro 

12. References/Sources ( l i s t s , reports, e t c . ) ; 

(a) л/32/227, paras. 110-120, annex XXXIV 

(b) Hunan Eights internal f i l e 

(c) E / C N . 4 / 1 2 2 1 , /шпсх VIII 

I I . THE CASE 

A. AlffiEST 

DATE TB1E PLACE 

15 Decenber I 9 7 6 N / A N / A 

DESCRIPTION 

Ho was arrested on the street. 

At the tino of disappearance. 
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PERSONS M/iKING ТБЕ ilTiREST 

N/A 

WITNESSES 

N/A 

OTHER PERSONS ATIRESTED ON OCCASION 

WRITTEN OR OTHER ACMOV/LEDGE^ENT OP APJIEST 

N/A 

OTHMl PiELATED CASES 

Berrios Cataldo Lincoyán Yalú 
Araya Cabrera Santiago Ednund.o 
Pinto Arroyo Edras d.e las Mercedes 
P o r t i l l a P o r t i l l a Arriando 
Ceped.a Merinkovic Horacio 
Cruz Díaz Lizandro Tucapel 
Ortiz L e t e l i e r Juan Fernando 
Lazo Santander Luis Segundo ' 
Pizarro Molina Waldo Ulises 
Duran González Carlos P a t r i c i o 
Navarro Allend.o Fernand.o iilfred.o 
Pereira Plaza Reinalda d.el Carnen 

B. DETENTION 

N/A 

DESCHIPTIüN 

N/A 

DATES PLACES 

(a) 

(b) 

(c) 

(d) 

N/A 

WITNESSES 

Place (a) N/A 

(b) 

(c) 

(el) 
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WIITTEF OR OTHER ACKNûWLEDGEIffiïïT OP DETENTION 

N/A 

TREATMENT 

N/A 

C, LEGiU PROCEDURES (/шраго, c r i a i n a l ) and results 

(a) 

(b) 

(c) 

TYIE COURT NUiffiER 

/iiiparo Appeals of Santiago N / A 

Grininal 8th Crininal Court N / A 
Proc. of SantiagG 

DATE OUTCOME/DATE 

N/A Denied 

N/A In progress 

He was exclud.ed. fron the cases investigated by Judge Guastavinos 

DESCRIPTION 

Do INQUIRIES DY NATIONAL AMD OR INTETJIATIONAL ORG/iNIZATIGNS 

Vicario de l a Solidaridad 
International Red Cross 

m . INFORMATION FROM TIÍE QOVER№ïENT 

The Minister of Interi o r inforned to the Court that Itr. V eliz Ronirez had 
neve-j been detained by order coning from t h i s M n i s t r y . 

IV . EVALUATION 

See Case report No. 33 Pereira Plaza Reinalda del Carnen 

V« ANNEXES 

See Case report No. 33 Pereira Plaza Reinaldo del Carnen 
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I . 

1 . 

2 . 

3. 

4. 

5 . 

6. 

7. 

8 . 

9 . 

1 0 . 

1 1 . 

1 2 . 

IDENTITY 

( 1 ) 

burname 

GARCIA. 

Sex: 

B i r t h date or г _ 

Nationality: 

Identity Card No.: 

Marital status ; 

Number of children: 

Domicile : 

Profession : 

O f f i c i a l positions held 
(Governor, e t c . ) : 

Case Report No. 3 8 

( 2 ) 

Surname ' 

RAMIREZ 

F i r s t names 

VICENTE ISRAEL 

M 

7 September 1 9 5 7 - 1 9 years old 

Chilean 

6 . 5 5 4 . 3 3 5 - 4 Santiago 

Married 

N / A 

Covadonga 8681 - La Granja - Santiago 

Studen t/Employe e 

I I . 

A. 

None 

P o l i t i c a l a f f i l i a t i o n s : S o c i a l i s t Party 

References/Sources ( l i s t s , reports, e t c . ) : 

(a) A / 3 2 / 2 2 7 , para. 9 I - E / C N . 4 / 1 2 6 6 , para. 6 5 . 

A / C . 3 / 3 2 / 6 , chapter I I I В 

(b) Vicaría de l a Solidaridad "Dónde Están" Case No, 477 (V.7, page I 8 8 9 ) 

THE CASE 

ARREST 

DATE 

3 0 A p r i l 1 9 7 7 

TIÎ-E 

8 H 3 0 a.m. 

PLACE 

Rocahue, block 4 , Apt. 4 2 
City of San Fernando 

At the time of disappearance. 



E/CN. 4/1381 
page 213 

DESCRIPTION 

Vicente Israel Garcia Ramirez, at that time using the name of 
Jorge Luiz Aldana Contreras, vas arrested on 30 A p r i l 1977 at 8.3О a.m. together 
with his wife, they had been married the day before, Karen Olma Reimer Garrasco 
at a house of a. r e l a t i v e of the l a t t e r in the town o f San Fernando. The. persons 
making the arrests were armed, dressed in c i v i l i a n clothes and stated they were 
from the Bureaux of Investigations. 

., They, were placed in a car and taken in the direction, of Santiago, 

The mother-in-law and sister-in-law of Garcia Ramirez, respectively 
V i o l a Olma Carrasco Rodriguez and Kathia Reimer Carrascov/ere arrested by armed 
persons who i d e n t i f i e d themselves as from the Bureaux of Investigations at thei r 
home in Santiago, five hours e a r l i e r ( 3 . 3 О a.m., 3 0 A p r i l 1977)* •¿'t that time 
Mrs. Carrasco was questioned about the whereabouts of Garcia Ramirez and she to l d 
them where her son-in-lav/ was staying, 

PERSONS МАКШО TIÍE ARREST 

Persons ide.ntifying themselves as from "Investigations". 

WITNESSES 

Karen Olma Reimer Carrasco (arrest of Garcia Ramirez) 

Magda Alarcón Chacana (arrest of V i o l a Carrasco and Kathia Reimer) 

Nanay Veloso ( " . " " . " " ) 

OTHER PERSONS ARRESTED ON SAME OCCASION 

His wife, Karen Olma Reimer, his mother-in-laг^)• V i o l a Carrasco Rodriguez 
and sister-in-law Kathia Reimer Carrasco. 

WRITTEN OR OTHER ACKNOWLEDGEMENT OF ARREST 

None 

OTHER RELATED CASES 

Arrests of S o c i a l i s t Party Member in May 1977» 

Guillermo Bello Doren; Juan Carlos V i l l a r Ehijof 

(A/32/227, para. 91)' 
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В. DETENTION (places, etc.) 

DESCRIPTION 

Karen Olma Reimer Carrasco was taken to an шкпош location with her husband 
Vicente Garcia Ramirez where she. was held until.her release on a street i n 
Santiago on 3 May, 1977 at..l.3Û a.m.' Her mother, V i o l a Olma Carrasco and s i s t e r 
Kathia Milova.Reimer.were also taken, to. the same place of detention the location 
of which i s unknown. Kathia Reimer г̂ras also released on 3 May 1977 but the 
mother, V i o l a 0 . Carrasco, wa.s held u n t i l б May 1977 at 8 p.m. when she was 
released on a.Santiago s t r e e t , Juan Carlos V i l l a r Ehijo t e s t i f i e d to the . 
Ad Hoc Working Group on Chile that betv/een his ода detention on 13 May 1977 and 
his release 10 days later,, he heard Vicente Garcia being questioned at the place 
where he. was being held, 

DATES PLACES 

(a) 30 A p r i l 1977/1 May 1977 Unknown 

(b) 17 to 27 May 1977 Unknovm 

(c) 

(d) 

WITNESSES 

Place (a) Karen Olma Reimer Carrasco 
V i o l a Olma Carrasco 
Kathia Milova Reimer Carrasco 

Place (b) Juan Carlos V i l l a r Ehijo 
Jaime Troncóse Valdez 

Place (c) 

Place (d) 

T/JRITTEN OR OTHER ACKNOWIEDGE№NT OF DETENTION 

None 

TREATMENT 

Garcia Ramirez's wife and Mr, V i l l a r Ehijo state that Mr. Garcia Ramirez 
was i l l - t r e a t e d . 
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C. LEGAL PROCEDÜEES (Аюраго, criminal) and results 

TYPE COURT NUMBER DATE DA ТЕ/OUTCOME 

(a) Amparo Appeals of Santiago 205-7? 4 May 1977 17/6/77 Court declared 

i t s e l f incompetent 

(b) Amparo üppealg of Ramogue .241-77 12 May 1977 Court declared i t s e l f 
incompetent 

(c) Criminal 2nd Grim. Court of 21-485-1 22 May 1977 J u d i c i a l inqu 
Proc, Pedro Aguirre Cerda • s t i l l in progress 

DESCRIPTION 

Concerning the writs of amparo, both the Appeals Court of Santiago and that 
of Rancagua. declared themselves without j u r i s d i c t i o n and the cases were sent to 
the Supreme Court charghig kidnapping, violations of domicile., serious i n j u r y , 
robbery and other criminal offences for a determination on the j u r i s d i c t i o n . 
The criminal complaint i s under investigation in the.2nd criminal court of 
Pedro Aguirre Cerda (southern part of'the c i t y of Santiago). The summary 
proceedings are conducted by Judge Javier Torres. 

D. INQUIRIES BY NATIONAL AHp/oR INTERNATIONAL ORGANIZATIONS 

Vicaría de l a Solidaridad ̂  

I I I . POSITION.OF THE GOVÊRN^ÎENT 

The Minister of .Interior informs on 20 May 1977 that o f f i c i a l f i l e s have 
been searched on whether Mr. Garcia Ramirez had any police record or whether any 
j u d i c i a l proceedings were i n i t i a t e d against him. , The result of such 
investigation show "no record". 

The Government of Chile informed the "General. Assembly on 4 November 1977 that 
Isr a e l Vicente Garcia Ramirez disappeared after his marriarje, under a false 
name, and that he was under indictment before the F i f t h Superior Court of Santiago 
(A/C.3/32/6, Chapter I I I B.) 

IV. EVALUATION 

, There are a number of witnesses to the arrest of Garcia Ramirez and five 
witnesses t e s t i f i e d to having been detained with him at an unknown place. The 
Government provided information to the courts and the General ' Assembly vjhich was 
inconsistent. The arrest and detention of Garcia Ramirez i s r e l i a b l y attested. 
The investigation should be continued. 
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V . A M E X 

Excerpts from Donde E s t á n ? ^ 

FACTS 

VICENTE GAHCIA RAMIREZ, an active member of the S o c i a l i s t Party, was arrested 
on 30 A p r i l 1977» I'be circumstances of t h i s event are reported in the complaint 
of abduction lodged with the Second Departmental Criminal Court of Pedro Aguirre 
Cerda by his mother-in-law, V i o l a Carrasco Rodriguez and by his wife 
Karen Olma Reimer Carrasco. 

"... On 30 A p r i l 1977? at approximately З.30 a.m., between eight to ten 
persons t r a v e l l i n g i n four cars arrived at our house., They were carrying firearms, 
had no arrest or search warrant and i d e n t i f i e d themselves as. o f f i c i a l s of the 
Investigation Bureau. The folloviing persons г̂еге in--our house at the timet the 
p l a i n t i f f , V i o l a Olma Carrasco Rodríguez; her daughter Kathia Reimer Carrasco, 
a student; Magda Alarcón Chacan, a student; and Nancy Veloso, an employee, the 
l a s t two being lodgers in our house. IVhile affected by the nervousness nat u r a l l y 
caused by such an event, the p l a i n t i f f , V i o l a 0. Carrasco, r e c a l l s that she was 
interrogated in the house-itself by a s l i m , t a l l person about 50 years of age, 
"who put various questions to me concerning my a c t i v i t i e s and my past p o l i t i c a l 
militancy. They also questioned me about my daughter, Karen Olma, and my 
son-in-law, Vicente Israel Garcia Ramirez,- who had been married only the day before, 
and t h e i r present whereabouts, v/hich I told them. Meanwhile, the other persons 
accompanying him were inspecting my house and at the same time interrogating the 
other three occupants. Suddenly, they blindfolded me and my.daughter Kathia and 
forced us to go with them in one of th e i r cars in a direction which I cannot 
i d e n t i f y . After about ha l f an hour we came to some place which I cannot i d e n t i f y 
e i t h e r . There we were forced to get out and were taken separately to small rooms 
or c e l l s in the basement of the b u i l d i n g . We were taken from those c e l l s only 
to be interrogated by means of physical and mental torture, the former consisting 
mainly of beatings with the hand or a blunt, apparently wooden, instrument, the 
v i s i b l e marks of which I , V i o l a Carrasco R . , s t i l l bear on my arms and thighs. 
There were also frequent blows to the head and applications of e l e c t r i c current 
to the breasts and various other parts of the body. In addition, I was frequently 
threatened that my two daughters would be raped i n my presence i f I did not 
collaborate with my interrogators and give them the information they wanted, the 
main topic of the interrogation being alleged p o l i t i c a l a c t i v i t i e s of my 
son-in-law, to whom I have referred above, and my ош p o l i t i c a l a c t i v i t i e s , - ' I was 
kept permanently blindfolded and handcuffed u n t i l 6 May of t h i s year (1977) when 
I was released on the Carretera Panamericana Sur, near the metropolitan cemetery, 
at approximately 8 p.m., having been vrarned beforehand not to make any complaint 
about the events described. Upon returning to my house I learnt that my two 
daughters had been released early on the morning of 3 May and that, as a result 
of the search of the house, the following property had been taken from me. 
a Remington portable typevrriter, a small stapling machine, a punch bearing 
no manufacturer's name, a normal-sized alarm clock ..." 



E/GIT. 4/1381 
page 217 

Some hours l a t e r on that same day, .30 A p r i l , following the interrogation to-
which I was subjected in my ош house, my daughter Karen Olma Reimer Carrasco, 
also mentioned as a p l a i n t i f f herein, and my son-in-law, her husband, 
Vicsnte I s r a e l Garcia Ramirez, were arrested in San Fernando, where they had 
gone to spend thei r honeymoon, 

"According to what she told me, they were arrested in that town by four 
persons, one of vhom was v i s i b l y armed, who i d e n t i f i e d themselves as belonging 
to the hivestigation" Bureau, and who said they were carrying .out orders received 
from Santiago. The couple-were immediately taken to Santiago-in a l i g h t blue car. 
Before i t , started^ Vicente Garcia R. was handcuffed and blindfolded and my 
daughter was-blindfolded as-soon- as. they had passed the Angostura t o l l point. 
They were, taken to the place v/here__I. was being'held but we were kept in separate' 
rooms a l l the time. My daughter, Karen Olma, was also tortured by various means, 
similar to those used on me, and as a result of that torture she s t i l l shows 
certain physiological changes which can be ve r i f i e d by a doctor. 

"In any case, she succeeded i n being near her husband Garcia Ramirez on a 
couple of occasions and we can both affirm that he vías barbarously tortured, 
because,, on a number of occasions v/hile we were in detention in the same place 
as Vicente Garcia we heard his shouts of pain while he was being i l l - t r e a t e d 
by his captors". 

OTHER INFORMATION 

In a sworn statement тгЛе be .fore a notary public, Kathia Milova .Reimer Carrasco 
stated; The above-mentioned confirmation covers a l l the events personally known 
to me, namely; my ош arrest and that of my mother (vre were arrested together) 
on 30 A p r i l 1977; W stay in detention, u n t i l 3 May, in a place in Santiago 
the whereabouts of which I do not know, together with my mother, my s i s t e r Karen 
and Vicente Is r a e l Garcia Ramirez (Karen was released together viith me and my 
mother was released on 6 May) and, f i n a l l y and in p a r t i c u l a r , the absolute 
certainty that Vicente Garcia vras present in that place. 

"On a number of occasions I heard him talking and shouting when he was being 
tortured and on two occasions I talked to him. I was in a wooden c e l l measuring 
approximately 1 metre by 1 metre, on the night of 30 A p r i l to 1 May, i f I remember 
co r r e c t l y , when I heard groans and sounds of d i f f i c u l t breathing in the next c e l l ; 
the person who was in that c e l l sensed my presence and asked me who I was, a,t 
the same time saying "Mama", "Karen". I d e f i n i t e l y recognized the voice of 
Vicente Garcia and told him that he was talking to Kathia. He was alarmed on 
learning that we had also been arrested and he immediately asked 'Vftat have they 
done to you? How are you?' He then explained to me with d i f f i c u l t y , since 
he was cle a r l y in very bad condition, that his head vras ' f u l l of bumps' , his 
face covered viith blood, his mouth also f u l l of blood, that he could barely 
swallow and that he had been kicked and beaten a l l over his body, p a r t i c u l a r l y 
on his head, stomach and t e s t i c l e s . I cannot say exactly how long we talked,-
f i n a l l y he said that he did not thiлk he would see us again". 
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I t should also be noted that the person concerned was married under the 
assumed name of Jorge Luis Aldana Contreras. García Ramírez used t h i s name 
as he was wanted by the Security Services because of his p o l i t i c a l a c t i v i t i e s . 

To t h i s day, nothing i s known of the fate or whereabouts of the person 
concerned. 

LEGAL ACTION 

Applications for amparo were submitted by R i t a Ramirez Ramirez, the mother 
of the missing person, (Case No. 205-7?) on 4 May 1977, and by 
Karen 0 . Reimer Carrasco (Case No. 241-77) on 12 May 1977- Both applications 
were submitted in. order to protect the person concerned and the second one was 
submitted as a preventive remedy (amparo pre ven t ive) by the same applicant, 
Karen Reimer C., by her s i s t e r Kathia Reimer C. and by her mother 
V i o l a Olma Carrasco R. 

The Santiago Court of Appeal declared i t s e l f incompetent to hear the case 
and sent i t to the Rancagua Court of Appeal (decision of 17 June 1977). 

The Ranсagua Court, in turn, declared i t s e l f incompetent to hear the case 
and referred i t to the Supreme Court for decision. 

On 22 May 1977 a complaint of abduction and other offences (wounding, theft) 
was lodged on behalf of the person concerned and a l l the persons involved. The 
case i s being heard in the Second Departmental Criminal Court of Pedro Aguirre Cerda 
under Case No. 21,485-1 and i s at the preliminary investigation stage. 
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7 

IDEWTITY 

.(1) 

Case Report No. 39 

(2) Surname ̂  Surname 

TROHCOSO AGUIRRE 

Sexs M 

B i r t h date or agesf/ 20 January 1929 

F i r s t names 

JORGE AÎTORES 

Nationality; 

Identity Card No.; 

Marital status; 

Nimiher of children: 

Domicile; 

Profession; 

Chilean 

2.095.120 Santiago 

married 

two 

Equique 3871, E l Esfuerzo, Santiago 

Jeweller 

10. O f f i c i a l positions held (Governor, etc.); 

Secretary of Supplies and Prices Board (jAP) Junta do Abastecimiento Popular 

11. P o l i t i c a l a f f i l i a t i o n s ; 

12. References/Sources ( l i s t s , reports, etc.); 

(a) E/CN.4/1266, para. 65(b) - A/C.3/32/6, Chapter III.B 

(b) 'Vicaría de l a Solidaridad "Dónde Están" Case No. 144 (V. 3, page 630) 

I I . THE CASE 

A. ARREST 

DATE 

11 May 1977 

DESCRIPTION 

TE'IE 

22.00 

PLACE 

General Vásquez and 
Santa. Teresita. Street 
Población E l Esfuerzo 
Santiago 

He l e f t home to go to a friend's house who l i v e s i n población Javiera Carrera. 
At General Vásquez Street and Santa Teresita Street a vehicle (Fia.t 125, cream 

• At the time of disappearance 
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coloured, licence plates No, 28?, nunioipalit^'- Quinta Ilornal) stopped beside 
bin, a person cot out pxid forced bin at .--ixnpoint to got into the car, ,HÍ8 ..captor 
•íías a t a l l nan. described as sturdy. Inside the car L\ driver was waiting and a 
fair-haired wonan-, with lonr^ h a i r . The car drove off i i a o d i a t c l y at top speed. 

EERSONS KIKENG THE ARREST 

DIHA 

WTÎÎESSES 

N/A 

OTHER PERSONS .ffiEESTBD ON S/iI4E OCCASION 

The detention of Mr, Troncóse jlguirro i s conn.cGtcd with other arrests that 
took place in Santiago during the nonth of Mâ  1977• The news nedia, especially 
the newspaper El Croni.sta. on 25 Ma,y 1977 ¡umouncol the capture of a gang that had 
tox-tuxod a sixteen year old, Carlos А:тгйЛо Ycloso Rcidonbach, Carlos Veloso vas 
detained on 2 liay by unknown persons, >nc of when ho subsequently identified as a 
ЮША a c c n t , ho was taken to ,an unknown location and tortured. Ho was released 
and his detention reported i n the press as a kidno^pping, Osvaldo Figueroa and 
Eduardo do la Fuente, along with others, were subsequently arrested and accused of 
the kiunappin-g, Carlos Veloso was detained again and, under threats, forced to 
idonti:^ Figueroa and do l a Puente as h i s kidnappoi's. Subsequently, in a 
statcaont to the Suprene Court, Carlos Veloso reported that what actually had 
occurrod is that ho had been forced while i n BINA custody to falsely accuse 
Pigueroa and do la Puente, Press reports i n Chile started tîiat Jorge Troncoso, a 
watchnakcr, which ho i s , was the hca,d of the {р:-оир which kidna.pped Carlos Veloso 
and that was involved i n naking and iJlo.ntin.g bonbs, 

BITTEN OR OTHER ACKNfOWLEDGIMENT. OP ARREST 

ЖОПЕ 

OOHER EELATEB CASES 

N/A 

B . IÍBTENTION 

lESCRIPTION 

Osvaldo Figueroa expressed, i n a sworn statenent, that he helped DIHA to 
identify the v i c t i n who was s i t t i n g down with h i s a.iris t i e d sxi'l blindfolded. To 
facilitate the identification PJNA personnel 'unc(5Vcrod Troncóse's eyes. Later on 
they wore both tortured separately. The l a s t tirtc 'ho saw hi-n "he was tied to a 
bed and did not make any noveraent". 

Eduardo de l a Puente expressed i n a swo.m declamtion tha,t ho hoards, when in 
custody, torturing Troncoso with e l e c t r i c a l devices up to a point where one of the 
torturers expressed "step, give Ыхл nassagos. I t looks l i k e ho i s dead". 
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DATES PLACES 

(a) l l May 1977 (23.00) . DIRA Secret detention centre 

WITNESSES 

Place (a) Osvaldo Pigueroa - Eduardo de l a 5\iente 

MITTEN OR OTHER ACXNOWLEDGEMENT OF LETE1ÍTI0N 

None 

TREATMENT 

Severely tortured, probably dead, according to Mr, Eduardo de l a Fuente 
testimony. 

С. LEGAL PROCEDURES (Amparo, criminal) and results 

TYPE 

(a) Amparo 

(b) Criminal 
Proc. 
Querella 

DESCRIPTION-

COURT 

Appeal 

7th Criminal 
Court of Stgo 

NUICBER 

79.671.1 

16 May 

24/5/77 

25/7/78 

DATE 

13/6/77 

OUTCOME 

Denied 

J u d i c i a l 
Inquiry s t i l l 
i n progress 

The writ of amparo has been denied on the basis of the information provided by 
the Minister of In t e r i o r to the Court that Mr. Troncóse Aguirre has not been 
arrested by order coming from t h i s M i n i s t r y . 

The o r i g i n a l criminal proceedings for kidnapping were amplified on 
25 July 1977 by a Querella for possible murder. 

D. INQUIRIES BY NATION/VL AND OR IITOERNATIONAL OR&INIZATIONS 

V i c a j i a do l a Solidaridad 

I I I . POSITION OF THE GO^RNMENT 

(a) President of the Supreme Court on I3 June I977 to hi s brother, 
Miguel Troncóse Aguirre "We inform you that your brother Jorge Troncóse Aguirre i s 
not i n detention i n Cuatro Alamos. I could personally v e r i f y such on my l a s t 
v i s i t on 2 June 1977 - signed José Maria Eyzaguirro. 

(b) The Minister-of I n t e r i o r on 20 June 1977 to his brother, 
Miguel Troncóse Aguirre "This Ministry has no record on your brother, neither has 
an a.rrost warrant been issued against him. In a^ddition, i t ha.s been established 
i n accordance with information received by the Security Services that Troncóse Valdes, 
mentioned by the press - has not been detained a,s of today". 
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(с) The Ad Hoc Working Group reported "He i s hoing sought on an arrest 
warrant issued-by the M i l i t a r y Prosecutor of Santiago and xmder indictment before 
the F i f t h Superior Court of Santiago" (Caso No. 103-372 - А/С.З/32/б - Chapter I I I Б, 
p.a,ge 36); the reference паЛо here by the Chilean a.uthoritios i s to Jorge Troncóse 
Valde's and not Jorge Troncóse Aguirre. 

IV. EVALUATION 

The testimony of witness to the arrest and continued detention of 
Jorge Troncóse r e l i a b l y attest to his arrest and detention. The Government has 
given inconsistent inforaation i n t h i s case and the statement tha.t Trancoso was not 
detained by order -com-ing fron the Ministry of the I n t e r i o r i s i r r c l o v a j i t since DINA 
ha.d independent powers of a.rrest. 

V. ANNEX 

Excerpts fron D(5ndo Están? l / 

FACTS 

On 11 May 1977, Jorge Andrés l o f t h i s house to c a l l at the house of his friend 
Nelson Torres Donoso, who l i v e s i n the Población Javiera, Carrera d i s t r i c t , i n order 
to provide hin with a t o o l . 

Ii/hile he was returning to h i s hone, just as ho reached the intersection of 
CaJ-le General Velasquez and Gallo Santa Teresita, he vfas intercepted by a cream-
coloured Fia^t 125 ca<.r bearing licence plate No. TH287 of the n u n i c i p a l i t y of 
Quinta, Nomal. A t a l l , da.rk, hea,vily-built person got out of t h i s car and forced 
hin o,t gun-point to get into i t . There were two other pei-sons i n the vehicle, the 
driver and a young wonan with long fa.ir h a i r and г. long face. The vehicle then 
was driven o f f i n a, direction which could not be - i d e n t i f i e d . •. 

The a,rrost of Jorgo Andrés i s connected with other a^rrcsts which occurred inm 
Santiago i n May 1977. ' ' 

In tha.t month, Chilean public opinion was greatly a,ffoctcd by reports i n the 
press, on radio and on t e l e v i s i o n concexniag the abduction r i Carlos Amaldo 
Veloso Rcindenbaxh, a minor, on 2 May. 

The events reported i n the press began with an a r t i c l e on the detention of 
OsvaJ.do Pigueroa, Figuoroa,, which appeared under the hca.ding "Strange abduction of 
a, t a i l o r " , i n the newspaper La, Segunda on 11 May 1977• Figuoroa wo-s" ahducted fron 
h i s hone i n V i l l a México by agents of the Directorate of National Intelligence on 
9 May 1977. 

There then followed reports• giving information concerning the detention of the 
minor Voloso and of four other persons; Luis Mardonos Gcza, Hunbcrto Drouillas 
Ortega, Williams Zulcta Mora a,nd Edua,rdo de l a Puenta Sandoval. This a.ll formed 
part of a caxipaign to discredit the Vicaría de l a Solidarida.d because of i t s 

1/ Publication of the Vicaría do l a Solidaridad of the Archbishopric of 
Santiago, Chile, c-antaining information on 477 cases of nirjsing persons. 
Caso No. 144, vol-uno 3, page 63О. 
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" s u b m i s s i o n " o f a p p l i c a t i o n s f o r amparo on b e h a l f of persons " a l l e g e d " to be 
m i s s i n g . T h i s ca-npaágn was l e d by the newspapers E l C r o n i s t a and La Segunda -and 
i t oven drove the A r c h b i s h o p r i c of Sant iago to i s s u e a j m b l i c sta^tonent on 
2 6 May 1 9 7 7 . 

A l l the f o r e g o i n g c u l m i n a t e d , on 2 4 May 1 9 7 7 ? i n a, r e p o r t i n L a Segunda 
naxiing W i l l i a m s Z u l o t a M o r a , Osvaldo P i g u o r o a F i g u o r o a , Humberto B r o u i l l a s Ortega 
and L u i s Mardones Goza - the last -naixed an o f f i c i a J o f the "Cardenal C a r d i j n " 
A p o l o s t i c I n s t i t u t e F o u n d a t i o n , a body subordinate to the A r c h b i s h o p r i c o f Sant iago 
(a l though the newspaper r e f e r s to then a l l as v o r k c r s i n the abovo-nentioned 
Foundat ion) - a s . b e i n g r e s p o n s i b l e f o r the a b d u c t i o n and n a l t r o a . t n e n t c f the n i n o r , 
Veloso Reindonbach f o r h a v i n g caused h i n p h y s i c a l Ъс.хп, 

Y e t , a l l tho above-nent icned persons '.юте w o r k i n g cn the day and at the t:Lno 
o f the a.bduction, a,s v;o.s x^ri^vcd a.t t h e t r i a l which they und-,rvrent rjid. i n t h e i r 
r e s p e c t i v e a p p l i c a t i o n s f o r anparo. 

On 2 9 May 1 9 7 7 , tho f ront-page h e a d l i n e o f 51 CronJBta r e a d ; "Head k i d n a p p e r -
a bonb-naker" , " F u g i t i v e Jorge Troncoso, jewel lor-watchnaJcer , expert i n e x p l o s i v e 
d.ovicGs". 

Insii;.o, the newspa„per p r o v i d e d i n f o i n a t i o n concerning tho gT:oup i n t e r n s 
s i n i l a r to those used by L a Segundea ad^d.ing, however, t h a t "these t e r r o r i s t s " seened 
to be those r e s p o n s i b l e f o r the bonb e x p l o s i o n s of 1 Ma.y 1 9 7 7 « 

Tho j e w o l l o r - w a t c h n a k e r r e f e r r e d to i n tho press rer)ort i s Jorge Andrés 
Troncoso A g u i r r e who, as wa,s n e n t i o n o d above, was a .rrestcd on 1 1 May 1 9 7 7 , by 
persons i n p l a i n c l o t h e s who wore t r a v e l l i n g i n a. Fia.t 1 2 5 c a r . 

A f t e r h i s r e l e a s e , Osvaldn F i g u e r o a s igned a sw^^m sto.tonont before P u b l i c 
Notary Demetrio G u t i é r r e z , on 2 2 J u l y 1 9 7 7 , i n which ho recounts the f a c t s o f h i s 
a r r e s t by DIHA, which the p r e s s on two occa.sions d e s c r i b e d as "Strange a b d u c t i o n o f 
a t a i l o r " . 

Concerning the t o r t u r e to which he wa„s s u b j e c t e d , ho sa.ys t h a t he wa.s f o r c e d , 
by b l o w s , t h r e a t s a.nd e l e c t r i c shocks, to- acinit to b e i n g a p a . r t i c i p a n t i n the 
a b d u c t i o n o f the n i n o r V e l o s o , v/hon ho d i d not oven know, ajid to nojio 
Troncoso Agnairre as a p a r t i c i p a n t i n t h a t a b d u c t i o n . 

I n pa.rt o f h i s statement, OsvaJd.o Pig'aeroa r e f e r s to Jorge Troncoso A g u i r r e , 
s t a t i n g o„t sheet 111 " . . . they паЛе ne r o c c g n i z e two p e r s o n s , one o f whom wa.s 
Humberto D r o u i l l a s . Sono t h w c afterguards they took ne to the sid.è o f a person 
whon they were h o l d i n g s i t t i n g d ôwn, t i e d and b l i n d f o l d e d , and when I r e c o f n i z e d as 
Jorge Troncoso A g u i r r e . I t n u s t hn,ve been a p p r o x i m a t e l y 1 1 p . n . on ¥ednesd.a,y, 
1 1 May 1 9 7 7 . I n order to h e l p ne to i d e n t i f y t h i s p e r s o n , viho was s i t t i n g down 
and t i e d , they took o f f tho b l i n d f o l d c o v e r i n g h i s eyes a,nd I saw -chat i t was 
Jorge Troncoso A g u i r r e . I t seened t h a t Troncoso had r e c e n t l y a r r i v e d , s i n c e he 
bore no s i g n s o f halving been i^unished". " . . . A f t e r . v a r c s , aaiothor person cane, who 
t o l d ne t h a t I had nade a n i s t a k e and t h a t the person I haxl i d e n t i f i e d . a s 
Jorge Troncoso wa.s another person whon they had r.rrcsted. f o r g o i n g aroimd w i t h o u t 
docunents. Af terwards they a g a i n took ne to the t o r t u r e roon aaid ronovcd ny 
b l i n d f o l d so t h a t I was ab le to see tha,t they had t i e d Eduo,rd.o do l a Puente to a 



E/CN.4/1381 

page 224 

sort of bod rjid that alongside h i n , i n s i n i l a r conditions, was another person. 
Tliis was the person I had i d e n t i f i e d as Jorge Troncóse Ag-uirre. I said that i t 
was Jorge "Tronco s о Aguifir'o, but he did not nakc алу novcnont and I could not oven 
see hin breathing". I t nay safely bo concluded fron the foregoing, taken together 
with the sworn statement of Eduardo de l a Puente, that Jorgo iVndrés Troncóse Ag-uirro 
was detained by DINA and that the l a t t e r should answer for his l i f e and personal 
scvfety. •• 

In ono of tho para,graphs of the sxiom statenent which he nado before Notaiy 
Public Donotrio Gutiérrez, on 22 July 1977, de l a Puente sta.tos; "... 'Do you know 
Tornocoso?' I roxjlied 'yes, ho l i v e s i n tho town'; tho next question was 'In 
which block?' I replied 'I do not know; I only know tha.t ho l i v e s i n the town"; 
another of then â -sked; 'What did Toroncoso do i n the town?' I replied 'He worked 
at bono, nauking b o l l s and nending watches; he also паЛо s i l v e r jcxfollery'. One of 
then asked пс-.г 'And was he not a nenber of JAP also?' I agreed." . Later i n h i s 
deposition he states: "Aftervrards, they called ne and took no to another room. 
I sensed tha„t they wore preijaring the " G r i l l " and were orO.oring somebody to undress. 
Thoy began to apply the current to tha^t person and fron h i s voice I realized that 
tho person the current was being a.pplied to was Jorge Troncoso Aguirre.- They gave 
hin instructions to l i f t a. finger when he wanted to say sonething. Afterwards, 
Troncoso sa,id 'I know nothing aJoout wha.t you a.rc t o l l i n g no.' The interrogation 
concomod the a x t i v i t i e s of Troncoso on 2 May and h i s paorticipa.tion i n the 
abduction of a c h i l d called Veloso. The "chief" sa.id addressing hLnself to 
Troncoso; 'You are the ringleader of a l l t h i s ' ; aftoi4'/a,rds he added; 'Wait a, 
ninuto' and, turning to no, he said 'This was the nitv/it who threatened you'; 
I said that, he was not, and he proceeded to kick ne i n the r i b s . Because of t h i s 
I sp,id; 'Yes, i t was he who threa.toned ne and ny wife and I thinlc that he 
threatened Pigueroa as w e l l ' . I sensed that they began to a,pply the current to 
Troncoso again and tha,t he was screaming. The chief ordered 'Block his nouth' ; 
thoy kept on applying the current and one of them sa.id; 'Stop. Massage h i n . 
He soens to be dyin.g on us'. Aftorv;ards sonobody ordered; 'Dra„g t h i s nitiíit 
outside'. I f e l t then seize me and drag ne rapidly fron the roon. They took ne 
to an open place and sat no i n a chair, where I ronaancd for approximately an hour 
u n t i l I hea,rd a Fia,t 125 a r r i v e , which I reco,gnizod by the sound of i t s engine. 
Sonebody got out of the ca.r and said; 'Crisî I cane to ta,lk to the n i t w i t on tho 
bed and I think he's dead'." 

F i n a l l y , an additional fact should be noted i n connexion viith the foregoing. 
On 13 August 1977, between 10.30 a.n. and 10.35 a.п., a brother of Jorge Andrés 
recognized the ca.r i n which the l a t t e r had been arrested. This car was at 
920 Calle Alanoda Б. O'Eiggins and inside i t there were tho driver and a woman 
with long faàr h a i r . Tlic car had no licence plante; so the p l a i n t i f f went to the 
Carabineros van (Z-467) and asked the sergeant i n i t to give tho Pia„t 125 S a 
tic k e t f o r not having a licence plato. The sergeant approached the d r i v e r , asked 
for h i s documents and then returned to the brother of Jorgo Andrés, saying that ho 
could not arrest tho driver because he belonged to the Special Services, i . e . he 
belonged to DINA. 

A l e t t e r from tho Under-Secretary of tho I n t e r i o r , Enrique Montero Marx, sent 
to a brother of tho person concerned on 20 Juno I 9 7 7 states "Tliis Ministry has no 
infoma.tion concerning your brother, nor has any order a.ffccting hin been issued". 
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"Moreover, a c c o r d i n g to i n f o r m a t i o n f u r n i s h e d by tho s e c u r i t y s e r v i c e s , i t has 
been p o s s i b l e to e s t a b l i s h that Troncoso V a l d e s , r e f e r r e d to i n the press as an 
a l l e g e d p a r t i c i p a n t i n the a b d u c t i o n to which r c i o r e n c c has a l r e a d y been na.de, has 
not ye t been dcta-ined because he i s a. f u g i t i v e . 

LEGAL AND ADMINISTRATIVE ACTION 

On 16 May 1977, tho r e l a t i v e s o f the person concerned s u b n i t t e d an a p p l i c a t i o n 
f o r anparo w i t h the Sant iago Court o f A p p e a l . The a r p l i c a t i o n was denied s o l e l y 
on tho b a s i s o f i n f o i a a t i o n g i v e n Ъу the M i n i s t e r of 'die I n t e r i o r , who s t a t e d t î iat 
the person concerned had not boon d e t a i n e d by order o f t h a t M i n i s t r y - . 

On 24 May 1977s "fcbe r e l a t i v e s brought a charge o f a b d u c t i o n i n the Seventh 
Depa.rtnental C r i n i n a l Court under Caso No. 79»б71-1. 

On 25 J u l y 1977, the charge wa.s o x i p l i f i c d to a c r i m i n a l c c n p l a i n t o f o,bduction 
w i t h unla.wful c o e r c i o n and aggravated h o m i c i d e . 
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